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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

DEFY I El Primero 21
1/100th of a second chronograph

ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING
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Οδοιπορικό
της «Κ» στα Σκόπια 
Πώς θα ψηφίσουν οι πολίτες 

Ο απεσταλμένος της «Κ» επισκέφθηκε τα
Σκόπια και μίλησε με πολίτες για τις προ-
θέσεις του σχετικά με το επικείμενο δη-
μοψήφισμα σχετικά με την ονομασία
του κράτους, μετά τη συμφωνία των Πρε-
σπών με την Ελλάδα. Σελ. 18

Πέντε πυλώνες 
στηρίζουν το ΑΕΠ
Όχι μόνο η χαμηλή φορολογία

Η επιτυχία της κυπριακής οικονομίας δεν
οφείλεται μόνο στη χαμηλή εταιρική φο-
ρολογία και στις πολιτογραφήσεις. Τα
στοιχεία καταδεικνύουν ότι το 85% του
ΑΕΠ της Κύπρου στηρίζεται στις χρημα-
τοπιστωτικές υπηρεσίες, τον τουρισμό,
τη ναυτιλία, στην αγορά ακινήτων και
στο λιανικό εμπόριο. Οικονομική, σελ. 5

Η τραγική κατάσταση στα hotspots
Ο Μάνφρεντ Βέμπερ του Λαϊκού Κόμματος της Ευρωβουλής στην «Κ»

Ο υποψήφιος για την προεδρία της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και επικεφαλής του Λαϊ-
κού Κόμματος στην Ευρωβουλή Μ. Βέμπερ
σε συνέντευξή του στην «Κ» τονίζει τον
κίνδυνο της ανόδου των ευρωσκεπτικιστών
στην Ευρώπη και λέει ποιες κατευθύνσεις
θα πάρει η Ε.Ε. αν εκλεγεί. Σημειώνει δε
ότι η απόσταση της Τουρκίας είναι σήμερα

μεγαλύτερη απ’ ό,τι ήταν πριν από δέκα
χρόνια και ότι είναι μία σημαντική γειτονική
χώρα, ιδιαίτερα για την Κύπρο και την Ελ-
λάδα. Καλεί δε τις ελληνικές αρχές να δρά-
σουν άμεσα για την αντιμετώπιση της κρί-
σης στα hotspots. Το μήνυμα του Βαυαρού
προς την Ελλάδα είναι ξεκάθαρο «παρα-
καλώ, ενεργήστε άμεσα». Σελ. 9

Τη Δευτέρα το απόγευμα βγήκε λευκός
καπνός στο Σότσι, που φιλοξενούσε τη
«μίνι Γιάλτα» Πούτιν- Ερντογάν για το Συ-
ριακό. Υστερα από πεντάωρες συνομιλίες,
ο Ρώσος πρόεδρος υπαναχώρησε, αποδε-
χόμενος την πρόταση Ερντογάν για κα-
τάπαυση του πυρός. H υποχώρηση Πούτιν
μεταφράζεται ως μέγα διπλωματικό δώρο

στον Ερντογάν. Εάν ο συριακός στρατός
προχωρούσε στην άλωση του Ιντλίμπ, η
αντιπολίτευση θα ξεριζωνόταν από  τη
Συρία και η Τουρκία θα έμενε χωρίς κανένα
«ατού». Λίγες ώρες μετά την προσωρινή
εκτόνωση της έντασης στο Ιντλίμπ, οι
φόβοι για κλιμάκωση, με εμπλοκή Ισραήλ
και ΗΠΑ, ενισχύθηκαν. Σελ. 21

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Χατζιδάκις στη Λυρική Σκηνή της Ελλάδας
Αφιέρωμα της Εθνικής Λυρικής Σκηνής στον Μάνο Χατζιδάκι στην αίθου-
σα «Σταύρος Νιάρχος». Θα διευθύνει ο Λουκάς Καρυτινός, όπως άλλωστε
και τον «Μεγάλο Ερωτικό», που θα ερμηνεύσουν ο Αλκίνοος Ιωαννίδης
και η Δήμητρα Σελεμίδου. Ζωή, σελ. 1

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Μια ταινία για τον σχολικό εκφοβισμό
Η σκηνοθέτρια Ντάινα Παπαδάκη μίλησε στην «Κ» για τη ταινία «Το τέρας»
που έχει κεντρικό θέμα το ζήτημα του σχολικού εκφοβισμού και τη διαφο-
ρετικότητα. Η ταινία θα προβληθεί εντός των σχολικών αιθουσών πολύ σύν-
τομα. Ζωή, σελ. 4

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Εδρα Α.Γ. Λεβέντης στις αρχαιολογικές σπουδές
Στο Ινστιτούτο Κύπρου εγκαινιάστηκε η Έδρα Α.Γ. Λεβεντης στις αρχαι-
ολογικές σπουδές. Για τον σκοπό ίδρυσης και τους στόχους της Έδρας
στην «Κ» μίλησε ο επικεφαλής της, αρχαιολόγος Thilo Rehren και λέει ότι
η  Κύπρος μπορεί να παράγει επιστημονικό έργο. Ζωή, σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Συνέλθετε 
Όταν χάνεται το μέτρο σε μια κοινωνία
ας πούμε λόγω οχλαγωγίας ή έστω και
σύγκρουσης ή και εξέγερσης, δεν είναι
δύσκολο να επανέλθει ούτε και αφήνει
σημαντική βλάβη, διότι με τον ένα ή
τον άλλο τρόπο αποκαθίσταται η τάξη
σε ένα ευνομούμενο κράτος. Όταν όμως
χάνεται το μέτρο στην κορυφή και βλέπει
ο πολίτης ότι οι θεσμοί πάσχουν τότε
η βλάβη είναι μεγάλη. Διότι ακριβώς
στην αντίληψή του, ο θεσμός είναι ένα
σύστημα δικαίου και ηθικής, θεματο-
φύλακας του οποίου είναι τα πρόσωπα
που τον εκπροσωπούν. Για τον πολίτη
ισοδυναμεί με τα πρόσωπα που στην
τελική προστατεύουν τη ζωή του. Ο
πρόεδρος, ο δικαστής, ο βουλευτής.
Όταν ο πολίτης βλέπει απροκάλυπτη
αναξιοκρατία, ακούει ανεξήγητα εμετικές
δηλώσεις ή γίνεται μάρτυρας εξόφθαλ-
μων παρανομιών από θεσμικά πρόσωπα,
τότε η κατάρρευση βρίσκεται επί θύραις.
Συνέλθετε, λοιπόν. 

Η εκστρατεία καθαρισμού του Ακάμα που διοργανώνεται για
τέταρτη συνεχόμενη χρονιά από την «Καθημερινή» πραγματο-
ποιήθηκε την Κυριακή 16 Σεπτεμβρίου. Εθελοντές και εργα-
ζόμενοι περισυνέλλεξαν ένα τόνο σκουπίδια από πέντε παρα-
λίες. Η εκστρατεία είχε το όνομα #Akamascleanup! Με ορμη-
τήριο το Λατσί της Πάφου και με τη συμβολή του Latchi Water-
sports Centre οι εθελοντές καθάρισαν πέντε παραλίες του
Ακάμα, τις Blue Lagoon, Fontana Amorosa, Αμφιθέατρο, Ακτή
Αρναούτη και τη Σπηλιά του Μανώλη. Σελ. 15

ΚΟΥΝΤΡΕΤ ΟΖΕΡΣΑΪ 

Να ταρακουνήσουμε 
πρέπει το στάτους κβο 
Ο πρώην διαπραγματευτής, νυν κομ-
ματάρχης και «ΥΠΕΞ» στα κατεχόμε-
να Κουντρέτ Όζερσαϊ, μιλάει στην
«Κ» για ταρακούνημα του στάτους
κβο που θα φέρει αλλαγές: με απο-
χώρηση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, λέει, δεν θα
προελάσει ο κατοχικός στρατός αλλά
θα δημιουργηθεί στη νεκρή ζώνη μια
«νέα Πύλα» με μεταβατικό καθεστώς
διοίκησης. Σημειώνει, επίσης, ότι εκ-
μετάλλευση του Φ.Α. μπορεί να
υπάρξει μόνο με τ/κ συναίνεση, δια-
φορετικά θα χαιρετιόμαστε από τις
πλατφόρμες. Σελ. 10

ΣΑΒΒΑΣ ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ 

Μεταρρυθμίσεις 
σε εξέλιξη στην
Εθνική Φρουρά 

Οι αλλαγές στους εφέ-
δρους που ανακοινώθη-
καν την Πέμπτη είναι μέ-
ρος των μεταρρυθμίσε-
ων στο στράτευμα, σύμ-

φωνα με τον υπουργό Άμυνας. Ο Σάβ-
βας Αγγελίδης στη συνέντευξή του
στην «Κ» μιλάει για τις αλλαγές από τη
μία αλλά και για τις στρατηγικές συμ-
μαχίες που αναπτύσσει η Λευκωσία
από την άλλη και αποσκοπούν στη
διασφάλιση των συμφερόντων της
Κ.Δ. Καθοριστικός παράγοντας είναι
και η συνεργασία με τις ΗΠΑ αλλά και
με συμμάχους τους στην περιοχή μας,
εκτιμά ο κ. Αγγελίδης, ενώ θεωρεί ότι
οι σχέσεις  με τη Γαλλία βρίσκονται
στο καλύτερο σημείο. Σελ. 8

Ενα νησί νταμάρι στου Αιγαίου την άκρη

Μικρογειτονάκι της Νισύρου, το επίσης ηφαιστειογενές Γυαλί έχει ανακηρυχθεί τόπος ιδιαίτερου φυσικού κάλλους με μαγευτικά ακρογιάλια,
πευκώνες, αλλά και αρχαιολογικούς θησαυρούς. Τότε γιατί το λένε νησί-νταμάρι; Είναι μαζί και τόπος εξορύξεων, προικοδοτημένος –και τιμω-
ρημένος– με κοιτάσματα περλίτη, οψιανού, ελαφρόπετρας. Μπορεί να υπάρξει ισορροπία σε ένα τόσο ετερόκλητο ανάγλυφο; Σελ. 17

Εκστρατεία καθαρισμού
του Ακάμα από την «Κ»

Εν μέσω μιας πολλαπλής κρίσης θεσμών,
αξιών και πολιτειακής λειτουργίας, η οποία
κάνει καθημερινά όλο και πιο έντονη την εμ-
φάνισή της με αλληλουχία γεγονότων που
απασχολούν την επικαιρότητα, βρίσκεται η
κυπριακή κοινωνία. Η εν λόγω κρίση διαπερνά
την εκτελεστική, νομοθετική και δικαστική

εξουσία, έχει πηγή τις επιλογές και ατομικές
συμπεριφορές ανεξαρτήτων και μη αξιωμα-
τούχων, με αντίκτυπο στη βάση των αποτε-
λεσμάτων από την άσκηση των καθηκόντων
ενός εκάστου. Η κοινωνία παρακολουθεί τα
τεκταινόμενα, αναμένοντας παράλληλα απαν-
τήσεις σε ζητήματα που είναι καίρια, όπως

η κατάρρευση της οικονομίαςκαι τονίζει την
πάγια απογοήτευσή της στα προαναφερόμενα
με τον πλέον έντονο τρόπο στις κατά καιρούς
σφυγμομετρήσεις της κοινής γνώμης. Η με-
γάλη εικόνα εμπεριέχει έτσι τα πεπραγμένα
του γενικού εισαγγελέα, του γενικού ελεγκτή
και της διοικήτριας τηςΚεντρικής και φτάνει

ώς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας για την
πολιτική ευθύνη της επιλογής, διορισμού,
συνεργασίας και λειτουργίας των ανεξάρτητων
αξιωματούχων, με το συμπέρασμα να είναι
ότι έχει χαθεί μεγάλο μέρος της εμπιστοσύνης
στην πολυεπίπεδη λειτουργία του κράτους
και της Πολιτείας. Σελ. 4

Οι θεσμοί δοκιμάζουν τις αντοχές της κοινωνίας
Μείζονα θέματα δημιουργούνται από την έλλειψη δικλίδων ασφαλείας και αλληλοελέγχου των εξουσιών

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ & ΠΟΛΙΤΙΚΗ 

Στρατηγείο για 
τις τριμερείς 
στη Λευκωσία  
Λίαν συντόμως το εν λόγω στρατηγείο (ή
γραμματείες) θα στεγαστεί, σύμφωνα με έγ-
κυρη πληροφόρηση, σε υφιστάμενο χώρο
δίπλα από το Υπουργείο Εξωτερικών στη
Λευκωσία. Μάλιστα, θα στελεχωθεί με αξιω-
ματούχους των χωρών που λαμβάνουν μέρος
στις τριμερείς, οι οποίοι και θα βρίσκονται
μόνιμα εγκατεστημένοι στην Κύπρο. Σελ. 7

Eφεδρική πρόταση Αναστασιάδη 
Χωρίς Φ.Α. και ΜΟΕ για Κυπριακό πήγε
στον ΟΗΕ ο Πρόεδρος. Σελ. 8 

Με μοντέλο Αιγύπτου 
Πώς η Λευκωσία θα αντιμετωπίσει τυχόν
έξαρση του μεταναστευτικού. Σελ. 5

Με παιδικές ασθένειες ο ΔΗΣΥ 
Αυστηρές συστάσεις από Αβέρωφ Νεο-
φύτου προς όλους. Σελ. 6

Ψάχνει τον ιδανικό το ΑΚΕΛ
Κεντροαριστερό για τις ευρωεκλογές
αναζητεί το Κόμμα. Σελ. 6 

Eλιγμός ή στρατηγική υποχώρηση;
Η συμφωνία με Ερντογάν και η κατάρριψη του ρωσικού αεροσκάφους 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Επειδή στη Γαλλία η δη-
μοκρατία και οι θεσμοί
έχουν και ιστορία και δι-
δακτικό παρελθόν, θυμίζω
ότι ο Γάλλος στοχαστής
Μοντεσκιέ είχε γράψει

τον 18ο αιώνα «Στη νηπιακή ηλικία των
κοινωνιών, οι ηγέτες του κράτους δη-
μιουργούν τους θεσμούς. Αργότερα, οι
θεσμοί δημιουργούν τους ηγέτες». Δυ-
στυχώς, οι ηγέτες του δικού μας κράτους,
ευθύς εξαρχής αντί θεσμών ίδρυσαν
φατρίες, θρυλικότερες των οποίων ήσαν
οι μακαριακοί και οι γριβικοί. Μέχρι
που οδήγησαν τον τόπο στην κατα-
στροφή. Όποτε υπάρχει τίμημα το πλη-
ρώνει ο ανώνυμος πολίτης. Δυόμισι χι-
λιάδες οι νεκροί του 1974 (πραξικόπημα
και εισβολή) κι όπως ξανάγραψα, εξ αυ-
τών, «επωνύμου πατρός ουδείς»… 

Από το 1977 και εντεύθεν, όταν λο-
γικά στα κόμματα θα έπρεπε να είχε
αρχίσει ο απογαλακτισμός από τον Μα-
κάριο και τον Γρίβα και να επιχειρήσουν
να ανοικοδομήσουν το κράτος δημι-
ουργώντας και θεσμούς, προτίμησαν
το διαμοιρασμό της εξουσίας και εθί-
στηκαν στη χλιδή και στη μέθη της.
Εθισμός που σήμερα έχει φτάσει σε τέ-
τοιο σημείο, που ενώ πολιτικοί και κόμ-
ματα βλέπουν ότι διασύρονται λόγω
ρουσφετιού, αναξιοκρατίας, διαπλοκής
και αθέμιτου πλουτισμού, ποιούν τη
νήσσαν. Τη στιγμή που η αποσύνθεση
οδηγεί νομοτελειακά σε πτώση, θεσμούς
(εκτελεστική και νομοθετική εξουσία
και η δικαιοσύνη) και αξίες (παιδεία και
πολιτισμό) και ουσιώδεις κοινωνικές
ανάγκες (υγεία και προστασία των αδύ-
ναμων και αναξιοπαθούντων) τα πρό-
σωπα που εκπροσωπούν θεσμούς εμ-
φανίζονται ασύδοτα (σε εξουσία, χρήμα
και λόγο) . 

Όλα αυτά δεν ήταν κεραυνός εν αι-
θρία. Ξεκίνησε από το λεγόμενο θαύμα
της ανοικοδόμησης του ’74, που δεν
προέκυψε λόγω πολιτικής δεινότητας
αλλά ως αποτέλεσμα αδυσώπητης ανάγ-
κης. Ήταν «θαύμα», με το πάγωμα των
μισθών για δύο και πλέον χρόνια, με
τις χιλιάδες που ξενιτεύτηκαν στις «Αρα-
πιές» κι έστελναν μέσα χρήμα και με
τα εκατομμύρια ξένης βοήθειας που
μπήκαν στο δημόσιο ταμείο, μέρος των
οποίων χρημάτων φαγώθηκε από τους
θαυματοποιούς. Ποιος είχε νου τότε να
σκεφτεί τους θεσμούς, που όμως αν λει-
τουργούσαν ίσως σήμερα τα πράγματα

να ήταν αλλιώς; Εξάλλου τότε ήταν η
εποχή που οι «μεγαλοπαράγοντες» κα-
πάρωναν υπουργεία κι έφτιαχναν δικά
τους καπετανάτα. Μοίραζαν θέσεις στη
δημόσια υπηρεσία και μοιράζονταν τα
χρήματα από τα συμβόλαια του δημοσίου
που τα έδιναν σε δικούς τους, οι οποίοι
τους ξεπλήρωναν με μίζες (κάτι σαν κυ-
κλική παραοικονομία) κι έγραφαν φυσικά
τη δημοκρατία και τους θεσμούς στα
παλαιότερα των υποδημάτων τους. Για
έλεγχο ή λογοδοσία ούτε λόγος. Η αξιο-
κρατία ήταν παλιό ξινό ανέκδοτο (κι
ακόμα είναι). Είναι γι’ αυτό που χρόνια
τώρα επιμένω ότι τα τρία κακά της
μοίρας μας είναι η έλλειψη λογοδοσίας,
η ατιμωρησία και η ασυδοσία. Παρα-
μένοντας στη μεγάλη σχολή της Γαλλίας,
θα επικαλεσθώ και τον Φρανσουά-Ρενέ
ντε Σατωμπριάν, πολιτικό και ποιητή
(1768-1848), ο οποίος είχε γράψει ότι
«Οι θεσμοί περνούν τρεις φάσεις: τη
φάση του κοινωφελούς έργου, τη φάση
των προνομίων και τη φάση της κατά-
χρησης». Στην Κύπρο, λόγω έλλειψης
επαρκούς παιδείας (ποτέ δεν μας άγγιξε
ο Διαφωτισμός), περάσαμε απευθείας
στην τρίτη φάση, αυτήν της κατάχρησης.
Εξουσίας, χρημάτων και λόγων. Είπαμε,
όποτε υπάρχει τίμημα το πληρώνει ο
ανώνυμος πολίτης. Μετά το ’74, ο λο-
γαριασμός είχε κάμποσα δισεκατομμύ-
ρια: σκάνδαλο Χρηματιστηρίου, σκάν-
δαλο οικονομίας-τραπεζών, κούρεμα
και Συνεργατισμός. Όλα ατιμώρητα.
Και είπαμε, η ατιμωρησία οδηγεί στην
ασυδοσία και στην κατάχρηση, εξουσίας,
χρημάτων και λόγων. Όπως του γενικού
εισαγγελέα την περασμένη Τετάρτη, ο
οποίος αντί να τοποθετηθεί επί της ου-
σίας δημοσιεύματος του «Πολίτη», βγήκε
τηλεφωνικώς στο ραδιόφωνο, είπε ότι
διάβασε το δημοσίευμα κι έκανε εμετό
και κατέβασε το ακουστικό! Ξανακού-
σατε πουθενά τέτοια συμπεριφορά από
θεσμικό πρόσωπο; Ξανακούσατε διοι-
κητή Κεντρικής Τράπεζας να παρομοι-
άζει εαυτόν με τον Χριστό τη στιγμή
που όλος ο κόσμος ξέρει ότι πλαστο-
γράφησε το έγγραφο της μισθοδοσίας
της; Ξανακούσατε γενικό ελεγκτή να
χαρακτηρίζει τους εκπαιδευτικούς της
χώρας του Ναζί; Τι μπορεί να είναι αυτό
εκτός από ασυδοσία και σε μια κοινωνία
άκρως παρακμιακή; Και τι άλλο μας πε-
ριμένει;  

Τι άλλο μας περιμένει

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στη μόδα. Αν νομίζατε πως στον πελό-
τοπο είναι μόδα οι selfies ή για τους

προχώ οι belfies, κάνατε λάθος. Μόδα εί-
ναι οι εμπρησμοί στα δάση. Κι εκεί που λέ-
με θα πέσει η φωτιά να μας κάψει, τις βά-
ζουμε μόνοι μας για να κάνουμε χάζια. 

2 Στη μια σου. Και πέραν τούτου, άλλοι
λέει καίνε τα δάση γιατί τους τάξανε να

τους κάνουν πυροσβέστες, δεν τους έκα-
ναν, και την πάνε τη δουλειά μια σου και
μια μου. Τελικά δεν είναι το δάσος καμένο
αλλά ο εγκέφαλός μας. Τέλος.

3 Στην τεχνοτροπία. Ο Κύκκου, Νικηφό-
ρος, θέλει τη νέα ελληνική πρεσβεία

καλλιμάρμαρη. Σχώρα με δέσποτα, μα με
την Ελλάδα εκτός μνημονίων, τουλάχιστον
με Καραϊσκάκη πρέπει να μοιάζει. Και κάν-
τε τη γρήγορα, μη γυρίσουν όλα… τούμπα
και μας βγει κανένας αρματωμένος Σαββί-
δης και ψαχνόμαστε. 

4 Στα νέα. Κυκλοφορούν οσονούπω τα
νέα 200ευρα και 100ευρα. Ευτυχώς

ρε παιδιά γιατί τα παλιά ευρά μου είχανε
κάνει τα νευρά κουρέλι. 

5 Στη σύγκριση. Η Κύπρος στις αγορές
και οι Γερμανοί συγκρίνουν Χάρη-Τσακα-

λώτο. Ο πρώτος λένε εστίασε στη δημοσιο-
νομική εξυγίανση ο δεύτερος στραγγάλισε
μια οικονομία σε ύφεση. Ναι αλλά ο δεύτε-
ρος θέλει να κάνει δημοσιονομική εξυγίαν-

ση στη Γιόχανσον, ενώ ο πρώτος είναι δεμέ-
νος στην Εύα. Τελικά όποιος χάνει στην οικο-
νομία κερδίζει στην αγάπη φίλοι Γερμανοί; 

6 Στην ευθύνη. Ανέλαβε την πολιτική
ευθύνη ο Αβέρωφ για την ανορθόγρα-

φη ανακοίνωση του ΔΗΣΥ. Για τον Δίπλαρο
που απειλεί με αγωγές δημοσιογράφους,
δεν μπορεί να κάνει το ίδιο. Όσο χιούμορ
και να έχει όσο και να προσπαθεί να το μα-
ζέψει μέσα από το Twitter. 

7 Στο συνήθειο. Πιθανή λένε η κατάληξη
της ερευνητικής για ΣΚΤ χωρίς πόρι-

σμα. Εδώ δεν θα μάθουμε τι έγινε το 2013,
αν δεν βγει πόρισμα για ΣΚΤ θα μας χαλά-
σει η ζαχαρένια; Συνηθισμένα τα βουνά.    

8 Στη διαταραχή. Θερίζουν οι πρωινές
αναγούλες και επηρεάζονται πολλοί.

Από εγκύους μέχρι εισαγγελείς. Αν γεν-
νούσαμε και πορίσματα για την κατάρρευ-
ση της οικονομίας με τη συχνότητα που
κάνουμε παιδιά, η κάθαρση θα ήταν ήδη
58χρονη cougar. 

9 Στη μιζέρια. Καλή η συμφωνία με Αί-
γυπτο για αγωγό λένε οι σύντροφοι στο

ΑΚΕΛ αλλά πρέπει να προηγηθούν πολλά.
Porca miseria, bandiera rossa, κι ό,τι δε
φτάνει η αλεπού τα κάνει κρεμαστάρια. 

10 Στην Κυριακή. Θυμήθηκα άσμα Βου-
γιουκλάκη σκεπτόμενος τους εκπαι-

δευτικούς σήμερα που παίρνουν τις τελικές
(;) αποφάσεις. Κυριακή, γιορτή και σχόλη
να ’ταν η βδομάδα όλη κι η Δευτέρα να ’ταν
μόνο κανά δυο φορές το χρόνο. Ερώτηση.
Μπήκε ως αιτήματα στη λίστα των εκπαι-
δευτικών; Όχι; Κακώς; Με αυτόν το Healthy
που όλα τα μπορεί και με αυτούς τους δα-
σκάλους που όλα τα θέλουν, θα έπρεπε. 

ΕΝΩΝΟΥΜΕ ΔΥ ΝΑΜΕΙΣ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Η ΚΙΣΑ, η γνωστή μη κυβερνητική οργάνωση
που θεωρεί πως μόνον αυτή μπορεί να προ-
στατεύσει τους πρόσφυγες και τους μετανά-
στες και ότι μόνο αυτή δικαιούται να νοιάζεται
γι’ αυτούς θύμωσε πολύ που η κυβέρνηση
αποφάσισε να λάβει μέτρα και να ζητήσει
βοήθεια για διαχείριση των αυξημένων ροών
προσφύγων στην Κύπρο. Η οργάνωση με τις
περίεργες διασυνδέσεις και την καθόλου ξε-
κάθαρη χρηματοδότηση και διαχείριση των
κονδυλίων της εξεμάνη για τις δηλώσεις του
Αναστασιάδη, του Υπ. Εσωτερικών αλλά και
του Αβέρωφ Νεοφύτου για την αύξηση των
ροών των προσφύγων. Ιδιαίτερα φαίνεται να
την έχει ενοχλήσει η πρόταση του Υπ. Εσωτε-
ρικών για ενίσχυση της επιτήρησης σημείων
της νεκρής ζώνης και των συνόρων της Δημο-
κρατίας με βοήθεια από την Ε.Ε.
Στην ανακοίνωσή της μάλιστα που προβλήθη-
κε ιδιαίτερα από τα ΜΜΕ του ΑΚΕΛ, παρεμ-
βαίνει ξεκάθαρα με πολιτικές θέσεις υποστη-
ρίζοντας πως η κυβέρνηση και ο ΔΗΣΥ χρησι-
μοποιούν το Μεταναστευτικό «ως εργαλείο
συγκράτησης των διαρροών του εκλογικού
τους σώματος υιοθετώντας τις θέσεις νεοφα-
σιστικών και ακροδεξιών κομμάτων στο εν
λόγω ζήτημα». Στην ανακοίνωση καταγρά-
φονται και ψέματα προκειμένου να πείσουν
το ακροατήριο της οργάνωσης ότι δεν υπάρ-
χει σοβαρό μεταναστευτικό πρόβλημα στην
Κύπρο. Η οργάνωση επιστρατεύει ευρωπαϊκά
στοιχεία ότι οι πρόσφυγες που καταφθάνουν
στην Ευρώπη «όχι απλά δεν αυξάνονται αλλά
μειώνονται». Παραγνωρίζοντας το προφανές
ότι καθημερινά σχεδόν φθάνουν πλοιάρια με
πρόσφυγες στις κυπριακές ακτές ενώ άλλοι
φθάνουν στις ελεύθερες περιοχές μέσω της
νεκρής ζώνης.
Κατά σατανική ή άλλη σύμπτωση παρόμοιες
θέσεις φέρεται να διατυπώνει και η Ελένη
Μαύρου, βουλευτής του ΑΚΕΛ, υπεύθυνη
για τα ΜΜΕ του κόμματος και πρώην υπουρ-
γός Εσωτερικών, που θα έπρεπε να είχε
γνώση του θέματος. Πρόσφατα διατύπωσε
δημόσια την πλήρη αντίθεσή της στην κυ-
βερνητική θέση λέγοντας πως η Κύπρος δεν
αντιμετωπίζει σχεδόν κανένα κίνδυνο από
το μεταναστευτικό!
Στο δημοσιογραφικό κουρμπέτι είναι γνωστό
εδώ και χρόνια ότι η ΚΙΣΑ είναι μια γκρίζα ορ-
γάνωση η οποία δεν διοικείται με διαφάνεια.
Οι λογαριασμοί της δεν έχουν δοθεί στη δη-
μοσιότητα από το 2015, ούτε και οι χρηματο-
δότες της. Είναι επίσης γνωστό ότι η οργάνω-
ση ελέγχεται πλήρως από το ζεύγος Δώρου
Πολυκάρπου (Εκτελεστικό Διευθυντή) και τη

σύζυγό του, δικηγόρο Νικολέτα Χαραλαμπί-
δου. Κανένας άλλος δεν είναι γνωστός ή κά-
νει δηλώσεις για το έργο της οργάνωσης. Ο
Πολυκάρπου δήλωσε παλαιότερα ότι στελέχη
της οργάνωσης αναγκάστηκαν να κάνουν
προσωπικά δάνεια 80-90 χιλιάδων ευρώ για
να μπορεί να λειτουργεί η οργάνωση, χωρίς
να δώσει ούτε ονόματα των στελεχών, ούτε
άλλα στοιχεία. Όπως για παράδειγμα γιατί
χρειάστηκε τόσος δανεισμός για να λειτουρ-
γήσει μια οργάνωση που στηρίζεται σε εθε-
λοντές.
Στους λογαριασμούς της ΚΙΣΑ που υπάρχουν
στο διαδίκτυο για το 2015 καταγράφεται εισό-
δημα 156.000 ευρώ, χωρίς να ξεκαθαρίζουν
από πού προέρχονται αυτά τα χρήματα. Το
2014 το εισόδημα της ήταν 114.000. 
Το 2015 δόθηκαν μισθοί 77.500 ευρώ (ενώ το
2014 οι μισθοί ήταν 60.000) ενώ καταγρά-
φεται και ένα αδιευκρίνιστο έξοδο, EU-fun-
ded and other projects expenses, ύψους
50.590 ευρώ. Ο εκτελεστικός πρόεδρος της
ΚΙΣΑ πληρώνεται από την οργάνωση, άγνω-
στο με ποιο μισθό. Είναι δηλαδή ο μοναδικός
ίσως στην Κύπρο και από τους λίγους ίσως
παγκόσμια που πληρώνονται για το... εθε-
λοντικό τους έργο. Κάποιο, αδιευκρίνιστο
κονδύλι λαμβάνει από την ΚΙΣΑ και η σύζυ-
γός του Πολυκάρπου ως η μοναδική, όπως
λέγεται δικηγόρος, που ασχολείται με τις
υποθέσεις της οργάνωσης και των ατόμων

που αυτή προστατεύει. Η ΚΙΣΑ δεν έδωσε
ποτέ της στη δημοσιότητα, ως όφειλε, το κό-
στος των υπηρεσιών της Χαραλαμπίδου και
τη σχέση που αυτή έχει με την οργάνωση.
Ωστόσο, η Νικολέτα Χαραλαμπίδου έλαβε τα
τελευταία χρόνια εκατοντάδες χιλιάδες ευ-
ρώ για εργασία που κατ’ αποκλειστικότητα
έκανε για την Επίτροπο Νομοθεσίας και την
Επίτροπο Προστασίας Δικαιωμάτων του Παι-
διού, Λήδα Κουρσουμπά.
Όπως αποκάλυψε ο γενικός ελεγκτής προ λί-
γων μηνών, η Νικολέτα Χαραλαμπίδου ήταν η
εκλεκτή της Κουρσουμπά και υπέγραψε συ-
νολικά 26 συμβάσεις για το τεράστιο ποσό
των 561.150 ευρώ για παροχή νομικών υπη-
ρεσιών και ως συντονίστρια στη συγγραφή
νομοθετημάτων. Ο γενικός ελεγκτής υποστή-
ριξε ότι για την περίπτωση της Χαραλαμπίδου
που πληρωνόταν και ως φυσικό πρόσωπο και
ως δικηγορική εταιρεία προέκυψαν θέματα
φοροδιαφυγής τα οποία έθεσε στο Τμήμα
Φορολογίας. Όλα τα προαναφερθέντα παρα-
μένουν σε εκκρεμότητα με τους πρωταγωνι-
στές να φιγουράρουν στον δημόσιο διάλογο,
να κρίνουν άπαντες αλλά να μην δίνουν απαν-
τήσεις για τα δικά τους ανοικτά θέματα. 

ΚΟΥΪΖ: Ποιος αξιωματούχος της κυβέρνησης
που πήγε να στηρίξει τον Healthy τα έκανε
χειρότερα; Χάνει οριστικά το τρένο για το ζη-
λευτή θέση κρατικού αξιωματούχου;

«Οι λέξεις δεν έχουν σημασία όταν αναγνωρίζεις τις προθέσεις» - Ιζαμπέλ Αλιέντε 

Η γκρίζα ΚΙΣΑ, οι πληρωμένοι εθελοντές
και η Μαύρου

Αγωγέ μου, υπουργέ μου δεξιόστροφέ μου, υπόγραψέ με, θεμελίωσέ με και άσε τον Άντρο και τους συντρόφους μας να λένε και να λέ-
νε. Porca Miseria!





4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 23 Σεπτεμβρίου 2018

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Εν μέσω μιας πολλαπλής κρίσης
θεσμών, αξιών και πολιτειακής
λειτουργίας η οποία κάνει καθη-
μερινά όλο και πιο έντονη την εμ-
φάνισή της με αλληλουχία γεγο-
νότων, βρίσκεται η κυπριακή κοι-
νωνία, κρίση που διαπερνά την
εκτελεστική, νομοθετική και δι-
καστική εξουσία, η οποία. ενώ έχει
πηγή τις επιλογές και ατομικές
συμπεριφορές ανεξαρτήτων και
μη αξιωματούχων, αυτή κορυφώ-
νεται στη βάση των αποτελεσμά-
των από την άσκηση των καθη-
κόντων ενός εκάστου. Η πάγια
απογοήτευση που προκύπτει και
αφορά τα έργα και τις ημέρες και
των τεσσάρων εξουσιών στην Κύ-
προ (των ΜΜΕ μη εξαιρουμένων),
αποτυπώνεται με τον πλέον έντονο
τρόπο και στις κατά καιρούς σφυγ-
μομετρήσεις της κοινής γνώμης
όπου κοινωνία φαίνεται να έχει
χάσει μεγάλο μέρος της εμπιστο-
σύνης στην πολυεπίπεδη λειτουρ-
γία του κράτους και της Πολιτείας,
προτάσσοντας την πτώση των θε-
σμών ως μείζον πρόβλημα. Είναι
σαφές πως ότι το ζήτημα παραμέ-
νει στην πρώτη τριάδα των θεμά-
των που ίδιοι οι πολίτες θέτουν
επί τάπητος στις ιδιωτικές τους
συζητήσεις, αφενός, και αφετέρου
με την οικονομική κρίση να έχει
παρέλθει αλλά με τις ευθύνες να
μην έχουν αποδοθεί, «αυξήθηκε
κατακόρυφα ο βαθμός απαξίωσης
προς τους πολιτικούς, τους κομ-
ματικούς και τους οικονομικούς
παράγοντες αλλά και προς κάθε
θεσμό του κράτους, με τον κόσμο
να θεωρεί ότι όλοι αυτοί συλλογικά
και συλλήβδην με τον ένα ή άλλο
τρόπο, με πράξεις ή παραλείψεις
τους συνέβαλαν στην τραγική κα-
τάσταση στην οποία περιήλθε το
χρηματο-οικονομικό σύστημα της
Κύπρου», όπως ο ίδιος ο γενικός
εισαγγελέας σημείωνε (6.4.2017)
σε εκδήλωση με την ονομασία «οι
Θεσμοί και οι Αξίες στη Κύπρο». 

Ανεξάρτητοι αξιωματούχοι 
Τα όσα έχουν απασχολήσει την

επικαιρότητα το τελευταίο διά-
στημα και φέρουν ως πρωταγω-
νιστή τον γενικό εισαγγελέα της
Δημοκρατίας, για μια υπόθεση τε-
μαχίου γης που έφερε στη δημο-
σιότητα η εφημερίδα «Πολίτης»,
είναι η κορυφή του παγόβουνου.
Το παγόβουνο αυτό καθαυτό συν-
τίθεται από σωρεία υποθέσεων

σχεδόν αμέσως με τον διορισμό
του κ. Κληρίδη. Ο γενικός εισαγ-
γελέας είναι ανεξάρτητος αξιωμα-
τούχος, και οι αρμοδιότητές του
τον καθιστούν ανεξάρτητο έναντι
κάθε λειτουργίας, όπως απορρέει
από το Σύνταγμα. Η άσκηση των
εξουσιών που του παρέχονται δεν
είναι εκτελεστικής φύσεως αλλά
δικαστικής και οιονεί δικαστικής.
Έχει δηλαδή το δικαίωμα να κινεί,
να διεξάγει ή να διακόπτει οποι-
αδήποτε ποινική διαδικασία, εξου-
σίες οι οποίες ασκεί χωρίς ελέγχο
και χωρίς λογοδοσία. Τα προανα-
φερόμενα αποτελούν σήμερα πη-
γή διαλόγου εφόσον επί της ουσίας
και όπως προκύπτει από το άρθρο
113 του Συντάγματος, οι εξουσίες
του είναι τέτοιας έκτασης που το

μόνο το οποίο δεν μπορεί να πρά-
ξει ατομικά, είναι ποινική δίωξη
κατά του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας. Ωστόσο, δεν είναι γι’ αυτόν
τον λόγο που βρίσκεται στην πρώ-
τη γραμμή της επικαιρότητας. Κα-
τά βάση βρίσκεται εκεί για όσα
έγιναν ή και δεν έγιναν με τις πε-
ριβόητες έρευνες για την οικονο-
μία. Το εξής παράδειγμα δείχνει
τη στασιμότητα των πραγμάτων
και τη συνεπακόλουθη έλλειψη
πλέον εμπιστοσύνης από την κοι-
νωνία. 

Στις 17 Ιουλίου 2016 η «Κ» είχε
φέρει στη δημοσιότητα όλες τις
εξελίξεις με την υπόθεση Βγενό-
πουλου, που ήταν και πρώτο θέμα
της περιόδου και στην Ελλάδα
μαζί με τις έρευνες που και εκείνη
την περίοδο δεν οδηγούσαν που-
θενά για την κατάρρευση της κυ-
πριακής οικονομίας. Οι υποθέσεις
χαρακτηρίζονταν τότε από το γε-
νικό εισαγγελέα ως πολύπλοκες,
δεν θα ήταν η πρώτη φορά, και
ο ίδιος θα σύστηνε υπομονή. Ενυ-
πήρχε όμως σε εκείνο το ρεπορτάζ
ένα στοιχείο άξιο αναφοράς. Το
64% των ερωτηθέντων σε δημο-
σκόπηση της εφημερίδας «έβλε-
πε» συγκάλυψη των σκανδάλων
για την οικονομία. Από τότε μέχρι
σήμερα, τα δεδομένα δεν έχουν

αλλάξει με την ατιμωρησία και
την έλλειψη λογοδοσίας για εκείνη
την περίοδο να διαδέχονται και
αθωωτικές αποφάσεις όπως αυτή
που αφορά τον πρώην διευθύνον-
τα σύμβουλο της Τράπεζας Κύπρου
Ανδρέα Ηλιάδη, ο οποίος είχε κα-
ταδικαστεί σε 2,5 χρόνια φυλάκι-
ση. Ο κ. Κληρίδης ανέφερε στο
ΚΥΠΕ, και μόνο εκεί, ότι «η Νομική
Υπηρεσία καταβάλλει προσπάθειες
έτσι ώστε, μέσα στο πλαίσιο της
διερεύνησης των αιτιών για την
κατάρρευση του χρηματοπιστω-
τικού συστήματος της Κύπρου,
εκεί και όπου διαπιστώνεται η εν-
δεχόμενη διάπραξη κάποιων ποι-
νικών αδικημάτων, τα οποιαδή-
ποτε πρόσωπα εμπλέκονται να
οδηγούνται στο δικαστήριο», κά-
νοντας λόγο για υποθέσεις που
από τη φύση τους είναι «δύσκολες
και περίπλοκες». Δεν έκρυψε έτσι
την ενόχλησή του για την αθωω-
τική απόφαση, ωστόσο, όπως ήδη
αναφέρθηκε, το εν γένει επιχεί-
ρημα περί δύσκολων υποθέσεων
δεν είναι πρωτόφαντο. Πρέπει να
σημειωθεί βέβαια ότι από το 2013
μέχρι σήμερα, η Νομική Υπηρεσία
είχε αρωγό το έργο που επιτέλεσε
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Η τε-
λευταία είχε ολοκληρώσει συγκε-
κριμένες έρευνες, όπως την υπε-
ραξία της Uniastrum για την Τρά-
πεζα Κύπρου και την υπεραξία
της Λαϊκής Εγνατίας για τη Λαϊκή
Τράπεζα, ανακατάταξη των ελλη-
νικών ομολόγων στους λογαρια-
σμούς της Τράπεζας Κύπρου, το
θέμα των προβλέψεων για τα δά-
νειά της και τα MIGοδάνεια. Τα
στοιχεία για τις πιο πάνω υποθέ-
σεις έχουν δοθεί προ πολλού στον
γενικό εισαγγελέα. Ωστόσο, επί
της ουσίας δεν καταγράφεται πρό-
οδος. 

Κερασάκι στην τούρτα των πε-
πραγμένων του γενικού εισαγγε-
λέα ήταν η, σύμφωνα με ανεξάρ-
τητους αναλυτές, απρεπής για τον
θεσμό που εκπροσωπεί αντίδρασή
του στη δημοσίευση από την εφη-
μερίδα «Πολίτης» της υπόθεσης
γνωμάτευσής του για τεμάχιο που
συνδεόταν με φιλικό προς τον ίδιο
πρόσωπο. Στην εικόνα βέβαια θα
πρέπει να συμπληρώσει κάποιος
και την περιβόητη ομάδα ανακρι-
τών για την κατάρρευση της οι-
κονομίας, το έργο της οποίας προ-
φανώς θα αποτιμηθεί από τον επό-
μενο γενικό εισαγγελέα, η επιλογή
του οποίου θα πρέπει να γίνει εν-
τός του επόμενου χρόνου. 

Επί τάπητος η αλλαγή 
του πλαισίου λειτουργίας 
των ανεξάρτητων θεσμών
Δημιουργούνται τριγμοί χωρίς δικλίδες ασφαλείας και αλληλοελέγχου

Βάσει του Συντάγματος, ο γενικός
ελεγκτής επιφορτίζεται τον έλεγχο
στο όνομα της Δημοκρατίας, κάθε
πληρωμής ή είσπραξης που αφορά
το κράτος, αλλά και επιθεώρηση λο-
γαριασμών, βιβλίων, και αρχείων
σε συναφή θέματα. Οι όποιες άλλες
αρμοδιότητες του παραχωρούνται
συγκεκριμένα (116, παρ. 2). Δεν είναι
όμως λίγες οι φωνές που πλέον, κά-
νουν λόγο για επί της ουσίας άσκη-
σης πολιτικής από τον γενικό ελεγ-
κτή με την εργολαβική πολλές φορές
νομική κάλυψη από τον γενικό ει-
σαγγελέα. Σαν παράδειγμα δίδεται
άλλωστε και το τι συνέβη με τον
δρόμο Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου
όταν παραμονές της έγκρισης του
κρατικού προϋπολογισμού από το
Υπουργικό Συμβούλιο, ο Οδυσσέας
Μιχαηλίδης με επιστολή του προς
τον ΥΠΟΙΚ Χάρη Γεωργιάδη ζήτησε
να αφαιρεθεί το συγκεκριμένο έργο
από τους σχεδιασμούς της κυβέρ-
νησης, επικαλούμενος τον νόμο περί
Δημοσιονομικής Ευθύνης. «Παρέλκει
δε πιστεύω να τονίσω ότι η τήρηση
ρητών νομοθετικών υποχρεώσεών
σας δεν εναπόκειται στην κρίση σας
και ούτε και είναι εθελοντική», ανέ-
φερε μεταξύ άλλων στην επιστολή
του ο ελεγκτής. Σημειώνεται πως η
εν λόγω επιστολή είχε αποδέκτη και
τον γενικό εισαγγελέα. Εν τέλει το
Υπουργικό άναψε το πράσινο στο
συγκεκριμένο έργο. Ωστόσο, δεν
ήταν η μόνη παρέμβαση του γενικού
ελεγκτή που θα προκαλούσε συζη-
τήσεις, εφόσον όπως ήδη αναφέρ-

θηκε ο ίδιος δεν έχει διστάσει να
καταφερθεί εναντίον, να καταδικάσει
και να αποφανθεί επί νομικής υπό-
στασης υποθέσεων που εξετάζει,
πάντα με τη συζήτηση να είναι εντός
ή εκτός ορίων, στα κοινωνικά δίκτυα.
Συνακόλουθα, επέρχεται ως θέμα
στην επικαιρότητα εφόσον τις πε-
ρισσότερες φορές οι βολές του αφο-
ρούν εκλεγμένους αξιωματούχους
και πολιτικές αποφάσεις, μέλη της
κυβέρνησης και συναφές πολιτικό
και κυβερνητικό έργο, αποφάσεις
που άπτονται του κρατικού μηχα-
νισμού και των υπουργείων, με απο-
τέλεσμα τη δυσλειτουργία της κρα-
τικής μηχανής. Επί της ουσίας, και
σύμφωνα και έγκυρους νομικούς
κύκλους με τους οποίους μίλησε η
«Κ», η κρίση στη συγκεκριμένη πε-
ρίπτωση πηγάζει από τη διασταλτική
νομιμοποίηση της άσκησης πολιτι-
κής από μη εκλεγμένο αξιωματούχο
σε δημοκρατία οπού η δύναμη πη-
γάζει και πρέπει να ασκείται από
τον ίδιο τον λαό. 

Οι αμφιλεγόμενες συμπεριφορές του
εισαγγελέα απέναντι στους λειτουρ-
γούς του Τύπου δεν είναι νεόκοπο
φαινόμενο. Αιτία κατά πολλούς, είναι
η κριτική πέριξ των καθυστερήσεων
για τις έρευνες της οικονομίας, ωστό-
σο τα όσα συνέβησαν μέσα σε αυτή
την εβδομάδα είναι αποδεικτικά του
επιπέδου που έχουν φτάσει τα πράγ-
ματα. Εσχάτως άλλωστε ο γενικός
εισαγγελέας βρέθηκε αντιμέτωπος
με την αποκάλυψη του (αμφιλεγό-
μενου) τρόπου λειτουργίας της ίδιας
του της υπηρεσίας με την υπόθεση
Λοϊζίδου, μιας από τους πλέον στε-
νούς του συνεργάτες, η οποία φέ-
ρεται να δρούσε εκτός πλαισίου
διαρρέοντας ευαίσθητες πληροφο-
ρίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των εταίρων μας στη ρωσική κυ-
βέρνηση. Και μπορεί μετά τις σχε-
τικές απαγορεύσεις στα ΜΜΕ που
επιβλήθηκαν για τη δημοσίευση
σχετικών με την υπόθεση άρθρων,
η υπόθεση να έχει πέσει σε αφάνεια,
παραμένει όμως μια κηλίδα στο ιστο-
ρικό των πειραγμένων της νυν Γε-
νικής Εισαγγελίας, με την απαγό-
ρευση της ενημέρωσης του κοινού
να προσομοιάζει σύμφωνα με διε-
θνείς παρατηρητές με αυτές τις τα-
κτικές απολυταρχικών καθεστώτων.
Την ίδια ώρα σχετικά δημοσιεύματα
στο εξωτερικό με επίκεντρο την ίδια
υπόθεση έφερναν και πάλι την Κύ-
προ στην πρώτη γραμμή της αρνη-
τικής δημοσιότητας. Αυτό είχε σαν
αποτέλεσμα την εκ μέρους του κ.

Κληρίδη αντιπαράθεση με τα ΜΜΕ,
τον αποκλεισμό των «μη αρεστών
ΜΜΕ» από τον ίδιο, από την ενη-
μέρωση για θέματα δημόσιας σφαί-
ρας, και την ανάπτυξη παράλληλα
μιας ενημερωτικά αμφίδρομης σχέ-
σης μόνο συγκεκριμένα ΜΜΕ ωσάν
και ο θεσμός να ανήκει στον επικε-
φαλής του και όχι στην Πολιτεία. Η
προαναφερθείσα κατάσταση έχει
ως αποτέλεσμα θέματα τα οποία
άπτονται των αρμοδιοτήτων του κ.
Κληρίδη και της Υπηρεσίας του να
μην καλύπτονται στο σύνολό τους
δημοσιογραφικά προς όφελος του
κυπριακού λαού, όπως για παρά-
δειγμα έγινε με την πρόσφατη υπό-
θεση αποφυλάκισης μετά από προ-
εδρική χάρη ενός παιδεραστή. Το
θέμα πήρε διαστάσεις στον Τύπο,
άγγιξε και τον ίδιο τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, ωστόσο δεν ακούστηκε
η άποψη του γενικού εισαγγελέα
οποίος επέλεξε να περάσει σιωπηρός
την μπόρα. 

Η πλέον εκκωφαντική απουσία της
Χρυστάλλας Γιωρκάτζη, θέμα άλ-
λωστε που έχει καταγραφεί επανει-
λημμένα, ήταν κατά τη διάρκεια
της συζήτησης για το μέλλον της
ΣΚΤ. Η απορία που είχε εκφραστεί
τόσο στο προσκήνιο όσο και στο
παρασκήνιο, στη Βουλή και όχι
μόνο, αφορούσε το που βρισκόταν
η ίδια και πως ενημερωνόταν για
τις εξελίξεις που αφορούσαν τη λει-
τουργία του πυρήνα του συστήματος
που εποπτεύει και δη τη μεγαλύτερη
τράπεζα του τόπου. Δεν θα ήταν
όμως η πρώτη φορά, που η απουσία
της κ. Γιωρκάτζη θα απασχολούσε
την επικαιρότητα, με ένταση ανά-
λογη που την απασχόλησε εν αρχή
η παρουσίας της, ο διορισμός της
δηλαδή, και τα όσα επακολούθησαν
με το συμβόλαιό της. Όπως είχαν
πει στην «Κ» και μεγάλα στελέχη
τραπεζών, η διαδικασία της επικοι-
νωνίας με την ΚΤΚ μόνο εύκολη
υπόθεση δεν είναι. Όταν μάλιστα
οι πλείστες των συζητήσεων αφο-
ρούσαν τόσο την πορεία των τρα-
πεζών και στο μνημόνιο όσο και
έξω από αυτό, εντός και εκτός Κύ-
πρου και απαιτούσαν και τη δική
της παρουσία. Από κυβερνητικής

πλευράς, υπάρχει πλήρη γνώση της
κρίσης που έχει επιφέρει η στάση
και η συμπεριφορά της κ. Γιωρκάτζη
τόσο στο εσωτερικό τραπεζικό προ-
σκήνιο όσο και εκτός χώρας, οπότε
και έχει προσανατολιστεί να αλλάξει
πλήρως το μοντέλο διακυβέρνησης
της Κεντρικής Τράπεζας. Άξια πάν-
τως αναφοράς και διασύνδεσης με
τα πιο πάνω πρόσωπα είναι η διά
συνοπτικών διεργασιών νομιμοποί-
ησης από τον γενικό εισαγγελέα
του αλλοιωμένου εγγράφου πρόσ-
ληψής της διοικήτριας απ’ όπου η
ίδια φέρεται να αφαίρεσε ή και αλ-
λοίωσε την παράγραφο περί σύγ-
κρουσης συμφερόντων συγγενικών
της προσώπων.

<<<<<<<

Η πάγια απογοήτευση
αφορά τα έργα και τις
ημέρες και των τεσσά-
ρων εξουσιών στην Κύ-
προ (των ΜΜΕ μη εξαι-
ρουμένων), αποτυπώ-
νεται και στις κατά και-
ρούς σφυγμομετρήσεις.

Ζητήματα ενημέρωσης

Ασκηση πολιτικής

Συνεχής απουσία

Ελλειμμα εμπιστοσύνης 
Τραβώντας μια γραμμή στα προαναφερόμενα, εκείνο που προκύ-
πτει είναι το ζήτημα του πώς τοποθετούνται, με ποιες διαδικασίες
και μεθόδους οι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι στις θέσεις που αναλαμ-
βάνουν. Με ποιον τρόπο δηλαδή αποφασίζει ο εκάστοτε Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, πέραν του «μου είπαν ότι είναι καλός και τον έβα-
λα» ποιος είναι κατάλληλος ή όχι για τη θέση που του ανατίθεται.
Ποιες είναι παράλληλα εκείνες οι δικλίδες ασφαλείας που μπορούν
να αποτρέψουν κρίσεις, να αποκαταστήσουν εμπιστοσύνη και να
ελέγχουν πράξεις και παραλείψεις ανεξάρτητων αξιωματούχων οι
οποίοι ορκίστηκαν πίστη στη Δημοκρατία και του θεσμούς της. Το ζή-
τημα είναι μείζον για την Κυπριακή Δημοκρατίας, εφόσον έχει βγει
από την οικονομική κρίση και φαίνεται να έχει εισέλθει σε κρίση θε-
σμών και των αξιών, απόρροια της έλλειψης λογοδοσίας, του ελέγ-
χου των εξουσιών αλλά και του ξεπερασμένου από την ίδια την επο-
χή και την κοινωνία πρωτοκόλλου λειτουργίας τους όπως αυτοί ορί-
στηκαν να λειτουργούν από τον συντακτικό νομοθέτη. Οι τριβές με-
ταξύ αξιωματούχων και κοινωνικών εταίρων, όπως έγινε και με την
Παιδεία, δεν προαλείφουν αλλαγές εν μια νυκτί όπως και συγκεκρι-
μένες συμπεριφορές ή ελλειμματικές πράξεις που αν μη τι άλλο
εξαλείφουν το αίσθημα εμπιστοσύνης της κοινωνίας και κάνουν επι-
τακτική την έναρξη συζήτησης περί αναγκαίων εκσυγχρονιστικών
αλλαγών στο πλαίσιο λειτουργίας της πολιτείας και του κράτους από
και προς όφελος του λαού. Δεν είναι τυχαίο ότι βάσει δημοσκόπη-
σης της «Κ» η άρση της εμπιστοσύνης για τη Βουλή ανέρχεται στο
84%, για την Κεντρική Τράπεζα στο 88%, ενώ μόνο 30% των πολι-
τών εμπιστεύονται την Εισαγγελία και 35% τη δικαστική εξουσία.

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας φέρει την πολιτική ευθύνη της επιλογής, διορισμού, συνεργασίας και λειτουργίας των ανεξάρτητων αξιωματούχων.
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Στον χάρτη του μεταναστευτικού η Κύπρος
Θετική αποτίμηση από Λευκωσία του Aτυπου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου αλλά και της καθόδου Δημήτρη Αβραμόπουλου στο νησί

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η κινητικότητα που καταγράφηκε
τελευταία, εντός και εκτός Κύπρου
για το Μεταναστευτικό, είναι ίσως
από τις λιγοστές φορές που προκαλεί,
υπό τις περιστάσεις, χαμόγελα στη
Λευκωσία για ένα θέμα που ιεραρ-
χείται ψηλά στην κυβερνητική ατζέν-
τα, το μεταναστευτικό. Ενδεικτικό
του κλίματος που επικρατεί ήταν η
αντίδραση κυβερνητικού αξιωμα-
τούχου, όταν κλήθηκε από την «Κ»
να αποτιμήσει το πέρασμα του Ευ-
ρωπαίου Επιτρόπου Μετανάστευσης,
Εσωτερικών Υποθέσεων και Ιθαγέ-
νειας, Δημήτρη Αβραμόπουλου, την
περασμένη εβδομάδα από τη Λευ-
κωσία. «Για πρώτη φορά η Κύπρος
συγκαταλέγεται στα κράτη μέλη της
Ε.Ε. που επηρεάζονται από τις με-
ταναστευτικές ροές και λαμβάνεται
υπόψη από τις Βρυξέλλες». Κάτι που
ήταν ευδιάκριτο και στο πρόσφατο
Άτυπο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο για
το Μεταναστευτικό στο Σάλ-
τσμπουργκ της Αυστρίας, με την
παρέμβαση του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη. Σε
πρακτικό επίπεδο από την επίσκεψη
Αβραμόπουλου στη Λευκωσία, δια-
φάνηκε πως ο σχεδιασμός της Ε.Ε.
επεκτείνεται και ανατολικά της Με-
σογείου τόσο σε επίπεδο πολιτικής
αλλά και υλικοτεχνικής στήριξης
της Λευκωσίας, κυρίως στην αντι-
μετώπιση ενδεχόμενηςνέαςέκρηξης
των ροών από τη Συρία.

Σε δύο άξονες
Με το βλέμμα στραμμένο στη

Συρία η πολιτική της Λευκωσίας,
στο θέμα αντιμετώπισης του οξύ-
τατου προβλήματος των ροών, κι-
νείται σε δύο άξονες. Πρώτον στην
άμεση αντιμετώπιση του ανθρωπι-
στικού σκέλους, καθόδου μετανα-
στών και δεύτερον, στο ουσιαστικό
κομμάτι του ζητήματος που είναι η

επίλυσή του σε βάθος χρόνου. Στο
πρώτο σκέλος η πολιτική γραμμή
που έχει χαραχθεί γίνεται πειστική
από τα διαθέσιμα στατιστικά, τα
οποία αφενός δείχνουν το μέγεθος
του προβλήματος και αφετέρου υπο-
στηρίζουν την επιχειρηματολογία
που αναπτύσσεται, προς πάσα κα-
τεύθυνση ότι στο ζήτημα των με-
ταναστευτικών ροών η Κύπρος είναι
στα όριά της. Στοιχεία τα οποία έχει
παρουσιάσει η «Κ» και που δείχνουν
μια αύξηση της τάξης του 55% στις
αιτήσεις ασύλου, για τους πρώτους

οκτώ μήνες του 2018. Μπροστά
στην κατάσταση που έχει διαμορ-
φωθεί και υπό τον φόβο στρατιω-
τικής επέμβασης στο Ιντλίπ της Συ-
ρίας, εξέλιξη που όπως εκτιμάται
θα προκαλέσει ανεξέλεγκτες κατα-
στάσεις, η πολιτική της ευρωπαϊκής
οικονομικής αλληλεγγύης φαντάζει
εξαιρετικά ανεπαρκής για αντιμε-
τώπιση του φαινομένου.

Βαρόμετρο το Ιντλίπ
Όπως εγκαίρως είχε παρουσιά-

σει η «Κ», οι εκτιμήσεις που έχει

ενώπιον της η Λευκωσία για ενδε-
χόμενη έξαρση του φαινομένου,
δικαιολογούν απόλυτα τα κλίμα
ανησυχία που εκφράζεται σε κάθε
ευκαιρία δοθείσης. Τόσο σε επίπεδο
Ε.Ε. όσο και Ηνωμένων Εθνών η
κυβέρνηση έχει γίνει αποδέκτης
εκτιμήσεων για αναμενόμενες με-
ταναστατευτικές ροές που ξεπερ-
νούν τις 800 χιλιάδες, εάν δεν υπάρ-
ξει έγκαιρη αντιμετώπιση του προ-
βλήματος. Σε μια τέτοια περίπτωση
η Κύπρος θεωρείται σχεδόν βέβαιο
ότι θα καταστεί προορισμός για

ένα σημαντικό κομμάτι των ροών
προς τη Μεσόγειο, το οποίο δεν
μπορεί να υπολογισθεί. Κυβερνη-
τική πηγή σημειώνει στην «Κ» πως
στην περίπτωση επέμβασης στο
Ιντλίπ το μεγαλύτερο κομμάτι του
μεταναστευτικού κύματος θα ανα-
ζητήσει διέξοδο προς την Τουρκία
και ένα άλλο εξίσου σημαντικό,
προς τη θάλασσα με πιθανό προ-
ορισμό την Κύπρο. «Είναι μεγάλο
θέμα αυτό και μας απασχολεί» ση-
μείωνε χαρακτηριστικά η ίδια πηγή.
Με την κατάσταση όπως έχει δια-
μορφωθεί τα βλέμματα όλων βρί-
σκονται προς την πλευρά της Ρω-
σίας και της Τουρκίας, με βαρόμε-
τρο τη συμφωνία στην οποία έχουν
καταλήξει.

Με μοντέλο Αιγύπτου
Πέρα από τα συμπεράσματα στα

οποία κατέληξε το Άτυπο Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο, για τις ροές από
Λιβύη και προς Μεσόγειο στο τρα-
πέζι έχει τεθεί και η πραγματοποί-
ηση συνόδου ανάμεσα στην Ε.Ε.
και τον αραβικό κόσμο, με ιδιαίτερη
αναφορά στην Αίγυπτο. Πρόταση
που κατέθεσε ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας. Όπως πιστεύεται το
μοντέλο που χρησιμοποιεί η Αίγυ-
πτος, τα τελευταία δύο χρόνια δεί-
χνει να αποδίδει. Με βάση επίσημα
στοιχεία η Αίγυπτος έχει πρακτικά
ανακόψει τις μεταναστευτικές ροές
από τις ακτές της. Μετά το 2016,
δεν έχει παρατηρηθεί άφιξη πλε-
ούμενων με μετανάστες στις ακτές
χωρών-μελών της Ε.Ε. από τη χώρα
αυτή. Η ανάγκη ενίσχυσης της συ-
νεργασίας Ε.Ε. με χώρες της Αφρι-
κής αποτυπώνεται και στα συμπε-
ράσματα του Άτυπου Συμβουλίου
όπου καταγράφεται η ανάγκη με-
ταφοράς 500 εκατ. ευρώ από το
11ο αποθεματικό του ΕΤΑ στο Ευ-
ρωπαϊκό καταπιστευματικό Ταμείο
εκτάκτου ανάγκης για την Αφρική. 

6,8 εκατ. 
πρόσφυγες

Με βάση επίσημα στοιχεία από
την Ύπατη Αρμοστεία του ΟΗΕ
για τους πρόσφυγες, ο αριθμός
των Σύρων που έχουν εγκατα-
λείψει τη χώρα τους, ανέρχεται
σε 6,8 εκατομμύρια . Με βάση
τα ίδια στοιχεία τα 2 εκατομμύ-
ρια αφορούν γυναίκες και τα
3,5 εκατομμύρια παιδιά. Στην
Τουρκία ζουν περισσότεροι από
3,5 εκατ. πρόσφυγες, στον Λί-
βανο 975 χιλιάδες και στην Ιορ-
δανία 566 χιλιάδες. Μια ενδε-
χόμενη λύση στο πρόβλημα θα
μπορούσε να δώσει και η δημι-
ουργία ή η χρησιμοποίηση υφι-
στάμενων υποδομών σε γειτο-
νικές χώρες της Συρίας όπου θα
μπορούσαν να φιλοξενηθούν
νέες ροές ή μετανάστες που
επιθυμούν να επιστρέψουν στη
Συρία. Σχετική πρόταση έγινε
από πλευράς Ρωσίας και αφορά
περιοχή στα βορειοανατολικά
της Ιορδανίας, στα σύνορα Συ-
ρίας και Ιράκ για επιστροφή Σύ-
ρων μεταναστών στο καταυλι-
σμό Ρουκμπάν.

Η πρόταση που κατέθεσε στο πρόσφατο Άτυπο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ο Νίκος Αναστασιάδης για ενίσχυση της συνερ-
γασίας Ε.Ε. με χώρες της Αφρικής κάνοντας αναφορά στην Αίγυπτο πιστεύεται ότι μπορεί να αποδώσει καρπούς στην
αντιμετώπιση των μεταναστευτικών ροών προς ευρωπαϊκές χώρες.

<<<<<<<

Στοιχεία τα οποία έχει
παρουσιάσει η «Κ» 
δείχνουν μια αύξηση 
της τάξης του 55% 
στις αιτήσεις ασύλου, 
για τους πρώτους οκτώ
μήνες του 2018. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Να διατηρήσει τη δυναμική που
απέκτησε στις προεδρικές εκλογές
είναι το κύριο στοίχημα του ΑΚΕΛ
για τη μάχη των ευρωεκλογών και
αυτό αποτελεί το διακύβευμα σύμ-
φωνα με τις συζητήσεις που γίνον-
ται στα συλλογικά σώματα του κόμ-
ματος. Ζήτημα για το κόμμα της
Αριστεράς είναι ένα ψηφοδέλτιο
που να καλύπτει γεωγραφικά όλη
την Κύπρο με τη συμμετοχή πρω-
τοκλασάτων στελεχών, αλλά και
την ύπαρξη ενός προσώπου από
την ευρύτερη Αριστερά που θα δια-
τηρήσει έτσι και κάποιες ροές ψή-
φων από το Κέντρο είχε το κόμμα
κατά τις προεδρικές εκλογές.

Επί του παρόντος η ηγεσία χει-
ρίζεται το ζήτημα, προχωρώντας
σε παρασκηνιακές διαβουλεύσεις
και επαφές για το ποιοι ενδιαφέ-
ρονται. Στο πολιτικό γραφείο έχουν
ήδη τεθεί οι γραμμές προχωρώντας
σε συζήτηση των βασικών στόχων
με το πολιτικό γραφείο του κόμ-
ματος και την επόμενη εβδομάδα,
αναμένεται να τεθούν επί τάπητος
περισσότερες λεπτομέρειες γύρω
από την ονοματολογία. 

Οι ενδιαφερόμενοι
Πολύ πιθανή θεωρείται η υπο-

ψηφιότητα του νυν ευρωβουλετή
Νεοκλή Συλικιώτη. Όχι μόνο γιατί

έχει πλούσια δραστηριότητα αν
λάβει κανείς υπόψη τα στοιχεία
του MEP ranking European Par-
liament, αλλά και γιατί έχει κτίσει
μία σημαντική σχέση με το κόμμα
της Ευρωπαϊκής Ενωτικής Αριστε-
ράς. Στους ενδιαφερομένους συμ-
περιλαμβάνεται και ο βουλευτής
Λάρνακας Γιώργος Γεωργίου με
στελέχη του κόμματος να σημει-
ώνουν πως λόγω και του ερείσματός
του θα ενισχύσει σημαντικά το ψη-
φοδέλτιο. Η υποψηφιότητα της
βουλευτού Σκεύης Κουκουμά θε-
ωρείται για πολλούς αρκετά πιθανή.
Η ίδια είχε κατέλθει ως υποψήφια
το 2009, χάνοντας στο παρά πέντε
την έδρα από τον Κυριάκο Τριαν-
ταφυλλίδη, ωστόσο το 2014 επέλεξε
να μείνει εκτός κούρσας. Θα πρέπει
να σημειωθεί πως η ίδια διανύει
πλέον την τρίτη της θητεία στο
κοινοβούλιο και συνεπώς ενδέχεται
να θέλει να συνεχίσει την πολιτική
της δραστηριότητα από άλλη θέση.
Στα κομματικά πηγαδάκια ακού-
γεται έντονα το όνομα του πρώην

βουλευτή Λευκωσίας Πάμπου Πα-
παγεωργίου, ενώ όπως λέγεται εν-
διαφέρεται και ο δήμαρχος Δερύ-
νειας ο Άντρος Καραγιάννης. 

Πρωτοκλασάτοι
Στην Εζεκία Παπαϊωάννου επι-

σημαίνουν την ανάγκη να κατέλθει
στο ψηφοδέλτιο πρωτοκλασάτο
στέλεχος, που να μπορεί να συλ-
λέξει ψήφους απ’ όλες τις επαρχίες

αλλά και να μπορεί να περάσει το
ιδεολογικό στίγμα του κόμματος
στο ενδεχόμενο εκλογής του. Ση-
μειώνεται πως η βουλευτής Ειρήνη
Χαραλαμπίδου της οποίας το όνομα
ακουγόταν εντόνως μετά τις προ-
εδρικές εκλογές, λόγω του ερεί-
σματός της, έχει αποκλείσει ένα
τέτοιο ενδεχόμενο θέλοντας να
συνεχίσει στην Κύπρο. Εκτός ψη-
φοδελτίου μένει και ο νυν ευρω-

βουλευτής Τάκης Χατζηγεωργίου
λόγω ορίου θητειών. Στο ΑΚΕΛ θέ-
λουν να αξιοποιήσουν τον κ. Χα-
τζηγεωργίου εντός κόμματος, με
τον τρόπο που αυτό θα γίνει να
είναι ακόμη ανοικτό. 

Ψάχνοντας ευρύτερα 
Στο ΑΚΕΛ αντιλαμβάνονται πως

οι ευρωεκλογές δεν αποτελούν την
πιο εύκολη εκλογική μάχη για την

συσπείρωση του ΑΚΕΛικού ακρο-
ατηρίου. Στόχος του κόμματος, ωστό-
σο, είναι η ύπαρξη μιας δυνατής
προσωπικότητας από τον χώρο της
κεντροαριστεράς που θα αποτελέσει
τονωτική ένεση για τα ποσοστά του
κόμματος. Ενδεικτικό ότι στις δύο
πρώτες αναμετρήσεις του ΑΚΕΛ
στις ευρωεκλογές, είχαν εκλεγεί
πρόσωπα των Νέων Δυνάμεων, όπως
οι Αδάμος Αδάμου και Κυριάκος
Τριανταφυλλίδης. Στο κόμμα της
Αριστεράς, μετά τις προεδρικές εκλο-
γές, έχουν ήδη δώσει ιδιαίτερη έμ-
φαση στην αναθέρμανση και την
ενίσχυση των σχέσεων με πρόσωπα
που ανήκουν στον ευρύτερο χώρο
της Αριστεράς, με εκδηλώσεις και
επαφές, κτίζοντας για το μέλλον. Αν
και θεωρήθηκε δεδομένη η υποψη-
φιότητα του Σταύρου Μαλά μετά
τις προεδρικές εκλογές, οι επαγγελ-
ματικές του υποχρεώσεις δεν του
επιτρέπουν τελικώς να κατέλθει ως
υποψήφιος. Έχει επίσης ακουστεί
το όνομα του πρώην προέδρου της
ΝΕΔΗΚ Γιάννη Παναγιώτου, του
οποίου το όνομα συζητήθηκε στο
ΑΚΕΛ και στις προεδρικές εκλογές.
Το ποιο τελικά θα είναι το πρόσωπο
του ευρύτερου χώρου της Αριστεράς
που θα κατέλθει με το ψηφοδέλτιο
του ΑΚΕΛ είναι επί του παρόντος
ένα ζήτημα ανοικτό και αναμένεται
να συζητηθεί έντονα το επόμενο
δεκαπενθήμερο.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ήταν την προηγούμενη εβδομάδα,
όταν ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ
Νεοφύτου, επικαλούμενος τους λό-
γους ίδρυσης του Δημοκρατικού Συ-
ναγερμού και τον ιδρυτή της παρά-
ταξης Γλαύκο Κληρίδη, υπογράμμιζε
τον δυτικό προσανατολισμό της Κύ-
πρου. Μία κίνηση που έβαλε για
λίγο στην ατζέντα της συζήτησης
το δύσκολο για την κυβέρνηση δί-
λημμα Δύση-Ρωσία. Ποιοι όμως λόγοι
οδήγησαν σε αυτή τη συζήτηση;
Προφανώς, ο Αβέρωφ Νεοφύτου
ήθελε να στείλει σαφές μήνυμα σύμ-
πλευσης στις ΗΠΑ λίγο πριν από
την επίσκεψή του. Ήθελε, όμως,
παράλληλα να περάσει το αφήγημα
–κτίζοντας το προεδρικό του προφίλ
για το 2023– ότι αποτελεί τον συ-
νεχιστή του Γλαύκου Κληρίδη, δί-
δοντας έμφαση στα μεγάλα γεωπο-
λιτικά ζητήματα, αγνοώντας τα όποια
«ανούσια» και μικροπολιτικάθέματα.
Χρειάστηκε να περάσουν λίγες ημέ-
ρες για να προσγειωθεί μάλλον ανώ-
μαλα και να διαπιστώσει πως η εποχή
των αμπελοπουλιών και των προ-
στίμων δεν έχει παρέλθει στην πα-
ράταξη της δεξιάς. 

Για ποιον όμως λόγο; Όταν την
περασμένη Κυριακή έκανε δηλώσεις
για την κρίση της Παιδείας την ίδια
στιγμή από το γραφείο Τύπου της
Πινδάρου αποστέλλονταν οι απο-
μαγνητοφωνημένες δηλώσεις στα
ΜΜΕ δυσνόητεςκαιανορθόγραφες.
Σε σημείο που επισκιάστηκε και η
ουσία και το περιεχόμενο των δη-
λώσεών του, αναγκάζοντάς τον να
αναλάβει μέσω twitter την ευθύνη
για τα λάθη της ομάδας του γραφείου
Τύπου που είχε διορίσει πριν από
λίγους μήνες. Και δεν ήταν μόνο αυ-
τό. Την ίδια μέρα άδειαζε ευσχήμως
τον βουλευτή του Ευθύμιο Δίπλαρο
για την από αέρος απειλή να μηνύσει
τον δημοσιογράφο Μαρίνο Νομικό
για την κριτική που του άσκησε και
λίγοαργότερα τον βουλευτή Ανδρέα
Κυπριανού, ο οποίος έθεσε ενδεχό-
μενοτροποποίησης του Κανονισμού
για την Πράσινη Γραμμή. Κινήσεις
που δείχνουν πως το κόμμα της δε-
ξιάς θα πρέπει να λύσει πρώτα τις
παιδικές του ασθένειες, που χρονο-
λογούνται, για να μπορέσει να δώσει
λύσεις για την Κύπρο του 2030 που
συχνά επικαλείται ο συναγερμικός
πρόεδρος.

Έστειλε μήνυμα
Τα όσα διαμείφθηκαν την προ-

ηγούμενη εβδομάδα ήταν μάλλον
ένα deja vu του μαύρου 2016 για

τον ΔΗΣΥ, που, όπως αναφέρουν
συναγερμικά στελέχη, αντί να δοθεί
έμφαση στη σταθεροποίηση της
οικονομίας, τους πολίτες απασχό-
λησαν τα πρόστιμα του Ανδρέα
Θεμιστοκλέους, τα αμπελοπούλια
του Ευγένιου Χαμπουλλά, η κόντρα
Ανδρέα Κυπριανού και Ειρήνης
Χαραλαμπίδου και φυσικά το μπες-
βγες του ψηφοδελτίου. Ζητήματα
που έπληξαν το κατά τα άλλα εκ-
συγχρονιστικό προφίλ που ήθελε
να περάσει για το κόμμα ο κ. Νεο-
φύτου, αλλά και έριξαν τα αναμε-
νόμενα –για το αρχηγείο της Πιν-
δάρου– ποσοστά των βουλευτικών
εκλογών. Αυτός ακριβώς ήταν ο
λόγος που την περασμένη Πέμπτη
(20/9), ο κ. Νεοφύτου έθιξε το ζή-
τημα στην κοινοβουλευτική ομάδα,
καλώντας τους βουλευτές του κόμ-
ματος να είναι πολύ πιο προσεκτικοί
και στις συμπεριφορές τους και
στις δηλώσεις τους. Υπογράμμισε,
μάλιστα, πως δεν θα χαριστεί σε
κανέναν, όταν βγαίνει εκτός γραμ-
μής και θα διαχωρίζει ο ίδιος τη
θέση του –όταν και όπου χρει-
αστεί– για να μη μείνουν λάθος εν-
τυπώσεις για το κόμμα.

Η πάλη τάσεων
Πώς όμως ο Αβέρωφ Νεοφύτου

μπορεί να περιορίσει το τι λένε τα
κομματικά του στελέχη, όταν ο χα-
ρακτηρισμός του ΔΗΣΥ ως συντη-
ρητικού φιλελεύθερου κόμματος
επιτρέπει, όπως λένε στελέχη, την
πολυφωνία; Αυτή η πολυφωνία αλ-
λά και οι διαφωνίες φάνηκαν πολλές
φορές. Η αλήθεια είναι πως ανέ-
καθεν υπήρχε στο κόμμα της δεξιάς
η πάλη μεταξύ φιλελευθερισμού
και συντηρητικής δεξιάς που για
κάποιους ήταν αποτέλεσμα πολυ-
φωνίας για άλλους προσπάθεια ικα-
νοποίησης όλων των ακροατηρίων.
Η πάλη αυτή κυριαρχεί στο Κυ-
πριακό, σε ζητήματα της οικονο-
μίας, σε ζητήματα κοινωνικά όπως
το σύμφωνο συμβίωσης ακόμα και
στην πρόσφατη κόντρα στην Παι-
δεία, με στελέχη του κόμματος να
αποφεύγουν να τοποθετηθούν, κά-
ποιοι γιατί διαφωνούσαν και άλλοι

για να μη δυσαρεστήσουν το ακρο-
ατήριό τους. 

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ, βεβαίως,
από την αρχή της θητείας του θέ-
λησε να υπογραμμίσει τη «ρεαλι-
στική κληριδική σχολή σκέψης»
που διέπει το κόμμα της Δεξιάς,
επιδιώκοντας να ενισχύσει τη φι-
λελεύθερη τάση. Κάπως έτσι έδωσε
έμφαση στην οικονομία, τις μεταρ-
ρυθμίσεις, στα οφέλη της λύσης,
τόσο σε εθνικό όσο και σε οικονο-
μικό επίπεδο και προχωρώντας σε
επαφές στο εξωτερικό και ακολου-

θώντας μία πολύ διαφορετική πο-
λιτική από αυτή του προκατόχου
του. Το αποτέλεσμα, ωστόσο, των
βουλευτικών εκλογών του 2016,
όταν και η λαϊκή δεξιά επικράτησε
κατά κράτος –αν λάβει κάποιος
υπόψη τα πρόσωπα που διαμόρ-
φωσαν τη νέα κοινοβουλευτική
ομάδα του ΔΗΣΥ, όπως οι κ.κ. Δί-
πλαρος, Κυπριανού, Σύρου, Αρι-
στείδου– είχε ως αποτέλεσμα την
αναδίπλωση των όποιων στοχεύ-
σεών του να οδηγήσει το κόμμα
στη νέα εποχή, όπως άλλωστε έλεγε

συχνά. Μαζί με τις στοχεύσεις του
αποδυναμώθηκε και μια σειρά στε-
λεχών που επεδίωκαν ένα πιο σύγ-
χρονο και πιο φιλελεύθερο λόγο
από το κυβερνών κόμμα. Ενδεικτικό
ότι στελέχη που εξέφραζαν θέσεις
υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων και με-
ταρρυθμίσεων και έβαλαν πλάτη
στις δύσκολες κυβερνητικές πολι-
τικές, όπως οι Πρόδρομος Προδρό-
μου και Μιχάλης Σοφοκλέους να
μείνουν εκτός βουλής αλλά και πρό-
σωπα με ένα πιο προοδευτικό λόγο
στο Κυπριακό και στα κοινωνικά
ζητήματα, όπως η τέως πρόεδρος
της Γυναικείας Οργάνωσης Ξένια
Κωνσταντίνου, η οποία και δεν θέ-
λησε να επαναδιεκδικήσει πρόσφα-
τα την προεδρία της ΓΟΔΗΣΥ. 

Δεν ήταν όμως μόνο το κόμμα,
αλλά και πολιτικές της κυβέρνησης,
που κατέδειξαν πως η λαϊκή δεξιά
επικρατεί όπως η σκλήρυνση –για
πολλούς– της στάσης Νίκου Ανα-
στασιάδη στο Κυπριακό που έκανε
το πιο μετριοπαθές ακροατήριο να
δει μάλλον με καχυποψία μαζί με
την κυβέρνηση και το κόμμα της
δεξιάς. Ασχέτως αν ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου υπογράμμιζε από καιρό
την προσήλωσή του σε λύση και
έκανε ανάλογες κινήσεις, η πρό-
ταση νόμου που ψήφισε το κόμμα
της Δεξιάς για το ενωτικό δημο-
ψήφισμα, αποτέλεσε ακόμα ένα
σημείο τριβής ανάμεσα στα δύο

ακροατήρια, με τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου να καλείται να χειριστεί και
τις εντάσεις αλλά και τις πιθανές
αποστασίες. Οι πρόσφατες βέβαια
δηλώσεις του συναγερμικού προ-
έδρου ότι το κράτος πρέπει να προ-
στατεύσει τον δημογραφικό χαρα-
κτήρα, ερμηνεύθηκε ποικιλοτρόπως
από πολλούς και ιδιαίτερα από εκεί-
νους που θεωρούν πως η κυβέρ-
νηση Αναστασιάδη και ο ΔΗΣΥ ρέ-
πουν πλέον δεξιότερα. 

Απουσία στελεχών
Με αυτά ακριβώς τα δεδομένα

εγείρεται το ερώτημα πώς μπορεί
το κόμμα να κτίσει πολιτική για
μεγάλα γεωπολιτικά ζητήματα, τη
στιγμή που για μικρότερα επικρα-
τούν διαφωνίες και εντάσεις. Σε
αυτή την περίοδο, με Κυπριακό,
οικονομία και μεταρρυθμίσεις να
αποτελούν τα μεγάλα διακυβεύματα
της δεξιάς παράταξης, ο συναγερ-
μικός πρόεδρος προσπαθεί να κου-
μαντάρει το καράβι που πλέει δε-
ξιότερα και χάνει παράλληλα πρό-
σωπα που έχουν πολιτικό υπόβα-
θρο, είτε επειδή έχουν μετακινηθεί
στο κυβερνητικό σχήμα είτε επειδή
έχουν απογοητευθεί. Σε αυτό το
πλέγμα είναι γενικώς παραδεχτό
πέριξ του ΔΗΣΥ πως υπάρχει ση-
μαντική απουσία πολιτικών φωνών
στο κόμμα και πως ο Συναγερμός
δεν θυμίζει σε τίποτα παλαιότερες
εποχές όταν στην Πινδάρου συ-
νωστίζονταν καθημερινά πρωτο-
κλασάτα στελέχη, ανταλλάζοντας
απόψεις και θέσεις και στην ουσία
συντονίζονταν για το τι θα πουν.
Αυτό δεν έχει να κάνει μόνο με τη
δυσαρέσκεια αρκετών που θεωρούν
πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν δίνει
τον χρόνο συζήτησης και αντιπα-
ράθεσης που υπήρχε επί εποχής
Κληρίδη. Μάλιστα, όπως λένε, θε-
ωρούν τις συνεδρίες καθαρά διεκ-
περαιωτικές παρά πολιτικές με απο-
τέλεσμα οι όποιες διαφωνίες να
δημοσιοποιούνται στα κοινωνικά
μέσα δικτύωσης, εκθέτοντας το
κόμμα. Έχει να κάνει και με την
έλλειψη αξιοποίησης στελεχών
που έφυγαν από την κυβέρνηση
και πλέον έχουν τραβήξει άλλους
δρόμους, όπως οι Γιώργος Παμπο-
ρίδης, Χριστόφορος Φωκαΐδης και
Μιχάλης Σοφοκλέους. Αυτό ακριβώς
ενίσχυσε εκείνες τις φωνές που
λένε πως το κυβερνών κόμμα χάνει
αντί να κερδίζει πρόσωπα και αναγ-
κάζουν προφανώς τον πρόεδρο του
κόμματος να χαράζει μόνος του
στρατηγική, ζητώντας από τους
υπόλοιπους να την ακολουθήσουν. 

Ψάχνει τον κεντροαριστερό του για τις ευρωεκλογές
Στόχος του ΑΚΕΛ είναι ένα ψηφοδέλτιο με πρωτοκλασάτα στελέχη αλλά και νέα πρόσωπα καλύπτοντας όλες τις επαρχίες

Στην Εζεκία Παπαϊωάννου έχουν ήδη θίξει την ανάγκη να κατέλθουν στο ψηφοδέλτιο και πρωτοκλασάτα στελέχη για
να συσπειρωθεί το κόμμα σε μία για το ΑΚΕΛικό ακροατήριο αδιάφορη εκλογική μάχη.

<<<<<<

Στο κάδρο της ονοματο-
λογίας συζητείται και το
όνομα του πρώην βου-
λευτή Λευκωσίας Πάμ-
που Παπαγεωργίου.

<<<<<<

Η απουσία στελεχών, η
πάλη φιλελευθερισμού
και λαϊκής δεξιάς και η
απειρία σε ένα κόμμα
που φιλοδοξεί να κυβερ-
νήσει για τρίτη θητεία.

Πολεμούν παιδικές ασθένειες στον ΔΗΣΥ 
Ο φόβος επανάληψης των ατυχιών του 2016 ανάγκασε τον Αβέρωφ Νεοφύτου να απευθύνει αυστηρή σύσταση προς όλους

Η ομάδα και η απειρία
Στοίχημα, πάντως, αποτελεί για τη στρατηγική Αβέρωφ Νεοφύτου η
ομάδα που θα έχει στο πλευρό του. Ο ίδιος θέλησε να φέρει κοντά νέα
και υποσχόμενα πρόσωπα, που λόγω και της απειρίας αλλά και του μι-
κρού χρονικού διαστήματος, ακόμα δεν έχουν βρει τους βηματισμούς
τους. Όπως εκτιμούν κομματικές πηγές, η Πινδάρου του 2018 δεν θυ-
μίζει αυτήν της εποχής Κληρίδη, με τους Παντελή Κούρο, Μανώλη Χρι-
στοφίδη και Αλέκο Μαρκίδη να μπορούν να χειριστούν και τα μεγάλα
αλλά και τα διεκπεραιωτικά. Αν εξαιρεθεί η απειρία που επικρατεί στο
γραφείο Τύπου λόγω και του μη διορισμού διευθυντή γραφείου Τύ-
που, για πολλούς θεωρείται προσόν ότι ο Πάφιος πρόεδρος έχει ήδη
στο πλευρό του τον έμπιστο συνεργάτη του Γιώργο Γεωργίου και τον
Χαράλαμπο Σταυρίδη, ενώ δείγμα ανανέωσης αποτελεί και ο διορι-
σμός του μετριοπαθούς βουλευτή Λευκωσίας Δημήτρη Δημητρίου. Το
ερώτημα είναι αν θα υπάρξουν και άλλες απαραίτητες προσθήκες που
θα του επιτρέψουν όχι μόνο να αντεπεξέλθει της δύσκολης αυτής θη-
τείας, να σχεδιάσει την πενταετία του 2023, αλλά και την Κύπρο του
2030 που επικαλείται συχνά. 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να κτίσει την Κύπρο του 2030, ωστόσο, οι παραφωνίες και οι συγκρουόμενες τάσεις εντός
ΔΗΣΥ εμποδίζουν, επί του παρόντος, τις μεγαλεπήβολες βλέψεις του.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Προ των πυλών είναι η δημιουργία
και ανάπτυξη στρατηγείου, με πο-
λιτικά χαρακτηριστικά, στην Κύπρο
και με βάση όσα έχουν επιτευχθεί
μέχρι στιγμής στις τριμερείς ενερ-
γειακές συνεργασίες της χώρας.
Οι εν λόγω συνεργασίες, τόσο με
το Ισραήλ όσο και με την Αίγυπτο
και φυσικά με την Ελλάδα, θεω-
ρείται από αρμόδιες πηγές πως
έχουν επιφέρει μεγάλο όφελος για
τη Δημοκρατία, όχι μόνο γι’ αυτό
καθαυτό το πεδίο της ενέργειας.
Το εν λόγω όμως στρατηγείο (ή
γραμματείες) που σύμφωνα με πλη-
ροφορίες θα στεγαστεί σε υφιστά-
μενο χώρο δίπλα από το ΥΠΕΞ, θα
στελεχωθεί με αξιωματούχους των
συμμετεχόντων στις τριμερείς χω-
ρών και θα βρίσκονται στην Κύπρο
σε μόνιμη βάση. Υπονοείται έτσι
από πηγές πως τα οφέλη από την
κίνηση αυτή, άπτονται της καλύ-
τερης συνεργασίας αλλά και του
συντονισμού μεταξύ των συμμε-
τεχόντων χωρών, καθώς και της
συναφούς προετοιμασίας κάθε νέας
σύγκλησης τριμερούς αλλά και
διεκπεραίωσης των όποιων απο-
φάσεων. «Προσπαθούμε να ανα-
πτύξουμε περιφερειακές συνεργα-
σίες και η απαρχή έγινε με τις τρι-
μερείς», τόνισε στην «Κ» αρμόδια
πηγή και πρόσθεσε πως η κάθε τρι-
μερής θα έχει τη δική της γραμμα-
τεία που θα εξετάζει τα θέματα που
προκύπτουν και την αφορούν. Η
δε σχετική πρόταση ήδη έχει τύχει
επεξεργασίας και αναμένεται να
ολοκληρωθεί ώστε να περάσει για
έγκριση από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο. 

Προς πολυμερή σχήματα 
Η άλλη πλευρά του ίδιου νομί-

σματος, και χωρίς φυσικά να κα-
ταργούνται ή πόσο μάλλον να επη-
ρεάζονται οι τριμερείς, είναι η ανά-
πτυξη πολυμερών σχημάτων συ-
νεργασίας με την Κυπριακή Δημο-
κρατία να είναι στην πρώτη γραμ-
μή. Η συλλογιστική γύρω από τη
συγκεκριμένη ανάπτυξη συνεργα-
σιών, άπτεται στη φιλοσοφία των
τριμερών, αλλά με άξονα αυτή τη
φορά όχι θέματα ενέργειας, χωρίς
πιθανόν να αποκλείονται, αλλά στα
θέματα άμυνας και ασφάλειας στην
εν γένει περιοχή της ανατολικής
Μεσογείου.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες
της «Κ» αξιωματούχοι σε υψηλό
επίπεδο από Γερμανία, Ολλανδία
και Γαλλία έχουν εκδηλώσει έντονο
ενδιαφέρον ήδη για συμμετοχή
στα πολυμερή αυτά σχήματα. «Εκεί
μιλάμε για διαφορετικά επίπεδα
συνεργασιών, που δεν αντικαθι-
στούν τις τριμερείς. Είμαστε ο σύν-
δεσμος της Ευρώπης με την περιο-

χή και τα σχήματα αυτά μιας πο-
λυμερούς συνεργασίας, θα έχουν
τα δικά τους θέματα κυρίως πολι-
τικής, ασφάλειας και άμυνας», τό-
νισε στην εφημερίδα αρμόδια πηγή.
Βρίσκεται έτσι και αυτή η διαδι-
κασία σε φάση ολοκλήρωσης, ενώ
καταδεικνύει και το ενδιαφέρον
που παρουσιάζουν ευρωπαϊκές χώ-
ρες για κάλυψη του διπλωματικού
κενού που αφήνουν πίσω τους οι
ΗΠΑ στην περιοχή από τη μια και
από την άλλη, οι εξελίξεις είναι τέ-
τοιες που επιφέρουν σωρεία θεμά-
των, μεταναστευτικό και άλλα, που
δίνουν τη δυνατότητα για έμπρακτη
συνεργασία σε ανώτατο ευρωπαϊκό
επίπεδο, όπως αναφέρουν πηγές
στην εφημερίδα. Σημειώνεται πάν-
τως, πως και η Ολλανδία και η Γερ-
μανία και η Γαλλία είναι ανάμεσα
στις χώρες με τις οποίες η Τουρκία
προσπαθεί να επανακτήσει σχέσεις
στην προσπάθειά της να κλείσει
το χάσμα με την Ε.Ε., ωστόσο, όπως
υποστηρίζουν διπλωμάτες, αυτή
τη στιγμή δεν διαφαίνεται στον
ορίζοντα κάποιο θεαματικό απο-
τέλεσμα σε αυτή την προσπάθεια
της Άγκυρας. Δεν μπαίνουν όμως
στον ίδιο παρανομαστή, οι διμερείς
συνεργασίες που αναπτύσσονται
με τη Γαλλία και αποτελούν από
μόνες τους άλλη εξέλιξη. Είναι δε-
δομένο πως ο ΥΠΕΞ Νίκος Χριστο-
δουλίδης συζήτησε με τον Γάλλο

ομόλογό του θέματα που άπτονται
και της ασφάλειας στην περιοχή,
κατά την τελευταία επίσκεψη του
Jean-Yves Le Drian στην Κύπρο,
με τις πρώτες αποφάσεις των όσων
έχουν συζητηθεί να παίρνουν σάρ-
κα και οστά στα μέσα Νοεμβρίου. 

Τριμερείς και East Med 
Σε μια παράλληλη εξέλιξη, στις

20 Δεκεμβρίου είναι προγραμμα-
τισμένη η Τριμερής Ελλάδας-Κύ-
πρου με το Ισραήλ. Οι πληροφορίες
της «Κ» δεν αποκλείουν να υπάρξει
και μεγάλη πρόοδος, παράλληλα,
με το θέμα του East Med. «Δεν απο-
κλείεται, αν όλα πάνε βάσει προ-
γράμματος, να προχωρήσει η συμ-
φωνία και να κληθεί και η ιταλική
πλευρά ώστε να πέσουν οι υπο-
γραφές». Αυτή είναι η πεποίθηση
αρμόδιας διπλωματικής πηγής που
μίλησε στην «Κ» για τον αγωγό που
όπως έχει καταγραφεί, θα αποτε-
λέσει σημείο καμπής για την εκ-
μετάλλευση των μεγάλων κοιτα-
σμάτων φυσικού αερίου που έχουν
ανακαλυφθεί τα τελευταία χρόνια
στην ανατολική Μεσόγειο, στις
ΑΟΖ Ισραήλ και Κύπρου. Η Ευρω-
παϊκή Ένωση από την πλευρά της
θεωρεί πως ο αγωγός είναι «εξαι-
ρετικά ανταγωνιστικός», ενώ και
στις ΗΠΑ είναι έντονη η πεποίθηση
πως η κατασκευή του East Med θα
περιορίσει την εξάρτηση της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης από το ρωσικό
φυσικό αέριο. Το κόστος κατα-
σκευής του αγωγού υπολογίζεται
σε επτά δισ. δολάρια. Πρόκειται
για περίπλοκο έργο από τεχνική
άποψη, διότι ο αγωγός θα διασχίζει
τη λεκάνη της Μεσογείου σε μεγάλο
βάθος κάτω από τη θάλασσα. Ο
αγωγός East Med θα μπορεί να με-
ταφέρει από 9 έως 12 δισ. κυβικά
μέτρα ετησίως, σύμφωνα με τα όσα
έχουν γίνει γνωστά. 

Είναι δεδομένο πως ο ΥΠΕΞ Νίκος Χριστοδουλίδης συζήτησε με τον Γάλλο ομόλογό του θέματα που άπτονται και της
ασφάλειας στην περιοχή, κατά την τελευταία επίσκεψη του Jean-Yves Le Drian στην Κύπρο, με τις πρώτες αποφάσεις
των όσων έχουν συζητηθεί να παίρνουν σάρκα και οστά στα μέσα Νοεμβρίου.

Πολιτικό στρατηγείο για
τις τριμερείς στην Κύπρο
Έρχεται και ανάπτυξη νέων, πολυμερών σχημάτων με επίκεντρο
την άμυνα – Πέφτουν Δεκέμβρη οι υπογραφές για East Med

<<<<<<

Είμαστε ο σύνδεσμος της
Ευρώπης με την περιοχή
και τα σχήματα πολυμε-
ρούς συνεργασίας, θα
έχουν τα δικά τους θέμα-
τα κυρίως πολιτικής,
ασφάλειας και άμυνας.

Η σχετική πρόταση για τη δημιουργία γραμματειών ήδη έχει τύχει επεξεργα-
σίας και αναμένεται να ολοκληρωθεί ώστε να περάσει για έγκριση από το
Υπουργικό Συμβούλιο.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Η παρουσία του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη και
μελών της κυβέρνησης στη Γενική
Συνέλευση των Η.Ε. και η συνάν-
τηση με τον γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο
Γκουτιέρες, θεωρείται από πολλές
απόψεις ως ορόσημο για τη συνέχεια
του Κυπριακού. Εξυπακούεται έτσι
και επιβεβαιώνεται από πηγές, πως
υπάρχει και καταγράφεται έντονο
παρασκήνιο που αφορά τόσο το
πριν της συνάντησης με τον γ.γ.
όσο και το μετά.

Τα πάντα βέβαια αν και μοιάζουν
να κρίνονται και από τα όσα θα με-
ταφέρει με την έκθεσή της στον
Αντόνιο Γκουτιέρες η διπλωμάτης
Τζέιλ Λουτ, υπάρχει διεργασία για
συνέχεια σε περίπτωση που το πε-
ριεχόμενο δεν είναι θετικό. Ήδη
έχει γίνει από κυπριακής πλευράς
επεξεργασία σεναρίων που οδήγη-
σαν στην εκπόνηση πρότασης, σε
περίπτωση που, βάσει της έκθεσης
της κ. Λουτ, αποφανθεί ο γ.γ. των
Η.Ε. πως δεν υπάρχει κοινό έδαφος
για τη συνέχεια.

Αν και πηγές με τις οποίες επι-
κοινώνησε η εφημερίδα παραδέ-
χτηκαν την ύπαρξη αυτής της πρό-
τασης, δεν θέλησαν να μπουν σε
λεπτομέρειες για το περιεχόμενο
αλλά τόνισαν πως «θα είναι τέτοια
ώστε η άρνηση από την άλλη πλευ-
ρά να είναι δύσκολη». Το σκεπτικό
πίσω από την πρόταση αυτή, είναι
να μην οδηγηθεί η υφιστάμενη

διαδικασία σε αδιέξοδο, κάτι που
μπορεί να δώσει στην Τουρκία
λαβή για άλλη ρητορική αλλά πα-
ράλληλα «λειτουργεί και ως ένας
τρόπος να είμαστε ένα βήμα μπρο-
στά» όπως τονίζεται. Δεν εμπεριέ-
χονται, πάντως, σε αυτή, ούτε το
φυσικό αέριο ούτε μια σταδιακή
και εξελικτική πορεία προς τη λύση
όπως είδε το φως της δημοσιότητας
το τελευταίο διάστημα, από το
πρώην μέλος της διαπραγματευ-
τικής ομάδας, Πόλυ Πολυβίου. Οι
ίδιες πηγές, πάντως, δεν απέκλεισαν
και τριμερή συνάντηση Γκουτιέρες,
Αναστασιάδη, Ακιντζί αν και επί-
σημα δεν υπάρχει ενημέρωση, κάτι
που δεν αποκλείεται να γίνει και
την Κυριακή μετά το πέρας της Γε-
νικής Συνέλευσης. 

Συζήτηση με όλους 
Την ίδια στιγμή, οι πληροφορίες

επιμένουν, και ενισχύουν τα πα-
ραπάνω, πως ο κ. Γκουτιέρες δεν
πρόκειται να αφήσει την ευκαιρία
να πάει χαμένη και αναμένεται να

έχει συζητήσεις με όλα τα ενδια-
φερόμενα και εμπλεκόμενα μέρη
στο Κυπριακό. Την Ελλάδα, την

Τουρκία, τη Βρετανία και την Ε.Ε.
δηλαδή. Έτσι εκείνο που θέλει βά-
σει πληροφοριών να επιτύχει η ε/κ

πλευρά είναι η συνέχεια των δια-
πραγματεύσεων, αν και υπάρχει
μια ανησυχία για το περιεχόμενο
που δύναται να έχει η έκθεση της
κ. Λουτ.

Εξού και η προαναφερόμενη
πρόταση σε περίπτωση αδιεξόδου.
Να σημειωθεί εδώ πάντως πως δεν
είναι αυτή η έκθεση που θα συζη-
τηθεί 30 Οκτωβρίου στο Συμβούλιο
Ασφαλείας, αλλά του ίδιου του γ.γ.
των Η.Ε. Πάντως, όπως λέει το ρε-
πορτάζ, αν και εφόσον το περιε-
χόμενο της έκθεσης της κ. Λουτ
είναι θετικό, τότε αυτό που ανα-
μένεται να συμβεί είναι να πάρει
νέα εντολή από τον κ. Γκουτιέρες
η διπλωμάτης και να επιστρέψει
στην Κύπρο με πιο συγκεκριμένη
αποστολή. Η ίδια, πάντως, δεν έχει
αποκαλύψει σε κανένα από τα εμ-
πλεκόμενα μέρη τις δικές της σκέ-
ψεις, εφόσον παρέμεινε αυστηρά
μέσα στο πλαίσιο της αποστολής
που της ανατέθηκε. 

Ψηλά για την Ε.Ε. 
Συζητώντας και προσπαθώντας

να σκιαγραφήσει τις επερχόμενες
εξελίξεις στο κυπριακό, η «Κ» έθεσε
το ερώτημα σε διπλωματική πηγή,
αναφορικά με το διεθνές ενδιαφέ-
ρον που υπάρχει, και σε ποιο βαθμό,
για το ζήτημα. Σύμφωνα με τα όσα
καταγράφονται εκτός Κύπρου, το
μεγαλύτερο ενδιαφέρον για λύση
το δείχνει η Ε.Ε., σε μια περίοδο
που ταλανίζεται από το Brexit και
αναζητά μια διπλωματική επιτυχία.

Η Βρετανία, πρόσθεσε η ίδια πηγή,
είναι απορροφημένη από το Brexit,
οι ΗΠΑ ασχολούνται ενδελεχώς με
το Ιράν και η Ρωσία με τη Συρία.
Στον ίδιο άξονα, και η Τουρκία που
όπως έχει καταγραφεί θέλει να κλεί-
σει η ψαλίδα με την Ε.Ε., ωστόσο
δεν εκλείπουν το τελευταίο διά-
στημα οι επαναλαμβανόμενες απει-
λές Ερντογάν κυρίως γύρω από το
Φ.Α. και τις κινήσεις που προαναγ-
γέλλει στην κυπριακή ΑΟΖ.

Η ίδια πηγή τόνισε πως παίρ-
νονται όλα τα μέτρα ώστε η Κυ-
πριακή Δημοκρατία να είναι προ-
ετοιμασμένη, και πως τα όσα ανα-
ζητεί η Τουρκία από την ΕΕ και
περνάνε και μέσα από την Κύπρο,
θα τεθούν επί τάπητος το αμέσως
επόμενο διάστημα. «Δύο πράγματα
ενδιαφέρουν την Ευρώπη, από το
πλαίσιο Γκουτιέρες και από αυτά
που θέλει η Τουρκία. Το πρώτο
είναι οι εγγυήσεις, και το δεύτερο
η ίση μεταχείριση. Στο πρώτο εστιά-
ζουν γιατί δεν μπορεί ένα κράτος
της Ε.Ε. να έχει ακόμη αυτή τη
συνθήκη και το δεύτερο εφόσον
ό,τι δοθεί στην Κύπρο θα έχει ισχύ
και στην Ευρώπη».

Η Λευκωσία αναμένει με εξαι-
ρετικό ενδιαφέρον τη συνάντηση
Μέρκελ-Ερντογάν, εφόσον όπως
λένε οι πληροφορίες εκεί η καγκε-
λάριος θα θέσει το κυπριακό στον
Πρόεδρο της Τουρκίας, και τα ση-
μεία που αναφέρθηκαν προηγου-
μένως, όπως επιβεβαιώνουν στην
εφημερίδα αρμόδιες πηγές. 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Ιδιαίτερα ικανοποιημένος για τις
αλλαγές στο σύστημα Εφεδρείας
της Εθνικής Φρουράς εμφανίζεται
ο υπουργός Άμυνας σε συνέντευξή
του στην «Κ». Ο Σάββας Αγγελίδης
θεωρεί πως το νέο πλαίσιο θα συμ-
βάλει στο ευρύτερο κομμάτι των
μεταρρυθμίσεων, δίνοντας νέα διά-
σταση στην προσφορά μετά τη θη-
τεία. Ο ΥΠΑΜ περιγράφει τις σχέ-
σεις Κύπρου – ΗΠΑ και Κύπρου –
Γαλλίας, θεωρώντας ότι κινούνται
από το καλό στο καλύτερο. Σε θέ-
ματα εξοπλισμών αλλά και ασφά-
λειας ο κ. Αγγελίδης εμφανίζεται
φειδωλός υπό το πρίσμα πως τα
θέματα αυτά θα πρέπει να παρα-
μένουν μακριά από τα φώτα της
δημοσιότητας.

–Ποια είναι η ανάγκη ριζικών
αλλαγών στο σύστημα Εφεδρείας
της Ε.Φ. την παρούσα χρονική
περίοδο;

–Έχουν ήδη υλοποιηθεί μεγάλες
μεταρρυθμίσεις, όπως η αναδιορ-
γάνωση της Εθνικής Φρουράς, έχει
ολοκληρωθεί η πρώτη φάση με τη
δημιουργία νέας δομής δυνάμεων,
η πρόσληψη τριών και πλέον χι-
λιάδων ΣΥΟΠ και η μείωση της
στρατιωτικής θητείας σε 14 μήνες.
Επίσης, έχουν τεθεί σε σωστή βάση
τα εξοπλιστικά προγράμματα. Μετά
από αυτές τις μεταρρυθμίσεις ήταν
η φυσική εξέλιξη να αξιοποιήσουμε
και την Εφεδρεία. 
–Μέχρι σήμερα όπως ήταν δο-
μημένη η Εφεδρεία εξυπηρε-
τούσε ή δεν όχι τον αντικειμε-
νικό σκοπό της;

–Δεν είναι σκοπός να μένουμε
στο παρελθόν αλλά ούτε και να εί-
μαστε επικριτικοί. Αντίθετα πρέπει
να αξιολογούμε το παρόν και να
αποφασίζουμε για το μέλλον. Χωρίς
να είμαι ισοπεδωτικός, αναγνωρίζω
ότι η αναφορά σε Εφεδρεία έφερνε
στο νου ταλαιπωρία, αγγαρεία, χά-
σιμο χρόνου, ανούσια διαδικασία
και εκνευρισμό.
–Με τις αλλαγές που γίνονται,
εάν και εφόσον παραστεί ανάγ-
κη, ο έφεδρος θα είναι περισ-
σότερο ετοιμοπόλεμος απ’ ό,τι
είναι σήμερα;

–Η Εφεδρεία μπορεί να χαρα-
κτηριστεί ως η σπονδυλική στήλη
της Εθνικής Φρουράς. Είχα υπο-
χρέωση να αξιολογήσω αυτό το
σοβαρό κεφάλαιο και το πρώτο
ερώτημα που έθεσα στον εαυτό
μου ήταν πώς να αξιοποιήσω στο
έπακρο το φιλότιμο, ευσυνειδησία,
επαγγελματισμό, ακαδημαϊκά προ-
σόντα και εμπειρία των εφέδρων.
Στην ουσία τι θέλουμε από τους
εφέδρους για να μπορούμε να λέμε
ότι έχουμε μια αξιόμαχη Εφεδρεία;
Με άξονα την κοινή λογική και εμ-
πλουτισμό με τη γνώση και εμπειρία
των στελεχών της Ε.Φ., καταλήξαμε
στις ριζικές και ουσιαστικές αλλαγές
στον θεσμό της Εφεδρείας. Θα πρέ-
πει να γνωρίζουν οι έφεδροι που
θα πάνε όταν τους καλέσει η πα-
τρίδα, να γνωρίζουν τον διοικητή

τους και να είναι σε θέση να κάνουν
χρήση του οπλισμού που θα χρη-
σιμοποιήσουν για εκτέλεση της
αποστολής τους.
–Ο εκσυγχρονισμός και αναβάθ-
μιση της Ε.Φ. πότε ολοκληρώ-
νεται;

–Αξιολογούμε το παρόν και τις
αλλαγές που γίνονται και αναλόγως
αποφασίζουμε για να βελτιωνόμα-
στε συνέχεια. Ποτέ δεν εφησυχά-
ζουμε. 
–Σε διεθνές επίπεδο, πότε βλέ-
πετε να αίρεται το εμπάργκο
που έχουν επιβάλει οι ΗΠΑ στην
πώληση στρατιωτικού εξοπλι-
σμού;

–Θέλω να είμαι απόλυτα σαφής.
Το συγκεκριμένο δεν είναι ζήτημα
που η Κυπριακή Δημοκρατία μπορεί
να διαδραματίσει κάποιο ρόλο,

αφού αφορά στη διαδικασία μιας
άλλης χώρας. Αυτό που εμείς έχουμε
ως μέλημα είναι να παρακολου-
θούμε την κατάσταση, και με κάθε
ευκαιρία να ενεργούμε προς την
κατεύθυνση που οδηγεί στον απώ-
τερο στόχο που δεν είναι άλλος
από την επίτευξη μιας ολοκληρω-
μένης συνεργασίας με τις ΗΠΑ.
–Στο κομμάτι των εξοπλιστικών,
τα σημερινά κονδύλια που έχει
στη διάθεσή του το ΥΠΑΜ κα-
λύπτουν τις αντικειμενικές ανάγ-
κες;

–Βασική αρχή είναι να αξιοποι-
ούμε με ορθολογιστικό τρόπο τα
κονδύλια που έχουν διατεθεί στο
Υπουργείο Άμυνας. Να αιτιολογού-
με την αύξηση και με μακροπρό-
θεσμούς στόχους να ικανοποιούμε
και να καλύπτουμε τις ανάγκες που

υπάρχουν. Τα εξοπλιστικά είναι
αλληλένδετα και με τις τεχνολογικές
εξελίξεις. Ως εκ τούτου μεταβάλ-
λεται διαρκώς η ανάγκη των εξο-
πλιστικών. Προσπαθούμε να ακο-
λουθούμε τη τεχνολογία, χωρίς να
παραγνωρίζουμε τις δυνατότητες
που υπάρχουν.
–Είναι γνωστό ότι η Ε.Φ. θα βγει
στις αγορές για προμήθεια στρα-
τιωτικού εξοπλισμού. Η κατεύ-
θυνση είναι προς την ευρωπαϊκή
πολεμική βιομηχανία ή και σε
άλλες;

–Στόχος είναι όπως λέει και το
ρητό «Με ένα σμπάρο δυο τρυγό-
νια». Στο πλαίσιο των στρατηγικών
συμμαχιών που αναπτύσσει η κυ-
βέρνηση λαμβάνεται υπόψη και η
αξιοποίηση της στρατιωτικής βιο-
μηχανίας, κρατών με τα οποία η

Κύπρος διατηρεί φιλικές και συμ-
μαχικές σχέσεις. Είναι αντιφατικό
στοιχείο να παραγνωρίζονται φι-
λικές σχέσεις με χώρες όταν προ-
κύπτουν ανάγκες για αγορά και
αναβάθμιση. Βέβαια όταν μιλάμε
για στρατιωτικό εξοπλισμό, παρα-
μένει ως βασική προϋπόθεση ο πα-
ράγοντας αξιοπιστίας του εξοπλι-
σμού και να ικανοποιεί τις ιδιαίτερες
ανάγκες μας.
–Με τα σημερινά δεδομένα πού
παρατηρούνται οι μεγαλύτερες
ανάγκες στην Εθνική Φρουρά;

–Οι ανάγκες της Εθνικής Φρου-
ράς είναι ένα θέμα που θα πρέπει
να μείνει μακριά από τα φώτα της
δημοσιότητας.
–Το Κύπρος – Γαλλία συμμαχία
σε τι επίπεδα έχει φθάσει;

–Οι σχέσεις των δύο χωρών βρί-
σκονται στο καλύτερο δυνατό ση-
μείο. Τώρα είναι η ώρα για να επι-
τευχθούν ακόμα περισσότερα, με
σκληρή και συλλογική εργασία.
–Πέρα από υφιστάμενες υποδο-
μές της Εθνικής Φρουράς υπάρ-
χουν και άλλες περιοχές για πα-
ροχή διευκολύνσεων σε συμμά-
χους;

–Τα θέματα άμυνας και ασφά-
λειας είναι λεπτά και χρειάζεται
τεράστια προσοχή. Οι ισορροπίες
είναι λεπτές και λάθη δεν χωρούν.
Δεν πρόκειται να αναφερθώ σε
υποδομές και σχεδιασμούς της Δη-
μοκρατίας σε σχέση με αυτά τα θέ-
ματα.
–Η συνεργασία με τις στρατιω-
τικές δυνάμεις των ΗΠΑ στην
περιοχή πώς περιγράφονται;

–Οι στρατηγικές συμμαχίες που
αναπτύσσει η Δημοκρατία απο-
σκοπούν στη διασφάλιση των συμ-
φερόντων μας. Ένας καθοριστικός
παράγοντας είναι και η συνεργασία
με τις ΗΠΑ αλλά και με συμμάχους
τους, στην περιοχή μας.

–Υπάρχει κάτι που ενδεχομένως
να σας προβληματίζει από την ανα-
μενόμενη έναρξη ερευνητικών ερ-
γασιών εντός της ΑΟΖ;

–Αυτό που έχει σημασία είναι
οι κινήσεις και οι χειρισμοί που γί-
νονται από την πλευρά τη δική
μας, προκειμένου να συνεχισθούν
απρόσκοπτα οι ενεργειακοί σχε-
διασμοί. Εργαζόμαστε συλλογικά
προς αυτή την κατεύθυνση.

Ούτε φυσικό αέριο ούτε ΜΟΕ στις αποσκευές 
Ορόσημο για τη συνέχεια του Κυπριακού οι πέριξ της Γενικής Συνέλευσης των Η.Ε. συναντήσεις, που ήδη έχουν έντονο παρασκήνιο 

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΑΜΥΝΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Η Εφεδρεία σπονδυλική στήλη της Ε.Φ.
Οι αλλαγές στους εφέδρους συμπληρώνουν τις μεταρρυθμίσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη, λέει στην «Κ» ο Σάββας Αγγελίδης

Θα πρέπει να γνωρίζουν
οι έφεδροι που θα πάνε
όταν τους καλέσει η πα-
τρίδα, να γνωρίζουν τον
διοικητή τους και να εί-
ναι σε θέση να κάνουν
χρήση του οπλισμού που
θα χρησιμοποιήσουν.

Οι στρατηγικές συμμα-
χίες που αναπτύσσει η
Δημοκρατία αποσκο-
πούν στη διασφάλιση
των συμφερόντων μας.
Ένας καθοριστικός πα-
ράγοντας είναι και η συ-
νεργασία με τις ΗΠΑ.

Από το καλό στο καλύτερο εξελίσσονται οι σχέσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας με χώρες της δύσης αλλά και της πε-
ριοχής αναφέρει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο υπουργός Άμυνας. Σε ό,τι αφορά τη Γαλλία ο Σάββας Αγγελίδης θεω-
ρεί ότι βρίσκονται στο καλύτερο σημείο. 

Με εφεδρική πρόταση σε περίπτωση που δεν είναι θετική η έκθεση της κ.
Λουτ, έχει μεταβεί στις ΗΠΑ η ε/κ αντιπροσωπεία με επικεφαλής τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας.

<<<<<<

Αν το περιεχόμενο της
έκθεσης της κ. Λουτ
είναι θετικό τότε θα πάρει
νέα εντολή από τον
κ. Γκουτιέρες για την
Κύπρο με πιο συγκεκρι-
μένη αποστολή.



Συνέντευξη στην 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Ο υποψήφιος για το χρίσμα της
προεδρίας της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και επικεφαλής του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος στην Ευ-
ρωβουλή, Μάνφρεντ Βέμπερ μιλάει
στην «Κ» για τις αποφάσεις που
ελήφθησαν στη Σύνοδο Κορυφής
στο Σάλτσμπουργκ και καλεί τις
ελληνικές αρχές να δράσουν άμεσα
για την αντιμετώπιση της ανθρω-
πιστικής κρίσης στα κέντρα φιλο-
ξενίας των ελληνικών νησιών. Ο
46χρoνος Βαυαρός κρούει τον κώ-
δωνα του κινδύνου για την άνοδο
των ευρωσκεπτικιστών και μας δί-
νει τις κατευθύνσεις που θα πάρει
η Ε.Ε. αν εκλεγεί στις επόμενες ευ-
ρωεκλογές.
– Λέτε ότι η Ε.Ε. πρέπει να αλλάξει.
Γιατί νιώθετε ότι είναι αποσυν-
δεδεμένη από τον Eυρωπαίο πο-
λίτη;

– Ο τρόπος λήψης αποφάσεων
στην Ε.Ε. δεν είναι κατανοητός στον
κόσμο που βλέπει τις Βρυξέλλες σε
ένα γραφειοκρατικό επίπεδο και
αυτό πρέπει να το αλλάξουμε καθώς
είναι το βασικό πρόβλημα στο μέλ-
λον της Ευρώπης. Αν δεν μπορούμε
να συνδέσουμε τη λήψη των απο-
φάσεων με τα προβλήματα των αν-
θρώπων, τότε η Ε.Ε. δεν θα έχει
ευοίωνο μέλλον. Δεν πιστεύω ότι
χρειάζεται να επινοήσουμε κάτι και-
νούργιο, απλά να εξασκήσουμε αυτό
που κάναμε πάντα στην ιστορία της
Ε.Ε., τη δημοκρατία και τον κοινο-
βουλευτισμό, έτσι ώστε στις ευρωε-
κλογές του χρόνου να μην έχουμε
μία συρραφή από 27 εθνικές καμ-
πάνιες. Εμείς στο ΕΛΚ θεωρούμε
ότι πρέπει να γίνει ένας διάλογος
στην Ε.Ε. για τα μεγάλα θέματα και
να δώσουμε τη σαφή κατεύθυνση
που θέλουμε να έχει η Ευρώπη.
– Πόσο διαφορετικό είναι αυτό
που προτείνετε από αυτό που βιώ-
νουμε τώρα; Μπορείτε να γίνετε
πιο σαφής;

– Υπάρχει ο κοινοβουλευτισμός
τώρα αλλά οι άνθρωποι δεν βλέπουν
τις ευρωεκλογές ως μία διαδικασία
λήψης απόφασης για την ευρωπαϊκή
ήπειρο. Ας κάνουμε ζωντανές συ-
ζητήσεις του χρόνου στην Πορτο-
γαλία, την Ιρλανδία, την Ελλάδα για
θέματα όπως π.χ. θα έπρεπε η Ε.Ε.
να κάνει εμπορικές συμφωνίες με
τρίτους; Nαι ή όχι; Οι πράσινοι είναι
εναντίον, οι σοσιαλιστές εν μέρει
αντίθετοι και το ΕΛΚ είναι υπέρ.
Στη μεταναστευτική πολιτική, εί-
μαστε έτοιμοι να προστατεύσουμε
τα σύνορά μας; Ναι ή όχι; Οι σοσια-
λιστές δεν έχουν ξεκάθαρη στάση,
εμείς είμαστε υπέρ. Η ένταξη της
Τουρκίας στην Ε.Ε. είναι θέμα που
πρέπει να αποφασιστεί στο πλαίσιο
των ευρωπαϊκών εκλογών. Στις προ-
ηγούμενες εκλογές είχαμε την ιδέα
των βασικών υποψηφίων προέδρων,
τώρα θέλουμε το ΕΛΚ να έχει ένα
κοινό πρόγραμμα σε όλη την Ε.Ε.,
με αυτά που μπορούμε να υποσχε-
θούμε στους πολίτες αλλά και όσα
πιστεύουμε ότι πρέπει να αποφα-
σιστούν σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
– Πόσο μεγάλος είναι ο κίνδυνος
της ανόδου των ευρωσκεπτικι-
στών και τι συνέπειες θα έχει αυτή
η άνοδος στην επόμενη Ευρωβου-
λή και στο μέλλον της Ε.Ε.;

– Οι ευρωπαϊκές εκλογές θα είναι
καθοριστικές για το μέλλον της Ευ-
ρώπης που την εποχή αυτή αντι-
μετωπίζει απειλές από τον Πούτιν,
τον Τραμπ, την Κίνα αλλά και από
το εσωτερικό της, τους λαϊκιστές
που θέλουν να καταστρέψουν την
ιδέα της αλληλεγγύης και να ανα-
ζωπυρώσουν τον εθνικισμό. Και γι’
αυτό οι επόμενες ευρωπαϊκές εκλο-
γές θα είναι ένα ιστορικό γεγονός
για το μέλλον της Ευρώπης, που θα

κρίνουν αν θα έχουμε αρκετούς ευ-
ρωβουλευτές και πολίτες που πι-
στεύουν στην ιδέα της συνεργασίας.
Αυτό είναι το διακύβευμα. Πρώτα
από όλα πρέπει να δείξουμε ότι έχου-
με λύσεις, πρέπει να δείξουμε ότι
οι πολιτικές μας είναι αποτελεσμα-
τικές. Σας δίνω ένα παράδειγμα. Με
τη συμφωνία Ε.Ε. - Τουρκίας για
τους μετανάστες, μειώσαμε τον
αριθμό των αφίξεων στην Ε.Ε. δρα-
στικά. Στην Ελλάδα το 2015 είχαμε
850.000 αφίξεις, τώρα έχουμε 22.000,
το καταφέραμε ως Ευρωπαίοι σε
συνεργασία με την Τουρκία. Οπότε
πάρτε αυτές τις εκλογές σοβαρά,
δεν είναι πια ένα παράπλευρο γε-
γονός, είναι κρίσιμο για τη δημο-
κρατία αλλά και για το ποια κατεύ-
θυνση θα πάρει η Ε.Ε.
– Στο θέμα της μετανάστευσης
ήσασταν στη Σύνοδο Κορυφής
στο Σάλτσμπουργκ. Νιώθετε ότι
έχει γίνει πρόοδος στο να μειωθεί
η απόσταση που χωρίζει τις χώρες
που δέχονται μετανάστες όπως
η Ελλάδα και αυτές που αρνούνται
όπως η Ουγγαρία;

– Είμαι πολύ απογοητευμένος με
αυτό που βλέπω σε κάθε συμβούλιο
των τελευταίων εβδομάδων. Οι πο-
λίτες από όλη την Ευρώπη βλέπουν
τους ηγέτες να συζητούν στις Βρυ-
ξέλλες, στο Σάλτσμπουργκ το ίδιο
θέμα και να μην καταλήγουν σε λύ-
σεις. Βλέπουν την ηγεσία της Ευ-
ρώπης να αλληλοκατηγορείται και
να μην έχει ιδέα πώς να λύσει το
πρόβλημα. Αυτό είναι πολύ επικίν-
δυνο, καθώς ενισχύει τους ευρω-
σκεπτικιστές για τις επόμενες εκλο-
γές. Μετά τρία χρόνια συζητήσεων,

τρία είναι τα σημεία που πρέπει να
επικεντρωθούμε: αυστηρότερος
έλεγχος συνόρων, αλληλεγγύη, και
τρίτον η μελλοντική πραγματική
αντιμετώπιση του προβλήματος.
Μπορεί τώρα το πρόβλημα να είναι
στη Συρία αλλά μακροπρόθεσμα θα
είναι στην Αφρική, και αυτή είναι
η μεγάλη πρόκληση για μας. Είναι
θέμα πολιτικής βούλησης, και εμείς
θα επιμείνουμε.
– Αναφέρατε την αλληλεγγύη, έχε-
τε μέλη στο ΕΛΚ όπως τον Ορμπαν
που δεν έχουν δεχτεί έναν μετα-
νάστη στη χώρα. Τι θα κάνετε αν
εκλεγείτε με αυτούς;

– Στο Κοινοβούλιο το ΕΛΚ υπο-
στηρίζει την ιδέα της αλληλεγγύης
και υποστηρίξαμε και την πρόταση
της Επιτροπής για ποσοστώσεις
(υποχρεωτικό νούμερο υποδοχής
προσφύγων σε κάθε χώρα της Ε.Ε.).
Βλέπω όμως ότι υπάρχει πρόβλημα.
Για αυτό λέω ας σκεφτούμε αυτό
που είπε ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ για
ευέλικτη αλληλεγγύη, όλοι πρέπει
να συνεισφέρουν αλλά έχουμε και
ένα αδιέξοδο αυτή τη στιγμή στην
Ε.Ε.
– Είναι αρκετή αυτή η «ευέλικτη
αλληλεγγύη» (οι χώρες που δεν
δέχονται πρόσφυγες να συνει-
σφέρουν με χρήματα και υλικο-
τεχνική υποστήριξη);

– Πιστεύω ότι πρέπει να έχουμε
μία υποχρεωτική ποσόστωση και
πραγματική αλληλεγγύη, αλλά σαν
πρώτο βήμα η «ευέλικτη αλληλεγ-
γύη» μπορεί να μας βγάλει από το
αδιέξοδο. Δεν είναι στο συμφέρον
κανενός να συνεχίσουμε τους κα-
βγάδες, οπότε αυτό μπορεί να είναι
ένα βήμα και όλοι να συνεισφέρουν
είτε με χρήματα ή με άλλους τρό-
πους. Κανένα κράτος-μέλος δεν μπο-
ρεί να πει «δεν με νοιάζει». Αυτό
δεν είναι αποδεκτό. Θα ήθελα να
κάνω έκκληση στις ελληνικές αρχές
και στον υπουργό Μεταναστευτικής
Πολιτικής να λάβει πιο σοβαρά υπ’
όψιν την κατάσταση στα ελληνικά
νησιά. Μιλάμε για την ανθρωπιστική
κατάσταση σε κέντρα στην Ιορδανία
ή στην Αφρική, αλλά δεχόμαστε και
από ευρωπαϊκό έδαφος κάποια πολύ
ανησυχητικά μηνύματα και πληρο-
φορίες για τις συνθήκες διαβίωσης
σε μερικά νησιά. Η έκκλησή μου εί-
ναι παρακαλώ «ενεργήστε άμεσα».
Οι ελληνικές αρχές λαμβάνουν πολλά
χρήματα για τη διαχείριση της με-
ταναστευτικής κρίσης, και αυτό
είναι σωστό, αλλά πρέπει να δρά-
σουν άμεσα για να σταματήσουν
την ανθρωπιστική κρίση σε ορισμέ-
να νησιά.
– Να περιμένουμε δηλαδή κάποια
ευρωπαϊκή αντίδραση αν οι συν-
θήκες δεν βελτιωθούν;

– Είναι στην ευθύνη των ελληνι-
κών αρχών, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
πρέπει να αναλάβει μεγαλύτερη ευ-
θύνη. Ελπίζω να δράσουν άμεσα,
αν όχι, θα πρέπει να σκεφτούμε να
κάνουμε μία δημόσια ακρόαση στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Δεν μπο-

ρούμε να παραπονιόμαστε για τις
απάνθρωπες συνθήκες σε κέντρα
προσφύγων στον υπόλοιπο κόσμο
αν εμείς στην Ευρώπη αποδεχόμαστε
αυτή την κατάσταση. Δεν είναι Ευ-
ρώπη αυτό που συμβαίνει σε κέντρα
φιλοξενίας στην Ελλάδα. Η ελληνική
κυβέρνηση έχει μεγάλη ευθύνη.
– Υποστηρίζετε τη λήξη των εν-
ταξιακών διαπραγματεύσεων με
την Τουρκία. Τι σχέση θέλετε να
αναπτύξετε με τη γειτονική μας
χώρα;

– Η Τουρκία είναι μία σημαντική
γειτονική χώρα ιδιαίτερα για την
Ελλάδα και την Κύπρο, αλλά πρέ-
πει να αναγνωρίσουμε ότι τα τε-
λευταία 10-15 χρόνια, που έχουμε
και τις συνομιλίες για πιθανή έν-
ταξη, δεν μας έφεραν πιο κοντά,
αντιθέτως η απόσταση με την
Τουρκία είναι μεγαλύτερη σήμερα
σε σχέση με πριν από 10 χρόνια.
Η ένταξη της Τουρκίας στην Ε.Ε.
δεν ήταν ποτέ μία πραγματική
υπόσχεση από καμία από τις δύο

πλευρές. Μετά τις πρόσφατες εξε-
λίξεις στην Τουρκία είναι ξεκάθαρο
ότι βρισκόμαστε στη στιγμή της
αλήθειας, η οποία είναι να στα-
ματήσουμε τις συνομιλίες για έν-
ταξη και να ανοίξουμε ένα νέο κε-
φάλαιο. Να καθήσουμε και να συ-
ζητήσουμε συμφωνίες σε διαφο-
ρετικούς τομείς, όπως καταπο-
λέμηση της τρομοκρατίας, πολι-
τιστική συνεργασία κ.λπ. Στενή
συνεργασία ανά τομείς, ανοίγον-
τας μία νέα πόρτα.
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Προπτυχιακό Πρόγραμμα 
Εφαρμοσμένης Πληροφορικής

Δεν είναι 
Ευρώπη αυτό 
που συμβαίνει 
στα hotspots
Ο Μάνφρεντ Βέμπερ μιλάει στην «Κ» για 
τις προκλήσεις της Ευρωπαϊκής Ενωσης

«Η ελληνική κυβέρνηση έχει μεγάλη ευθύνη για την κατάσταση στα κέντρα φιλοξενίας προσφύγων», λέει ο Μάνφρεντ Βέμπερ, επικεφαλής του Ευρωπαϊ-
κού Λαϊκού Κόμματος στην Ευρωβουλή και υποψήφιος για το χρίσμα της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

– Αναφορικά με τη συζήτηση
που γίνεται για τη μη εφαρμογή
του μέτρου των συντάξεων, ποια
είναι η γνώμη σας;
– Δεν μπορώ να κρίνω αν αυτό
είναι δυνατόν ή όχι. Αυτό θα το
κρίνουν οι θεσμοί. Αυτό που
δεν μπορώ να δεχτώ είναι οι
αποφάσεις να ληφθούν μονο-
μερώς, όπως έκανε ο κ. Τσί-
πρας πριν από ένα-δύο χρόνια.
Αυτό δεν είναι αποδεκτό, είναι
θέμα εμπιστοσύνης και εναπό-
κειται στην κοινή απόφαση των
κρατών-μελών.

Οχι σε μονομερείς
αποφάσεις

Οι ευρωεκλογές θα 
είναι καθοριστικές για 
το μέλλον – οι λαϊκιστές
θέλουν να καταστρέ ψουν
την ιδέα της αλληλεγ-
γύης και να αναζωπυρώ-
σουν τον εθνικισμό.

Πλέον, πρέπει να σταμα-
τήσουμε τις συνομιλίες
για ένταξη της Τουρκίας
στην Ε.Ε. και να ανοίξου-
με ένα νέο κεφάλαιο.
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ 

Εκτιμά ότι ο γ.γ. του ΟΗΕ, υπό τας
περιστάσεις, δεν θα διακινδυνεύσει
το κύρος του σε επανέναρξη της
διαδικασίας στο Κυπριακό, λέει
στην «Κ» ο Κουντρέτ Όζερσαϊ. Την
ίδια ώρα, ο λεγόμενος «αντιπρό-
εδρος» και «ΥΠΕΞ» των Κατεχομέ-
νων, πάει ένα βήμα παραπέρα, λέ-
γοντας ότι υπάρχει πλέον ανάγκη
ανατροπών στο στάτους κβο, αρχής
γενομένης με την αποχώρηση της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ. 

–Έχετε πει ότι πρόσφατες κι-
νήσεις της ε/κ πλευράς σε σχέση
με πεδία συνεργασίας των δύο
κοινοτήτων έχουν προκαλέσει
προβληματισμό στην τ/κ πλευρά.

Τι σας προβληματίζει;
–Πρώτον, μια ομάδα Ε/κ μουσι-

κών θα συμμετείχε στο φεστιβάλ
μουσικής που πραγματοποιείται
στο Μπέλαπαϊς. Προκλήθηκαν αν-
τιδράσεις στην ε/κ πλευρά λόγω
του ότι οι μουσικοί είναι μέλη της
συμφωνικής ορχήστρας και δεν εί-
ναι δυνατόν να συμμετέχουν, όπως
ελέχθη σε μια τέτοιου είδους εκ-
δήλωση. Εξαιτίας των πιέσεων, μα-
ταιώθηκε η συνεργασία Ε/κ και Τ/κ
μουσικών με αποτέλεσμα οι Τ/κ
μουσικοί να βρεθούν σε πολύ δύ-
σκολη θέση. Δεύτερον, παρόμοιες
πιέσεις ασκήθηκαν και σε Γερμα-
νούς μουσικούς.Τελικά και αυτοί
με επιστολή τους μας ανακοίνωσαν
ότι δεν πρόκειται να συμμετέχουν
στην εκδήλωση. Τίθεται το εξής
ερώτημα: Χωρίς λύση, εμείς δεν

έχουμε το δικαίωμα να ζήσουμε
σε αυτό το νησί; Τι είδους νοοτρο-
πία είναι αυτή που εμποδίζει την
προσπάθεια για μετεξέλιξη αυτής
της γεωγραφίας σε κομμάτι του
πολιτισμένου κόσμου; Τρίτον, ένας
γνωστός νεαρός Τ/κ μουσικοσυν-
θέτης, ο οποίος δεν τοποθετήθηκε
ποτέ αρνητικά για τις εξελίξεις στο
Κυπριακό, θα συμμετείχε σε μια
ορχηστρική συναυλία στην Ευρώπη
όπου θα παρουσιαζόταν το έργο
ενός Τ/κ συνθέτη. Λίγο πριν από
τη συναυλία, το ε/κ Υπουργείο Εξω-
τερικών ζήτησε με επιστολή του
να εμποδιστεί η εν λόγω συναυλία.
Δείτε με τι ασχολείται το Υπουργείο
Εξωτερικών! Τέλος, με την υπο-
στήριξη της Ε.Ε., η δικοινοτική
επιτροπή για τη διαφύλαξη της πο-
λιτισμικής κληρονομιάς προχώρησε

στην ανακαίνιση του κάστρου του
Οθέλλου. Στην συνέχεια, το ε/κ
Υπουργείο Εξωτερικών έστειλε
υπόμνημα σε ξένους διπλωμάτες
ζητώντας τους να μη συμμετάσχουν
σε εκδήλωση που θα λάμβανε χώρα
σε αυτό το μνημείο. Υπό τη σκιά
αυτών των εξελίξεων, θέλω να απευ-
θυνθώ στους Ε/κ και να θέσω ένα
ερώτημα: Εγκρίνουν αυτού του εί-
δους συμπεριφορές; Σε περίπτωση
που δεν τις εγκρίνουν, τότε τους
καλώ να γνωστοποιήσουν τη δυ-
σαρέσκειά τους στην ηγεσία τους.
Στο παρελθόν, σε παρόμοιες περι-
πτώσεις, η δική μας κοινότητα δεν
ενέκρινε παρόμοιες συμπεριφορές.
Στο ανθρωπιστικό ζήτημα των Ε/κ
και Μαρωνιτών της Καρπασίας, η
μεγάλη μερίδα της κοινότητας, οι
κάτοικοι και ο δήμαρχος της Καρ-

πασίας δεν ενέκριναν την σχετική
απόφαση της προηγούμενης δια-
κυβέρνησης. Τελικά, το πρόβλημα
επιλύθηκε με δική μου παρέμβαση.
Το ίδιο συνέβη και για τις λειτουρ-
γίες στις εκκλησίες (στο βόρειο
τμήμα της Κύπρου). Σήμερα παρα-
χωρούμε άδειες για λειτουργίες σε
όσες περιπτώσεις δεν συντρέχουν
απαγορευτικοί παράγοντες (λ.χ. η
ασφάλεια του κτιρίου). Θα πράξουν
το ίδιο και οι Ε/κ ή θα εγκρίνουν
την στάση της ηγεσίας τους; Σε
περίπτωση που την εγκρίνουν,
τότε δεν πρέπει να χάσουμε πε-
ρισσότερο χρόνο ξεκινώντας τις
συνομιλίες. 

Η επόμενη περίοδος
–Όλα αυτά συμβαίνουν σε μια
στιγμή που ενδέχεται να ανοίξει

ένα νέο παράθυρο ευκαιρίας για
τις συνομιλίες. Πώς προσεγγίζετε
αυτή την προοπτική; 

–Το σημαντικό δεν είναι η νέα
διαπραγματευτική διαδικασία. Εμείς
παραμένουμε ούτως ή άλλως σε
κατάσταση αναμονής ακόμη και
αν ξεκινήσουν οι συνομιλίες. Η
διαπραγμάτευση δεν πρέπει να εί-
ναι ένας στόχος. Είναι ένα εργαλείο.
Κατά την άποψή μου, στη νέα πε-
ρίοδο ο γ.γ. του ΟΗΕ έπραξε ορθά.
Ωστόσο, δεν συμβαδίζει η ρεαλι-
στική στάση του με τη στάση που
τηρεί το Συμβούλιο Ασφαλείας, το
οποίο αναφέρεται σε υποθετικά
σενάρια.

Τι μας επισημαίνει ο κ. Γκουτιέ-
ρες; Πρώτον, η διάσκεψη απέτυχε.
Δεύτερον, αναθεωρήστε την πορεία
των εξελίξεων. Αυτό έκανε και ο

ίδιος στέλνοντας στο νησί μια εκ-
πρόσωπο, η οποία δεν ήρθε για να
ξεκινήσει τις διαπραγματεύσεις
αλλά για να διαπιστώσει την κα-
τάσταση που επικρατεί στο Κυ-
πριακό. Η εκπρόσωπος που έφτασε
στο νησί έθεσε το εξής ερώτημα:
Τι άλλαξε μετά την αποτυχημένη
διάσκεψη; Μπορούμε να περιγρά-
ψουμε με πειστικό τρόπο αυτά που
άλλαξαν; Έχουμε κοινή αντίληψη
για το μέλλον; Εάν δεν υπάρχουν
κοινές απαντήσεις σε αυτά τα ερω-
τήματα τότε η επανέναρξη των συ-
νομιλιών δεν έχει σημασία. 
–Κατά την άποψή σας ποιες θα
είναι οι επόμενες κινήσεις του
γ.γ.;

–Στο τέλος του Οκτωβρίου, έχον-
τας λάβει υπόψη του όλα τα προ-

αναφερόμενα και την σχετική έκ-
θεση της εκπροσώπου του, ο γ.γ.
θα απευθυνθεί στο Συμβούλιο
Ασφαλείας. Τότε θα συμβούν δύο
τινά: Πρώτον, η άποψη που θα πα-
ρουσιάσει ο γ.γ. θα αποτελεί ένα
«χαρμάνι» των όσων προαναφέρ-
θηκαν.

Δεύτερον, θεωρώ ότι εάν ο γ.γ.
διαπιστώσει πως δεν υπάρχουν
εξελίξεις τότε δεν πρόκειται να θέ-
σει σε κίνδυνο την υπόληψή του,
δίνοντας το έναυσμα για μια νέα
διαδικασία. Επί του παρόντος δεν
εντοπίζω εξελίξεις που θα επέβαλ-
λαν ενδεχομένως στον γ.γ. στάση
υπέρ της έναρξης συνομιλιών και
αυτό διότι η ε/κ πλευρά δεν έχει
αλλάξει ακόμη νοοτροπία σχετικά
με τον καταμερισμό εξουσίας και
πλούτου.

Ο ΚΟΥΝΤΡΕΤ ΟΖΕΡΣΑΪ ΣΤΗΝ «Κ»

Ανάγκη να ταρακουνήσουμε το στάτους κβο
Τέρμα σε ΟΥΝΦΙΚΥΠ, τέρμα σε εκπροσώπηση της Κύπρου από ε/κ πλευρά και Φ.Α. με λύση ή μόνο με τη συναίνεσή μας

–Τι είδους εξελίξεις αναμένετε εάν
δεν ξεκινήσουν άμεσα οι συνομι-
λίες; 

–Όταν θα φτάσουμε στα τέλη του
Οκτωβρίου, εκτός από το μέλλον των
συνομιλιών, θα συζητηθεί και το μέλ-
λον της ειρηνευτικής δύναμης. Άλ-
λωστε αν δεν είχε διοριστεί η κ. Λουτ,
η συζήτηση για το μέλλον της δύνα-
μης θα είχε ξεκινήσει προ πολλού.
Αυτή η εξέλιξη προβληματίζει την
ε/κ πλευρά. Εγώ πιστεύω ότι αν όντως
επιθυμούμε αλλαγή στην Κύπρο θα
πρέπει να «ταρακουνήσουμε» στοι-
χεία του στάτους κβο ώστε να ση-
μειωθούν εξελίξεις που θα οδηγήσουν
την ε/κ πλευρά στο συμπέρασμα ότι
η διαιώνιση του κατεστημένου δεν
είναι εφικτή.
–Ποια είναι αυτά τα στοιχεία; 

–Πρώτον, το τέλος της παρουσίας
της ειρηνευτικής δύναμης στο νησί.
Δεύτερον, η πιθανότητα να επιση-
μανθεί στην ε/κ πλευρά ότι ενδέχεται
στο μέλλον να μην έχει αυτή το δι-
καίωμα εκπροσώπησης ολόκληρης
της Κύπρου. Τότε θα ανοίξει το κουτί
της Πανδώρας. Άλλωστε όλοι μας
γνωρίζουμε ότι η Κυπριακή Δημο-
κρατία δεν είναι «representative go-
vernment». Τρίτον, όσον αφορά το
φυσικό αέριο εάν επισημανθεί (στην
ε/κ πλευρά) ότι έχει δύο μόνο επιλογές,
είτε τη λύση του Κυπριακού είτε την
εξασφάλιση της συγκατάθεσης των
Τ/κ, τότε θα προκληθούν τριγμοί στο
στάτους κβο. Τέλος, είναι σημαντικό
να σημειωθεί ότι στην προσπάθειά
μας να απαντήσουμε στο ερώτημα
«τι σχέση θα έχουμε στο μέλλον»,
θυσιάζουμε την απάντηση στο ερώ-
τημα, «τι σχέση θα αναπτύξουμε σή-
μερα». Εάν δηλαδή αφήσουμε τα υπο-

θετικά ερωτήματα και επικεντρω-
θούμε σε πτυχές της σημερινής κα-
θημερινότητας, τότε θα αλλάξουν τα
δεδομένα. 
–Δεν προβληματίζει την τ/κ κοι-
νότητα η αποχώρηση της ειρη-
νευτικής δύναμης;

–Καθόλου. Το 1963 και το 1974 ο
ΟΗΕ εμπόδισε τη σύγκρουση; Ο κ.
Αναστασιάδης σε πρόσφατη επιστολή
του προς τον ΟΗΕ ισχυρίζεται ότι η
ειρηνευτική δύναμη προφυλάσσει
την ε/κ πλευρά από τον τουρκικό στρα-
τό. Δεν γνωρίζει ότι αυτό δεν είναι
στους όρους εντολής της ΟΥΝΦΙΚΥΠ;

–Δεν θα έχουμε ένταση όταν θα
βρεθούν αντιμέτωπές η Εθνική
Φρουρά και οι τουρκικές ένοπλες
δυνάμεις;

–Όπως συνομιλούν οι εκλεγμένοι
εκπρόσωποι των δύο κοινοτήτων,
έτσι θα έπρεπε να μπορούν να συ-
νομιλούν και οι στρατιωτικοί των
δύο πλευρών. Δεν καταβάλλουν προ-
σπάθειες οι εκπρόσωποι των δύο κοι-
νοτήτων για να επιλύσουν προβλή-
ματα στις τεχνικές επιτροπές; Δεν
υπάρχει κανένα εμπόδιο στο να συ-
νομιλήσουν οι δικοί μας στρατιωτικοί
με τους ε/κ στρατιωτικούς έτσι ώστε

να αποφευχθούν ανεπιθύμητες εξε-
λίξεις. Αυτό δεν αφορά την αναγνώ-
ριση (της τ/κ πλευράς) ή άλλο ζήτημα. 
–Δεν θα μπορούσε να θέσει υπό
την κατοχή του ο τουρκικός στρα-
τός τη νεκρή ζώνη αμέσως μετά
την αποχώρηση της ειρηνευτικής
δύναμης; 

–Μετά την απόσυρση της ειρη-
νευτικής δύναμης οι πλευρές πρέπει
να διευθετήσουν τα ζητήματα που
θα προκύψουν με διάλογο, όχι με τε-
τελεσμένα γεγονότα. Άλλωστε, η τ/κ
πλευρά δεν έχει τέτοιου είδους νοο-
τροπία. Ίσως θα μπορούσαμε να δη-
μιουργήσουμε μια (δικοινοτική) «νέα
Πύλα», σε μεγαλύτερη κλίμακα. Γιατί
να μη δημιουργήσουμε στην ουδέ-
τερη ζώνη ένα δικοινοτικό πανεπι-
στήμιο; Δεν θα μπορούσαμε να ανα-
πτύξουμε στην ουδέτερη ζώνη τη δι-
κοινοτική συνεργασία η οποία λείπει
σήμερα από τις δύο κοινότητες. Με
άλλα λόγια, θα μπορούσαμε ενδεχο-
μένως να διοικήσουμε την ουδέτερη
ζώνη με ένα είδος μεταβατικού κα-
θεστώτος διοίκησης. 

Απόσυρση ΟΥΝΦΙΚΥΠ και μετά ανατροπές

–Κάνετε λόγο για το ενδεχόμενο αλλοίωση της ιδιότητας
της ε/κ πλευράς ως της μοναδικής αναγνωρισμένης
εκπροσώπου του νησιού. Πώς θα συμβεί αυτό; 

–Η Ε.Ε. έχει τις εξής αρχές: Κράτος δικαίου, σεβασμός
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και μειονοτήτων και αντιπρο-
σωπευτική κυβέρνηση. Η ε/κ πλευρά δεν τηρεί αυτά τα
κριτήρια. Εάν υπάρξει πολιτική βούληση, μια αναφορά
σε μια απόφαση οποιασδήποτε δίκης θα είναι αρκετή για
να αλλάξουν οι ισορροπίες και να τεκμηριωθεί το εν λόγω
κενό. Διαφορετικά θα μπορούσαν να τροποποιήσουν τη
στάση τους, οι ξένες, μεγάλες δυνάμεις. 
–Η τ/κ πλευρά προβληματίζεται για την πολιτική ισό-
τητα και την ΑΟΖ και η ε/κ πλευρά για τις εγγυήσεις…

–Σας ρωτώ το εξής: Τι άλλαξε σχετικά με αυτά τα ζη-
τήματα από το Κραν Μοντάνα και μετά; Άλλαξαν οι ηγεσίες;
Άλλαξαν οι θέσεις τους; Μήπως ξεκίνησε η ε/κ πλευρά τη
συζήτηση για τον καταμερισμό των κερδών στο φυσικό
αέριο; 
–Στην Τουρκία ξεκίνησε συζήτηση για ναυτική και
αεροπορική βάση στην Κύπρο. 

–Χωρίς παρεξήγηση! Εδώ και χρόνια, οι Γάλλοι συζητούν
τη χρήση ναυτικής και αεροπορικής βάσης στην ε/κ πλευρά.
Η Ρωσία έχει το δικαίωμα να χρησιμοποιεί τη βάση Α. Πα-
πανδρέου σε περίπτωση ανάγκης. Τώρα κυκλοφορούν πα-
ρόμοιες ειδήσεις σχετικά με τις ΗΠΑ. Όλα αυτά δεν συ-
ζητούνται τόσο πολύ όσο συζητείται ένα τουρκικό δημο-
σίευμα! Όπως η ε/κ πλευρά συνάπτει συνεργασίες στα
πεδία της άμυνας και της στρατιωτικής συνεργασίας με
χώρες όπως οι ΗΠΑ και η Ρωσία, έτσι και η ΤΔΒΚ μπορεί
να συνεργαστεί με την Τουρκία σε αυτά. Ωστόσο, αυτήν
τη στιγμή δεν είμαι σε θέση να δηλώσω κάτι για το πε-
ριεχόμενο αυτής της συνεργασίας. 
–Στη νέα περίοδο αναμένεται ότι θα έρθουν στο προ-
σκήνιο των συνομιλιών σας με την Τουρκία και τα
εναλλακτικά μοντέλα για το μέλλον της κοινότητάς
σας;

–Εμείς οι Τ/κ δεν επιθυμούμε να μας κυβερνήσει κάποια
ξένη δύναμη. Χρειαζόμαστε μια κρατική δομή για τη δια-
τήρηση της ταυτότητάς μας. Για εμένα, η προσάρτηση
στην Τουρκία δεν αποτελεί εναλλακτικό σενάριο, εάν δεν
υπάρξει λύση του Κυπριακού. 

Πολιτική ισότητα,
ΑΟΖ και εγγυήσεις

Μετά την απόσυρση της ει-
ρηνευτικής δύναμης οι
πλευρές πρέπει να διευθε-
τήσουν τα ζητήματα που θα
προκύψουν με διάλογο, όχι
με τετελεσμένα γεγονότα.

Δεν θα εμποδίσουμε τις
γεωτρήσεις των Ε/κ. Η
Τουρκία δεν θα επιτρέ-
ψει εργασίες στη δική
της ζώνη. Στις περιοχές
της Κύπρου, η μία πλευ-
ρά θα χαιρετά την άλλη
από τις πλατφόρμες.

Δεν εντοπίζω εξελίξεις
που θα επέβαλλαν στον
γ.γ. στάση υπέρ της έναρ-
ξης συνομιλιών και αυτό
διότι η ε/κ πλευρά δεν
έχει αλλάξει νοοτροπία
σχετικά με τον καταμερι-
σμό εξουσίας και πλούτου.

Θα χαιρετιόμαστε
από τις πλατφόρμες
γεώτρησης
–Πριν από λίγο καιρό ο Οζντίλ
Ναμί μιλώντας στην «Κ» μας είπε
ότι στη νέα περίοδο η τουρκική
πλευρά θα ακολουθήσει μια «pro-
active» στρατηγική στο ζήτημα
της ΑΟΖ. Συμμερίζεστε αυτήν τη
θέση και ποια είναι η άποψή σας
για τις νέες εξελίξεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ;
–Η τουρκική πλευρά τροποποί-
ησε τη στρατηγική της το
2010. Μέχρι το 2010 διαμαρ-
τυρόμασταν για τις κινήσεις
της ε/κ πλευράς. Το 2010 υπο-
γράψαμε συμφωνία με την
Τουρκία για τον καθορισμό της
υφαλοκρηπίδας. Στην συνέ-
χεια εξουσιοδοτήσαμε το
TPAO για έρευνες. Τώρα πε-
ράσαμε στη φάση της γεώτρη-
σης. Στη νέα περίοδο δεν πρό-
κειται να εμποδίσουμε τις γε-
ωτρήσεις των Ε/κ σε περιοχές
που έχουν ανακοινώσει οι Τ/κ.
Ωστόσο, υπάρχει το εξής ση-
μαντικό σημείο: Η Τουρκία δεν
θα επιτρέψει εργασίες στη δι-
κή της ζώνη. Στις περιοχές δε
της Κύπρου, η μία πλευρά θα
«χαιρετά» την άλλη από τις
πλατφόρμες γεώτρησης.Μετά την απόσυρση της ειρηνευτικής δύναμης, οι πλευρές θα μπορούσαμε να φτιάξουμε στην ουδέτερη ζώνη μια

«νέα Πύλα» δικοινοτικής συνεργασίας και να τη διοικούμε μαζί σε ένα μεταβατικό καθεστώτος διοίκησης. 

Με πείρα στις διαπραγματεύσεις ο κ. Οζερσάι δεν βλέπει να επαναρχίζουν οι συ-
νομιλίες στο Κυπριακό.
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Εκτός διαλόγου τα ουσιώδη της παιδείας
Αστερίσκοι τα όσα συζητούνται μεταξύ των δύο πλευρών, ενώ η μεγάλη εικόνα στην εκπαίδευση παραμένει απαράλλαχτη 

Των ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 
και ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ημέρα αποφάσεων η σημερινή για
την παιδεία, ωστόσο, η προϋπάρ-
χουσα και καταγεγραμμένη για εβδο-
μάδες κρίση έχει αφήσει βαθύ το
αποτύπωμά της στην κοινωνία, με
τον παρανομαστή να μένει ο ίδιος.
Δεν συζητήθηκαν, ούτε καν έπεσαν
στο τραπέζι των συνομιλιών, τα
πραγματικά προβλήματα που βιώνει
η παιδεία. Τα μαθησιακά προβλή-
ματα αυξάνονται χρόνο με τον χρόνο,
υπάρχει αντιπαράθεση και για τους
σχολικούς βοηθούς, καταγράφονται
διακρίσεις σε μαθητές με αναπηρίες
και τα θέματα αυτά πλαισιώνουν το
μείζον, που είναι η ποιότητα της
παρεχόμενης παιδείας και το τελικό
αποτέλεσμα. Πηγές με εμπειρία στον
χώρο της εκπαίδευσης θέτουν το
δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων
και καλούν σε έναν εθνικό διάλογο
με σκοπό τις ουσιαστικές μεταρ-
ρυθμίσεις στον χώρο της παιδείας.
Αυτό όπως οι ίδιες πηγές τονίζει δεν
άπτεται ούτε των αποφάσεων της
κυβέρνησης,ούτε με τις αντιδράσεις
των εκπαιδευτικών οργανώσεων,
αλλά «με το πώς θα φτιάξουμε γερές
βάσεις για ένα καλύτερο σχολείο
για τους μαθητές του αύριο», όπως
τονίζεται. 

Γενικό το πρόβλημα
Τη δική του άποψη και το τι θε-

ωρεί πως πρέπει να γίνει ευρύτερα
στον τομέα, παραθέτει στην «Κ», ο
τέως υπουργός Παιδείας και Πολι-
τισμούδρΑντρέας Δημητρίου.Όπως
εξηγεί το πρόβλημα των τελευταίων
χρόνων δεν είναι τα μειωμένα απο-
τελέσματα των παγκύπριων εξετά-
σεων, εφόσον αυτά χρόνο με τον
χρόνο κυμαίνονται στα ίδια περίπου
επίπεδα. «Το πρόβλημα είναι πιο γε-
νικό και για να βρεθεί μια διέξοδος
θα πρέπει να γινεί δομημένος εθνικός
διάλογος για τα βασικά θέματα. Μι-
λάμε για προετοιμασία και σχέδιο
με βάθος χρόνου, και λαμβάνοντας
υπόψη τις σημερινές ηλικίες των
16-17 ετών, άρα ώς το 2040, όμως
για να γίνει αυτόπρέπει να συσταθεί
πρώτα εθνικό συμβούλιο με εμπει-
ρογνώμονες». Τονίζει δε ο ίδιος πως
με αφορμή αυτή την κρίση, η κυ-
βέρνηση θα έπρεπε να αναιρέσει
όλα τα μέτρα που πάρθηκαν από το
Υπουργικό Συμβούλιο και να βάλει
πλώρη για ένα μακροσκελή θεσμικό
διάλογο, εμπλέκοντας σε αυτόν
όλους του κοινωνικούς εταίρους.
«Θα πρέπει να γίνει ένα εθνικό συμ-
βόλαιο παιδείας, το οποίο όλοι θα
τηρούν, για μια δεκαετία, τουλάχι-
στον». Ο τέως υπουργός Παιδείας
θεωρεί πως για να υπάρξει μια αρχική
αναβάθμιση στην εκπαίδευση θα

πρέπει να γίνουν συγκεκριμένα βή-
ματα, όπως, 

α) οι εκπαιδευτικοί να σπουδά-
ζουν από το πρώτο τους πτυχίο, εκ-
παιδευτικοί μέσης εκπαίδευσης στα
ειδικά τους αντικείμενα (φυσική,
χημεία κ.λπ.), 

β) εφαρμογή μηχανισμού αξιο-
λόγησης διαδικασίας για τον κάθε
μαθητή, ούτως ώστε να αξιοποι-
ηθούν οι δυνατότητές τους στο έπα-
κρο, και 

γ) θα πρέπει να συσταθεί ένας
μόνιμος επιτελικός μηχανισμός στο
Υπουργείο Παιδείας, ο οποίος θα
παρατηρεί διαρκώς τα προβλήματα,
τα οποία θα προκύπτουν. Η στάση
της κυβέρνησης από την άλλη πλευ-
ρά διαφαίνεται να περιορίζεται στην
αναμονή για τις αποφάσεις των συν-
δικαλιστών, και η επιμονή στον διά-
λογο για την επίλυση των διαφορών.
Σε αυτή τη γραμμή κινήθηκε άλ-
λωστε και ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου, σε δηλώσεις
του πριν αναχωρήσει για τις
ΗΠΑ.«Είμαστε πάντα υπέρ του δια-
λόγου γιατί το οποιοδήποτε πρό-
βλημα με διάλογο θα λυθεί. Όμως
σε αυτό που πρέπει να επικεντρω-
θούμε είναι στο μεγάλο στοίχημα
της αναγκαιότητας επιτέλους να
κάνουμε τη σωστή μεταρρύθμιση

που έχουν ανάγκη τα παιδιά μας.
Όσα αβγά και αν χρειαστεί να σπά-
σουν. Και πιστεύω σε αυτή την προ-
σπάθεια για μια ριζοσπαστική και
ουσιαστική μεταρρύθμιση για μια
καλύτερη δημόσια Παιδεία, πρώτους
σε αυτή την προσπάθεια, εμείς προ-
σωπικά θέλουμε τους εκπαιδευτι-
κούς», τόνισε. 

Αναμένοντας αποφάσεις 
Οι οργανώσεις ΠΟΕΔ, ΟΛΤΕΚ

και ΟΕΛΜΕΚ, θα συνέλθουν εκ νέου
σήμερα για να μελετήσουν όλα τα
δεδομένα που έχουν μέχρι στιγμής
μπροστά τους, και να πάρουν τελικές
αποφάσεις για το τι μέλλει γενέσθαι,
με τον κύριο λόγο να διαφαίνεται
να είναι πως οι εκπαιδευτικές ορ-
γανώσεις περίμεναν να επιστρέψει
από την Ουγγαρία ο πρόεδρος της
Βουλής, Δημήτρης Συλλούρης, του
οποίου ζήτησαν την παρέμβαση

την περασμένη Τρίτη. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», ο κ. Συλλούρης
ήρθε σε τηλεφωνική επαφή με τον
γενικό γραμματέα της ΣΕΚ, Αντρέα
Μάτσα, τις τελευταίες ημέρες, για
να συζητήσουν περί της νέας πρό-
τασης την οποία προτείνει η συν-
τεχνία για άρση του αδιεξόδου.
Βάσει αυτού του δεδομένου δεν
αποκλείεται να υπάρξει παρέμβαση
του προέδρου της Βουλής. Παράλ-
ληλα, όπως ανέφερε σε δηλώσεις
του ο πρόεδρος της ΠΟΕΔ, Φίλιος
Φυλακτού, εκ μέρους και των τριών
οργανώσεων, «οι εκπαιδευτικές ορ-
γανώσεις αξιολογώντας όλα τα δε-
δομένα και την όλη κατάσταση,
όπως έχει διαμορφωθεί, μελετούν
και αξιολογούν τόσο την πρόταση
της ΣΕΚ όσο και άλλες πρωτοβουλίες
που είναι σε εξέλιξη, με την προσ-
δοκίανα εξευρεθεί η καταλληλότερη
προσωρινή διέξοδος από το αδιέξοδο
και η ομαλοποίηση της κατάστα-
σης». Η πρόταση της ΣΕΚ εισηγείται
να γίνει αποδεκτή η πρόταση της
6ης Σεπτεμβρίου και το σημείο τέσ-
σερα το οποίο διαφωνούν οι δύο
πλευρές να παραπεμφθεί στη ΜΕ-
ΠΕΥ, η οποία είναι αρμόδια για τέ-
τοιου είδους εργασιακά ζητήματα.
Σημειώνεται πως από την Πέμπτη
20 Σεπτεμβρίου έχει μπει σε εφαρ-

μογή το σημείο «ε» της απόφασης
του Υπουργικού Συμβουλίου (4ης
Σεπτεμβρίου), όπου επαναφέρεται
ο συνδικαλιστικός χρόνος στις εκ-
παιδευτικές οργανώσεις. Μετά από
αυτή την εξέλιξη οι γενικές γραμ-
ματείες των ΠΟΕΔ, ΟΕΛΜΕΚ και
ΟΛΤΕΚ, θα μπορούν να ασκούν
ξανά τα συνδικαλιστικά τους κα-
θήκοντα, ωστόσο, οι εκπαιδευτικές
οργανώσεις αντιδρούν, γιατί όπως
ανέφερε σχετικά ο γ.γ. της ΠΟΕΔ,
Χάρης Χαραλάμπους, τους έχουν
μειώσει τον συνδικαλιστικό χρόνο
κατά 40%, σε σχέση με την το τι
ίσχυε πριν από τις αποφάσεις της
4ης Ιουλίου.

Η παραίτηση Σκαλιά 
Την επικαιρότητα πέριξ της Παι-

δείας απασχόλησε έντονα και η πα-
ραίτηση με βολές κατά του υπουργού
Κώστα Χαμπιαούρη, του Συμβούλου
Γιώργου Σκαλιά. Αν και οι πρώτες
πληροφορίες έκαναν λόγο για παραί-
τηση επί προσωπικού, εν τέλει δια-
φαίνεται πως υπήρξε καθοριστική η
σχέση του με τον Κώστα Χαμπιαούρη,
και η μη συμμετοχή του στις δια-
πραγματεύσεις. Σημειώνεται πως το
συμβόλαιο του κ. Σκαλιά είχε τετρά-
μηνη διάρκεια και με την παραίτησή
του, τερματίστηκε ένα μήνα νωρίτερα.

Ανάμεσα στα πολλά, πολύπλοκα για
τον πολύ κόσμο, που ακούγονται
για την κρίση στην παιδεία, είναι
και τα όσα αφορούν τον συνδικα-
λιστικό χρόνο αλλά και την πίστωση
διδακτικού χρόνου. Αναφορικά με
τον συνδικαλιστικό χρόνο είναι ο
χρόνος ο οποίος δίνεται σε μέλη
των εκπαιδευτικών οργανώσεων
για να μπορούν να ασκήσουν τα
συνδικαλιστικά τους καθήκοντα.
Ο συνδικαλιστικός χρόνος μετριέται
όπως οι διδακτικός χρόνος. Για πα-
ράδειγμα, ο πρόεδρος της ΟΕΛΜΕΚ,
Γιάννος Σωκράτους, μετά την εφαρ-
μογή των αποφάσεων της 4ης Σε-
πτεμβρίου, θα ασκεί τα εκπαιδευ-
τικά του καθήκοντα τρεις διδακτικές
ώρες την εβδομάδα και θα ασκεί
τα συνδικαλιστικά του καθήκοντα
11 διδακτικές ώρες την βδομάδα.
Από την άλλη πλευρά, όταν γίνεται
στο επίμαχο σημείο τέσσερα της
πρότασης της 6ης Σεπτεμβρίου,
για πίστωση του διδακτικού χρόνου
εννοείται ότι αν ένας εκπαιδευτικός
είναι προγραμματισμένο να διδάξει
11 ώρες για παράδειγμα την εβδο-
μάδα και για λόγους ανάγκης του
σχολείου διδάξει 12 ή 13 ώρες, αυτές
οι 1-2 επιπλέον ώρες να του δοθούν
ως απαλλαγές την επόμενη σχολική
χρονιά. Πρακτικά η κρίση στην
παιδεία είχε σημεία-σταθμούς που
έφεραν τη δική τους βαρύτητα, με
την κατάσταση να παραμένει αμε-
τάβλητη.

Το χρονικό της μεγάλης κρίσης στην εκπαίδευση
Οι σταθμοί 

4 Ιουλίου: Tο Υπουργικό εγκρί-
νει 159 νέες πρόσθετες θέσεις
στην εκπαίδευση και τα μέτρα
για εξορθολογισμό της απασχό-
λησης των εκπαιδευτικών.
Προκαλείται η πρώτη αντίδρα-
ση των εκπαιδευτικών. 

9 Ιουλίου: Στα γραφεία της ΠΟ-
ΕΔ οι εκπαιδευτικοί από κοινού
ζήτησαν με κοινή ανακοίνωση
την απόσυρση των μέτρων. 

11 Ιουλίου: Kάνει παρέμβαση ο
γενικός ελεγκτής και σημειώνει
τις στρεβλώσεις στον τομέα της
παιδείας τονίζοντας ότι η Πολι-
τεία διαθέτει το 15,6% του κρα-
τικού προϋπολογισμού που εί-
ναι το ψηλότερο στην Ε.Ε.

12 Ιουλίου: Kάνει παρέμβαση η
Αρχιεπισκοπή, με τον προκαθή-
μενο να χαρακτηρίζει απαρά-
δεκτες τις απαιτήσεις των εκ-
παιδευτικών οργανώσεων.

13 Ιουλίου: Δάσκαλοι και καθη-
γητές της Μέσης και Τεχνικής
Εκπαίδευσης διαμαρτυρήθηκαν
έξω από το υπουργείο Παιδείας. 

17 Ιουλίου: Aδιέξοδη συνάντη-
ση υπουργού-συνδικαλιστών.

27 Ιουλίου: Eκπρόσωποι των
εκπαιδευτικών οργανώσεων
και των οργανωμένων γονέων
κατήλθαν σε συζήτηση με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη. 

4-5 Αυγούστου: Nέα συνάντη-
ση Χαμπιαούρη εκπαιδευτικών
χωρίς αποτέλεσμα.

13 Αυγούστου: O υπουργός
Παιδείας μεταβαίνει στο Τρόο-
δος για συνάντηση με τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας.

17 Αυγούστου: Παραδίδεται
υπόμνημα 30 σελίδων από τον
υπ. Παιδείας και ζητείται συ-
νάντηση με εκπαιδευτικούς.
Αυτή έγινε στις 22 του μήνα. 

23 Αυγούστου: Γίνεται γνωστή
η νέα πρόταση της κυβέρνησης.
Προνοεί συνοπτικά ότι: Μει-
ώνονται από 2 σε 1 οι ώρες του
Υπευθύνου τμήματος. Την ίδια
ώρα οι εκπαιδευτικοί απαλλάσ-
σονται από την ευθύνη καταχώ-
ρησης των απουσιών των μαθη-
τών, η οποία μεταβιβάζεται στις
Γραμματείες των Σχολείων. Ο
βιολογικός χρόνος στα 8, 16, 20
χρόνια υπηρεσίας μειώνεται
από δύο περιόδους κάθε φορά
σε μία. Η ώρα η οποία αποκό-
πτεται θα δοθεί υπό μορφή μι-
σθολογικής προσαύξησης

στους εκπαιδευτικούς. Παρα-
μένουν οι ώρες του συνδικαλι-
σμού σε πλήρες ωράριο δύο
άτομα κάθε οργάνωσης, συγκε-
κριμένα για τον εκάστοτε πρό-
εδρο και γραμματέα της ΟΕΛ-
ΜΕΚ, ΠΟΕΔ και ΟΛΤΕΚ. Για τον
χρόνο που αποκόπτεται στα
υπόλοιπα συνδικαλιστικά στε-
λέχη το κράτος θα προσφέρει
κάθε χρόνο στις συνδικαλιστι-
κές οργανώσεις ΟΕΛΜΕΚ και
ΠΟΕΔ 175.000 ευρώ ενώ στην
ΟΛΤΕΚ 100.000 ευρώ. Προτεί-
νεται σχέδιο πρόωρης αφυπη-
ρέτησης σε εκπαιδευτικούς της
Μέσης Εκπαίδευσης που έχουν
συμπληρώσει το 60ό έτος ηλι-
κίας και το 58ο για τους δασκά-
λους με κίνητρο την περικοπή
του πέναλτι του 12% που ισχύει
σήμερα για όσους αφυπηρε-
τούν πρόωρα.

28 Αυγούστου: Aφού έχει
απορριφθεί και αυτή η πρότα-
ση, πραγματοποιείται η πορεία
διαμαρτυρίας έξω από το Προ-
εδρικό. 

2 Σεπτεμβρίου: Aνακοινώνον-
ται τα μέτρα των εκπαιδευτι-
κών. 

4 Σεπτεμβρίου: Aνακοινώνεται
νέα πρόταση από την πλευρά
της κυβέρνησης. 

α) Βιολογικός Παράγοντας: Η
Μείωση της απαλλαγής από δι-
δακτικό χρόνο από δύο σε μία
διδακτική περίοδο, θα αντι-
σταθμιστεί στη συνέχεια είτε
με «μοριοδότηση», κίνητρα ή
άλλα ωφελήματα, όπως αυτό
θα συμφωνηθεί κατά τη διάρ-
κεια του διαλόγου με τις εκ-
παιδευτικές οργανώσεις. Δη-
λαδή η μία περίοδος κατά την
οποία μειώνεται ο χρόνος
απαλλαγής να ενσωματωθεί
στο σχέδιο αξιολόγησης που
θα πρέπει να αποφασιστεί ή
να αντισταθμιστεί με άλλο τρό-
πο που θα αποφασιστεί στον
διάλογο.
β) Παράγοντας Αρχαιότητας:
Όσον αφορά τους βοηθούς δι-
ευθυντές περιορίζεται η μεί-
ωση της απαλλαγής από τον δι-
δακτικό χρόνο. Δηλαδή θα επι-
στραφούν στη φετινή σχολική
χρονιά είτε μια είτε δύο περίο-
δοι απαλλαγών, αναλόγως.
γ) Υπεύθυνος Τμήματος: Η Μεί-
ωση της απαλλαγής από διδα-
κτικό χρόνο από δύο σε μία δι-
δακτική περίοδο που είχε απο-
φασιστεί στις 4 Ιουλίου, θα αν-
τισταθμιστεί από «μοριοδότη-
ση» της μίας περιόδου των αντί-
στοιχων εκπαιδευτικών, στο
πλαίσιο του Σχεδίου Αξιολόγη-
σης που θα συμφωνηθεί. Κατά
τη διάρκεια του διαλόγου με τις

Εκπαιδευτικές Οργανώσεις θα
εξεταστεί το όλο ζήτημα των
καθηκόντων και αρμοδιοτήτων
των Υπευθύνων Τμήματος,
όπως ήταν το αίτημα των οργα-
νώσεων.
δ) Εάν κατά τον διάλογο που θα
ακολουθήσει επί του εξορθολο-
γισμού του διδακτικού χρόνου
προκύψουν διαφοροποιήσεις
σε σχέση με τη σημερινή Από-
φαση, τότε θα έχουμε διόρθω-
ση, δηλαδή θα αποκαταστα-
θούν σταδιακά όσοι εκπαιδευτι-
κοί έχουν χάσει με την αρχή της
χρονιάς κάποιες απαλλαγές, αν
και εφόσον είναι διαφορετική η
τελική έκβαση του διαλόγου.
ε) Νεοεισερχόμενοι: Αναστέλ-
λεται προσωρινά το μέτρο κα-
τάργησης της απαλλαγής για
τους νεοεισερχόμενους όσον
αφορά τον βιολογικό παρά-
γοντα, δηλαδή δεν θα εφαρ-
μοστεί στους νεοεισερχόμε-
νους η κατάργηση της απαλλα-
γής με τα χρόνια υπηρεσίας,
αλλά θα αποτελέσει αντικεί-
μενο του διαλόγου που θα
επακολουθήσει.

5 Σεπτεμβρίου: Στήνονται κάλ-
πες και η συντριπτική πλειοψη-
φία καθηγητών-δασκάλων λέει
ναι στις απεργίες, ενώ ΠΟΕΔ
και ΟΛΤΕΚ, συνήλθαν χωρίς
οποιαδήποτε διαφοροποίηση.

<<<<<<<

Ζητούμενο το πώς 
θα φτιάξουμε γερές 
βάσεις για ένα καλύτερο
σχολείο για τους 
μαθητές του αύριο.

Προτάσεις 
και αντιδράσεις

Την ίδια ώρα καμία από τις άλ-
λες πρωτοβουλίες δεν διαφαίνε-
ται να μπορεί να οδηγήσει σε
διέξοδο. Παρασκηνιακά αφηνό-
ταν να εννοηθεί πως οι οργανω-
μένοι γονείς ετοίμαζαν επίσης
κάποια πρόταση, που θα συγκέν-
τρωνε αρκετές ελπίδες για να
βρεθεί μια προσωρινή λύση,
ωστόσο, όπως δήλωσε στην «Κ»
ο πρόεδρος των οργανωμένων
γονέων μέσης εκπαίδευσης, Κυ-
ριάκος Νικηφόρου, οι οργανω-
μένοι γονείς θεωρούν πως στο
παρόν στάδιο δεν υπάρχει κά-
ποια πρόταση που μπορεί να γί-
νει αποδεκτή και από τις δύο
πλευρές, γι’ αυτό θα αναμένουν
τις αποφάσεις που θα παρθούν
στην κοινή συνεδρία των εκπαι-
δευτικών οργανώσεων, για να
δουν αν θα επανέλθουν με κά-
ποια εισήγηση. Το ΔΗΚΟ με τη
σειρά του επιχείρησε, με ανακοί-
νωσή του, την Παρασκευή να ει-
σηγηθεί μια νέα πρόταση, η
οποία στην ουσία είναι παρόμοια
με την αντιπρόταση που κατέθε-
σαν προς την κυβέρνηση οι εκ-
παιδευτικές οργανώσεις, η οποία
και απορρίφθηκε. Η Συμμαχία
Πολιτών αφού επανέλαβε πως
είναι απόλυτα σεβαστό το δι-
καίωμα των απεργιακών κινητο-
ποιήσεων, τονίζει ότι τα σχολεία
πρέπει να είναι ανοιχτά και όχι
κλειστά και καλεί και πάλι τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας να
συγκαλέσει εθνικό συμβούλιο
για την Παιδεία. «Άμεσα το
Υπουργείο Παιδείας θα πρέπει
να εστιάσει στη μεγάλη εικόνα
που είναι η ποιοτική αναβάθμιση
και ο εκσυγχρονισμός της δημό-
σιας παιδείας» ανέφερε μεταξύ
άλλων η Συμμαχία. Είχε από την
άλλη πλευρά ήδη καταγραφεί
και προσπάθεια της ΕΔΕΚ με συ-
ναντήσεις του Μαρίνου Σιζόπου-
λου με τους επικεφαλής των
συνδικαλιστικών οργανώσεων,
που όμως δεν οδήγησε στα πα-
ρακάτω βήματα. Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ
Άντρος Κυπριανού τόνισε πως
«οι όποιες συζητήσεις πρέπει να
γίνουν στη βάση επιστημονικών
μελετών που θα έχουν ως αντι-
κείμενο την ίδια την παιδεία και
όχι μόνο το πώς εξοικονομούνται
λεφτά». «Οι μελέτες που έγιναν
και στις οποίες αναφέρεται η κυ-
βέρνηση, κυρίως έχουν ασχολη-
θεί με την οικονομική πτυχή των
θεμάτων», πρόσθεσε.

Συνέρχονται σήμερα τα συλλογικά όργανα των εκπαιδευτικών για τις τελικές, πιθανόν, αποφάσεις.
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Τα διδυμάκια
Άμα δεις λίγο από κανένα μεσημβρινό μαγ-
καζίνο, μερικούς από τους βουλευτές του
ΔΗΣΥ και μετά περάσεις από την Πινδάρου,
περιμένεις ν’ ακούσεις το τραγουδάκι, «δεν
περνάς κυρά Μαρία, δεν περνάς/δεν περ-
νάς» ή το «μια κι είμαι εγώ παιδί/ ξέρω πάντα
να γελώ/ χαρωπά τα δυο χέρια τα χτυπώ»! Η
φαντασία του Ιανού βλέπει δύο διδυμάκια
Ευθυμάκια με σχολικές ποδίτσες να κάθονται
στα σκαλιά του μεγάρου της Πινδάρου και να
πίνουν γάλα με τριαντάφυλλο κι από το παρά-
θυρο του πέμπτου ορόφου βλέπει τον Αβέ-
ρωφ να τραβά τα μαλλιά, που του το έκαμαν
παιδική χαρά το κόμμα. Αυτά που γράφουμε
δεν απέχουν πολύ από την πραγματικότητα
που εμείς απολαύσαμε την βδομάδα που πέ-
ρασε με τον καυγά από αέρος του βουλευτή
Λεμεσού Ευθύμιου Δίπλαρου, με τον δημο-
σιογράφο Μαρίνο Νομικό, επειδή του άσκησε
κριτική που προφανώς και δεν του άρεσε και
τον οποίο ο Ευθύμιος παρόλο που υπήρξε δη-
μοσιογράφος, απείλησε τον άλλο ότι θα τα
πούνε στο δικαστήριο.   

••••
Έτερος Λεμεσιανός 
Δεν έφτανε η κατραπακιά με τον Δίπλαρο
για τον Αβέρωφ, διπλάρωσε το κακό με τον
επίσης εκ Λεμεσού βουλευτή Ανδρέα Κυ-
πριανού (ρε λέτε να είναι λόγω γιορτής του
κρασιού;) ο οποίος χωρίς να γνωρίζει προ-
φανώς ότι δεν είναι στο χέρι μας η τροπο-
ποίηση του κανονισμού της πράσινης γραμ-
μής αλλά είναι στο χέρι της Ε.Ε., έθεσε τέ-
τοιο ζήτημα. Αυτό έγινε στην Επιτροπή
Ενέργειας που συζητούσαν ενδεχόμενο μεί-
ωσης του φόρου κατανάλωσης και ΦΠΑ επί
των καυσίμων. Ο Αντρίκος υποστήριξε ότι οι
μειωμένες τιμές στα Κατεχόμενα δημιουρ-
γούν αθέμιτο ανταγωνισμό εις βάρος Ελλη-
νοκυπρίων εισαγωγέων, εμπόρων και πωλη-
τών. Δύο τινά μπορεί να συμβαίνουν: είτε
δεν γνώριζε είτε είπε να παίξει λίγο το παι-
χνίδι του λαϊκισμού. Τον έκανε όμως «τέττε»
από το τουίτερ ο πρόεδρός του. Ο Αβέρωφ
Νεοφύτου έγραψε: «Ο Δημοκρατικός Συνα-
γερμός ούτε έθεσε, ούτε θέτει θέμα αλλα-
γής του κανονισμού της Πράσινης Γραμμής.
Και αυτή είναι η επίσημη θέση του κόμμα-
τος». Τι άλλο να κάνει ο άνθρωπος, όταν μά-
λιστα ακούει καπάκι στις δηλώσεις Κυπρια-
νού τον πρόεδρο του ΕΛΑΜ να ζητάει κλεί-
σιμο των οδοφραγμάτων για «να μη στηρί-
ζουμε την οικονομία των κατεχομένων»… 

••••
Το τουίτερ του Αβέρωφ 
Αρχές της βδομάδας ο Φούλης είχε το πρώ-
το κρούσμα, με τις γνωστές ανορθογραφίες.

Θυμίζω ότι την περασμένη Κυριακή ο Πά-
φιος πρόεδρος είχε κάνει δηλώσεις για την
κρίση στην εκπαίδευση. Κάποιος, προφα-
νώς «νεοσύλλεκτος» στο γραφείο Τύπου
της Πινδάρου, απομαγνητοφώνησε τις προ-
εδρικές δηλώσεις και τις έστειλε στα ΜΜΕ.
Ήταν τόσο ανορθόγραφες και ασύντακτες
που δύσκολα θα πίστευε κανείς ότι έφυγαν
από το γραφείο Τύπου του μεγαλύτερου
κόμματος του τόπου. Έβγαζαν κυριολεκτικά
μάτι. Κι αντί να γίνει είδηση η δήλωση Αβέ-
ρωφ έγινε είδηση το κείμενο «στολίδι». Ο
πρόεδρος πήρε στα χέρια το κινητό και ανέ-
λαβε μέσω twitter την ευθύνη για τα λάθη
του γραφείου Τύπου, αφού εκείνος τους εί-
χε προσλάβει λίγους μήνες πριν. Εκεί που
γελάσαμε πολύ ήταν στο αίθριο της Βουλής
όπου ένας βουλευτής είπε το πετυχημένο: Ο
Αβέρωφ χρησιμοποιεί το  twitter σαν τη
χούβερ για να καθαρίζει τις ακαθαρσίες που
αφήνουν πίσω τους οι βουλευτές του και οι
συνεργάτες του. 

••••

Το comeback Βίκτωρα 
Ο Βίκτωρας επέστρεψε στο Προεδρικό με
αποτέλεσμα πολλοί να χάσουν τον ύπνο
τους. Όχι γιατί ανησυχούν για τη θέση τους
αλλά γιατί  όπως λέγεται ο γνωστός δημο-
σιογράφος προκαλεί ποικιλοτρόπως ζωντά-
νια στον Λόφο. Ήδη την πρώτη μέρα ζητού-
σε  αλλαγή γραφείου και εξέφραζε την έν-
τονη άποψή του για το πώς να βγει το Προ-
εδρικό από την κρίση.

••••
Στην πυρά 
Η Αννούλα μπήκε, είδε και βγήκε μάλλον.
Μιλάμε για τη ανεπίσημη λίστα των υποψη-
φίων του ΔΗΣΥ για τις ευρωεκλογές και θα
ακριβολογήσουμε αν πούμε ότι ο λόγος γί-
νεται για την κυρία Βίσση. Είναι η δεύτερη
της οικογενείας που αν επιλεγόταν θα περ-
νούσε την εκλογική πόρτα του ΔΗΣΥ, αν λη-
φθεί υπόψη ότι η κ. Λία Βίσση υπήρξε υπο-
ψήφια του κόμματος.  Η στήλη συμπαθεί την
«απόλυτη», ωστόσο, ο Ιανός δεν αντιλαμβά-

νεται γιατί θα πρέπει κάποιοι καλλιτέχνες να
αναμιγνύονται με πράγματα όπως η Ευρω-
βουλή. Όλοι θεωρούν ότι είναι σπουδαίο
αξίωμα με εξαιρετικές απολαβές. Και είναι.
Όμως οι ευρωβουλευτές θα πρέπει να δια-
τηρούν γραφείο στη χώρα τους και να ενη-
μερώνει τους ψηφοφόρους για όλα όσα κά-
νει και αποφασίζει το ευρωκοινοβούλιο και
αφορούν τη ζωή μας. Εσείς είδατε κάτι τέ-
τοιο ή ξέρετε πού είναι στην Κύπρο τα γρα-
φεία των ευρωβουλευτών μας; Στην πυρά! 

••••
Φλερτ Νικόλα-Ελένης 
Στο σπίτι της Ελένης Θεοχάρους δείπνησε
το προηγούμενο Σαββατοκύριακο ο Νικόλας
Παπαδόπουλος. Όπως μαθαίνει η στήλη, η
πρόεδρος της Αλληλεγγύης περιέγραψε
στον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο τις διαβουλεύσεις
του Ενδιάμεσου για συνεργασία στις ευρωε-
κλογές και κρίνονται μάλλον απογοητευτι-
κές, με τους πολιτικούς αρχηγούς να μη
συμφωνούν μεταξύ τους. Πολιτικές πηγές

σημειώνουν πως στόχος του δείπνου ήταν
να βολιδοσκοπήσει η Ελένη τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο για το ενδεχόμενο συμπόρευ-
σης των δύο. Κάτι που επί του παρόντος δεν
συζητήθηκε ευθέως. Στο ΔΗΚΟ, πάντως,
έχουν ανοικτή θέση στην Ελένη Θεοχάρους
δεδομένου ότι θα μπει ως υποψήφια του
ΔΗΚΟ και όχι σε συνεργασία με την Αλλη-
λεγγύη.  Πάντως, η Αλληλεγγύη άρχισε ήδη
να αποκτά σοβαρό πρόβλημα επιβίωσης, με
πολλούς να την κάνουν με ελαφριά πηδημα-
τάκια. Ανάμεσά τους όπως ακούγεται και ο
οργανωτικός Πανίκος Καψός που φαίνεται
να λοξοκοιτά. 

••••
Με 55
Αλήθεια θυμάται κανείς πως η βουλή λει-
τουργεί εδώ και τέσσερις μήνες με 55 αντί
με 56 βουλευτές; Κάποιοι θα ανέμεναν από
την Αλληλεγγύη να έχει πάρει πιο ζεστά το
όλο ζήτημα διεκδικώντας επιστροφή του
Γιώργου Παπαδόπουλου. Υπάρχουν βεβαί-
ως και εκείνοι που εκτιμούν πως η έδρα θα
παραμείνει άδεια μέχρι και τις ευρωεκλο-
γές. Και αυτό ώστε στο ενδεχόμενο που η
Ελένη Θεοχάρους μείνει εκτός ευρωκοινο-
βουλίου, να επιστρέψει στη βουλή με την
έδρα που ούτως ή άλλως είχε λάβει τότε. 

Το τουίτερ-χούβερ του Αβέρωφ και ο νέος έρως της Ελένης 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Ο Χάρης Γεωργιάδης στον οποίο δεν
μπορεί κανείς να μην αναγνωρίσει το
δεδομένο ότι αναβαθμίστηκε από τους
ξένους οίκους το αξιόχρεο της κυπρια-
κής οικονομίας στην χαμηλότερη επεν-
δυτική βαθμίδα. Έτσι η Κύπρος να μπο-
ρεί να δανείζεται από τις αγορές  ευκο-
λότερα και πιο φτηνά. 

Tο πόρισμα της επιτροπής για τη με-
λέτη ζητημάτων ακαδημαϊκής ελευ-
θερίας και ειρήνης στα ελληνικά πα-
νεπιστήμια, δεν αφήνει πλέον καμία
αμφιβολία ότι ο πρώην υπουργός Δι-
καιοσύνης και βουλευτής του ΣΥΡΙ-
ΖΑ Ν. Παρασκευόπουλος οραματίζε-
ται μία άλλη χώρα. Μία χώρα η οποία
θα λειτουργεί με ένα μείγμα ιδεολο-
γίας πρωτοχριστιανισμού - νεφελώ-
δους αριστερού ιδεαλισμού - ομαδι-
κής θεραπείας - ιδεοληπτικής αφέ-
λειας και δόσεων από κάποια άλλα
ασαφή συστατικά, ώστε τα κακόβου-
λα στοιχεία της να τυγχάνουν άκρως
επιεικούς έως ίσης μεταχείρισης για
τις παρανομίες τους. Η κοινωνία το
διαπίστωσε σε πολλές περιπτώσεις
με τον περιβόητο νόμο Παρασκευό-
πουλου που υποτίθεται ότι είχε στό-
χο την αποσυμφόρηση των φυλα-
κών, το ξαναβλέπουμε τώρα με το
συγκεκριμένο πόρισμα.

Το πιθανότερο είναι ότι ο Ν. Παρα-
σκευόπουλος δεν είναι γνήσιος εκ-
φραστής της ιδεολογίας του ΣΥΡΙΖΑ.
Η εμπειρία λέει ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και τα
«πρωτοκλασάτα» στελέχη του έχουν
σαν βασικό κοινό χαρακτηριστικό
τους τον απόλυτο κυνισμό σε συν-
δυασμό με αυταρχισμό. Αρα, ένας
άνθρωπος που δεν διακρίνεται γι’
αυτές τις ιδιότητες βρέθηκε στις τά-
ξεις του κυβερνώντος κόμματος, εί-
τε γιατί νόμιζε ότι θα ήταν άλλο, είτε
γιατί πίστεψε (και δικαιώθηκε) ότι
μέσα από αυτό θα μπορούσε να προ-
ωθήσει το μείγμα των προσωπικών
ιδεοληψιών του.

Από τη δική του πλευρά, ο ΣΥΡΙΖΑ
βρήκε στον καθηγητή ένα χρήσιμο
«εργαλείο» που σε ένα βαθμό εκ-
φράζει και δικές του ιδεολογικές
δοξασίες, αλλά και ενίοτε βολεύει
για να αποπροσανατολίζει. Προφα-

νώς, οι αντιδράσεις που προκάλεσε
το πόρισμα της επιτροπής Παρα-
σκευόπουλου είναι βολικές, αφενός
γιατί αποπροσανατολίζουν και απο-
συντονίζουν την προσοχή των πολι-
τών από άλλα θέματα, αφετέρου
γιατί κλείνουν το μάτι σε ένα κοινό
που ο ΣΥΡΙΖΑ το περιβάλλει με συμ-
πάθεια, το βλέπει σαν «οικογένεια»
και το χαϊδεύει συνεχώς όταν τη
χρειάζεται.

Πρόκειται για το κοινό των αναρχομ-
παχαλάκηδων και άλλων κακοποιών
που δρουν ασύδοτοι μέσα και έξω
από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
ματα εκμεταλλευόμενοι τη θαλπω-
ρή που προσφέρει το πανεπιστημια-
κό «άσυλο», όπως το εννοεί η κυ-
βέρνηση Συρανέλ, με τη σύμφωνη
γνώμη στελεχών του ακαδημαϊκού
κόσμου, της Δικαιοσύνης, της Αστυ-
νομίας, της διοικητικής μηχανής και
κάποιων ειδικών. Δεν πρέπει να λη-
σμονείται ότι την επιτροπή συγκρο-
τούν 12 μέλη, όχι μόνον ο Ν. Παρα-
σκευόπουλος, άρα όλα τα μέλη
(εκτός ενός) έχουν ευθύνη.
Τα κύρια συμπεράσματα από το πό-
ρισμα είναι ότι τα προβλήματα «ακα-

δημαϊκής ειρήνης και ελευθερίας» –
δηλαδή βίας και καταστροφής– που
ταλανίζουν τα ελληνικά πανεπιστή-
μια, α) υποβαθμίζονται, β) δεν απο-
τελούν συνέπειες του λεγόμενου
πανεπιστημιακού «ασύλου», γ) πρέ-
πει να αντιμετωπίζονται από την
πλευρά των πανεπιστημιακών αρ-
χών με υποχωρήσεις, παραχωρή-
σεις, συγκαταβατικότητα, διαπραγ-
ματεύσεις, συγκρότηση επιτροπών
και διαπαιδαγώγηση των φοιτητών. 

Με λίγα λόγια, πανεπιστημιακές αρ-
χές και παραβάτες τίθενται σε ίση
μοίρα και εφόσον το πόρισμα υιοθε-
τηθεί, το πανεπιστήμιο θα είναι χώ-
ρος συνεχούς διαπραγμάτευσης, με-
ταξύ άλλων, μεταξύ πρυτάνεων και
καθηγητών από τη μία πλευρά και
φοιτητών, μπαχαλάκηδων και κομ-
ματικών νεολαιών από την άλλη. Και
αν δεν συμφωνούν, ο Θεός βοηθός.

Αγνωστο πού έχουν δει αυτό το μον-
τέλο διοίκησης και λειτουργίας πανε-
πιστημίων ο Ν. Παρασκευόπουλος
και τα μέλη της επιτροπής που συμ-
φώνησαν με το πόρισμα. Ασφαλώς
κάποιοι από αυτούς θα πρέπει να
έχουν εμπειρία από ξένα πανεπιστή-
μια. Γιατί εκείνο που γνωρίζουμε οι
υπόλοιποι από το εξωτερικό είναι ότι
στον νέο φοιτητή που γίνεται δεκτός
δίδεται και ο κανονισμός λειτουργίας
του πανεπιστημίου. Του τι επιτρέπε-
ται, τι απαγορεύεται και ποιες είναι οι
συνέπειες για όσους παραβιάζουν
τους κανόνες. Δεν πρόκειται για δρα-
κόντειους νόμους, αλλά για κώδικες
συμπεριφοράς που εξασφαλίζουν
την εύρυθμη λειτουργία της ακαδη-
μαϊκής κοινότητας και την προσήλω-
ση στον σκοπό για τον οποίον υπάρ-
χει ένα πανεπιστημιακό ίδρυμα. Χω-
ρίς παραχωρήσεις ή διαπραγματεύ-
σεις και σε όποιον αρέσει!

ΓΝΩΜΗ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Το παρασκευοπούλειον πόρισμα Αεροσυνοδοί μιας ηλικίας
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Η ευγενέστατη και
λυγερόκορμη κυρία,
με το ζαρωμένο πρό-
σωπο και με τα πάρα
πολλά χρόνια στην
πλάτη της, δεν στα-

ματούσε λεπτό να τρέχει στον διά-
δρομο του αεροπλάνου, για να εξυ-
πηρετήσει τους επιβάτες. Μαζί με
άλλες εντυπωσιακές αεροσυνο-
δούς, των Αυστριακών Αερογραμ-
μών, πολλών Μαΐων οι περισσότε-
ρες, όλες ντυμένες στα κόκκινα,
ήταν πραγματικά χάρμα οφθαλμών.
Επιπλέον ενέπνεαν εμπιστοσύνη,
στις φυσιολογικές αναταράξεις του
αεροσκάφους. 
Η εύσωμη και ταλαιπωρημένη κυ-
ρία, στον πάγκο των αλλαντικών
υπεραγοράς της Γερμανίας, έσταζε
κυριολεκτικά μέλι από το στόμα της
και εξέπεμπε χαρά με το χαμόγελό
της. Η κυρία, η οποία πρέπει να ανέ-
μενε μερικά χρόνια, αν όχι μερικούς
μήνες για την αφυπηρέτησή της,
ήταν πραγματικά η τέλεια πωλήτρια.
Πρόσφερε και μικρά κομματάκια
από λουκάνικο στους πελάτες, χωρίς
να δυσφορεί και χωρίς να βαριέται.
Τα συστήματα στις βόρειες χώρες
της Ευρώπης είναι σίγουρα πολύ
διαφορετικά και είναι βέβαιο ότι οι
σοβαροί επιχειρηματίες δεν πετούν
στον «Καιάδα» της ανεργίας τούς
πενηντάρηδες και τους εξηντάρη-
δες, με τη δήθεν φτηνή δικαιολογία
ότι αυξήθηκε ο μισθός τους. Εκεί
στην παγωνιά φαίνεται ότι οι άνθρω-
ποι σκέφτονται πολύ πιο λογικά και
δεν κυνηγούν το ζημιογόνο στο τέ-
λος της ημέρας, εύκολο κέρδος.
Εκεί λειτουργούν συστήματα ελέγ-
χου και οι εργαζόμενοι κρίνονται τις
ικανότητές τους και την όρεξή τους
για δουλειά. 
Στον «τζαιρό» μας, δηλαδή πριν
από τρεις και πλέον δεκαετίες, ο

αείμνηστος καθηγητής Φρίξος Πε-
τρίδης, όντας συνταξιούχος, δίδα-
σκε καθημερινώς και για πολλές
ώρες στο Παγκύπριο Γυμνάσιο. Ο
καλός δάσκαλος γοήτευε με τον λό-
γο και τις γνώσεις του και μεταλαμ-
πάδευε τη σοφία, την οποία απέκτη-
σε με τα βάσανα του βίου, με την εμ-
πλοκή του στα πλοκάμια της εξου-
σίας και με το παίδεμα του μυαλού
του. Οι μαθητές τότε, αυθόρμητα
σηκώνονταν κάθε φορά, κατά την
οποία εισερχόταν στην τάξη και κα-
νένας δεν τολμούσε να κάνει φασα-
ρία, όχι γιατί φοβόταν, αλλά γιατί σε-
βόταν τον σπουδαίο διδάσκαλο και
πραγματικά χαιρόταν από τον λαγα-
ρό του λόγο.
Στα χρόνια τα παλιά, ένας άλλος νε-
αρός καθηγητής μάγευε κυριολεκτι-
κά τους μαθητές, με την ευρυμάθειά
του. Δεν περιοριζόταν στο βιβλίο και
συζητούσε θέματα τα οποία έκαιγαν
και πάντα θα καίνε τους νέους. Ανη-
συχίες για τη ζωή, φόβοι για την
επαγγελματική αποκατάσταση, ακό-
μη και κουβέντα για τον έρωτα, το
σεξ, την αρρώστια και τον θάνατο.
Όλα αυτά, ποτέ εις βάρος της ύλης, η
οποία εξεταζόταν και στις τελικές

εξετάσεις. Ο άνθρωπος κατάφερνε
με την απλότητά του, να «φυτεύει»
κυριολεκτικά τις γνώσεις. Ο καλός
δάσκαλος ποτέ δεν δέχθηκε να προ-
σφέρει ιδιαίτερα μαθήματα, με
αμοιβή, παρά τις εκκλήσεις γονιών
και μαθητών και παρά την κακή συ-
νήθεια και της τότε εποχής, οι εκ-
παιδευτικοί να διδάσκουν τα απο-
γεύματα και να αμείβονται με «μαύ-
ρο» αφορολόγητο χρήμα. 
Και τότε και σήμερα, υπάρχουν «κα-
κοί» δάσκαλοι και καθηγητές, οι
οποίοι προσβάλλουν και τους συνα-
δέλφους τους και ταλαιπωρούν τους
μαθητές. Και τότε και σήμερα υπάρ-
χουν «καλοί» δάσκαλοι και καθηγη-
τές, οι οποίοι εργάζονται με μόνο
κριτήριο τον «πατριωτισμό» και την
«ευσυνειδησία» τους. Αυτό το οποίο
λείπει, είναι τα συστήματα ελέγχου
και αξιολόγησης, τα οποία λένε ότι
συζητούνται εδώ και 40 χρόνια.
Φταίει και το όλο σύστημα, με την
ισοπέδωση των παιδιών, το οποίο
γεννά στο τέλος της ημέρας, λόγω
των αδικιών, φασιστικές νοοτροπίες. 
Ο χρόνος περνάει και ο κόσμος γυρ-
νά, αλλά πάντα αυτό το οποίο μένει,
είναι η ανθρωπιά. Κάθε δουλειά έχει
τους καλούς και τους κακούς, έχει
τους τίμιους και τους μπαγαπόντη-
δες. Άλλοι ζουν με τον τρόπο και άλ-
λοι με τον κόπο. Ωστόσο, το ζητού-
μενο στο τέλος της ημέρας, είναι η
χαρά της δημιουργίας και σίγουρα
όχι η βαριεστιμάρα του «καθισιού».
«Αργία μήτηρ πάσης κακίας» και
όλοι αυτοί οι κουτοπόνηροι, οι οποί-
οι νομίζουν ότι ξεγελούν τους άλ-
λους, λουφάροντας και «παίζοντας
πελλόν», στο τέλος της ημέρας, εί-
ναι αυτοί οι οποίοι πληρώνουν με
άλλους τρόπους την τεμπελιά τους.
Εξάλλου «εδώ είναι ο παράδεισος κι
κόλαση εδώ» και εδώ είναι και η
θεία δίκη. 

“Ο καλός δάσκαλος ποτέ
δεν δέχθηκε να προσφέ-
ρει ιδιαίτερα μαθήματα,
με αμοιβή, παρά τις εκ-
κλήσεις γονιών και μα-
θητών και παρά την κα-
κή συνήθεια της εποχής.

“Στον νέο φοιτητή
που γίνεται δεκτός
σε πανεπιστήμιο του
εξωτερικού δίδεται
και ο κανονισμός λει-
τουργίας του ιδρύματος.

Από την εκδήλωση διαμαρτυρίας έξω από τη Βουλή για την απονομή χάριτος σε παιδεραστή. Αίσχος για ό,τι έγινε και για εκείνους που ευθύ-
νονται και δύο φορές αίσχος γιατί σαν κοινωνία μένουμε με τους κώλους κυριολεκτικά κολλημένους στους καναπέδες. Τι πρέπει να παρενο-
χλήσουν τα παιδιά ολονών μας για να συγκινηθούμε; 
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Την ίδια ώρα που ανοίγει η συζήτηση για
το τι Παιδεία θέλουμε, η Νομική Υπηρεσία
του κράτους προτείνει στον Πρόεδρο να
δώσει προεδρική χάρη σε έναν παιδεραστή
και εκείνος τη δίνει χωρίς δεύτερη σκέψη.
Όχι γιατί ήξερε τι υπέγραφε, αλλά απλά

γιατί δεν θεώρησε αναγκαίο να μελετήσει τι και για
ποιον υπογράφει αποφυλάκιση. Την πολιτική ευθύνη
την έχει λοιπόν ο ίδιος. Πρακτική ευθύνη όμως έχουν
κυρίως οι επαρκείς –για να βρίσκονται στον Λόφο– συ-
νεργάτες του. Που δεν μπήκαν στον κόπο να προστα-
τεύσουν τον Πρόεδρό τους και να δικαιολογήσουν συ-
νεπώς τους παχυλούς μισθούς τους. Ο υπουργός Δι-
καιοσύνης, που έμεινε στην περίοδο του αντιπολιτευό-
μενου ΔΗΣΥ, κλείνει συνοπτικά το θέμα λέγοντας πως
τα ίδια γίνονταν και επί Χριστόφια. 

Ο πρώτος σε ψήφους βουλευτής Λεμεσού του ΔΗΣΥ
προσπαθεί να δικαιολογήσει την κατάσταση, λέγοντας
«μπράβο» στην κυβέρνηση για την προεδρική χάρη
καθώς έτσι είναι η ευκαιρία να διορθώσει … το λάθος!
Ασχέτως αν ούτε επί Χριστόφια ούτε επί Τάσσου έγιναν
παρόμοια σκανδαλώδη λάθη. Ένας δημοσιογράφος
ψέγει το όλο ζήτημα και επικρίνει τον Ευθύμιο Δίπλαρο,
με τον τελευταίο όχι μόνο να μην απολογείται για τη
χοντράδα του αλλά να τον απειλεί από αέρος πως θα
του κινήσει αγωγή για συκοφαντική δυσφήμιση. Και
μιλάμε για το ίδιο πολιτικό πρόσωπο που επειδή ζορίστηκε
σε τηλεοπτικό πάνελ διέσυρε τις θυγατέρες του Δημήτρη
Χριστόφια για να αποπροσανατολίσει.

Έλεγε δηλαδή εις γνώσιν του ψέματα και, αν οι ίδιες
δεν αναλάμβαναν να θέσουν ένα τέρμα στην αμετροέπειά
του για «όλα φταίει ο Χριστόφιας» στέλνοντάς τον στο
δικαστήριο και αποδεικνύοντας τα ψεύδη του, θα συ-
νέχιζε ακάθεκτος.

Για τον Ευθύμιο Δίπλαρο βεβαίως δεν αναμέναμε
κάτι καλύτερο. Ξέρουμε το ποιον του ανδρός και μέχρι
πού φτάνουν οι ικανότητές του. Το ανησυχητικό βέβαια
είναι πως ο ίδιος άνθρωπος βρίσκεται στη βουλή με τις
δικές μας μπόλικες ψήφους. Και αποφασίζει για μας.
Όχι προφανώς εξαιτίας της πολιτικής του δεινότητας.
Αλλά γιατί γυρίζει μνημόσυνα, γάμους, κηδείες και εξυ-
πηρετεί το κοινό του. Και εδώ ξεκινά η δική μας αυτο-
κριτική, για το τι ψηφίζουμε και τι επιτρέπουμε να μπει
στη βουλή. Βουλευτές των γάμων και των κηδειών,
βουλευτές που λόγω ανεπάρκειας καταψηφίζουν νο-
μοσχέδια και μετά τα υπερψηφίζουν πανηγυρικά μέσα
στα μεσάνυχτα. Βουλευτές που απορρίπτουν στα τυφλά
νομοσχέδια, διαβάζοντας ως τη σελίδα 63 και στη συ-
νέχεια καταγγέλλουν με τη μεγαλύτερη ευκολία ότι πα-
ραπλανήθηκαν! Πρόσωπα που κάνουν μπάχαλο τη
βουλή, ρεζιλεύουν και το σύνταγμα του κράτους και
τη βουλή με αποτέλεσμα εδώ και τέσσερις μήνες να
εκπροσωπούμαστε από 55 και όχι από 56 βουλευτές. 

Και αν ήταν μόνο οι εκλεγμένοι θα μπορούσαμε να
αναλάβουμε πλήρως την ευθύνη που μας αναλογεί.
Είναι δυστυχώς και οι θεσμοί που αποδεικνύονται πολύ,
πολύ μικροί των περιστάσεων. Μία Κεντρική διοικήτρια
κλείνει εισιτήρια για νησιά όσο το τραπεζικό σύστημα
κλονίζεται. Όσο τα golden boys του Συνεργατισμού
αποδεικνύονται ανεπαρκή και ανίκανα. Ένας γενικός
εισαγγελέας παρασυρμένος από τις συναισθηματικές
του εξάρσεις και εμπάθειες να δηλώνει από αέρος τις
τάσεις του για εμετό, αποφεύγοντας την όποια ουσία
των όσων αδίκως ή δικαίως του καταλογίζουν, αλλά
και επαρκείς απαντήσεις για ποιο λόγο η απονομή της
δικαιοσύνης στο οικονομικό σκάνδαλο καθυστερεί.
Και ένας γενικός ελεγκτής –παρά τη σωρεία αποκαλύψεων
σκανδάλων που έκανε στο παρελθόν– να παρασύρεται
από την κερκίδα και να τσακώνεται στα κοινωνικά
μέσα δικτύωσης με δημοσιογράφους και εκπαιδευτικούς. 

Με λίγα λόγια δεν είμαστε σοβαροί. Και επειδή δεν
είμαστε σοβαροί μπορούμε να πούμε πως όλη αυτή η
συζήτηση για την Παιδεία είναι μάλλον ένα μεγάλο
ανέκδοτο. Τα φιλοσοφικά ερωτήματα για το τι παιδεία
θέλουμε, το να κουνούμε το δάκτυλο στους εκπαιδευ-
τικούς για το πόσες ώρες εργάζονται και πόσες μέρες
κάθονται αποτελεί θέατρο του παραλόγου. Γιατί ζούμε
σε ένα κράτος που στηρίζεται σε γυάλινα πόδια. Με το
τεκμήριο της αριστείας και της επάρκειας να παραβλέ-
πεται σε σημείο πλέον σκανδαλώδες. Και γι’ αυτό
ακριβώς το αποτέλεσμα ευθυνόμαστε και θα πρέπει να
ελεγχόμαστε όλοι εμείς. Και που και τα ανεχόμαστε,
αλλά και που τους ψηφίζουμε. 

Πάνω σε
γυάλινα πόδια 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 
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Τη δεκαετία του ’30, σε μια εποχή που η παγ-
κοσμιοποίηση ήταν άγνωστη λέξη, το οι-
κονομικό «κραχ» της Wallstreetπυροδότησε
μια αλληλουχία γεγονότων που γιγάντωσαν
τον εθνικισμό στην Ευρώπη και κυρίως στη
Γερμανία, οδηγώντας στον δεύτερο παγ-

κόσμιο πόλεμο και στα 60 εκατομμύρια νεκρούς. Το χρήμα
και η οικονομία, βλέπετε, δεν περιορίζονται μέσα σε
σύνορα . Ήταν ανέκαθεν παγκοσμιοποιημένα. Φανταστείτε
πόσο εύφορο έδαφος βρίσκει ο εθνικισμός στη σημερινή
παγκοσμιοποιημένη κοινωνία. Όταν στις αρχές της δε-
καετίας του ’90, μετά την πτώση του τείχους του Βερολίνου
και την κατάρρευση του υπαρκτού σοσιαλισμού άρχισε
η τόσο ελπιδοφόρα παγκοσμιοποίηση, δεν ζούσαμε πλέον
στον κόσμο των δύο μπλοκ. Αυτό έκανε τους πολιτικούς
αναλυτές να αναθαρρήσουν και να προβλέψουν ότι με
την παγκοσμιοποίηση ο εθνικισμός θα αποδυναμωνόταν
και διεθνείς οργανισμοί όπως τα Ηνωμένα έθνη θα
γίνονταν ακόμα πιο ισχυροί. Δυστυχώς αποδείχθηκαν
φρούδες οι ελπίδες.

Τα κράτη-έθνη παραμένουν οι βασικοί παίκτες και
πυλώνες της διεθνούς τάξης και το πιο απρόσμενο ήταν
ότι ακόμη και στην Ευρωπαϊκή ένωση που λογικά θα
είχε αποδυναμωθεί η έννοια του κράτους απέναντι στις
υπερεξουσίες των Βρυξελλών και στο όραμα για κοινό
ευρωπαϊκό σπίτι, είδαμε μόλις πέρυσι, την άνοδο της
αποσχιστικής τάσης σε χώρες όπως η Ισπανία, που δεν
στερείται δημοκρατίας, θεσμών και υψηλής ποιότητας
ζωής. Καμία χώρα, όσο φτωχή ή πλούσια ή όσο μικρή
ή μεγάλη και αν είναι δεν θέλει να εκχωρήσει μέρος
της κυριαρχίας της σε κάποιο οργανισμό ή συμμαχία.
Ακόμη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση που θεωρείται δε-
δομένο ότι κάθε μέλος κράτος με την ένταξη του πα-
ραχωρεί ή εκχωρεί μέρος της κυριαρχίας του στον κεν-
τρικό πυρήνα της Ένωσης, αυτό δεν έχει γίνει ακόμη
αποδεκτό από την κοινή γνώμη που μοιάζει να εθελο-
τυφλεί και να μη λέει να το αντιληφθεί, ενώ ξέρει ότι
ισχύει. Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η εξαίρεση διεθνώς
σε ένα παγκόσμιο σκηνικό όπου τα κράτη γίνονται
ακόμη πιο «σκληρά» στη διατήρηση της ενότητας και
της ταυτότητάς τους. Έχει φανεί ότι εκτός του δυτικού
κόσμου, οι περισσότεροι προτιμούν να μη θυσιάσουν
την εθνική τους ενότητα και ταυτότητα μπροστά σε
οικονομικά ή άλλα οφέλη της παγκοσμιοποίησης. Δυ-
στυχώς, μετά την κατάρρευση του ψυχρού πολέμου
έχουμε την αναπόφευκτη σύγκρουση σε πολλά πεδία
ανάμεσα στο δυτικό και τον μη δυτικό κόσμο, με επι-
στέγασμα τη σύγκρουση με το Ισλάμ που έχει προκαλέσει
αλυσιδωτές αντιδράσεις και έχει ενισχύσει τον εθνικισμό
διεθνώς και ειδικά στην Ευρώπη που επηρεάζεται από
το μεταναστευτικό κύμα των προσφύγων. Η «καταπά-
τηση» του ιερού εδάφους της Μέκκας για τους Μου-
σουλμάνους από τον Αμερικανικό στρατό που βρέθηκε
εκεί το 1990 μετά από πρόσκληση του βασιλιά της Σα-
ουδικής Αραβίας για εκδιώξει τις δυνάμεις του Σαντάμ
Χουσέιν από το Κουβέιτ, θεωρείται η αρχή του «κακού»
της σύγκρουσης μεταξύ δύσης και Ισλάμ. Η ημερομηνία
όμως που άλλαξε τα πάντα ήταν φυσικά η 11η Σεπτεμ-
βρίου του 2001 με την επίθεση στους δίδυμους πύργους.
Στην Ασία, χώρες όπως η Ιαπωνία, η Νότια Κορέα και
η Σιγκαπούρη θυσιάζοντας την εθνική τους ταυτότητα
και κουλτούρα και δυτικοποιώντας την κοινωνία τους
εξασφάλισαν πολιτική σταθερότητα, οικονομική άνοδο
και ευημερία. Στην Αφρική και στη Μέση Ανατολή,
λόγω της δύναμης της θρησκείας αυτό δεν μπορεί να
επαναληφθεί πολύ απλά επειδή η παγκοσμιοποίηση
θεωρείται «εχθρός» της θρησκείας. Θεωρούν ότι η παγ-
κοσμιοποίηση είναι το κύριο όπλο της δύσης για να
κυριαρχήσει στον πλανήτη. Όσο πιο πολλή πίεση
υπάρχει σ’ αυτές τις χώρες προς την κατεύθυνση της
παγκοσμιοποίησης , τόσο πιο πολύ δυναμώνουν τα
εθνικιστικά κινήματα και η αντίδραση. Αυτό το σκηνικό
βλέπουμε πάνω κάτω και στη Ευρώπη. Όσο πιο πολύ
πιέζουν οι Βρυξέλλες προς την ολοκλήρωση του κοινού
οράματος της ενωμένης Ευρώπης, τόσο ανεβαίνει ο
εθνικισμός. Όσο μεγαλώνει το πρόβλημα των προσφύγων
και των μεταναστών από τη Μέση Ανατολή και την
Αφρική, τόσο περισσότερο οι Ευρωπαίοι αντιδρούν –
δυστυχώς – με την άνοδο του εθνικισμού. Το πρόσφατο
παράδειγμα της Ουγγαρίας αποτελεί ένα μελανό σημείο
στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα και εκτιμώ ότι είμαστε
ακόμα στην αρχή εάν δεν βρεθεί τρόπος αντιμετώπισης
του από τις Βρυξέλλες.  

Κλέβουν την παράσταση οι ιππικοί αγώνες, FEI, στο Μιλ Σπρινγκς στις ΗΠΑ. Εντυπωσιακό το πλάνο… 

Δεν ξέρω πόσοι από σας ακού-
σατε τη φοβερή στιχομυθία
on air, του πρώτου σε σταυ-
ρούς βουλευτή Ευθύμιου Δί-
πλαρου και του δημοσιογρά-
φου Μαρίνου Νομικού. Αν

δεν το κάνατε ήδη ψάξτε την και ακούστε
την! Ο λόγος που σας προτρέπω δεν είναι
για να πάρετε θέση κατά πόσο σωστά ο
κ. Δίπλαρος απείλησε με αγωγή τον δη-
μοσιογράφο (βεβαίως και όχι) αλλά για να
κατανοήσετε το επίπεδο στο οποίο έχει
περιέλθει η πολιτική σε αυτή τη χώρα.

Ο κ. Δίπλαρος, να σας το θυμίσω, σε
σχόλιό του σε τηλεοπτική εκπομπή είχε
πει το εξωφρενικό «Μπράβο στην Προεδρία
γιατί εξ αφορμής αυτού του λάθους (εν-
νοούσε την προεδρική χάρη στον παιδε-
ραστή) επιτέλους θα ρυθμίσουμε και αυτό
το ζήτημα». Μια φράση εξ ολοκλήρου ακα-

τανόητη και επί της ουσίας αδιανόητη.
Και δεν νομίζω ότι χρειάζεται να αναλύσω
το προφανές. Διότι μόνο σε υποανάπτυκτες
χώρες μπορεί να ευσταθεί σαν πολιτικό
επιχείρημα η επικρότηση ενός τραγικού
λάθους με τον ισχυρισμό ότι έτσι θα ρυθ-
μιστούν οι ανεπάρκειες του συστήματος.
Ο κ. Νομικός καυτηρίασε με τον δικό του
τρόπο το απαράδεκτο της εν λόγω «τοπο-
θέτησης» για να δεχθεί τελικά την απειλή
του βουλευτή για αγωγή εναντίον του. Το
θέμα ωστόσο δεν έγκειται στις απειλές
του κ. Δίπλαρου, ούτε βέβαια στο αναφαί-
ρετο δικαίωμα της ελευθερίας της έκφρασης
του δημοσιογράφου. Το θέμα δυστυχώς
πάει πολύ πιο βαθειά και από αυτό το βάθος
αποκαλύπτεται η τραγική ανικανότητα
των «πρωταγωνιστών» της πολιτικής μας
σκηνής. Και εδώ κολλάει να αναφέρω και
το τελευταίο περιστατικό με τον γενικό

εισαγγελέα να δηλώνει (επίσης στον αέρα)
πως η αντίδρασή του διαβάζοντας ένα δη-
μοσίευμα που τον έθετε στο στόχαστρο,
ήταν να κάνει εμετό (!). Και ευλόγως έρχομαι
να διερωτηθώ πόσο απύθμενος είναι τελικά
ο πάτος στον οποίο έχει περιέλθει αυτό
το κράτος;

Το αντιλαμβανόμαστε πως έχουμε βυ-
θιστεί στον πάτο ή μήπως περιπτώσεις
όπως του κ. Δίπλαρου αντικατοπτρίζουν
την αβάσταχτη ελαφρότητα του δικού μας
συρρικνωμένου τρόπου σκέψης; Τι φταίει
και απωλέσαμε (αν την είχαμε ποτέ) την
ικανότητά μας να διακρίνουμε τα «νού-
μερα» από τους σοβαρούς πολιτικούς; Και
γιατί όχι μόνο δεν μπορούμε να κάνουμε
αυτή την απλή διάκριση αλλά επικροτούμε
με την ψήφο μας την επικράτηση των
«νούμερων»; Το πρόβλημα δεν είναι το τι
είπε ο κ. Δίπλαρος, ο οποίος by the way

εξακολουθεί να υπερασπίζεται με σθένος
το εξωφρενικό του επιχείρημα σαν σοβαρή
πολιτική τοποθέτηση αντί να πάει να κλει-
στεί σπίτι του και να σιωπήσει τουλάχιστον
για μια βδομάδα με την ελπίδα να ξεχαστεί
η τεραστίου βεληνεκούς μπαρούφα που
εκτόξευσε.

Το πρόβλημα είναι πως αυτός ο κύριος
εξελέγη πρώτος σε σταυρούς προτίμησης
στην πόλη του και αυτό είναι που επιβάλ-
λεται να μας προβληματίσει. Διότι σε μια
κανονική χώρα περιπτώσεις όπως του κ.
Δίπλαρου όχι μόνο δεν θα είχαν εκλεγεί
βουλευτές (πόσο μάλλον πρώτοι σε σταυ-
ρούς προτίμησης) αλλά θα έβλεπαν με τα
κιάλια αυτή την πιθανότητα. Στη δική μας
χώρα, ωστόσο, όχι μόνο εκλέγονται πα-
νηγυρικά αλλά εμπιστευόμαστε (ελαφρά
τη καρδία) στην ανεπαρκή τους κρίση και
παιδεία το μέλλον μας. Και αν ήταν μόνο

αυτή η περίπτωση να πω ότι πρόκειται
για εξαίρεση. Δυστυχώς, όμως, τείνει να
γίνει κανόνας. Όταν ο πρώτος σε σταυρούς
βουλευτής θεωρεί πως πρέπει να γίνει ένα
τραγικό λάθος για να ρυθμιστούν τα κενά
του συστήματος, όταν ένας άλλος επίσης
«δημοφιλής» βουλευτής αποκαλεί συνά-
δελφο του «τσουλί» και όταν ένας γενικός
εισαγγελέας θεωρεί πολύ λογικό να μας
πει ότι έκανε εμετό διαβάζοντας δημοσί-
ευμα που τον στοχοποιούσε, αντί να δώσει
μια απάντηση που να αρμόζει στο κύρος
του θεσμού, τότε μήπως ήρθε ο καιρός να
κοιταχτούμε στον καθρέφτη και να μουν-
τζώσουμε τους εαυτούς μας που επιτρέ-
πουμε με την ψήφο μας σε «ανάξιους» να
μας κυβερνούν; Μπας και συνέλθουμε και
ρυθμίσουμε (όπως λέει και ο Δίπλαρος)

Καιρός να μουντζώσουμε εαυτούς
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ
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Περιμέναμε να ολοκληρωθούν οι
διαβουλεύσεις μεταξύ των «ηγε-
τών» των συνδικαλιστικών οργα-
νώσεων για να πουν κάτι στους
παριστάμενους δημοσιογράφους.
Ωστόσο, εκείνο που ακούστηκε σε

εκείνη τη συνεδρίαση των οργανώσεων στις
προτάσεις της κυβέρνησης, ήταν άλλο. Πέρασε
ένας από τους «ηγέτες» και απάντησε στην
ερώτηση αν θα κάνουν δηλώσεις ως «να μη
σας κόφτει». Γιατί; Γιατί καταγράφηκαν σε ρε-
πορτάζ οι διαφωνίες μεταξύ των συνδικαλιστών
για τις προτάσεις της κυβέρνησης; Δεν υπήρχαν;
Από την αρχή, οι καθηγητές και οι δάσκαλοι
δεν διαφώνησαν ποτέ; Γιατί αυτή η έστω και
μία, που ξέρω εγώ, επίδειξη αλαζονείας; Φάνηκε
έστω και προς στιγμήν πως και οι εκπαιδευτικοί
μπήκαν στην εύκολη λύση
του να πυροβολούν τον αγ-
γελιαφόρο, εν αρχή αντιμε-
τωπίζοντάς τον με αλαζονεία.

Η οποία έχει μετεξελιχθεί
σε θεσμική πάθηση. Άπαντες,
από την εκτελεστική και τη
νομοθετική εξουσία μέχρι
τις συνδικαλιστικές οργανώ-
σεις ή τον υπάλληλο πίσω
από το ταμείο, καταφεύγουν
στην αλαζονεία, στην απα-
ξίωση και συμπεριφέρονται
σαν να τους ανήκουν τα Δου-
κάτα, τα οποία «κυβερνούν».
Δεν είναι έτσι. Κανείς σας
δεν κυβερνά, χωρίς εισαγω-
γικά, και κανείς σας δεν είναι ηγέτης, πάλι
χωρίς εισαγωγικά. Δεν ανήκουν ελέω Θεού και
ανθρώπων τα αξιώματα σε εσάς, σας παραδό-
θηκαν, είναι πρόσκαιρα. Για τους εκπαιδευτικούς
και τα γραφόμενα των δημοσιογράφων θα επα-
νέλθω. Στο πέρασμα των ημερών, τα κρούσματα
αλαζονείας κορυφώθηκαν, με έναν εμετό που
κάλυψε τη μικρή Κύπρο από άκρη σε άκρη. Λυ-
πάμαι, γιατί έπρεπε να προκαλεί δέος με το
κύρος του ο ανακουφισμένος από τον εμετό κι
όχι λύπη εκ μέρους μου. Είναι όμως και αυτό
ενδεικτικό, και κρίκος μιας μεγάλης αλυσίδας
που πάει μακριά και αφορά πολλούς.

Είναι η γενικότερη κατάπτωση στην αντι-
μετώπιση του ενός από τον άλλο, απλά και αν-
θρώπινα, που στον πυρήνα της είναι πτώση
αξιακή και θα επιφέρει μεγάλο κόστος στο

μέλλον. Στο ρόλερ κόστερ του αξιώματος, κα-
ταπίνουμε δύναμη, ξερνάμε αλαζονεία. Αφέθηκαν
έτσι πίσω τα απομεινάρια της οικονομικής κρί-
σης, σε μεγάλο μέρος, και τώρα διαπιστώνεται
πως δεν μπορεί να γίνει ένας διάλογος χωρίς
επίδειξη αλαζονείας, δεν καταδέχεται κανείς
να θέσει την εξουσία του υπό την εξουσία κά-
ποιου άλλου, έστω και αν τα λέει ρητά το Σύν-
ταγμα και πάει λέγοντας. Αυτές οι δυναμικές
αναπτύσσονται ακόμη περισσότερο, από την
ώθηση των κοινωνικών δικτύων, που λειτουρ-
γούν σαν αυλές και οι αυλοκόλακες ακόλουθοι,
πατάνε κουμπάκια «μου αρέσει» κάθε φορά που
ένας «ηγέτης» θα βγει να κατηγορήσει τον άλλο,
κάθε φορά που η μια εξουσία θα θελήσει να
βγάλει το μάτι της άλλης. Από κάτω αλαλαγμοί,
και πάμε, και ο σκοπός εκπληρώθηκε. Ο «ηγέτης»

θα συνεχίσει να καταγγέλλει
τους πάντες, δικαίους και αδί-
κους, να βρίσκει ανταπόκρι-
ση, να ταΐζεται στο ρόλερ κό-
στερ της εξουσίας και πάει
λέγοντας. Θέλω να επιστρέψω
στους εκπαιδευτικούς, που
η δική τους έστω και μικρή
επίδειξη αλαζονείας ήταν με-
γαλύτερη από όσο νομίζουν.
Όλα όσα αναφέρω, είναι θέμα
παιδείας. Από την έλλειψη
αυτής προέρχεται η αλαζο-
νεία η οποία έχει εμποτίσει
τους πάντες. Δεν το περίμενα
από εσάς, γιατί εσείς είστε
οι φορείς εκείνοι, να και μια

καλή ευκαιρία να γίνετε πραγματικοί ηγέτες,
που θα μεταλαμπαδεύσετε το μήνυμα στα νέα
παιδιά. Το μήνυμα που δεν μπορεί να είναι
παρά του σεβασμού του ενός στον άλλο. Είναι
πολύ; Είναι ειδικευμένο; Ίσως επειδή είναι
τόσο απλό, και τόσο δύσκολο, να δυσκολεύεστε
και εσείς. Ωστόσο, αν δεν αλλάξει άρδην η κα-
τάσταση, η επόμενη χρεωκοπία της χώρας δεν
είναι μακριά. Και δεν θα είναι οικονομικής
φύσης, αλλά θεσμών. Η αλαζονεία μεγαλώνει
γερά παιδιά, εις βάρος άλλων, όπως τα έγραψα
παραπάνω. Η αλαζονεία δεν θα ξεπεραστεί με
μνημόνια αλλά με τη στάση μας σήμερα για το
μέλλον. Γίνετε και μείνετε δάσκαλοι. Είναι βαρύ
το φορτίο και η ευθύνη σας. Αναγνωρίστε την. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Η αλαζονεία μεγαλώνει γερά παιδιά

tsikalasm@kathimerini.com.cy
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Στο πέρασμα των ημερών,
τα κρούσματα αλαζονείας
κορυφώθηκαν, με έναν
εμετό που κάλυψε τη μι-
κρή Κύπρο από άκρη σε
άκρη. Λυπάμαι, γιατί
έπρεπε να προκαλεί δέος
με το κύρος του ο ανακου-
φισμένος από τον εμετό κι
όχι λύπη εκ μέρους μου. 

Παγκοσμιοποίηση και
άνοδος του εθνικισμού
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Σ τη βάση ενός ρεπορτάζ που υπο-
γράφει ο Ν. Μαρκαντώνης και
διακίνησε ο Α. Τριγκίδης (18/9)

διαβάζω ότι το πρώην μέλος της δια-
πραγματευτικής ομάδας Πόλυς Πο-
λυβίου «προτείνει μια νέα προσέγγιση
στο Κυπριακό». Σύμφωνα με το ρε-
πορτάζ ο Π. Πολυβίου αναφέρει ότι
«η παρούσα μεθοδολογία επίλυσης
του Κυπριακού θα παρουσιάσει ση-
μαντικά προβλήματα και είναι αμφί-
βολο αν θα τελεσφορήσει, ενδεχόμενα
να οδηγήσει είτε σε πλήρες αδιέξοδο,
είτε σε καταστροφική ‘διευθέτηση’
για την Κύπρο και τον Κυπριακό Ελ-
ληνισμό». Γι’ αυτό εισηγείται: 

1. Μια εναλλακτική προσέγγιση
στην λύση του Κυπριακού, την οποία
αποκαλεί «σταδιακή και εξελικτική
πορεία προς τη λύση», με στόχο την
αποφυγή μεγάλων κινδύνων και δει-
νών για την Κύπρο. 

2. Κάνει λόγο για έναν «Οδικό Χάρ-
τη» που θα οδηγήσει σταδιακά σε
λύση που δεν θα δημιουργεί νέες πε-
ριπέτειες, και δεν θα θέσει σε άμεσο
κίνδυνο τη συνέχιση της Κυπριακής
Δημοκρατίας, όπως η παρούσα, κατά
τον ίδιο, διαδικασία λύσης.

3. Πρόκειται ουσιαστικά για μια
απλούστερη μορφή ενδιάμεσης λύσης
ή εξελικτικής και σταδιακής πορείας
προς τη λύση η οποία περιλαμβάνει
τα ακόλουθα:

Απόδοση εδαφών που είναι τώρα
υπό κατοχή, με την τουρκοκυπριακή
πλευρά να παραμένει στο 28,5 –
28.6%%.

Μαζί με την απόδοση των εν λόγω
εδαφών, θα ανοίξει νομότυπα το αε-
ροδρόμιο της Τύμβου και το λιμάνι
της Αμμοχώστου. 

-Την εφαρμογή του κεκτημένου
στην τουρκοκυπριακή περιφέρεια,
μετά την τελική εδαφική αναπροσαρ-
μογή, χωρίς την κατάληξη σε τελική
λύση του κυπριακού προβλήματος. 

-Ταυτόχρονη αποχώρηση τουλά-
χιστον του 50% των τουρκικών στρα-
τευμάτων, με χρονοδιάγραμμα απο-
χώρησης των υπολοίπων... και απο-
κατάσταση πλήρους ελευθερίας δια-
κίνησης στην Κύπρο». 

Στη συλλογιστική του Π. Πολυβίου,
έτσι, 

α. Διατηρείται η Κυπριακή Δημο-
κρατία, όπως υφίσταται σήμερα, χωρίς
την εγκατάλειψη της αποκλειστικής
διεθνούς αναγνώρισης που τώρα απο-
λαμβάνει.

β. Αποφεύγεται η δημιουργία ενός
μη λειτουργικού και μη βιώσιμου πο-
λιτειακού συστήματος, που σχεδόν
σίγουρα θα προκαλούσε σοβαρά προ-
βλήματα και τριβές μεταξύ των δύο
κοινοτήτων, και εξουδετερώνονται
οι κίνδυνοι που θα προκύψουν από
την προσπάθεια συνολικής λύσης,
που θα εφαρμοστεί άμεσα. 

γ. Επίσης, δημιουργείται μια τουρ-
κοκυπριακή περιοχή γύρω στο 28,5%
- 28,6%, που θα είναι μεν αυτόνομη,
αλλά αναπόσπαστο μέρος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

δ. Θεωρεί ότι η βασική αρχή ότι
«ουδέν συμφωνείται αν δεν συμφω-
νηθούν όλα» δεν κρίνεται κατάλληλη

ε. Επαναλαμβάνει ότι η προσέγγιση
μιας «ενδιάμεσης και εξελικτικής» με-

θοδολογίας, στοχεύει σε σημαντικά
βήματα επί του εδάφους, τα οποία θα
λάβουν χώρα πριν την επίτευξη τελικής
λύσης και τα οποία δεν θα είναι ανα-
στρέψιμα.

στ. Καθ’ όλη τη διάρκεια του Οδικού
Χάρτη, η Κυπριακή Δημοκρατία θα
παραμείνει ως έχει όπως και θα πα-
ραμείνει μετά τη λύση.

ζ. Το Κυπριακό θα παραμείνει εντός
των πλαισίων των Ηνωμένων Εθνών,
χωρίς να εγκαταλείπεται η λύση Ομο-
σπονδίας και χωρίς να διαφοροποι-
ούνται τα υπάρχοντα ψηφίσματα των
Ηνωμένων Εθνών.

η. Αφού ολοκληρωθούν όλα τα πιο
πάνω βήματα του «οδικού χάρτη»,
τότε σύμφωνα με τον Πόλυ Πολυβίου,
θα πρέπει να αρχίσουν οι διαπραγ-
ματεύσεις για την τελική λύση» (όλα
τα στοιχεία από το ρεπορτάζ του Ν.
Μαρκαντώνη).

H πιο πάνω προσέγγιση του Π. Πο-
λυβίου αξίζει ενός ειδικότερου σχο-
λιασμού, καθώς κατά καιρούς διάφοροι
ειδικοί περί του Κυπριακού (από την
Κύπρο ή την Ελλάδα) εμφανίζονται
με διάφορες ευφάνταστες ιδέες που
θεωρούν ότι κάνουν τη διαφορά. Είναι
έτσι; Αν τα πιο πάνω αφορούσαν έναν
κάποιον μελετητή του Κυπριακού, ο
σχολιασμός τους θα άξιζε μηδενικής
προσοχής. Ωστόσο, ο νομικός Π. Πο-
λυβίου έχει επιλεγεί από τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας να είναι μέλος της
διαπραγματευτικής ομάδας! Ποια ήταν
η συμβολή του στη διαδικασία για
αναζήτηση ομοσπονδιακής λύσης με
βάση τα κείμενα του ΟΗΕ, όταν έχει
αυτές τις ιδέες; Γιατί ο Πρόεδρος τον
επέλεξε και γιατί ο ίδιος δέχθηκε την
πρόταση; 

Στο βασικό της πυρήνα η προσέγ-
γιση αυτή διαθέτει στρατηγικό κενό.
Επιχειρεί να αλλάξει πράγματα αγνο-
ώντας επιδεικτικά το γεγονός ότι η
ε/κ πλευρά δεν είναι μόνη της στην
πολιτική αρένα! Μπορεί να μας πει ο

συντάκτης της, έναν λόγο γιατί η τ/κ
και τουρκική ηγεσία να αποδεχθεί
αυτή «τη νέα προσέγγιση στο Κυπρια-
κό»; Κατά κανόνα η ε/κ ηγεσία είχε
την τάση σε διάφορα στάδια εξέλιξης
του Κυπριακού να κάνει ασκήσεις επί
χάρτου, να συνομιλεί με τον εαυτό
της και αυτό να της δίνει μεγάλη ικα-
νοποίηση. Παραγνώριζε την πραγμα-
τικότητα, έδινε μάχες εκ των προτέρων
χαμένες, αλλά τις δικαιολογούσε στο
εσωτερικό ακροατήριο ως «μάχες για
τα δίκαιά μας». 

Σύμφωνα με την προσέγγιση Πο-
λυβίου «δημιουργείται μια τουρκοκυ-
πριακή περιοχή γύρω στο 28,5% -
28,6%, που θα είναι μεν αυτόνομη,
αλλά αναπόσπαστο μέρος της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης». Η προσέγγιση αυτή συγ-
κρούεται πλήρως με τη νομική βάση
της Συνθήκης Προσχώρησης της 16ης
Απριλίου 2003 (Πρωτόκολλο 10) το
οποίο προνοεί «ένταξη όλης της επι-
κράτειας της Κύπρου στην Ε.Ε. με
εφαρμογή του κεκτημένου στις πε-
ριοχές που ελέγχει η κυπριακή κυ-
βέρνηση, με αναστολή εφαρμογής
του κεκτημένου στις περιοχές στις
οποίες η κυπριακή κυβέρνηση δεν
ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο». Η Συν-
θήκη έχει κυρωθεί από όλα τα κοινο-
βούλια των κρατών-μελών, είναι μέρος
του κεκτημένου και δεν προνοείται
εσωτερικός μηχανισμός αναθεώρησής
της. Η πρόταση Πολυβίου δημιουργεί
αφ’ εαυτής προϋποθέσεις για αμφι-
σβήτηση του Πρωτοκόλλου 10, άρα
και της ίδιας της ένταξης. Η Επιτροπή
και κράτη μέλη πιθανώς να θέσουν
το ζήτημα μιας διαπραγμάτευσης από
την αρχή αν έχουμε μια νέα «αυτό-
νομη» οντότητα έξω από τη Συνθήκη
Προσχώρησης- «μια τουρκοκυπριακή
περιοχή γύρω στο 28,5% - 28,6%, που
θα είναι μεν αυτόνομη, αλλά αναπό-
σπαστο μέρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας». 

Η υιοθέτηση της πρότασης Π. Πο-
λυβίου θα σήμαινε αυτόματη απεμ-
πλοκή του ΟΗΕ από το διακοινοτικό
διάλογο, καθότι οι όροι εντολής της
προσφοράς των υπηρεσιών του έχουν
ως βάση τα δικά του ψηφίσματα, και
βεβαίως, αυτόματη κατάρρευση κάθε
επαφής ανάμεσα στις δύο πλευρές.
Μια τέτοια εξέλιξη οδηγεί κατ’ ευθεία
σε διάνοιξη της οδού που οδηγεί προς
την ξαφνική διχοτόμηση. 

Θυμίζω ότι οι δύο πλευρές εργά-
στηκαν επί δύο έτη και οργάνωσαν
τη βάση της λύσης που ακούει στο
όνομα «Πλαίσιο Γκουτιέρες». Αν τα
δύο μέρη οικοδόμησαν με τις συγκλί-
σεις του ένα σημαντικό πλαίσιο που
μπορεί να φτάσει σε συμφωνημένη
λύση, τι είναι εκείνο που ενοχλεί ώστε
να εμφανίζονται ιδέες περί δήθεν
«εξελικτικής πορείας προς τη λύση»;
Η απάντηση δεν είναι δύσκολη. Μέρος
του ε/κ κατεστημένου φοβάται την
αλλαγή πλεύσης, αντιτίθεται στον
διαμοιρασμό εξουσίας με την τ/κ κοι-
νότητα όπως προβλέπει το «Πλαίσιο
Γκουτιέρες», και εφευρίσκει κάθε πι-
θανούς και απίθανους λόγους για να
μη φτάσουμε εκεί! 

Στο γενικότερο επίπεδο, το ε/κ κα-
τεστημένο έδειξε μέγιστη συνέπεια
στον κανόνα του απόλυτου ελέγχου
της εξουσίας, και όποτε είχαμε πρόοδο,
έβρισκε τους τρόπους, ενδεδυμένους
με πατριωτική χροιά, να τα τουμπάρει.
Η ηγεμονία στον χώρο της παιδείας
και των ΜΜΕ διαμόρφωσε τους κα-
νόνες. Η μη λύση παρέχει πλεονεκτή-
ματα σε εκπροσώπους του κατεστη-
μένου μέσα από την επικυριαρχία επί
του σημερινού συστήματος εξουσίας
στη μισή Κύπρο. Γιατί να ρισκάρουν;
Παίζουν εκ του ασφαλούς, γνωρίζοντας
ότι δεν υπάρχει ακόμα πολιτική δύ-
ναμη που να αντιλαμβάνεται τον τρόπο
της αμφισβήτησής του. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ξαφνική διχοτόμηση με «εξελικτική» συνταγή!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Επαγγελματικός προσανατολισμός - Ikigai
Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Kυριακή 23 Σεπτεμβρίου 2018

Μ ε τη συμφωνία του Σότσι, που θεωρείται επιτυχία
του Ερντογάν, η Τουρκία αναλαμβάνει εντός σύν-
τομου χρονικού διαστήματος να αυξήσει τις στρα-

τιωτικές της δυνάμεις στον συριακό θύλακα του Ιντλίπ. Η
Τουρκία διαθέτει ήδη 12 στρατιωτικά παρατηρητήρια στον
θύλακα. Αποστολή των τουρκικών δυνάμεων μαζί με τη
ρωσική στρατιωτική αστυνομία να διασφαλίσουν τη δη-
μιουργία μέχρι τα τέλη του Οκτωβρίου μιας περιμετρικής
αποστρατικοποιημένης ζώνης βάθους 15-20 χιλιομέτρων.
Στα νότια τμήματά της που ελέγχονται από φιλότουρκους
ή και μετριοπαθείς αντικαθεστωτικούς θα πρέπει να υπάρξει
μόνο απόσυρση όλων των βαρέων όπλων (άρματα μάχης,
πυροβόλα, όλμοι κ.λπ.). Στα βόρεια τμήματα της ζώνης που
ελέγχονται από τις δυνάμεις της πρώην Αλ Νούσρα και
νυν HTS θα πρέπει να διασφαλιστεί η πλήρης απόσυρση
των στρατιωτικών δυνάμεων. Πουθενά στο κείμενο συμ-
φωνίας δεν καταγράφεται τι θα συμβεί αν οι δυνάμεις της
πρώην Αλ Νούσρα δεν αποχωρήσουν κάτι που στελέχη
της έχουν ήδη διακηρύξει. Η πιθανότητα νέων συγκρούσεων
παραμένει ισχυρή. Να σημειωθεί ότι η ενίσχυση των τουρ-
κικών δυνάμεων απαιτεί τη διέλευσή τους από εδάφη που
ελέγχονται από την πρώην Αλ Νούσρα.

Πέραν από την επιτήρηση της ζώνης στα καθήκοντα
των τουρκικών δυνάμεων θα είναι και η ασφαλής χρήση
των αυτοκινητοδρόμων Μ4 (Χαλέπι-Λατάκεια) και Μ5 (Χα-
λέπι-Χάμμα), που διασχίζουν τον θύλακα της Ιντλίπ, από
φιλοκαθεστωτικούς πολίτες και εμπορεύματα με ορίζοντα
εφαρμογής τα τέλη του 2018. Αντίστοιχα οι Ρώσοι θα ανα-
λάβουν να διασφαλίσουν ότι οι συριακές κυβερνητικές
δυνάμεις δεν θα προχωρήσουν στις όποιες πολεμικές επι-
χειρήσεις κατά του θύλακα. Όπως γίνεται αντιληπτό με
τη συμφωνία η Τουρκία απόφυγε προσωρινά την επίθεση
κατά του θύλακα που θα προκαλούσε την καταστροφή
των φιλοτουρκικών αντικαθεστωτικών δυνάμεων και τη
μετακίνηση χιλιάδων αμάχων στο τουρκικό έδαφος. Πα-
ράλληλα, η Τουρκία ενίσχυσε τον ρόλο της στα συριακά
πράγματα σε βάρος του Ιράν, καθώς και τη συνεργασία
της με τη Ρωσία. Η ευθύνη διαχείρισης της πρώην Αλ
Νούσρα έχει περάσει ουσιαστικά στα τουρκικά χέρια. Την
ίδια στιγμή τα πράγματα δεν φαίνεται ότι θα κυλήσουν
ομαλά κάτι που θα έχει αντίστοιχες επιπτώσεις στην ίδια
την Τουρκία. Η Ρωσία με τη σειρά της έχει πολλαπλά οφέλη
αφού, εάν η συμφωνία υλοποιηθεί πλήρως, θα διασφαλίσει
ότι οι αντικαθεστωτικοί θα μετακινηθούν μακριά από τη
Λατάκεια και δεν θα δύνανται να πλήττουν με drones τις
εκεί εγκαταστάσεις τους. Έχουν επίσης κερδίσει για λο-
γαριασμό του Άσαντ τη χρήση των δύο σημαντικών αυ-
τοκινητοδρόμων. Όλα αυτά κερδήθηκαν αναίμακτα και
με το πρόσθετο κέρδος της μη διασάλευσης των σχέσεών
τους με την Τουρκία. Επιπρόσθετα απέφυγαν μία ανθρω-
πιστική καταστροφή και το ενδεχόμενο δυτικών στρα-
τιωτικών αντιποίνων. Σε ό,τι αφορά εμάς οι εξελίξεις αυτές
έχουν σύνθετα αποτελέσματα. Η αποφυγή της ανθρωπι-
στικής καταστροφής είναι κάτι θετικό τόσο για την Κ.Δ.
που θα δεχόταν κάποιους αριθμούς προσφύγων όσο και
για την Ε.Ε. γενικότερα. Η ενίσχυση των τουρκο-ρωσικών
σχέσεων έμμεσα βοηθάει την εν εξελίξει ανάπτυξη των
δικών μας σχέσεων με τις ΗΠΑ. Θετικό είναι και το ότι η
βαθύτερη εμπλοκή της Τουρκίας σε μία τόσο απρόβλεπτη
και ρευστή κατάσταση όπως αυτή της Συρίας την υπο-
χρεώνει να δαπανά οικονομικούς πόρους και να απασχολεί
στρατιωτικά μέσα, καθώς και σημαντικό πολιτικό και δι-
πλωματικό κεφάλαιο. Η εμπλοκή αυτή σε συνδυασμό με
την αρνητική πορεία της τουρκικής οικονομίας, τις επι-
χειρήσεις κατά των Κούρδων του ΡΚΚ εντός και εκτός της
επικράτειάς της, την κρίση στις σχέσεις της με τις ΗΠΑ,
τις αρνητικές σχέσεις με Αίγυπτο και Ισραήλ, την ανάμειξή
της στην αντιπαράθεση Κατάρ – Σ. Αραβίας, τη δημιουργία
βάσεων σε Σομαλία και Σουδάν και τα ανοικτά μέτωπα με
Ελλάδα και Κ.Δ. τείνουν να οδηγήσουν την Τουρκία σε
στρατηγική υπερεξάπλωση με όλους τους συναφείς κιν-
δύνους που αυτή συνεπάγεται. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος και ήταν μέχρι πρόσφατα
γραμματέας του Γεωστρατηγικού Συμβουλίου (2014-2017). 

Βαθύτερα στο συριακό
πόλεμο και εγγύτερα
στη Ρωσία η Τουρκία 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

«Κ άνε το χόμπισου επάγγελμα
και δεν θα χρειαστεί να
δουλέψεις ούτε μια μέρα

στη ζωή σου», Κομφούκιος. Μπορεί
να ακούγεται ρηχό, ιδιαίτερα σε μια
εποχή που η επαγγελματική απο-
κατάσταση προκαλεί αγωνία στους
νέους και η επίτευξη της συνιστά
άθλο. Μακροπρόθεσμα, ωστόσο,
ίσως δεν αποτελεί ούτε ουτοπία,
ούτε πολυτέλεια, αλλά αναγκαιό-
τητα. Τι συνιστά την ιδανική επαγ-
γελματική αποκατάσταση; Ο μισθός,
το ωράριο, η μονιμότητα, το εργα-
σιακό περιβάλλον, η ασφάλεια και
η υγεία, η κοινωνική καταξίωση;
Όλα αυτά μαζί; Ή μήπως είναι κάτι
βαθύτερο, άρρηκτα συνδεδεμένο
με την ανθρώπινη φύση; Είναι εν-
διαφέρον να δούμε τι πιστεύει ένας
λαός πολύ διαφορετικός από εμάς.

Οι κάτοικοι της χώρας του ανα-
τέλλοντος ηλίου χρησιμοποιούν τη
φιλοσοφία ikigai για να περιγράψουν
και να επιλέξουν την ιδανική επαγ-
γελματική καριέρα. Για τους Ιάπωνες
Ikigai θα πει «λόγος ύπαρξης». Στα
ιαπωνικά νησιά της Οκινάουα, οι

άνθρωποι έχουν την πεποίθηση ότι
για να είναι κάποιος ευτυχισμένος,
πρέπει μέσα από τη ζωή του να υλο-
ποιεί τον προορισμό του. Για να το
επιτύχει όμως αυτό πρέπει να εφαρ-
μόσει το ikigai στην επαγγελματική
του ζωή.

Πού κρύβεται όμως το ikigai; 
Για τον καθένα από εμάς, το ikigai

βρίσκεται εκεί όπου συγκλίνουν
τέσσερεις βασικοί παράγοντες:

1. Κάτι που αγαπάς (το πάθος ή
το μεράκι σου)

2. Κάτι που χρειάζεται ο κόσμος,
η ανθρωπότητα (η αποστολή σου)

3. Κάτι στο οποίο είσαι καλός (η
τέχνη ή η κλήση σου)

4. Κάτι για το οποίο θα μπορείς
να αμείβεσαι (το επάγγελμα σου).

Οι Ιάπωνες, λοιπόν, θεωρούν
πως αν κάποιος καταφέρει να συν-
δυάσει και τους τέσσερεις παρά-
γοντες αυτούς, τότε όχι μόνο θα
είναι επιτυχημένος επαγγελματικά
αλλά θα αισθάνεται ολοκληρωμένος
και ευτυχισμένος άνθρωπος. Κάτι
που με τη σειρά του θεωρείται το
κλειδί για την καλή υγεία και τη μα-

κροζωία.Συνδυασμός ακόμη και
τριών από τους τέσσεριςπαράγοντες
αφήνει ένα σημαντικό κενό:

• Αν κάνεις κάτι το οποίο αγαπάς,
στο οποίο είσαι καλός και το οποίο
ο κόσμος χρειάζεται αλλά για το
οποίο δεν μπορείς να λάβεις αμοιβή,
τότε νιώθεις μεν ικανοποίηση από
την εργασία και την προσφορά σου,
αλλά δεν έχεις πόρους προς το ζην.
Είσαι δυστυχισμένος.

• Αν κάνεις κάτι το οποίο αγαπάς,
στο οποίο είσαι καλός και για το
οποίο μπορείς να αμείβεσαι αλλά
είναι άχρηστο ή ζημιογόνο για την
ανθρωπότητα, τότε μακροπρόθεσμα
αισθάνεσαι άχρηστος στη σκακιέρα
της ζωής και παρόλη τη βραχυπρό-
θεσμη ικανοποίηση, είσαι δυστυ-
χισμένος.

• Αν κάνεις κάτι στο οποίο είσαι
καλός, το οποίο σου εξασφαλίζει
αμοιβή και είναι χρήσιμο στονκόσμο
αλλά δεν το αγαπάς, τότε ζεις άνετα
αλλά αισθάνεσαι κενός και ανικα-
νοποίητος. Είσαι δυστυχισμένος.

• Αν κάνεις κάτι που αγαπάς, εί-
ναι χρήσιμο στον κόσμο, σε αμείβει

αλλά δεν το κάνεις καλά, τότε ζεις
με αίσθημα εφησυχασμού, ίσως και
περηφάνιας, ταυτόχρονα όμως και
αβεβαιότητας. Είσαι δυστυχισμέ-
νος.

Μόνο η τομή και των τεσσάρων
προϋποθέσεων είναι αληθινά χρυσή
και αξίζει την επένδυση μας, γιατί
οδηγεί στην ευτυχία. Αν θέλουμε
λοιπόν να βρούμε το ikigai μας, δεν
έχουμε παρά να δώσουμε ειλικρινείς
απαντήσεις στα τέσσερα ερωτήμα-
τα:

1. Τι είναι αυτό ή αυτά που αγαπώ
να κάνω;

2. Σε τι από αυτά είμαι καλός,
ικανός;

3. Τι από αυτά χρειάζεται ο κό-
σμος;

4. Τι από αυτά θα μπορούσα να
κάνω εξασφαλίζοντας λογική αμοι-
βή; 

Αν οι νέοι μας καταφέρουν να
απαντήσουν σε αυτές τις ερωτήσεις,
ίσως έχουν μεγαλύτερες πιθανότη-
τες να ακολουθήσουν την καλύτερη,
γι’ αυτούς, πορεία. Αν θέσουμε δε
τα ερωτήματα αυτά στους εαυτούς

μας, ίσως βρεθούμε προς εκπλήξεως
και ίσως είναι καιρός για αλλαγές.
Αυτό τουλάχιστον ισχυρίζονται οι
Γιαπωνέζοι…

Δύο κλασικά παραδείγματαεπαγ-
γελματιών που βρίσκουν τους εαυ-
τούς τους σε ακατάλληλες θέσεις:

1. Άριστος πτυχιούχος μαθημα-
τικός «επιμένει» να διδάσκει σε γυ-
μνάσιο ή λύκειο ενώ είναι καταφα-
νώς ανεπαρκής στην παιδαγωγική.
Αποτέλεσμα: δεν μπορεί να μετα-
δώσει γνώσεις και μεθοδολογία μά-
θησης. Οι μαθητές του ούτε τον
εκτιμούν, ούτε τον αγαπούν, ούτε
τον σέβονται. Δεν μαθαίνουν! Ο
ίδιος είναι δυστυχισμένος. Θα μπο-
ρούσε να διαπρέψει ως αναλυτής,
σχεδιαστής και προγραμματιστής
πληροφορικής, ως οικονομικός ανα-
λυτής, ως αναλογιστής, κ.ά., αν τολ-
μούσε να «παραδεχθεί» ότι είναι
δυστυχισμένος και ότι δεν προσφέ-
ρει την αξία που αντιστοιχεί στην
αμοιβή του.

2. Εξαιρετικός πτυχιούχος δη-
μόσιος λειτουργός διακρίνεται για
20 χρόνια στον τομέα του. Υπο-

βάλλει αίτηση για θέση τμηματάρχη
και διορίζεται λόγω αρχαιότητας
και πολύχρονης εξαίρετης αξιολό-
γησης. Αποτυγχάνει παταγωδώς
ως προϊστάμενος. Δεν τον σέβονται
και δεν τον εκτιμούν ούτε υφιστά-
μενοι, ούτε προϊστάμενοι. Δεν προ-
σφέρει την αξία για την οποία αμεί-
βεται. Έχει χάσει ακόμα και την
προηγούμενη του φήμη, του εξαί-
ρετου τεχνοκράτη. Είναι δυστυχι-
σμένος.

Αν αξιολογείτο επιστημονικά για
την ικανότητάτου στη «διεύθυνση»,
θα αποδεικνυόταν ότι δεν είναι κα-
τάλληλος για τη θέση τμηματάρχη.
Ο της το «υποψιαζόταν», αλλά δεν
το αποδέχθηκε. Έπρεπε να συνε-
χίσει να κάνει ό,τι έκανε καλά και
να «πολεμήσει» για καλύτερη αμοι-
βή, στον ίδιο ρόλο, βάσει της εξαι-
ρετικής του απόδοσης. Νίκησαν φι-
λοδοξία και επιθυμία για ψηλότερη
αμοιβή και κοινωνικό στάτους. Χά-
λασε τη ζωή του!

Η κ. Κοραλλία Τιμοθέου είναι σύμβου-
λος επιχειρήσεων.

Από τα πλέον διάσημα αξιοθέατα της Ταϊλάνδης, το Nakhon Ratchasima.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Και ακρίδαν και πάντησεν γ΄, δ΄
χρόνους, όπου εκατάλυσεν ούλην
την χλοήν της γης και τα δένδρη
[…] εποίκεν πολλήν ζημίαν εις όλον
το νησσίν […]. Έτσι περιγράφει ο
Κύπριος χρονικογράφος Λεόντιος
Μαχαιράς στην «Κρόνακά» του την
επιδρομή ακρίδας το 1409, επί βα-
σιλείας Ιανού (1398-1432), με τον
ερχομό της δεύτερης γυναίκας του,
της Γαλλίδας Καρλότας να είναι η
λύση στο πρόβλημα, αφού θεωρή-
θηκε από τον συγγραφέα πολύ καλό
σημάδι και «από τότε ήλθαν πολλά
καλά εις την Κύπρον»… 

Ευτυχώς σήμερα οι επιδρομές
ακριδών έχουν περιοριστεί, και
δεν πιστεύουμε ότι ο ερχομός μιας
βασίλισσας μπορεί να αποσοβήσει

τα κακά. Δυστυχώς, όμως, πληγή
για τα δέντρα και τη χλόη της γης
είναι ο άνθρωπος που συμπεριφέ-
ρεται με τρόπο εξουσιαστικό ακόμα
και στο περιβάλλον, και ενσκήπτει
ως άλλη πληγή του Φαραώ.  

Την προηγούμενη Κυριακή (16
Σεπτεμβρίου), η Καθημερινή διορ-
γάνωσε για τέταρτη συνεχόμενη
χρονιά την εκστρατεία #Akama-
scleanup!, με στόχο την ευαισθη-
τοποίηση των πολιτών για το πε-
ριβάλλον. Οι εργαζόμενοι στην
εφημερίδα, καθώς και πολλοί εθε-
λοντές, με την πολύτιμη συμβολή
του Latchi Watersports Centre, με
ορμητήριο το Λατσί της Πάφου ξε-
κίνησαν διά θαλάσσης με προορι-
σμό πέντε παραλίες του Ακάμα, τις
Blue Lagoon, Fontana Amorosa,
Αμφιθέατρο, Ακτή Αρναούτη και
τη Σπηλιά του Μανώλη. 

Κάθε χρονιά δυστυχώς συνεχίζει
να είναι «παραγωγική», μιας και
οι παραλίες του Ακάμα αντί να
είναι σπαρμένες με χλόη πολλή
και άμμο χρυσή, είναι στρωμένη
με πάσης φύσεως απορρίμματα.
Από την άλλη οι εθελοντές πολίτες
είναι κάθε χρόνο ολοένα και πε-
ρισσότεροι. Οπωσδήποτε, η δράση
της «Κ» θα πρέπει να αφυπνίσει
και τις τοπικές αρχές, αλλά και
τους μόνιμους κατοίκους, ώστε να

νιώσουν ότι έχουν χρέος να δια-
φυλάττουν ως κόρη οφθαλμού τον
τόπο τους.

Μέσα σε λίγες μόνο ώρες (από
τις 11 το πρωί έως αργά το μεση-
μέρι) η ομάδα του #Akamasclea-
nup!, με σκάφη που παραχώρησε
το Latchi Watersports Centre, ακο-
λουθώντας όλους τους κανονισμούς
ασφαλείας και θαλασσίων συγκοι-
νωνιών, συγκέντρωσε έναν τόνο
σκουπιδιών, απόρροια κάθε αν-
θρώπινης δραστηριότητας, πόση,
βρώση και τα αποτελέσματα αυ-
τών… σημάδι ότι πολλοί από τους
επισκέπτες λειτουργούν όχι μόνο
με ωχαδελφισμό, αλλά και με άκρα-
το εγωισμο και αίσθημα υπεροχής
έναντι του περιβάλλοντος. Αυτά
τα ανθρώπινα γνωρίσματα επιθυμεί
η εκστρατεία της «Κ» να εξαλείψει
και να δείξει τον δρόμο που πρέπει
να ακολουθεί ο πολιτισμένος άν-
θρωπος, που δεν είναι άλλος από
τον αλληλοσεβασμό, διότι ο σεβα-
σμός στο κοινό αγαθό, που είναι
η θάλασσα και το περιβάλλον γε-
νικότερα, σημαίνει σεβασμός στον
άνθρωπο δίπλα σου, στον επόμενο
επισκέπτη.

Μεταξύ των εθελοντών υπήρχαν
και πάρα πολλά παιδιά, τα οποία
εκτός από την άχαρη ενασχόληση
της αποκομιδής απορριμμάτων, εί-
χαν την ευκαιρία να ακούσουν από
τους ενήλικες συζητήσεις για την
καλλιέργεια περιβαλλοντικής συ-
νείδησης. Άκουγαν διαφορετικές
προσεγγίσεις επί του θέματος, στο
τέλος όμως έβλεπαν τις δεκάδες
σακούλες απορριμμάτων και απο-
ρούσαν γιατί πανέμορφες παραλίες
να έχουν καταντήσει υπαίθριες
τουαλέτες. Μας άκουγαν να λέμε
ότι αυτό είναι έλλειψη σεβασμού
όχι μόνο προς το περιβάλλον, αλλά
και προς τον συνάνθρωπο, και η
απουσία αλληλοσεβασμού, σημαί-
νει έλλειψη πολιτισμού. Ο καθαρι-
σμός του Ακάμα, λοιπόν, δεν ήταν
μόνο ο ένας τόνος σκουπιδιών, αλ-
λά και ότι καλλιεργήθηκε ή του-
λάχιστον δόθηκε τροφή για σκέψη
σε παιδιά 10-15 ετών, και αυτά τα
παιδιά αύριο θα κρατήσουν καθαρό
το προαύλιο του σχολείου τους,
το πάρκο που θα παίξουν, την πα-
ραλία που θα επισκεφθούν, και θα
λειτουργήσουν ως πομποί, ως άλλες
μέλισσες που θα μεταφέρουν τη
γύρη του πολιτισμού στον δικό
τους μικρόκοσμο, στα σχολεία
τους, στις παρέες τους, στην οι-
κογένειά τους. 

Η ομορφιά
του Ακάμα
στα χέρια μας
Από την εκστρατεία #Akamascleanup! της 
Καθημερινής, την Κυριακή 16 Σεπτεμβρίου,  
συγκεντρώθηκε ένας τόνος σκουπίδια

<<<<<<<<

Δεν θα πρέπει να ξεχυνό-
μαστε στις παραλίες για
να τις καθαρίσουμε, αλλά
για να τις απολαύσουμε.

Εντάχθηκα στο Σώμα Ελλήνων
Προσκόπων από πολύ μικρός και
ένα από τα πράγματα που μου
εντυπώθηκαν ήταν ο σεβασμός
στο περιβάλλον. Οι θερινές κα-
τασκηνώσεις, οι εκδρομές, και
πολλά από τα προσκοπικά τρα-
γούδια είχαν κεντρικό θέμα τη
φύση, αυτή τη ζωοδότρα φύση,
που ξέρει πώς να σε γαληνέψει.
Μεγαλώνοντας και φτάνοντας σε
ηλικία που με τη σειρά μου έπρεπε
να εμφυσήσω στους μικρότερους
τον σεβασμό στο περιβάλλον σκε-
φτόμουν τρόπους με τους οποίους
θα μπορούσα να βάλω σε αυτά
τα παιδιά την ιδέα ότι το περι-
βάλλον είμαστε εμείς οι ίδιοι, το
βρώμικο νερό και τα σκουπίδια
στις παραλίες και τα δάση είναι
έλλειψη πολιτισμού. Σκέφτηκα
ένα παιχνίδι θησαυρού, και το-
ποθέτησα μερικές από τις διάφο-
ρες στάσεις κοντά σε κάδους
απορριμμάτων, σε βρώμικα παρ-
τέρια και κράσπεδα. Παρατήρησα
ότι τα παιδιά, παρ’ όλη την όρεξή
τους για παιχνίδι και την αγωνία
τους να βρουν το θησαυρό, δί-
σταζαν να πλησιάσουν και να ψά-
ξουν για το χαρτάκι που θα τους
οδηγούσε στη λύση του μυστη-

ρίου… και όλα μαζί μού φώναζαν
μα πώς θα ψάξουμε μέσα στα
σκουπίδια; Σιγά-σιγά, παίζοντας
το ίδιο παιχνίδι αρκετές φορές,
τα μικρά, χωρίς να τους πω το
παραμικρό καθάριζαν τον χώρο
γύρω από την προσκοπική εστία,
ελπίζοντας ότι θα παίξουμε και
πάλι το παιχνίδι. Εγώ με τη σειρά
μου ολοένα και άπλωνα το κυνήγι
σε ολόκληρη την πόλη, και τα
παιδιά κάθε φορά καθάριζαν ολό-
κληρη τη διαδρομή από το σπίτι
τους μέχρι την εστία, κατάλαβα
ότι έριξα τον σπόρο και με χαρά
έβλεπα τους γονείς να μου παρα-
πονιούνται ότι αναγκάζονται να
«υπακούν» στα παιδιά τους.

Κάπως έτσι θέλει να λειτουρ-
γήσει και η εκστρατεία #Akama-
scleanup! της «Καθημερινής», οι
γονείς να υπακούν στα παιδιά τους
και να τους φέρνουν συνεχώς προ
των ευθυνών τους, να δώσει το
έναυσμα για μια συζήτηση, πα-
ράλληλα με τη δράση. Η φύση, τα
ζώα, ο γείτονας, είμαστε εμείς, και
ο τρόπος που τους συμπεριφερό-
μαστε δείχνει τον πολιτισμό μας.
Ας μάθουμε στα παιδιά μας να αγα-
πούν, είτε αυτό λέγεται περιβάλλον,
είτε λέγεται ζωή, ανθρώπινη ή μη. 

Καλλιεργώντας... πολιτισμό

Ένας τόνος σκουπίδια από πέντε παραλίες του Ακάμα περισυλλέγησαν από τους εθελοντές που έλαβαν μέρος στην εκστρατεία #Akamascleanup! που διοργάνωσε η Καθημερινή.
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  κούγοντας τον Κινέζο καλ-
λιτέχνη και ακτιβιστή Ai Wei-
wei να μιλάει, αισθάνθηκα

ότι μιλούσε ως ταπεινός εκπρό-
σωπος του μεγάλου τμήματος της
ανθρωπότητας που δεν μιλάει,
που δεν φαίνεται παρά μόνο όταν
βρίσκεται ξαφνικά στη δίνη συγ-
κλονιστικών γεγονότων, όταν πο-
λεμάει για την επιβίωσή του. Σε
μια συζήτηση στην Αθήνα πριν
από λίγες ημέρες, ο Ai Weiwei δεν
ήταν ο δυναμικός και προκλητικός
καλλιτέχνης που είναι κόκκινο
πανί για την κυβέρνηση της χώρας
του, αλλά ένας ήπιος άνθρωπος
που πιστεύει ότι η μνήμη των δει-
νών του παρελθόντος, η συμπόνια
και η επιμονή στη διαφύλαξη δι-
καιωμάτων είναι η ασπίδα της αν-
θρωπότητας.

Στην Ελλάδα πριν από τρία χρό-
νια, αρκετοί ενοχλήθηκαν όταν ο
καλλιτέχνης βρέθηκε στη Λέσβο,
την Ειδομένη και σε άλλες περιοχές
για να καταγράψει το κύμα των
προσφύγων. Η μαρτυρία αυτή οδή-
γησε στη δημιουργία της ταινίας
«Ανθρώπινη ροή» και διαφόρων
άλλων έργων. Τότε, το 2015, ο Ai
Weiwei μόλις είχε αποκτήσει δια-
βατήριο μετά σχεδόν πέντε χρόνων

κατ’ οίκον περιορισμό και φυλά-
κιση στη χώρα του. Εδώ κατηγο-
ρήθηκε από κάποιους ότι εκμε-
ταλλευόταν τη δυστυχία των προ-
σφύγων. Τέτοια διάθεση δεν φά-
νηκε στη χαμηλών τόνων κουβέν-
τα που είχε με τον αρθρογράφο
των New York Times, Roger Cohen,
στο κλείσιμο του ετήσιου φόρουμ
για τη Δημοκρατία που διοργανώ-
νεται από την αμερικανική εφη-
μερίδα σε συνεργασία με την «Κ».

«Είχα έρθει για να δω τι ακριβώς
συνέβαινε», εξήγησε ο Ai Weiwei.
«Τότε είχα πει, “Είναι αδύνατο να
συμβαίνει αυτό στην Ευρώπη”».
Η έρευνα κράτησε ένα χρόνο και
τον οδήγησε σε 40 διαφορετικά
στρατόπεδα προσφύγων σε όλον
τον κόσμο. «Ηθελα να μάθω ποιοι
είναι, τι τους έκανε να πάρουν την
απόφαση να αφήσουν τις εστίες
τους. Κανείς δεν αφήνει το σπίτι
του, εκτός εάν κινδυνεύει η ζωή
του, η ζωή των παιδιών του». Ο
ίδιος πιστεύει ότι δεν υπάρχουν
ουσιαστικές διαχωριστικές γραμ-
μές μεταξύ ανθρώπων. «Δεν είναι
επιλογή μου να ταυτίζομαι με αν-
θρώπους που δεν έχουν φωνή.
Εκεί ανήκω. Μπορώ να ανακαλύψω
τον εαυτό μου ανάμεσα σε αυτούς

τους ανθρώπους και μπορώ να
ταυτιστώ μαζί τους. Δεν υπάρχουν
σύνορα». Ερωτώμενος γιατί το θέ-
μα της μετανάστευσης έχει προ-
καλέσει τόσο μεγάλα πολιτικά προ-
βλήματα, ο Ai Weiwei απάντησε:
«Πολλοί πολιτικοί εκμεταλλεύονται
τον φόβο για να κερδίζουν υπο-
στηρικτές. Το βλέπουμε συνεχώς
στην Ιστορία και αυτή η στρατη-
γική οδηγεί σε τραγωδίες. Οι άν-
θρωποι δεν θυμούνται τι έγινε
πρόσφατα, πριν από λίγες δεκαε-
τίες, τα ασύλληπτα πράγματα που
συνέβησαν. Δεν θέλουμε να τα
αναγνωρίζουμε, να σκεπτόμαστε
ότι ως άνθρωποι έχουμε την ικα-
νότητα να είμαστε πολύ κακοί, να
κάνουμε κακό σε άλλους».

Ο καλλιτέχνης, που τα τελευταία
χρόνια ζει στο Βερολίνο, έχει εν-
τυπωσιαστεί από τις μικρές πλα-
κέτες σε δημόσιους χώρους, οι
οποίες μνημονεύουν ανθρώπους
που συνελήφθησαν και εστάλησαν
στα στρατόπεδα θανάτου των ναζί.
Υπογράμμισε την ανάγκη να μιλάμε
συνεχώς για τη συμπόνια, την αλ-
ληλεγγύη, τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα. «Εάν μια γενιά δεν μιλάει γι’
αυτά, αφήνει χώρο για την κατα-
στροφή», είπε. Στην παρατήρηση

του Cohen για τους γείτονες που
παρακολουθούσαν απαθώς τους
μελλοθάνατους, σχολίασε: «Πρέπει
να αναρωτιόμαστε εάν είναι επειδή
είμαστε ατομιστές ή φοβόμαστε
εύκολα. Γι’ αυτό πρέπει συνεχώς
να προστατεύουμε τα βασικά δι-
καιώματα – η ελευθερία του λόγου,
η ελευθερία να συναντιούμαστε
με όποιον θέλουμε. Χωρίς αυτή
την προστασία η κοινωνία μπορεί
να γίνει πολύ κακή».

Ερωτώμενος για τις πάνω από
80 ημέρες που πέρασε στην απο-
μόνωση, ο Ai Weiwei σημείωσε
ότι ούτε ο ίδιος ούτε οι στρατιωτικοί
φύλακές του γνώριζαν πού βρισκό-
ταν η φυλακή. «Οταν απομονωθείς
έτσι δεν έχεις καμία επαφή με την
πραγματικότητα. Είναι σαν να είσαι
ήδη νεκρός. Διαλύει τη δομή της
σκέψης σου. Δεν θέλεις να σκέ-
φτεσαι το παρελθόν. Κάνεις αυτό
που σου ζητούν, επειδή δεν υπάρχει
λόγος να μην το κάνεις». Πώς άν-
τεξε; Βλέποντας την ανθρώπινη
διάσταση των φυλάκων. «Και αυτοί
είχαν παρελθόν. Και αυτοί είχαν
ανάγκη κάποια ελευθερία. Αυτή η
επαφή μάς κάνει ανθρώπους». Πο-
λύτιμες σημειώσεις ενός σημαν-
τικού καλλιτέχνη.

Α

Ασπίδες μνήμης και συμπόνιας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η καρδιά του μέσου 
ψηφοφόρου

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ίτε το θέλουμε είτε όχι, συ-
ρόμεθα σε μία μακρά προ-
εκλογική περίοδο. Δεν είναι

παράδοξο από μιαν άποψη, με δε-
δομένο ότι η εντολή εξαντλείται
ημερολογιακά –και όχι πολιτικά–
σε ένα έτος. Το ενδιαφέρον είναι
οι αντιθετικές προσωπικότητες
–σε απόλυτο βαθμό– των δύο «μο-
νομάχων» που διεκδικούν την
εξουσία.

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυριάκος
Μητσοτάκης είναι βλαστός μίας
κατ’ εξοχήν πολιτικής οικογένειας,
που όμοιά της δεν υπάρχει στην
Ελλάδα, τουλάχιστον ως προς την
αδιάλειπτη παρουσία της στην
πολιτική σκηνή για περισσότερο
από έναν αιώνα. 

Κατά πάσα βεβαιότητα δεν
υπάρχει και στη σύγχρονη ιστορία
της Ευρώπης.

Από τον γενάρχη Κωνσταντίνο
Μητσοτάκη που ίδρυσε στην Κρή-
τη το «Κόμμα των Ξυπόλητων» –
την ηγεσία του οποίου παρέδωσε
στον ανιψιό του Ελευθέριο Βενι-
ζέλο– έως τον σημερινό πρόεδρο
της Ν.Δ., τέσσερα άλλα μέλη της
οικογενείας, διαδοχικώς, υπήρξαν
ενεργοί πολιτικοί.

Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης,
με τα ηλικιακώς ισχύοντα στην
εποχή μας, ένας νέος με ανατρο-
φή, παιδεία και παράδοση, ήρθε
για να διαδραματίσει ρόλο πρω-
ταγωνιστικό στην ελληνική πο-
λιτική σκηνή. Από της εμφανίσεώς
της η οικογένεια Μητσοτάκη ήταν
προαγωγός των φιλελευθέρων
πολιτικών και οικονομικών αντι-
λήψεων και αυτές πρεσβεύει και
ο σημερινός πρόεδρος της Ν.Δ.

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέ-
ξης Τσίπρας κατάγεται από εύ-
πορη επιχειρηματική οικογένεια,
δίχως ενεργό πολιτική εμπλοκή.
Επέλεξε ως νέος την περιπλάνηση
σε ριψοκίνδυνες περιοχές της
αναρχούμενης Αθήνας της με-
ταπολιτεύσεως, και απομακρυ-
νόμενος από την οικογενειακή
παράδοση μετεξελίχθη σε πολέ-
μιο της επιχειρηματικότητος
μπολσεβίκικου τύπου.

Δεν είναι ο κ. Τσίπρας βλαστός

μιας συστηματικής οικογενειακής
καλλιέργειας σε φροντισμένο έδα-
φος. Αναπτύχθηκε πολιτικώς και
ως άτομο αναρριχόμενος στις αβα-
θείς ραβδώσεις ασβεστοκονιάμα-
τος ενός αποσαθρούμενου τοίχου,
που είναι η Ελλάς των τελευταίων
δεκαετιών.

Ο κ. Τσίπρας ήταν και θεωρεί
πως παραμένει «επαναστάτης».
Ως μαθητής και ως φοιτητής, συγ-
κρουόταν διαρκώς με τις δυνάμεις
ασφαλείας. Στη συνέχεια, ως πρω-
θυπουργός, επεχείρησε αρχικώς
να συντρίψει το ευρωπαϊκό κα-
τεστημένο. Εχασε και τις δύο μά-
χες – των νεανικών του χρόνων
και της πρωθυπουργίας του πρώ-
του εξαμήνου του 2015. Αυτό
που αδιαμφισβήτητα απολαμβά-
νει ο κ. Τσίπρας είναι η σύγκρου-
ση σε ακρότατο και καταστρε-
πτικό βαθμό. Ως προς αυτό, μόνον
ο Ελευθέριος Βενιζέλος τον έχει
ξεπεράσει.

Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης
δεν είναι μαλθακός πολιτικός.
Κάθε άλλο. Τον διακρίνει η «αστι-
κή σκληρότητα», δίχως την οποία
είναι ανέφικτη η επικράτηση
ενός αστού στο ανταγωνιστικό
περιβάλλον της οικονομίας ή της
πολιτικής. Η μείζων διαφορά
είναι ότι ο κ. Μητσοτάκης αντι-
λαμβάνεται την αναμέτρηση με
όρους αντιπαραθέσεως επιχει-
ρημάτων, μεταξύ τελειοφοίτων
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων του
εξωτερικού.

Εν ολίγοις, πρόκειται για δύο
πολιτικούς οι οποίοι διαμορφώ-
θηκαν υπό τελείως διάφορες συν-
θήκες και κάνουν χρήση εργα-
λείων τελείως διαφορετικών για
την κατάκτηση του πρωθυπουρ-
γικού αξιώματος. 

Απευθύνονται σε Ελληνες πο-
λίτες, εκ φύσεως συντηρητικούς,
αλλά ταυτόχρονα απείθαρχους
και εξεγειρόμενους για ένα μικρό
διάστημα. 

Ουδέποτε υπήρξαν «μονομά-
χοι» της πολιτικής τόσο ασύμ-
βατοι και διαφορετικοί. Δεν πρό-
κειται να πλήξουμε σε αυτές τις
εκλογές. Δυστυχώς.

Ε
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

    α παιδιά να πηγαίνουν μία
ώρα αργότερα το πρωί στο
σχολείο»!

Ποιος να τολμήσει αντίρρηση ή
κριτική στον λαϊκισμό της «διευκό-
λυνσης»; Πρόκειται για «εύρημα»
ιδιοφυές, προεκλογικό μπουναμά
άκρως εντυπωσιακόν. Δεν στοιχίζει
τίποτα στο κράτος, ενώ φαντάζει
σαν «προοδευτική ανοιχτομυαλιά».

Αν κάποιος ψελλίσει αμφισβή-
τηση της «λογικής» του «ευρήμα-
τος», αν θυμίσει τη μακροβιότατη
πείρα παιδαγωγίας που αρνείται
τις «διευκολύνσεις» (πείρα κοινω-
νιών που ονειρευόμαστε οι τριτο-
κοσμικοί να μπορούσαν τα παιδιά
μας να σπουδάσουν εκεί), αν τολ-
μούσε κάποιος να υπομνήσει τον
«ασκητικό» χαρακτήρα της σπου-
δής, θα εισπράξει μόνο χλεύη και
ρετσινιές. Η κορυφαία ελευθερία
της αυτοκυριαρχίας, η ασκητική
των εθελούσιων αυτοπεριορισμών,
δεν συνταιριάζει με την ηδονική
κολακεία της ενστικτώδους ροπής
προς τη ραστώνη.

Ο λαϊκισμός των «διευκολύνσε-
ων» έχει ρημάξει το ελληνικό σχο-
λειό τα τελευταία σαράντα τέσσερα
χρόνια. Προσφέρει: άλλοτε λιγότερο
χρόνο παραμονής στο σχολείο, άλ-
λοτε κατάργηση κάθε αξιολόγησης
ή σχετικοποίηση της βαθμολογίας.
Κατασυκοφάντηση της αριστείας
- άμιλλας ή υποκατάσταση του δια-
γωνίζεσθαι με παιγνιώδεις επιλογές:
ποιο το σωστό - ποιο το λάθος. Αμε-
τρη αύξηση (κωμική) των «επιτρε-
πόμενων» απουσιών ή και κατάρ-

γηση κάθε εποπτείας και κριτικής
αξιολόγησης των διδασκόντων. Τέ-
τοιου είδους «διευκολύνσεις» και
άπειρες ανάλογες είναι ο «κοινός
τόπος» εκπαιδευτικής πολιτικής
όλων, μα όλων των ελλαδικών κυ-
βερνήσεων και κομμάτων. Δεν
υπάρχει διαφοροποίηση της πολι-
τικής, όταν πρόκειται για την Παι-
δεία. Οι «διευκολύνσεις» συνιστούν
την «προοδευτική» εκπαιδευτική
πολιτική.

«Προοδευτική» πολιτική χαρα-
κτηρίζεται στην Ελλάδα, τελεσίδικα,
αυτή που διαμορφώνεται από την
ιδεολογία του Ιστορικού Υλισμού
– των μαρξιστών ή των «Αγορών».
Ετσι, από το νηπιαγωγείο ώς και
το διδακτορικό, η παιδεία στην Ελ-
λάδα είναι χρηστική: Η ελλαδική
οικογένεια στέλνει τα παιδιά της
στο σχολείο, όχι για να έχουν είσοδο
στην έμπρακτη κοινωνία της ζωής
και της γνώσης, όχι για να μάθουν
τη χαρά της συνύπαρξης, της φιλίας,
τη χαρά να μοιράζονται, να γοη-
τεύονται από το καινούργιο, να ψά-
χνουν το άγνωστο, να ανακαλύ-
πτουν το μοναδικό. Τίποτε από αυ-
τά. Το ελληνόπουλο πηγαίνει στο
σχολείο για να εξασφαλίσει «εφό-
δια», «χρήσιμη μάθηση», τον «εξο-
πλισμό» με γνώση που εξασφαλίζει
χρήματα, ευζωία. Να πάρει το παιδί,
τελικά, ένα «χαρτί» που θα το γλι-
τώσει από τη χειρωναξία.

Ο Ιστορικός Υλισμός (των μαρ-
ξιστών ή των «Αγορών», το ίδιο κά-
νει) είναι, στο σημερινό Ελλαδιστάν,
εκπαιδευτικός μονόδρομος. Ισως

στη διαχείριση της Οικονομίας να
παραλλάζουν (σπανιότατα) οι πρα-
κτικές και να ξαφνιάζουν – κάποιες
κοινωνικές ευαισθησίες του πρε-
σβύτερου Καραμανλή είχαν ξενίσει
σαν «σοσιαλμανία»! Στην Παιδεία
δεν παραλλάζει τίποτα, ποτέ – δεν
τολμάει κανένας απόκλιση από τον
μονόδρομο της χρηστικότητας και
ωφελιμοθηρίας. Γι’ αυτό και δεν διέ-
φεραν στην πολιτική τους η Γιαν-
νάκου από τον Κακλαμάνη, ο Σου-
φλιάς από τον Αρσένη, ο Στυλιανίδης
από τον Ευθυμίου. Ολοι ίδιο λάβαρο:
τη χρησιμοθηρία.

Είναι η αιτία που παραμένουν
ίδια πάντοτε και ανεπίλυτα τα εξευ-
τελιστικά του εκπαιδευτικού μας
«συστήματος» αδιέξοδα: Παγκό-
σμια αποκλειστικότητα, το φρον-
τιστήριο να είναι το έργο και το
σχολείο το πάρεργο. Η στείρα απο-
μνημόνευση να υποκαθιστά την
κριτική σκέψη. Στα πανεπιστήμια
να στρατωνίζονται οι κομματικές
νεολαίες, η χυδαιότητα των κομ-
ματικών συμφερόντων.

Παγιδευμένα στον ιστορικο-υλι-
στικό μονόδρομο της χρηστικότη-
τας τα κόμματα, όλα, δεν σοκάρον-
ται ούτε από το γεγονός ότι, εξό-
φθαλμα και προκλητικά, το σχολείο
στην Ελλάδα ετοιμάζει βανδάλους.
Με τον σουγιά, με το σπρέι, τον
μαρκαδόρο, τη βαριοπούλα, το ελ-
ληνόπουλο καταστρέφει το σχολειό
του, το πανεπιστήμιό του, τον αστι-
κό περίγυρο, ανδριάντες, προτομές,
ορθομαρμαρώσεις – κάθε τι «δη-
μόσιο» που έμαθε να το θεωρεί εχ-

θρικό, μισητό. Σαράντα τέσσερα
ολόκληρα χρόνια. Και κανένας ποτέ
υπουργός Παιδείας, κανένα προ-
εκλογικό πρόγραμμα κόμματος, κα-
νένα κανάλι κρατικό ή ιδιωτικό δεν
τόλμησε ποτέ το ερώτημα: Γιατί
αυτή η ωμή βαρβαρότητα, γιατί, σε
τόσο παρατεταμένο χρονικό διά-
στημα, τόσος αυτοκαταστροφικός
μηδενισμός;

Τις πιο μακάβριες επιδόσεις νε-
κροφορίας τις διεκδικεί σήμερα ο
Κώστας Γαβρόγλου. Η περίπτωσή
του δεν συζητιέται, έχει αυτοεξαι-
ρεθεί ακόμα και από το πεδίο τού
από πεποίθηση ιστορικο-υλιστή
ιδεολόγου, μοιάζει, όπως και ο Τσί-
πρας, ο εν ψυχρώ εκτελεστής εν-
τολών. Η απίστευτη «κωλοτούμπα»
που τους τίναξε από τη «ριζοσπα-
στική» (όχι οποιανδήποτε) «Αρι-
στερά» στο ανθρωπολογικό είδος
του λακέ των «Αγορών», με μονα-
δικό αντίδοτο λίγο διαρκέστερη
ηδονή της εξουσίας, αυτή η μετα-
στροφή τούς έχει τελειώσει. Αν
συντηρηθεί η αναφορά στο όνομά
τους, θα είναι μόνο για να εικονο-
γραφείται η εμπειρική πιστοποίηση
ότι ο Ιστορικός Υλισμός είναι Ιανός
διπρόσωπος.

Τελικά, το πιο απελπιστικό από
όλα είναι ότι αυτή την πραγματικό-
τητα καταδίκης σε πνιγμό της ελ-
ληνικής κοινωνίας ετοιμάζεται να
τη διαιωνίσει νομοτελειακά ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Δεν έχει καμία
αντιπρόταση για την Παιδεία ούτε
τολμάει να ψελλίσει ποιον, τελευταία
στιγμή, θα ορίσει υπουργό.

«Τ
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Νεκροφιλίας διαιώνιση

  πορεί να επανεκλεγεί ο
Ντόναλντ Τραμπ έπειτα
από όσα αποκαλύπτονται

ή πρόκειται να αποκαλυφθούν γι’
αυτόν; Η απάντηση, όσο σοκα-
ριστική και αν ακούγεται σε κά-
ποιους, είναι «ναι». Για πολλούς
λόγους. Το Δημοκρατικό Κόμμα
και το φιλελεύθερο αμερικανικό
κατεστημένο συνεχίζουν να μην
πιάνουν τον παλμό του μέσου
Αμερικανού ψηφοφόρου· στον
οποίο ο Τραμπ «μίλησε» στην καρ-
διά, όχι στο μυαλό. Ο Τραμπ μπο-
ρεί και επικοινωνεί με τους ψη-
φοφόρους του παρακάμπτοντας

τα παραδοσιακά μέσα ενημέρω-
σης, τα οποία χρησιμοποιεί ως
σάκο του μποξ για να τους συ-
σπειρώνει. Οι Δημοκρατικοί δεν
έχουν επίσης βρει νέα άφθαρτα
πρόσωπα, που δεν θα κινηθούν
υπερβολικά αριστερά για τα αμε-
ρικανικά δεδομένα αλλά ταυτό-
χρονα θα μπορούν να εμφανι-
σθούν με ένα ποσοστό αντισυ-
στημικότητας. Οσο βγαίνουν
μπροστά ο Ομπάμα και πολύ πε-
ρισσότερο η Χίλαρι Κλίντον, τόσο
ξαναθυμώνει ο ψηφοφόρος του
Τραμπ στην καρδιά της Αμερικής.
Οι εκλογές δεν κρίνονται άλλωστε

στη Νέα Υόρκη ή στο Σαν Φραν-
σίσκο, ούτε στο Λονδίνο ή στο
Παρίσι...

Και βέβαια η οικονομία πάει
καλά, καθώς ακόμη δεν έχουν φα-
νεί οι αρνητικές συνέπειες από
τον εμπορικό πόλεμο με την Κίνα.
Για όλους αυτούς τους λόγους
είναι πολλοί, και όχι απαραίτητα
«τραμπικοί», που πιστεύουν ότι
ακόμη και αν το Ρεπουμπλικανικό
Κόμμα χάσει τη Βουλή των Αντι-
προσώπων στις επικείμενες εκλο-
γές, ο Τραμπ καταδικασθεί από
αυτήν, χωρίς όμως να εκδιωχθεί
από την προεδρία, μπορεί να επα-
νεκλεγεί.

Ακούγεται τρελό, αλλά ζούμε
σε παλαβούς καιρούς.

Ο Roger Cohen, ο αρθρογρά-
φος των New York Times, είπε
κάτι πολύ εύστοχο στην εκδή-
λωσή τους και της «Κ». Τα αρνη-
τικά αποτελέσματα μιας θητείας
Τραμπ μπορεί να εξισορροπηθούν
μακροπρόθεσμα, αν δεν επανε-
κλεγεί. Λίγο το κατενάτσιο του
βαθέος κράτους και των παρα-
δοσιακών θεσμών, λίγο η ρελάνς
του επόμενου προέδρου, θα φέ-
ρουν μία ισορροπία. Δύο όμως
θητείες θα σφραγίσουν για πάντα
την πορεία των ΗΠΑ και η όποια
ζημιά στους θεσμούς και στη διε-
θνή υπόστασή τους θα είναι πλέ-
ον πολύ σημαντική.

Ο Cohen είπε και κάτι άλλο,
που δεν αφορά μόνο τους Αμε-
ρικανούς δημοσιογράφους και
διαμορφωτές της κοινής γνώ-
μης. «Κανείς», τόνισε, «δεν αλ-
λάζει γνώμη επειδή κάποιος τον
έκανε να αισθανθεί βλάκας. Οι
άνθρωποι που δεν σκέπτονται
σαν εσένα δεν είναι λιγότερο
έξυπνοι από σένα». Και κατέ-
ληξε: «Μην ξεχνάτε ότι στο τέ-
λος της ημέρας εκατομμύρια
άνθρωποι τον ψήφισαν».

Μ
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Ενδεχόμενες 
δύο θητείες του Τραμπ
θα σφραγίσουν 
για πάντα την πορεία
των ΗΠΑ και η όποια
ζημιά στους θεσμούς
και στη διεθνή 
υπόστασή τους 
θα είναι πλέον πολύ 
σημαντική.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Πρώτα εντόπισαν τα ηλεκτρονικά
τους ίχνη, μετά κατέγραψαν τους
διαλόγους τους. Ο χρόνος κυλούσε
εις βάρος τους, οι δύο νέοι, όμως,
συνέχιζαν απτόητοι την καθημε-
ρινότητά τους. Ο 31χρονος Π. ετοι-
μαζόταν να παραδώσει την πτυ-
χιακή του εργασία και θα ολοκλή-
ρωνε –έπειτα από χρόνια– τις σπου-
δές του. Ο 27χρονος Κ. είχε παραι-
τηθεί από τη δουλειά του στην Αθή-
να και σε έναν μήνα θα μετανά-
στευε στη Γερμανία για να εργαστεί
εκεί ως τεχνικός ασφαλείας δι-
κτύων. Μέχρι που η Δίωξη Ηλε-
κτρονικού Εγκλήματος εμφανίστη-
κε στην πόρτα τους.

Ηταν Ιούλιος του 2014 όταν συ-
νελήφθησαν για τη διασπορά ενός
κακόβουλου λογισμικού μέσω Fa-
cebook. Σύμφωνα με το κατηγορη-
τήριο είχαν μολύνει περισσότερους
από 25.000 υπολογιστές σε όλον
τον κόσμο, αποκτώντας πρόσβαση
στα προσωπικά δεδομένα και στα
ηλεκτρονικά πορτοφόλια χιλιάδων
χρηστών. Τέσσερα χρόνια μετά κι
ενώ βρίσκεται ακόμη σε ισχύ ο πε-
ριοριστικός όρος απαγόρευσης της
εξόδου τους από τη χώρα, με πρό-
σφατο βούλευμα του Συμβουλίου
Πλημμελειοδικών Αθηνών οι δύο
χάκερ παραπέμπονται σε δίκη στο
Τριμελές Εφετείο Κακουργημάτων.
Η «Κ» παρουσιάζει το χρονικό της
ασυνήθιστης ιστορίας τους και τις
πολύμηνες προσπάθειες των τε-
χνικών του Facebook να θωρακί-
σουν την πλατφόρμα τους απέναντι
στους δύο Ελληνες.

Ηταν Δεκέμβριος του 2013, όταν
τα μέλη της ομάδας ασφαλείας του
Facebook εντόπισαν ύποπτη δρα-
στηριότητα σε χρήστες στην Ελ-
λάδα. Τον Απρίλιο του 2014 ενη-
μέρωσαν σχετικά τη Δίωξη Ηλε-

κτρονικού Εγκλήματος στην Αθήνα.
Μέχρι και τον Ιούνιο του ίδιου έτους
είχαν καταγραφεί 20 ξεχωριστά
κύματα επιθέσεων. Πέρα από την
Ελλάδα, είχαν επηρεαστεί χρήστες
υπολογιστών στην Πολωνία, στη
Νορβηγία, στην Ινδία, στην Πορ-
τογαλία και στις ΗΠΑ. Τεχνικοί της
Microsoft έδωσαν στον ιό των δύο
Ελλήνων την ονομασία «Lecpetex».
Εκείνοι όμως αποκαλούσαν το λο-
γισμικό «Πέπε» και τους μολυσμέ-
νους υπολογιστές «κουνάβια».

Σύμφωνα με το παραπεμπτικό
βούλευμα, κατηγορούνται ότι επι-
σύναπταν τον ιό σε μηνύματα που
έστελναν μέσω Facebook. Εφόσον
ο παραλήπτης άνοιγε το επίμαχο
αρχείο, οι δύο χάκερ αποκτούσαν
πρόσβαση στον υπολογιστή του.
Επειτα χρησιμοποιούσαν την υπο-

λογιστική ισχύ των μολυσμένων
μηχανημάτων για να δημιουργήσουν
ψηφιακά νομίσματα τύπου bitcoin,
ενώ κατηγορούνται και για υποκλο-
πή κωδικών πρόσβασης σε ηλεκτρο-
νικά πορτοφόλια. Εάν κάποιος ανυ-
ποψίαστος χρήστης έμπαινε στο
Facebook, στο email του, ή πραγ-
ματοποιούσε μέσω Διαδικτύου κά-
ποια τραπεζική συναλλαγή και απο-
θήκευε αυτούς τους κωδικούς στον
browser, οι δύο χάκερ είχαν τη δυ-
νατότητα να τους αποσπάσουν.

Σύμφωνα με το κατηγορητήριο,

φέρονται να διατηρούσαν λογα-
ριασμούς στην υπηρεσία μείξης
ψηφιακών νομισμάτων «bitcoin
fog» προκειμένου να αποκρύψουν
τα ίχνη προέλευσής των εσόδων
τους, αλλά και στο ηλεκτρονικό
ανταλλακτήριο «Kraken» όπου θα
μετέτρεπαν τα εικονικά νομίσματα
σε ευρώ. 

Κατηγορούνται ότι μοίραζαν τον
ίδιο ιό και μέσα από «σπασμένες»
εκδόσεις δημοφιλών ηλεκτρονικών
παιχνιδιών που κατέβαζαν οι χρή-
στες από το Διαδίκτυο – κάτι που

και οι δύο συλληφθέντες είχαν αρ-
νηθεί.

Μοιράζονταν το ίδιο πάθος
Στις απολογίες τους μετά τη σύλ-

ληψή τους οι δύο νέοι είπαν ότι
είχαν γνωριστεί τυχαία το 2012 και
μοιράζονταν το ίδιο πάθος για τους
υπολογιστές. Τόνισαν ότι είχαν συν-
θέσει «από το μηδέν» το κακόβουλο
λογισμικό, αξιοποιώντας δικές τους
ιδέες. «Ηταν ένα παιχνίδι. Ηθελα
να δοκιμάσω τις δυνάμεις μου και
τις γνώσεις μου για το κατά πόσον

μπορώ να σπάσω τις άμυνες του
Facebook», υποστήριξε ο ένας. «Επι-
λέξαμε το συγκεκριμένο δίκτυο
γιατί είναι οργανωμένο και παρέχει
ασφάλεια στους χρήστες», είπε ο
άλλος χαρακτηρίζοντας τη διαδι-
κασία «ενδιαφέρουσα πρόκληση».
Και οι δύο υποστήριξαν ότι δεν
αφαίρεσαν bitcoins από τα ηλε-
κτρονικά πορτοφόλια άλλων χρη-
στών. «Δεν μας ενδιέφερε να ζη-
μιώσουμε οικονομικά κάποιον»,
είπε ένας εκ των δύο νέων στον
ανακριτή. Οσο το Facebook προ-

σπαθούσε να αμυνθεί λαμβάνοντας
νέα μέτρα προφύλαξης για τα μέλη
του, οι δύο χάκερ αναζητούσαν άλ-
λους τρόπους για να διαδώσουν τον
ιό σε άλλες ιστοσελίδες και γι’ αυτό,
όπως υποστήριξαν, κρατούσαν αρ-
χεία με όλους αυτούς τους κωδικούς
πρόσβασης που είχαν συλλέξει. Σύμ-
φωνα με την αστυνομία, στο σπίτι
ενός εκ των δύο είχαν βρεθεί 26.610
αρχεία με κωδικούς πρόσβασης άλ-
λων χρηστών.

Πρόταση από τη Γερμανία
Το 2014, λίγες ημέρες μετά τη

σύλληψή του ο 27χρονος είχε μιλή-
σει στην «Κ». «Τελείωσα το σχολείο
στα όρια της βάσης», είχε πει τότε.
«Ακριβώς γιατί το μόνο που με εν-
διέφερε ήταν να γυρίσω σπίτι και
να καθίσω στον υπολογιστή». Τα
τελευταία χρόνια έχει φύγει από
την Αθήνα και ζει στη Βόρεια Ελ-
λάδα. Με εξαίρεση κάποια περιστα-
σιακά μεροκάματα δεν είχε σταθερή
εργασία. Σύμφωνα με τον συνήγορό
του, δικηγόρο Σπύρο Καρανικόλα,
ο Κ. είχε νέα πρόταση για δουλειά
πάνω στο αντικείμενο της ασφάλειας
δικτύων από τη Γερμανία με καλές
μηνιαίες απολαβές. Τον Ιούνιο ζή-
τησε την άρση της απαγόρευσης
εξόδου του από τη χώρα, το αίτημά
του όμως απορρίφθηκε στις αρχές
Σεπτεμβρίου.

Ο κ. Καρανικόλας υποστηρίζει
ότι οι απομαγνητοφωνημένες τη-
λεφωνικές συνομιλίες των δύο νέων
δεν πρέπει να αποτελέσουν μέρος
της δικογραφίας, καθώς δεν ακο-
λουθήθηκε η προβλεπόμενη διαδι-
κασία για τη λήψη τους. «Δεν είχαν
καμία πρόθεση να βλάψουν κάποιον
χρήστη, ούτε αποκόμισαν οικονο-
μικό όφελος», λέει. «Επιμένουμε ότι
τα αδικήματα είναι πλημμεληματι-
κής φύσεως και θα το αποδείξουμε
στο δικαστήριο».

Παραπέμπονται σε δίκη οι χάκερ του Facebook
Ο ιός που ανέπτυξαν οι δύο Ελληνες και οι πολύμηνες προσπάθειες τεχνικών να θωρακίσουν το μέσο κοινωνικής δικτύωσης

<<<<<<

«Ηταν ένα παιχνίδι.
Ηθελα να δοκιμάσω 
τις δυνάμεις μου για 
το κατά πόσον μπορώ 
να σπάσω τις άμυνες
του Facebook», δήλωσε
ένας εκ των δύο νέων.

Οι δύο χάκερ κατηγορούνται ότι επισύναπταν ιό δικής τους έμπνευσης σε μηνύματα που έστελναν μέσω Facebook.
Εφόσον ο παραλήπτης άνοιγε το επίμαχο αρχείο, οι δύο νεαροί αποκτούσαν πρόσβαση στον υπολογιστή του.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Ενα νησί κομμάτια και θρύψαλα, ένα
νησί που κομματιάζεται και μετα-
τρέπεται σε οικοδομικό προϊόν.
Εχουμε άραγε την πολυτέλεια να
πούμε «κομμάτια να γίνει», ειδικά
όταν είναι ένα πανέμορφο νησάκι,
με αρχαιολογικούς θησαυρούς και
πανέμορφες γαλάζιες ακρογιαλιές;
Ο λόγος για το Γυαλί, ένα ηφαιστει-
ογενές μικρό νησί (με έκταση μόλις
4,6 τ.χλμ.), το οποίο ανήκει στον
Δήμο της Νισύρου, από την οποία
απέχει μόλις 3 ναυτικά μίλια. Το
Γυαλί αποτελείται από δύο μέρη,
όπου ορθώνονται δύο λόφοι (190
και 174 μέτρα αντιστοίχως), που
ενώνονται με έναν στενό ισθμό. Η
μορφολογία του νησιού είναι πολύ
όμορφη, ενώ υπάρχουν δάση με
πεύκα και κουμαριές, καθώς και ση-
μεία με πυκνούς θάμνους. Το Γυαλί
έχει ανακηρυχθεί από το 1982 σε
τόπο ιδιαίτερου φυσικού κάλλους.

Το νησί διαθέτει εκμεταλλεύσιμα
κοιτάσματα, περλίτη και οψιανού
στο ανατολικό τμήμα, ελαφρόπε-
τρας στο δυτικό. Το αποτέλεσμα
ήταν να μετατραπεί σε νησί-ντα-
μάρι, όπου εδώ και δεκαετίες σκά-
βεται για να αποκτηθούν τα λατο-
μικά υλικά, με τρόπο και ένταση
που δυσκολεύει δραματικά εάν δεν
κάνει αδύνατη την αποκατάσταση
του τοπίου του νησιού.

Τα κοιτάσματα περλίτη εκμεταλ-

λεύεται η εταιρεία «Περλίτες Αιγαί-
ου», στην οποία έχει παραχωρηθεί
χώρος λατομείου εμβαδού 1.612,481
στρεμμάτων, μέχρι τον Αύγουστο
του 2026 (η μίσθωση ανανεώθηκε
το 2011). Η εξόρυξη περιορίζεται
από την αδειοδότηση αυστηρά σε
δύο τμήματα συνολικής έκτασης
339,66 στρεμμάτων. Στην παραχώ-

ρηση περιλαμβάνεται και δημόσιο
δάσος, καθώς και δημόσια δασική
έκταση εμβαδού περίπου 150 στρεμ-
μάτων, ύστερα από σχετική από-
φαση της Διεύθυνσης Δασών Δω-
δεκανήσου.

Στη σχετική απόφαση παραχώ-
ρησης τονίζεται πως «ιδιαίτερη προ-
σοχή θα δοθεί στην αποφυγή ισχυ-
ρών διαταράξεων του περιβάλλοντος
κατά την κατασκευή του έργου, με
τη διατήρηση των κλίσεων του εδά-
φους στην υπάρχουσα μορφή». Αλή-
θεια, τηρείται ο συγκεκριμένος όρος,
σύμφωνα με τις αρμόδιες αρχές;

Στο Γυαλί έχουν βρεθεί αξιόλογα
αρχαιολογικά ευρήματα (μεταξύ
αυτών νεκροταφείο και ερείπια νε-
ολιθικού οικισμού), με αποτέλεσμα
οι υπηρεσίες του υπουργείου Πο-
λιτισμού να θέτουν συγκεκριμένους
όρους για τις εξορύξεις. Μεταξύ
αυτών είναι και πως η εξόρυξη δεν
πρέπει «να φτάσει στην ακτή, δε-
δομένου ότι ο αιτούμενος χώρος
αποτελεί και το βόρειο άκρο του
νησιού, προκειμένου να μην αλ-
λοιωθεί το ανάγλυφο και το περί-
γραμμα του νησιού». Το ζήτημα

της προστασίας του ανάγλυφου
αναδεικνύεται. Τι γίνεται όμως
στην πράξη;

Τα κοιτάσματα ελαφρόπετρας,
στο δυτικό μέρος του νησιού, εκ-
μεταλλεύεται η εταιρεία «Λάβα Με-
ταλλευτική και Λατομική Α.Ε.», η
οποία ιδρύθηκε το 1952 για να εκ-
μεταλλευθεί το Δημοτικό Ορυχείο,
που βρισκόταν στον χώρο. Το 1977,
η «Λάβα» εξαγοράστηκε από τον
όμιλο «Ηρακλής». Σύμφωνα με τα
στοιχεία της εταιρείας, η παραγω-
γική ικανότητα του ορυχείου του

Γυαλιού αγγίζει το 1.000.000 μετρι-
κούς τόνους τον χρόνο. Σήμερα,
λόγω της συρρίκνωσης της εσωτε-
ρικής αγοράς, το 90% της παραγω-
γής εξάγεται σε πολλές χώρες. «Το
ορυχείο ελαφρόπετρας στο Γυαλί
είναι μοναδικό στον κόσμο τόσο
από άποψη αποθεμάτων όσο και
ποιότητας, γεγονός που έχει καθιε-
ρώσει την εταιρεία σε πρώτη εξα-
γωγική εταιρεία ελαφρόπετρας στον
κόσμο», σημειώνουν εκπρόσωποί
της στην «Κ». Σήμερα η εταιρεία
απασχολεί στο Γυαλί 23 εργαζόμε-

νους, 12 εκ οποίων κατοικούν μό-
νιμα στο νησάκι.

Σήμερα όλο και περισσότεροι
επισκέπτονται το Γυαλί και χαίρον-
ται τις κρυστάλλινες αμμουδερές
παραλίες του. Δεν θα μπορούσε να
είναι αυτός ο δρόμος μιας δεύτερης
ζωής για το Γυαλί;

Το Αιγαίο έχει όντως πολλά νησιά.
Εχουμε όμως την πολυτέλεια (και
το δικαίωμα, απέναντι στις επόμενες
γενιές) να «συρρικνώσουμε» κάποια
απ’ αυτά στο όνομα της όποιας οι-
κονομικής δραστηριότητας;

<<<<<<

Ερώτημα αν τηρούνται
οι όροι της απόφασης
παραχώρησης περί
«αποφυγής ισχυρών
διαταράξεων 
του περιβάλλοντος» 
από τις αρμόδιες αρχές.

Τι μέτρα λαμβάνει η εται-
ρεία «Λάβα» για την περι-
βαλλοντική προστασία στο
Γυαλί; Σύμφωνα με τους εκ-
προσώπους της, «για τη δια-
τήρηση και ενίσχυση της βιο-
ποικιλότητας χρησιμοποιού-
με συστήματα και εργαλεία
που εξασφαλίζουν την απο-
κατάσταση του ορυχείου.
Περισσότερα από 30.000
δενδρύλλια έχουν φυτευθεί
τα τελευταία χρόνια στη νη-
σίδα, τα οποία (μαζί με άλλα
τοπικά φυτά) αναπτύσσονται
σε φυτώριο της εγκατάστα-
σης. Το ορυχείο διαθέτει
εξοπλισμό θαλάσσιας αντιρ-
ρύπανσης καθώς και σχέδιο
διαχείρισης των αποβλήτων
των πλοίων, με σκοπό την
προστασία της θαλάσσιας
βιοποικιλότητας. Επίσης, δια-
θέτει σύστημα ανακύκλωσης
χρησιμοποιούμενων μπατα-
ριών και λιπαντικών οχημά-
των και μηχανημάτων», ση-
μειώνοντας πως υπάρχει εγ-
κεκριμένη Μελέτη Περιβαλ-
λοντικών Επιπτώσεων.
Πώς να προστατεύσεις,
όμως, κάτι που χάνεται; Ο
λόφος της ελαφρόπετρας
παρουσιάζει σήμερα μια χα-
ρακτηριστική όσο και απο-
κρουστική εικόνα νταμαρι-
ού, με αναβαθμίδες, όπου
μεγάλο μέρος του απλά λεί-
πει. Εχει θρυμματιστεί και
μεταφερθεί μακριά.
Υπάρχει τελικά κάποιο όριο
στο σκάψιμο του Γυαλιού;

Μέτρα προστασίαςΕνα νησί 
νταμάρι 
στου Αιγαίου
την άκρη
Το Γυαλί που κόβεται κομμάτια  
για να μετατραπεί σε οικοδομικό προϊόν
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Του απεσταλμένου μας στα ΣΚΟΠΙΑ
ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Ο συνταξιούχος Ντράγκανσκι Στάν-
κοβιτς θα «αναμετρηθεί» την άλλη
Κυριακή στο δημοψήφισμα για τη
συμφωνία των Πρεσπών με τον
29χρονο ιδιωτικό υπάλληλο Μπρά-
νισλαβ Μαρκόφσκι. Η ιστορία και
το θυμικό, κόντρα στον ρεαλισμό
και στο μέλλον. Ο Στάνκοβιτς θα
μποϊκοτάρει το δημοψήφισμα γιατί,
όπως λέει, «με τη συμφωνία ο Ζάεφ
τα δίνει όλα στους Ελληνες». Ο Μαρ-
κόφσκι θα πάει «οπωσδήποτε» να
ψηφίσει και μάλιστα υπέρ της συμ-
φωνίας, γιατί θεωρεί «αναγκαίο ο
μικρός αυτός λαός να ενσωματωθεί
στην Ευρώπη».

Ποιος θα είναι ο νικητής; Με βάση
την εικόνα της δημόσιας συζήτησης
και της αντιπαράθεσης, ουδείς μπο-
ρεί να κάνει ασφαλή εκτίμηση, πόσο
μάλλον πρόβλεψη, για το τι θα γεν-
νήσει η κάλπη. Κάποιοι προεξο-
φλούν την υπερψήφιση της συμ-
φωνίας και μόνο λόγω της πίεσης
του διεθνούς παράγοντα και μερικοί
λένε ότι «θα ψηφίσουν και τα δέντρα,
αν χρειαστεί, προκειμένου να βγει
το “Ναι”». Με μια πρώτη ματιά, πάν-
τως, τίποτα δεν μαρτυράει ότι σε
αυτή τη χώρα εντός ολίγων ημερών
επίκειται ένα δημοψήφισμα που θα
καθορίσει τη μοίρα της.

Η αποκαθήλωση
Διασχίζοντας τον «δρόμο της φι-

λίας», όπως μετονομάστηκε από
τον Ζόραν Ζάεφ ο αυτοκινητόδρομος
από τους Ευζώνους έως τα Σκόπια,
που ο Γκρούεφσκι είχε βαφτίσει
«δρόμο του Μεγάλου Αλεξάνδρου»,
δεν βλέπει κανείς ούτε ένα πανό
ούτε ένα σύνθημα στους τοίχους.
Το ίδιο και στην πόλη των Σκοπίων.
«Αμήχανα» στις όχθες του Βαρδάρη
τα γύψινα και μπρούντζινα αγάλ-
ματα των «ηρώων του μακεδονικού
έθνους» (Γκότσε Ντέλτσεφ, Τσέντο,
Ντάμε Γκρούεφ, Αλέξανδρος, Φί-

λιππος κ.ά.) που είχε τοποθετήσει
ο Νίκολα Γκρούεφσκι, «παρακολου-
θούν» την επιχείρηση απαξίωσής
τους και μαζί και των «ιερών και
οσίων του μακεδονικού έθνους»,
που κατά τους επικριτές του έχει
δρομολογήσει μέσα από τη συμφω-
νία των Πρεσπών ο Ζάεφ.

«Το κλίμα είναι απίστευτα υπο-
τονικό. Θα είστε τυχεροί αν δείτε
κάποια αφίσα ή κάποιο σύνθημα
υπέρ του “Ναι” ή του “Οχι”», μας
λέει παλιός και έμπειρος περί τα πο-

λιτικά φίλος που συναντήσαμε στα
Σκόπια. «Αν κρίνει κανείς από την
κινητικότητα και την πρωτοφανή
συρροή ξένων ηγετών και τις υπο-
σχέσεις που δίνουν στους ανθρώ-
πους, τότε θα καταλήξει εύκολα στο
συμπέρασμα ότι το “Ναι” θα κάνει
περίπατο. Ας μη βιαστούμε όμως,
υπάρχουν και τα υπόγεια ρεύματα.
Να δούμε πώς θα εκφραστεί στην
κάλπη όλος εκείνος ο κόσμος που
τόσα χρόνια γαλουχήθηκε με μια
ακραία πατριωτική ρητορική», το-
νίζει. Και δεν είναι ο μόνος που μας
το επισήμανε.

Η «Κ» επισκέφθηκε τη συνοικία
Σταϊκόφτσι του μεικτού δήμου Χάζι
Μπάμπα, όπου πριν από μερικές
ημέρες ο γ.γ. του ΝΑΤΟ Γενς Στόλ-
τενμπεργκ, με αφορμή τη βοήθεια
που είχε προσφέρει η Συμμαχία στις
καταστροφικές πλημμύρες του 2016,

μίλησε σε πολίτες για την ανάγκη
υπερψήφισης της συμφωνίας και
τα οφέλη που θα αποκομίσουν από
το «Ναι».

Ο Ντράγκανσκι Στάνκοβιτς δεν
ήταν μεταξύ αυτών που πήγαν να
τον ακούσουν και όταν τον ρωτή-
σαμε γιατί, μας είπε: «Δεν καταλα-
βαίνω για ποιον λόγο έρχονται να
μας πείσουν, να μας αλλάξουν τη
γνώμη. Είναι μεγάλο λάθος να κου-
βαλιούνται εδώ από το αμερικανικό
Πεντάγωνο μέχρι την καγκελαρία
και άλλες ισχυρές χώρες, για να προ-
σπαθήσουν να μας επηρεάσουν».

Η νοσοκόμα Βερόνικα Γιακίμοφ-
σκα μάς είπε ότι θα πάει να ψηφίσει,
αλλά θα καταψηφίσει τη συμφωνία.
«Ποια χώρα χρειάστηκε να αλλάξει
το όνομά της για να μπει στην Ε.Ε.;
Με ενοχλεί ότι μας πιέζουν οι ξένοι
να μετονομαστούμε σε Βόρεια Μα-

κεδονία. Αυτό δεν είναι δίκαιο»,
πρόσθεσε.

«Μας αγάπησε ξαφνικά όλος ο
πλανήτης, αυτό το πράγμα δεν έχει
γίνει πουθενά αλλού στον κόσμο,
να έρχονται τόσο πολλοί και τόσο
σπουδαίοι για να μας βάλουν το μα-
χαίρι στον λαιμό για να ψηφίσουμε»,
λέει ο ταξιτζής Γκόραν Κίμοφσκι, ο
οποίος θα πάει να ψηφίσει και μά-
λιστα υπέρ της συμφωνίας. Οπως
λέει αφοπλιστικά, «για να μπούμε
στο ΝΑΤΟ και να μην υπάρχει ο φό-
βος από τους Αλβανούς».

Η Ραντμίλα είναι απόφοιτος του
Τμήματος Πολιτικών Επιστημών
και δεν θέλει να γράψουμε το επώ-
νυμό της. Δεν ήταν η μόνη εξ όσων
μιλήσαμε που αρνήθηκε να μας
απαντήσει στο ερώτημα εάν θα
συμμετάσχουν στο δημοψήφισμα.
«Ο κόσμος φοβάται να εκφραστεί,

έχει διχαστεί, στα σπίτια και στα
καφενεία έχουν χωριστεί σε προ-
δότες και προοδευτικούς, υπάρχει
μίσος», λέει, και την επισήμανση
αυτή μάς την έκαναν και αρκετοί
άλλοι συνομιλητές μας για να υπο-
στηρίζουν την ύπαρξη «βουβού
κύματος διαμαρτυρίας» στην κοι-
νωνία.

«Να τελειώνουμε»
Στα Σκόπια συνηθίζουν να λένε

ότι ο κεντρικός δήμος αποτελεί τη
μεγάλη δύναμη του Ζόραν Ζάεφ και
η αλήθεια είναι ότι οι περισσότεροι
από όσους μιλήσαμε δήλωσαν υπέρ
της συμφωνίας, «για να τελειώνουμε
με αυτό το θέμα». Ο Μπράνισλαβ
Μαρκόφσκι, για παράδειγμα, τάσ-
σεται υπέρ του «Ναι». «Θα πάω να
ψηφίσω σίγουρα. Το θέμα με την
Ελλάδα πρέπει να επιλυθεί. Οφείλω

ως πολίτης αυτής της χώρας να
πάρω θέση, παρόλο που αυτό είναι
θέμα που πρέπει να το λύσουν οι
πολιτικοί. Είναι ανάγκη αυτό το
κράτος και ο μικρός μας λαός να εν-
σωματωθούν στην Ευρώπη».

Μέσα σε μια τέτοια ατμόσφαιρα
δεν μπορεί να μην καταγραφεί η
απουσία ανθελληνικού κλίματος,
κάτι που όπως μας είπαν πολλοί –
και βιώσαμε και οι ίδιοι στο παρελ-
θόν– συμβαίνει για πρώτη φορά σε
περιόδους έξαρσης του προβλήματος
της ονομασίας. Μάλιστα, ένας ηλι-
κιωμένος, ονόματι Τόμισλαβ, μας
είπε στην κεντρική πλατεία των
Σκοπίων, ότι «πρέπει να συγχαρούμε
τα αδέλφια μας τους Ελληνες, που
το 2008 στη σύνοδο του ΝΑΤΟ στο
Βουκουρέστι με τη στάση τους έδω-
σαν ένα ηχηρό χαστούκι στους Αμε-
ρικανούς».

<<<<<<

«Θα πάω να ψηφίσω
σίγουρα. Το θέμα 
με την Ελλάδα πρέπει
να επιλυθεί. Είναι
ανάγκη αυτό το κράτος
και ο μικρός μας λαός
να ενσωματωθούν 
στην Ευρώπη», 
λέει ο Μπράνισλαβ.

Οδοιπορικό
στις δύο
«όχθες»
των Σκοπίων
Λίγο πριν από το δημοψήφισμα, η «Κ» 
βρέθηκε εκεί και μίλησε με πολίτες

«Είναι μεγάλο λάθος να κουβαλιούνται εδώ από το αμερικανικό Πεντάγωνο μέχρι την Kαγκελαρία και άλλες ισχυρές χώρες για να προσπαθήσουν να μας επη-
ρεάσουν», λέει ο Ντράγκανσκι (στη φωτ. αναρτημένο πανό σε κεντρικό σημείο καλεί τους πολίτες να μποϊκοτάρουν το δημοψήφισμα της 30ής Σεπτεμβρίου).
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Η κυβέρνηση και τα κόμματα, Ευ-
ρωπαίοι και Αμερικανοί «πολιορ-
κούν» ασφυκτικά την κοινωνία με
στόχο να την οδηγήσουν κατ’ αρ-
χήν στην κάλπη και εκεί να ψη-
φίσει υπέρ της συμφωνίας για να
ανοίξουν οι πόρτες του ΝΑΤΟ και
της Ε.Ε. Το δίλημμα είναι σκληρό
και έχει διχάσει την κοινωνία, που
ναι μεν θέλει να γίνει η χώρα μέλος
του ΝΑΤΟ και της Ε.Ε., χωρίς όμως
να «ξεπουληθεί το έθνος». Προ-
δότες και πατριώτες δεν υπάρχουν
μόνο στην Ελλάδα με αφορμή τη
συμφωνία.

Ο Ζάεφ και τα στελέχη του κόμ-
ματός του οργανώνουν συγκεν-
τρώσεις οπαδών τους (όχι μαζικές
πάντως), ο ηγέτης των Αλβανών
και κυβερνητικός εταίρος Αλί Αχ-
μέτι σπεύδει σε χωριά με μεικτό
πληθυσμό, όπου, παραβαίνοντας
την έως τώρα τακτική του, κάνει
ομιλίες στη σλαβομακεδονική
γλώσσα, ενώ υψηλόβαθμοι Δυτικοί
αξιωματούχοι σπεύδουν και αυτοί
σε επαρχιακές πόλεις και συνοικίες
για να ενισχύσουν το «Ναι».

Ο «βομβαρδισμός»
Οι υπέρμαχοι της συμφωνίας

έχουν στη διάθεσή τους το σύνολο
σχεδόν των ΜΜΕ, ηλεκτρονικών
και εντύπων, μέσω των οποίων
βομβαρδίζουν τους πολίτες για τα
καλά που θα φέρει η ψήφισή της
και προειδοποιούν για τα δεινά
που θα επιφέρει το «Οχι». Οι αν-

τιτιθέμενοι εμφανίζονται διασπα-
σμένοι ως προς το τι θα πράξουν
στο δημοψήφισμα, αν δηλαδή θα
προσέλθουν στην κάλπη ή θα μποϊ-
κοτάρουν το δημοψήφισμα ώστε
να απονομιμοποιήσουν το αποτέ-
λεσμά του.

Ενα συνονθύλευμα οργανώσεων
της άκρας εθνικιστικής Δεξιάς,
χριστιανικών σωματείων, συλλό-
γων που φέρουν ονόματα κομιτα-
τζήδων του 19ου αιώνα κ.ά., με
επικεφαλής το ανοικτά φιλορωσικό
περιθωριακό κόμμα Ενωμένη Ρω-
σία, δραστηριοποιείται κυρίως μέ-
σω Διαδικτύου, με σύνθημα «Μποϊ-
κοτάρω», υπέρ της αποχής. Μια-
δυο συγκεντρώσεις που επιχείρησε
απέτυχαν παταγωδώς, καθώς δεν

μάζεψε περισσότερο από μερικές
δεκάδες άτομα.

Οσο για τους οπαδούς του κόμ-
ματος της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης, VMRO-DPMNE, που απορ-
ρίπτει τη συμφωνία ως «προδοτι-
κή», αυτοί βιώνουν το δικό τους
δράμα. Η ηγεσία τους, υπό την
πίεση του διεθνούς παράγοντα,
αλλά και τη δαμόκλειο σπάθη των
επικείμενων δικαστικών διώξεων
κορυφαίων στελεχών της για δια-
φθορά κατά την προηγουμένη δια-
κυβέρνηση Γκρούεφσκι –για τον
τέως πρωθυπουργό κυκλοφορεί
ότι μπορεί και πριν ακόμα από το
δημοψήφισμα να οδηγηθεί στη
φυλακή εάν εκδοθεί η απόφαση
του εφετείου που δεν θα ακυρώνει
αυτήν του πρωτοβάθμιου δικα-
στηρίου για φυλάκιση δύο χρό-
νων–, τους έχει καλέσει να πράξουν
κατά συνείδηση. Δίχως να εξηγεί
εάν αυτό αφορά και την ψήφο στη
συμφωνία την οποία το κόμμα έχει
αποκηρύξει! Ούτε και το VMRO
όμως κάνει συγκεντρώσεις και ιδι-
αίτερη φασαρία κατά του δημο-
ψηφίσματος, τροφοδοτώντας έν-
τονη φημολογία ότι με τη στάση
του διευκολύνει τον Ζάεφ.

Τέτοια συρροή ξένων είχε να
παρατηρηθεί στις όχθες του Bαρ-
δάρη από την εποχή (2001) των
ένοπλων συγκρούσεων μεταξύ Αλ-
βανών και Σλαβομακεδόνων. Ο
κατάλογος των υψηλών «επισκε-
πτών» περιλαμβάνει βαριά ονό-

ματα: Μέρκελ, Στόλτενμπεργκ,
Κουρτς, ο υπουργός Αμυνας των
ΗΠΑ Μάτις, ο πρόεδρος του Κο-
σόβου Θάτσι, ο Ντόναλντ Τραμπ
και ο Τζορτζ Μπους ο νεότερος με
μηνύματά τους, το ίδιο και ο Μά-
θιου Νίμιτς, οι επίτροποι της Ε.Ε.
Μογκερίνι και Χαν, ενώ φημολο-
γείται επίσκεψη και του προέδρου
Μακρόν. Και κανείς δεν ξέρει μέχρι
πού θα φτάσει η λίστα έως τις 30
Σεπτεμβρίου. Ο Στόλτενμπεργκ
και ο Χαν, μάλιστα, εκτός από την
πολιτική ηγεσία, μίλησαν και σε
συγκεντρώσεις πολιτών στο χωριό
Σταϊκόφσκι και στην κωμόπολη
Στιπ αντίστοιχα.

Το μήνυμα
Θα αποδώσει τα αναμενόμενα

το ασφυκτικό διεθνές «μαρκάρι-
σμα» υπέρ της συμμετοχής και
του «Ναι» σε μια κοινωνία κου-
ρασμένη, αν όχι απελπισμένη, ή
θα επιφέρει τα αντίθετα αποτε-
λέσματα; Ο αποκαλούμενος στη
διπλωματία «νέος Χόλμπρουκ»,
βοηθός υφυπουργός Εξωτερικών
των ΗΠΑ Μάθιου Πάλμερ, κατά
την επίσκεψή του τον περασμένο
μήνα στα Σκόπια φέρεται να είπε
στην ηγεσία του VMRO ότι το να
μπει η χώρα στο ΝΑΤΟ είναι προς
το εθνικό συμφέρον των ΗΠΑ και
όποιος επιχειρήσει να σταθεί εμ-
πόδιο θα είναι εχθρός τους. Και
κατά τα φαινόμενα, το μήνυμα
ελήφθη.

Η «παρέλαση» ξένων ηγετών και οι πιέσεις

Εχει εμπλακεί η Ρωσία στο δημο-
ψήφισμα; Εμφανώς όχι, πέραν των
δηλώσεων του Κρεμλίνου ότι η Μό-
σχα αντιτίθεται στην ένταξη της
χώρας στο ΝΑΤΟ. Τόσο όμως ο Αμε-
ρικανός υπουργός Αμυνας Μάτις
και ο γ.γ. του ΝΑΤΟ Στόλτενμπεργκ
όσο και ο δυτικός Τύπος προειδο-
ποιούν περί ενεργής ρωσικής πα-
ρέμβασης μέσω διασποράς ψευδών
πληροφοριών, με τον πρωθυπουργό
Ζάεφ πάντως να δηλώνει πως δεν
διαθέτει ενδείξεις επ’ αυτού. Ουδείς
μπορεί να αποκλείσει καλά οργα-
νωμένη επιχείρηση επηρεασμού
της κοινής γνώμης μέσω διακίνησης
fake news στο Διαδίκτυο, και οι
Ρώσοι έχει αποδειχθεί ότι δου-
λεύουν πολύ καλά τη «μηχανή»
ψευδών ειδήσεων.

Το βέβαιο είναι ότι την εκστρα-
τεία υπέρ της αποχής και του «Οχι»
έχει επωμισθεί ένα ασήμαντο και
μη μετρήσιμο από άποψη επιρροής
στο εκλογικό σώμα κόμμα – αυτό
της «Ενωμένης Μακεδονίας». Ο
ηγέτης του, κάποιος Γιάνκο Μπά-
τσεφ, υπήρξε ιδρυτής ενός άλλου
μικρού κόμματος με την επωνυμία
«Λαϊκό Κίνημα για τη Μακεδονία»,
που συνεργάστηκε με το VMRO
χωρίς να εκλέξει βουλευτή.

Τον Ιανουάριο του 2018 μετονο-
μάστηκε σε «Ενωμένη Μακεδονία»,
κατά το «Ενωμένη Ρωσία» του Πού-
τιν, υιοθέτησε φιλορωσική ατζέντα

και κάλεσε τη Βουλή της χώρας να
ανακαλέσει ψηφίσματά του που
όριζαν ως στρατηγικό στόχο την
ένταξη στο ΝΑΤΟ και στην Ε.Ε.

Σχεδόν δύο μήνες μετά και συγ-
κεκριμένα στις 3 Μαρτίου κάλεσε
στα Σκόπια ως ομιλητή σε ανοιχτή
συζήτηση με θέμα «η Δημοκρατία
της Μακεδονίας - Ενταξη στην Ευ-
ρασιατική Ενωση» τον υπερεθνικι-
στή και φερόμενο ως μυστικό σύμ-
βουλο του Πούτιν, Αλεξάντερ Ντουγ-
κίν. Παρεμβαίνοντας στη συζήτηση,
ο Ντουγκίν είπε μεταξύ άλλων: «Εάν
στη Ρωσία ετίθετο ο όρος να εγκα-
ταλείψει το όνομά της για να επι-
στρέψει στο G8, ο λαός μας δεν θα
το επέτρεπε. Είμαστε Ρώσοι και
είστε Μακεδόνες, αισθάνεστε Μα-
κεδόνες. Γιατί ν’ αλλάξετε όνομα;».
Η Μόσχα, πάντως, στήριξε και στη-
ρίζει το εθνικιστικό VMRO, με τον
διεθνή Τύπο (Politico) να παρου-
σιάζει τη ρωσική πρεσβεία στα Σκό-
πια ως «φωλιά κατασκόπων».

<<<<<<

Την εκστρατεία υπέρ
της αποχής και του
«Οχι» έχει επωμισθεί
ένα ασήμαντο κόμμα –
αυτό της «Ενωμένης
Μακεδονίας».

Μύθοι και αλήθειες
για τον ρωσικό παράγοντα

Τα αγάλματα «ηρώων του μακεδονι-
κού έθνους» που είχε τοποθετήσει ο
Γκρούεφσκι παρακολουθούν αμήχα-
να την επιχείρηση απαξίωσής τους.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Με δύο διαφορετικές γραμμές, πη-
γαίνουν ΣΥΡΙΖΑ, Ν.Δ. και ΚΙΝΑΛ
στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Από
τη μία, το κυβερνών κόμμα θέλει
να υλοποιήσει μέσω των τοπικών
εκλογών το στρατηγικής φύσεως
διακύβευμα, της δημιουργίας «προ-
οδευτικού πόλου», και ως εκ τούτου
είναι βέβαιο πως θα στηρίξει πρό-
σωπα που δεν ανήκουν απαραίτητα
στον στενό κομματικό του πυρήνα.
Αντιθέτως, η Ν.Δ., το κόμμα με τον
πιο ισχυρό παραδοσιακά κομματικό
μηχανισμό, θα έχει παντού δικούς
της υποψηφίους. Στην ίδια λογική
κινείται και η Χαρ. Τρικούπη, που
μέσω των αυτοδιοικητικών θέλει
να κρατήσει δυνάμεις.

Οσον αφορά τις 13 περιφέρειες
της χώρας, τα σενάρια έχουν ως
εξής:
Αττική. Βούληση του ΣΥΡΙΖΑ είναι
να κατέλθει εκ νέου η Ρένα Δούρου,
η οποία ωστόσο δεν έχει ακόμη
εκδηλώσει τις προθέσεις της, καθώς
υπάρχει σενάριο που τη θέλει να
μεταπηδά στη Βουλή. Από πλευράς
ΚΙΝΑΛ, βέβαιη είναι η υποψηφιό-
τητα του Γιάννη Σγουρού, ενώ από
πλευράς Ν.Δ. στις εν εξελίξει ζυ-
μώσεις με επίκεντρο τον δήμαρχο
Περιστερίου Ανδρέα Παχατουρίδη
και του Αμαρουσίου Γιώργου Πα-
τούλη, φαίνεται πως προκρίνεται
ο πρώτος.
Θεσσαλία. Από πλευράς Ν.Δ. θα
είναι ξανά υποψήφιος ο νυν περι-
φερειάρχης Κώστας Αγοραστός,
ενώ από πλευράς ΚΙΝΑΛ θα στη-
ριχθεί ο κ. Τσιλιμίγκας, που δεν
αποκλείεται να πάρει τις «ευλογίες»
και του ΣΥΡΙΖΑ.
Αν. Μακεδονία και Θράκη. Ο Χρήστος
Μέτιος, ο οποίος ήταν ανάμεσα
στους 50 που υπέγραψαν υπέρ του
Κυριάκου Μητσοτάκη για την ηγε-
σία της Ν.Δ., αναμένεται να διεκ-
δικήσει εκ νέου την περιφέρεια.
Από πλευράς ΚΙΝΑΛ έχει γίνει κρού-
ση στον πρώην υπουργό Γιώργο
Πεταλωτή, ενώ ακούγεται και το
όνομα του κ. Τιμοσίδη, πρώην υφυ-
πουργού Υγείας.
Πελοπόννησος. Στην περιφέρεια
αυτή γίνονται έντονες παρασκη-
νιακές ζυμώσεις. Ο νυν περιφερει-
άρχης, προερχόμενος από τη Ν.Δ.,
Πέτρος Τατούλης, έχει ανακοινώσει
πως θα είναι εκ νέου υποψήφιος,
με την Πειραιώς να έχει αποκλείσει
τη στήριξή του. Από τη Ν.Δ. φαίνεται
πως προκρίνεται η υποψηφιότητα
του δημάρχου Καλαμάτας, Πανα-
γιώτη Νίκα. Από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ
συζητείται το όνομα του κ. Δέδε,
γενικού γραμματέα του υπουργείου
Υποδομών, ενώ από το ΚΙΝΑΛ συ-
ζητείται το όνομα της Νάντιας Γιαν-
νακοπούλου, ενώ λέγεται πως
ασκούνται σημαντικές πιέσεις και
στον πρώην υπουργό Γιάννη Μα-
νιάτη, ο οποίος δεν ενδιαφέρεται.
Ηπειρος. Υποψήφιος της Ν.Δ. θα
είναι ξανά ο νυν περιφερειάρχης
Αλέκος Καχριμάνης, ενώ το ΚΙΝΑΛ

προσανατολίζεται στην υποψηφιό-
τητα του πρώην βουλευτή του ΠΑ-
ΣΟΚ Θανάση Οικονόμου. Ανεξάρ-
τητος θα κατέβει ο επικοινωνιολόγος
Σπύρος Ριζόπουλος.
Στερεά Ελλάδα. Μετά την αποχώ-
ρηση του Κώστα Μπακογιάννη για
τον Δήμο Αθηναίων, αποτελεί γρίφο
για τη Ν.Δ. Οι πιέσεις στον Σίμο
Κεδίκογλου δεν φαίνεται να απο-
δίδουν. Ο ΣΥΡΙΖΑ προσανατολίζεται
προς τον Βαγγέλη Αποστόλου,
πρώην υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ενώ το ΚΙΝΑΛ κοιτάει την
Κατερίνα Μπατζελή, πρώην βου-
λευτή Φθιώτιδας.
Νότιο Αιγαίο. «Γαλάζιος» υποψήφιος
θα είναι ο νυν περιφερειάρχης κ.
Χατζημάρκος, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ εξετάζει
τον κ. Σαντορινιό. Από το ΚΙΝΑΛ
πιθανός υποψήφιος θα είναι ο κ.
Νικητιάδης, πρώην υφυπουργός
Τουρισμού.
Βόρειο Αιγαίο. Στην Πειραιώς έχουν
αποκλείσει τη στήριξη της νυν πε-
ριφερειάρχου Χριστιάνας Καλογή-
ρου, χωρίς ωστόσο να έχει βρεθεί
ποιος θα πάρει το χρίσμα. Από το
ΚΙΝΑΛ, πιθανότατα υποψήφιος θα
είναι ο Σταμάτης Μαλέλης, που ίσως
στηριχθεί και από τη Ν.Δ.
Ιόνια Νησιά. Ο νυν περιφερειάρχης
Θεόδωρος Γαλιατσάτος θα είναι
εκ νέου υποψήφιος του ΣΥΡΙΖΑ,
ενώ από τη Ν.Δ. πιθανό θεωρείται

το χρίσμα στον γεωπόνο Κώστα
Καρβούνη.
Κρήτη. Το φαβορί είναι ο νυν περι-
φερειάρχης Σταύρος Αρναουτάκης,
ο οποίος θα έχει τη στήριξη τόσο
του ΚΙΝΑΛ, από το οποίο προέρχε-
ται, όσο και του ΣΥΡΙΖΑ. Αίνιγμα
αποτελούν οι προθέσεις της Ν.Δ.
Κεντρική Μακεδονία. Εδώ θα είναι
εκ νέου υποψήφιος από τη Ν.Δ.
ο Απόστολος Τζιτζικώστας, ενώ
από το ΚΙΝΑΛ εξετάζεται το όνομα
του πρώην υπουργού Γιάννη Μαγ-
κριώτη.
Δυτική Μακεδονία. Από πλευράς ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα είναι εκ νέου υποψήφιος
ο νυν περιφερειάρχης Θεόδωρος
Καρυπίδης, ο οποίος το 2014 είχε
μόνο τη στήριξη των ΑΝΕΛ. Από το
ΚΙΝΑΛ πιθανή υποψηφιότητα είναι
αυτή της Γεωργίας Ζεμπιλιάδου.
Στη Ν.Δ. έχει συζητηθεί το όνομα
του Γιώργου Κασαπίδη, ωστόσο εξε-
τάζονται και άλλες λύσεις.
Δυτική Ελλάδα. Ο νυν περιφερει-
άρχης Απόστολος Κατσιφάρας θα
έχει όπως φαίνεται τη στήριξη
τόσο του ΚΙΝΑΛ όσο και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Από τη Ν.Δ. πιέσεις ασκούν-
ται στον βουλευτή Ανδρέα Κατσα-
νιώτη, ο οποίος ωστόσο θέλει να
παραμείνει στη Βουλή. Εναλλακτι-
κό «γαλάζιο» σενάριο είναι ο πρώην
δήμαρχος Ναυπάκτου, Θανάσης
Παπαθανάσης.

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Ενα πολυεπίπεδο σχέδιο πολιτικού
«εγκλωβισμού» του ΚΙΝΑΛ και
μετακίνησης του ΣΥΡΙΖΑ προς
την Κεντροαριστερά προωθεί το
Μέγαρο Μαξίμου στην πορεία
προς τις προσεχείς εκλογές, που
εάν δεν υπάρξουν άλλες εξελίξεις,
όπως, για παράδειγμα, η μη απο-
δοχή της πρότασης της κυβέρ-
νησης για αναστολή της περικο-
πής των συντάξεων, έχει «κλει-
δώσει» ότι θα πραγματοποιηθούν
τον προσεχή Μάιο.

Οι συστηματικές επιθέσεις κυ-
βερνητικών στελεχών κατά της
κ. Φώφης Γεννηματά, ότι συμ-
πλέει πλήρως με τον κ. Κυρ. Μη-
τσοτάκη και ότι διαμορφώνει
σκηνικό συγκυβέρνησης μεταξύ
Ν.Δ. και ΚΙΝΑΛ μετά την επερ-
χόμενη εκλογική αναμέτρηση,
αποτελούν απλώς την κορυφή
του παγόβουνου στη στρατηγική
του πρωθυπουργού Αλ. Τσίπρα:
τους επόμενους μήνες, θα αξιο-
ποιηθούν ως πρόσθετα «εργα-
λεία» μια σειρά από άλλα θέματα,
από την επιλογή υποψηφίων στις
εκλογές στην Τοπική Αυτοδιοί-
κηση και τις συμμαχίες σε ευρω-
παϊκό επίπεδο ενόψει ευρωεκλο-
γών μέχρι την αναθεώρηση του
Συντάγματος και τα νέα «ανοίγ-
ματα» προς τη δεξαμενή της Κεν-
τροαριστεράς μέσω της κατάρ-
τισης των ψηφοδελτίων, αλλά
και του ανασχηματισμού που
υποχρεωτικά θα κάνει ο κ. Τσί-
πρας, εάν ο κ. Π. Καμμένος υλο-
ποιήσει την απειλή του για απο-

χώρηση των ΑΝΕΛ από το κυ-
βερνητικό σχήμα.

Στις επερχόμενες εκλογές για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση αποτελεί
ειλημμένη απόφαση ο ΣΥΡΙΖΑ να
στηρίξει υποψηφίους που είχαν
υποστηριχθεί το 2014 από το ΠΑ-
ΣΟΚ, εάν έχουν ιδιαίτερα αυξη-
μένες πιθανότητες επανεκλογής.
Ηδη αποτελεί κοινό μυστικό ότι
θα στηριχθούν οι υποψηφιότητες

του κ. Απ. Κατσιφάρα στην Περι-
φέρεια Δυτικής Ελλάδας και του
κ. Στ. Αρναουτάκη στην Κρήτη.
Επίσης, θεωρείται πολύ πιθανό
να στηριχθεί και ο κ. Ν. Τσιλιμίγκας
στην Οεριφέρεια Θεσσαλίας, ενώ
από τη συνάντηση που είχε με-
ρικούς μήνες πριν με τον κ. Τσί-
πρα, είναι σαφές πως εάν ο κ. Γ.
Μπουτάρης επιλέξει να είναι εκ
νέου υποψήφιος για τον Δήμο
Θεσσαλονίκης, θα έχει τις «ευλο-
γίες» του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ αντίστοιχες
«ωσμώσεις» θα υπάρξουν και σε
μια σειρά από περιφερειακούς
δήμους. Η στόχευση των συγκε-
κριμένων επιλογών δεν αποτελεί
μόνο απόπειρα το κυβερνών κόμ-
μα να εμφανιστεί ενισχυμένο

στον αυτοδιοικητικό εκλογικό
χάρτη. Αποτελεί έμμεσο μήνυμα
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει εγκαταλείψει
το αυστηρά «αριστερό» του πρό-
σημο και πλέον κινείται και στον
χώρο της Κεντροαριστεράς.

Η αναθεώρηση
Την ίδια επιδίωξη θα υπηρετεί

και η πρόταση που θα κατατεθεί
τον επόμενο μήνα, με την έναρξη
των εργασιών της Ολομέλειας
της Βουλής, για τη συνταγματική
αναθεώρηση. Οπως αναφέρουν
κυβερνητικά στελέχη, ο κ. Τσί-
πρας έχει αποφασίσει να ενσω-
ματώσει στην εισήγηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη συνταγματική ανα-
θεώρηση πολλές από τις προτά-
σεις που είχε καταθέσει με επι-
στολή της προς τους πολιτικούς
αρχηγούς η κ. Φώφη Γεννηματά
την περασμένη άνοιξη. Μεταξύ
άλλων, πεδία συγκλίσεων λέγεται
πως μπορεί να υπάρξουν αναφο-
ρικά με την ενίσχυση των αρμο-
διοτήτων του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας και την αλλαγή του
τρόπου εκλογής του ώστε να μην
υπάρχει ο κίνδυνος πρόωρης διά-
λυσης της Βουλής, η εισαγωγή
δικλίδων ώστε να διασφαλίζεται
ο σταθερός εκλογικός κύκλος και,
βεβαίως, η κατάργηση προνομίων
του πολιτικού συστήματος, με
χαρακτηριστικότερο παράδειγμα
τον νόμο περί ευθύνης υπουργών.
Μόνο ζήτημα στο οποίο ο κ. Τσί-
πρας φέρεται να είναι κάθετος
είναι να μην αναθεωρηθεί το άρ-
θρο 16 για τα μη κρατικά πανε-
πιστήμια, παρότι περιλαμβάνεται

στην πρόταση του ΚΙΝΑΛ. Ση-
μειώνεται ότι η Χαριλάου Τρι-
κούπη έχει αποφασίσει να συμ-
βάλει στην εκκίνηση της αναθε-
ωρητικής διαδικασίας, παρότι θα
κατηγορήσει το Μέγαρο Μαξίμου
ότι την «εργαλειοποιεί» ενόψει
των επερχόμενων εκλογών.

Παράλληλα, η μετακίνηση του
ΣΥΡΙΖΑ προς την Κεντροαριστερά
και η άσκηση πίεσης προς την
κ. Φώφη Γεννηματά θα αποτυ-
πωθούν και στο επίπεδο των συμ-
μαχιών σε ευρωπαϊκό επίπεδο
ενόψει ευρωεκλογών. Ο κ. Τσί-
πρας ευνοεί την προοπτική προ-
εκλογικών ή μετεκλογικών συ-
νεργασιών μεταξύ Ευρωπαϊκής
Αριστεράς και Ευρωπαϊκού Σο-
σιαλιστικού Κόμματος (ΕΣΚ) και
πρωταγωνιστεί στις σχετικές πα-
ρασκηνιακές διεργασίες, παρά
την εκπεφρασμένη δυσφορία της
ηγεσίας της Χαριλάου Τρικούπη.
Μάλιστα, κορυφαία στελέχη του
ΚΙΝΑΛ αναγνωρίζουν πως εάν ο
κ. Τσίπρας επιτύχει να ρυμουλ-
κήσει, σε μια συνεργασία με το
ΕΣΚ, το γερμανικό Die Linke και
το Podemos, η κ. Φώφη Γεννη-
ματά δεν θα έχει περιθώρια αν-
τίστασης. Τέλος, όπως λέγεται,
εάν ο κ. Καμμένος υλοποιήσει τις
απειλές του για αποχώρηση από
την κυβέρνηση, οι αλλαγές στο
κυβερνητικό σχήμα θα έχουν και
πάλι άρωμα διεύρυνσης. Οχι μόνο
με στελέχη από το παλαιό ΠΑΣΟΚ,
όπως η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννα-
κοπούλου, αλλά και από το εκ-
συγχρονιστικό μπλοκ, όπως η κ.
Μυρσίνη Ζορμπά.

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Μπορεί να σας φανεί παράδοξο,
αλλά βρίσκεις στελέχη οργανισμών,
τραπεζών και κυβερνήσεων που
αναγνωρίζουν στην κυβέρνηση
Τσίπρα την προσπάθεια να «σπρώ-
ξει τις μεταρρυθμίσεις που χρει-
άζεται η Ελλάδα». Δεν αποτελούν
την πλειοψηφία, κάθε άλλο. Ολοι
γνωρίζουν πως η Ελλάδα θα μετρή-
σει από την ώρα που θα αναλάβει
μια κυβέρνηση «liberal». Πάντως,
ο κ. Τσακαλώτος μπερδεύει με μα-
εστρία τους ακροατές του. Από τότε
που σταμάτησε τα «μαθήματα σο-
σιαλισμού», οι εκπρόσωποι των
αγορών δεν τον ξεχωρίζουν από
τον τυπικό αγγλοσάξονα «liberal».
Αυτοί που μπερδεύονται είναι στην
Κουμουνδούρου: liberal είναι μόνον
οι νεο-φιλελεύθεροι εναντίον των
οποίων ξιφουλκεί ο κ. Τσίπρας.
Ισως επειδή κανείς δεν του έχει
εξηγήσει επαρκώς ότι αυτό το είδος

των πολιτικών δεν υπάρχει πια.
Αν του εξηγήσει η κυρία Μέρκελ,

που υπηρετεί το ρεύμα του γερμα-
νικού ordoliberalism, ένα μείγμα
λαϊκής Δεξιάς με κοινωνικό πρό-
σωπο, που αναγνωρίζει καθοδη-
γητικό ρόλο στην κεντρική κυβέρ-
νηση, τότε ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
θα έχει καταλάβει τι τον περιμένει.
Κατά τη γερμανική αυτή αντίληψη
της ευταξίας, η ελληνική οικονομία
θα έχει στρώσει όταν κανείς πλέον
δεν θα ενδιαφέρεται για όσα συμ-
βαίνουν στην Ελλάδα. Η γραμμή

των Ευρωπαίων είναι «ξεχάστε τους
Ελληνες». Γραμμή καταστροφική
ιδίως στον βραχύ ορίζοντα στον
οποίο θα συνεχίσει να κυβερνά ο
κ. Τσίπρας. Κυρίως επειδή περιμέ-
νουμε, οι κάτοικοι αυτής της χώρας,
να δούμε την «καλύτερη μέρα μετά
τα μνημόνια». Μια χώρα όπου δεν
συμβαίνει «τίποτε» δεν είναι μια
χώρα που δεν έχει προβλήματα.
Το αντίθετο ακριβώς ισχύει. Γι’
αυτό και ο κ. Τσακαλώτος δεν μπό-
ρεσε, στο Λονδίνο όπου μίλησε σε
επενδυτικούς κύκλους, να πείσει
για τίποτε πέραν των καλών του
προθέσεων. Λεφτά δεν έφερε!

Για να ξεφύγει η χώρα από την
παγίδα στασιμότητας, πρέπει να
διπλασιάσει το μέγεθος των επεν-
δύσεων στην επιχειρηματική οι-
κονομία. Ποιος θα δώσει τον τόνο;
Θα έρθουν οι διεθνείς επενδυτές;
Ισως κάποτε! Η βιασύνη με την
οποία η κυβέρνηση επιχειρεί να
παρέμβει στην οικονομία δημιούρ-

γησε ήδη αμφιβολίες. Οι απειλές
που εκστομίζουν με την παραμικρή
σύγκρουση επίλεκτα στελέχη της,
τα εμπόδια στη λειτουργία των τρα-
πεζών (παρέμβαση στον διαγωνι-
σμό για το νοσοκομείο «Ντυνάν»,
προστασία ξενοδόχου μεγαλοοφει-
λέτη των τραπεζών), οι παρεμβάσεις
στη Δικαιοσύνη και στο εργασιακό
περιβάλλον δεν διευκολύνουν. Σε
τελευταία ανάλυση, ο καιρός περνά
γρήγορα και οι επενδυτές κρίνουν
σοφότερο να περιμένουν μέχρις
ότου φανεί αν ο κ. Μητσοτάκης θα
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων
και θα βρει τον δρόμο για να εφαρ-
μόσει όσα περιγράφει.

Σε κάθε περίπτωση, το τέλος των
μνημονίων αντί να φέρει το τέλος
της λιτότητας και της μιζέριας που
τη συνοδεύει, σπέρνει, για την ώρα,
πρόσθετη ανησυχία και βαθιά απο-
γοήτευση. Ξεχωρίζουν δύο μεγάλα
προβλήματα. Το ένα συνδέεται με
την εμμονή του πρωθυπουργού

στην πάσα (δική μας) θυσία προ-
κειμένου να εξασφαλίζονται παχυλά
φοροπλεονάσματα πέραν των κα-
νονικών πληρωμών των τόκων επί
του ήδη μεγαλύτερου δανεισμού
μας. Το δεύτερο είναι η αδιαφορία
του πρωθυπουργού για την κατά-
σταση με τις τράπεζες, οι οποίες
παραμένουν βουτηγμένες στα «κακά
τους δάνεια», θέμα για το οποίο θα
μιλήσουμε την επόμενη εβδομάδα.

Η Ελλάδα μετατράπηκε σε «αποι-
κία δημοσιονομικών πλεονασμά-
των», κατάσταση απαράδεκτη για
κράτος της Ευρωζώνης. Αυτό που
ζητείται από τα κράτη διά του Συμ-
φώνου Σταθερότητας είναι να μην
ξεπερνά το έλλειμμα της γενικής
κυβέρνησης το 3% του ΑΕΠ. Που-
θενά δεν είναι γραμμένο ότι είμαστε
υποχρεωμένοι να πετυχαίνουμε
υπερπλεόνασμα, γι’ αυτό άλλωστε
δεν υπάρχει καν η λέξη αυτή σε κα-
μία άλλη γλώσσα. Η επινόηση Τσί-
πρα - Μοσκοβισί δεν είναι τίποτε

περισσότερο από το όνομα που έδω-
σαν στη νέα λιτότητα, δηλαδή από
το σκοινί με το οποίο θα κρεμάσουν
τη μεταμνημονιακή Ελλάδα.

Σε μια κανονική χώρα, με την
τρέχουσα φορολογία θα πληρώναμε
τους τόκους μας, αλλά το κράτος
θα είχε τη δυνατότητα να χρημα-
τοδοτήσει από την αγορά μικρά
αλλά επαρκή ελλείμματα για να
υποστηριχθούν ειδικές επενδυτικές
δράσεις δρομολόγησης της ανά-
πτυξης. Φορολογικά κίνητρα, ένα
σκούντημα στην κατανάλωση με
τη μείωση ειδικών φόρων, μια συμ-
μετοχή σε έργα υποδομής, αφού η
επιστροφή του κράτους είναι απα-
ραίτητος όρος επανεκκίνησης της
οικονομίας. Οσο ο κ. Τσίπρας κοι-
μάται ήσυχος πάνω στο «μαξιλάρι»
των δανεικών, το οποίο θα σκίσει
για να μπορεί να πληρώνει τους
δανειστές, τόσο πάνε χαμένα τα
ενθαρρυντικά λόγια του κ. Τσακα-
λώτου προς τους επενδυτές.

<<<<<<

Στις αυτοδιοικητικές
εκλογές θα στηρίξει και
υποστηριχθέντες από 
το ΠΑΣΟΚ το 2014, ενώ
προωθεί συμμαχίες και
σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

<<<<<<

Το υπερπλεόνασμα, 
που επινόησαν Τσίπρας -
Μοσκοβισί, δεν είναι 
τίποτε περισσότερο 
από το όνομα που έδω-
σαν στη νέα λιτότητα.

<<<<<<

Ν.Δ. και ΚΙΝΑΛ θα έχουν
παντού δικούς τους 
υποψηφίους.

Ο κ. Αλέξης Τσίπρας (εδώ, σε παλαιότερη ομιλία του στην Κεντρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ) προτίθεται να στείλει έμμεσο μήνυμα προς όλους ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ έχει εγκαταλείψει το αυστηρά «αριστερό» του πρόσημο και κινείται πλέον και στον χώρο της Κεντροαριστεράς.
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Σχέδιο Μαξίμου για πολιτικό
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Με άνοιγμα του ΣΥΡΙΖΑ στην Κεντροαριστερά και εκλογικές συνεργασίες

Τα πρώτα ονόματα
για τις Περιφέρειες
Η εκλογική στρατηγική των κομμάτων
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Αποικία δημοσιονομικών πλεονασμάτων
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Του ΘΟΔΩΡΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ*

Ποιες αξίες πιστεύουμε ότι πρέπει
να μαθαίνουν τα παιδιά μας στο
σπίτι; Ποιους δεν θα θέλαμε για
γείτονες; Πόσο εμπιστευόμαστε
τους άλλους; Οι απαντήσεις σε
ερωτήσεις σαν και αυτές, όταν γί-
νονται σε επίπεδο μιας ολόκληρης
χώρας, μπορούν να χαρτογραφή-
σουν τις αξίες μιας ολόκληρης κοι-
νωνίας. Αυτός είναι ο στόχος της
νέας έρευνας της διαΝΕΟσις. 

H World Values Survey (WVS)
είναι μια παγκόσμια έρευνα που
διεξάγεται από το 1981 σε δεκάδες
χώρες του κόσμου. Η έρευνα πε-
ριλαμβάνει ένα ερωτηματολόγιο
σχεδόν 300 ερωτήσεων, κοινό σε
όλες τις χώρες, που διεξάγεται με
αυστηρές, κοινές προδιαγραφές
σε «κύματα», περίπου κάθε πέντε
χρόνια. Μέχρι τώρα έχουν διεξαχ-
θεί έξι «κύματα» της έρευνας και
αυτή την εποχή διεξάγεται το
έβδομο. 

Το 2017, η διαΝΕΟσις σε συ-
νεργασία με το ΕΚΚΕ ανέλαβε να
σχεδιάσει και να υλοποιήσει τη
συμμετοχή της Ελλάδας στο έβδο-
μο «κύμα». Τα αποτελέσματά αυ-
τής της έρευνας, σε συνδυασμό
και με τα αποτελέσματα της άλλης
μεγάλης έρευνας της διαΝΕΟσις,
«Τι πιστεύουν οι Eλληνες», δίνουν
μια πολυεπίπεδη εικόνα για το τι
σκεφτόμαστε, τι πιστεύουμε και
τι θεωρούμε σημαντικό ως λαός. 

Η WVS στην Ελλάδα διεξήχθη
τον Σεπτέμβριο και τον Οκτώβριο
του 2017 σε δείγμα 1.200 νοικο-
κυριών με προσωπικές συνεντεύ-
ξεις. Την ευθύνη του σχεδιασμού
του ερωτηματολογίου και την επι-
μέλεια της έρευνας είχε ο καθη-
γητής Κοινωνιολογίας του Πανε-
πιστημίου Πελοποννήσου Σωκρά-
της Κονιόρδος, ενώ την εκτέλεση
της έρευνας ανέλαβε η Metron
Analysis. 

Οι θεσμοί
Χαρακτηριστικά δυσοίωνα είναι

τα ευρήματα της έρευνας που
έχουν να κάνουν με την εμπιστο-
σύνη. Οι Eλληνες εμπιστεύονται
σε ποσοστά άνω του 50% μόνο
πέντε θεσμούς: Τα πανεπιστήμια,
τις Ενοπλες Δυνάμεις, την Αστυ-
νομία, την Εκκλησία και τα δικα-
στήρια. Θεσμοί όπως το Κοινοβού-
λιο, ο Τύπος, η κυβέρνηση ή τα
πολιτικά κόμματα έχουν ποσοστά
εμπιστοσύνης κάτω του 15%.  

Το φαινόμενο, όμως, δεν αφορά

τους θεσμούς. Οι Ελληνες δεν μοι-
άζουν να εμπιστεύονται ούτε τους
άλλους ανθρώπους: περισσότεροι
από εννιά στους δέκα διαφωνούν
με την άποψη ότι οι περισσότεροι
άνθρωποι είναι άξιοι εμπιστοσύ-
νης, μόνο 61% εμπιστεύονται τους
γείτονές τους, και μόνο ένας στους
πέντε εμπιστεύεται ανθρώπους άλ-
λης εθνικότητας ή θρησκείας. Η
δυσπιστία είναι ακόμα πιο έντονη
απέναντι σε ανθρώπους που συ-
ναντάμε για πρώτη φορά: μόνο
ένας στους 10 Ελληνες δηλώνει
έτοιμος να εμπιστευθεί καινούρ-
γιους ανθρώπους στη ζωή του.  

Η κρίση φαίνεται ότι επιδείνωσε
την κατάσταση. Στο European Va-
lues Survey του 2008, το ποσοστό
των Ελλήνων που πίστευε πως οι
περισσότεροι άνθρωποι είναι άξιοι
εμπιστοσύνης το 2008 ήταν 20,7%
– υπερδιπλάσιο από το σημερινό.

Οι διαδοχικές διαψεύσεις της πε-
ριόδου των μνημονίων αντανα-
κλώνται και στην αποξένωση από
την πολιτική που εκφράζεται στις
απαντήσεις των ερωτηθέντων. Μό-
λις ένας στους τρεις Ελληνες θεωρεί
ότι η πολιτική είναι κάτι σημαντικό
για τη ζωή του. Αντίθετα, η θρη-
σκεία, ο ελεύθερος χρόνος, η ερ-
γασία, οι φίλοι και η οικογένεια
είναι όλα σημαντικά για πάνω από
το 85% των ερωτηθέντων. Στην
ερώτηση «πόσο θα λέγατε ότι εν-
διαφέρεστε για την πολιτική;», λι-

γότεροι από τρεις στους δέκα απαν-
τούν «πολύ» ή «αρκετά». Παρ’ όλα
αυτά, επτά στους δέκα δηλώνουν
πως συζητούν πολιτικά θέματα με
τους φίλους τους («συχνά» ή «πε-
ριστασιακά»), ενώ εννιά στους δέκα
δηλώνουν πως ψηφίζουν «πάντα»
ή «συνήθως» τόσο στις δημοτικές
όσο και στις εθνικές εκλογές.

Η καχυποψία απέναντι στην πο-
λιτική καταγράφεται και από τις
αμφιβολίες που εκφράζει σημαντικό
μέρος του πληθυσμού για την εκλο-
γική διαδικασία. Ενας στους πέντε
πιστεύει ότι στις εκλογές οι ψήφοι
δεν καταμετρούνται σωστά. Σχεδόν
τέσσερις στους δέκα αμφιβάλλουν

για την αμεροληψία όσων διενερ-
γούν τις εκλογές, ενώ ένας στους
τρεις πιστεύει ότι  «οι ψηφοφόροι
δωροδοκούνται». 

Στην ανάλυσή του, ο Στράτος
Φαναράς της Metron Analysis εμ-
βαθύνει περισσότερο στο θέμα της
εμπιστοσύνης –και δη της πολιτικής
εμπιστοσύνης– στη χώρα μας, αντ-
λώντας πληροφορίες και από τον
«Δείκτη Δημοκρατίας» του Econo-
mist. «Οσο υψηλότερη είναι η εμ-
πιστοσύνη και όσο καλύτερη νιώ-
θουν οι πολίτες την ατομική τους
θέση, τόσο ισχυρότερη είναι η ικα-
νοποίηση από τη λειτουργία της
Δημοκρατίας», γράφει. 

Πάντως, οι Ελληνες απορρίπτουν
σχεδόν ολοκληρωτικά οποιαδήποτε
άλλη μορφή διακυβέρνησης. Βαθ-
μολογώντας το πόσο σημαντικό
είναι να ζουν σε μια χώρα που κυ-
βερνάται δημοκρατικά, δίνουν 9,3
με άριστα το 10. Oταν όμως ερω-
τώνται πόσο δημοκρατικά κυβερ-
νάται η Ελλάδα, ο βαθμός που βά-
ζουν είναι 5,4, ενώ ο βαθμός ικα-
νοποίησης από το πολιτικό σύστη-
μα περιορίζεται στο 4,2. 

Ο δείκτης ευτυχίας
Ενδιαφέρον παρουσιάζουν οι

αντιλήψεις των Ελλήνων για την
ευημερία και την ασφάλεια: Το

66% πιστεύει πως η ανάπτυξη της
τεχνολογίας στο μέλλον θα είναι
καλό πράγμα, ενώ μόνο το 7% το
θεωρεί κακό. Το 71,4% των Ελλή-
νων δηλώνει πολύ ή αρκετά ευτυ-
χισμένο (το ποσοστό στους νέους
είναι 83%), ενώ οκτώ στους δέκα
δηλώνουν πως έχουν καλή ή πολύ
καλή υγεία. Ενας στους τέσσερις
δηλώνει πως κατά τους τελευταίους
12 μήνες αισθάνθηκε «ανασφάλεια
στο σπίτι από την εγκληματικό-
τητα», και πάνω από τρεις στους
δέκα δηλώνουν πως στη γειτονιά
τους συμβαίνουν «συχνά» ή «πολύ
συχνά» ληστείες. 

Οσον αφορά μεγαλύτερους κιν-

δύνους, ένας στους πέντε Ελληνες
ανησυχεί για το ενδεχόμενο εμφυ-
λίου πολέμου, ένας στους τρεις
ανησυχεί για το ενδεχόμενο «πο-
λέμου που να αφορά τη χώρα μου»
και τέσσερις στους 10 ανησυχούν
για το ενδεχόμενο τρομοκρατικής
επίθεσης. Επιπλέον, το 41% των
ερωτηθέντων ανησυχεί μήπως χά-
σει τη δουλειά του ή μήπως δεν
μπορεί να βρει δουλειά, ενώ το 29%
ανησυχεί για το επίπεδο εκπαίδευ-
σης που παρέχει στα παιδιά του.

* Ο κ. Θοδωρής Γεωργακόπουλος εί-
ναι διευθυντής περιεχομένου της
διαΝΕΟσις.

<<<<<<

Η διαΝΕΟσις σε
συνεργασία με το ΕΚΚΕ
ανέλαβε τη συμμετοχή
της Ελλάδας στο έβδομο
«κύμα» της World
Values Survey.

Μια κοινωνία
με τεράστιο
έλλειμμα
εμπιστοσύνης
Τι αποκαλύπτει νέα μεγάλη έρευνα
για τις αξίες των Ελλήνων

Τα συγκριτικά στοιχεία από το έβδο-
μο «κύμα» της WVS δεν είναι ακόμα
διαθέσιμα, ώστε να μπορούν να γί-
νουν οι απαραίτητες συγκρίσεις με
άλλες χώρες. Ωστόσο, αν κοιτάξει
κανείς τα αποτελέσματα από το
προηγούμενο «κύμα» της έρευνας,
όταν το ερωτηματολόγιο ήταν έως
έναν βαθμό το ίδιο, μπορεί να δια-
πιστώσει ότι οι απαντήσεις των Ελ-
λήνων σήμερα δεν είναι πολύ δια-
φορετικές από τις απαντήσεις άλλων
λαών τότε.

Διαφορές ασφαλώς και υπάρχουν
σε συγκεκριμένα θέματα και κάθε
λαός έχει εμφανώς διαφορετικές
προτεραιότητες, αλλά οι απαντήσεις
των Ελλήνων δεν είναι εξωπραγμα-
τικές ή, έστω, αξιοσημείωτες. Για
παράδειγμα, το ποσοστό των Αργεν-
τινών και των Ισπανών που δήλωναν
ότι δεν ενδιαφέρονται για την πο-
λιτική το 2013 και το 2011 αντιστοί-
χως ήταν παρόμοιο με το ελληνικό

ποσοστό σήμερα (κοντά στο 30%).
Σχετικά με το αν δωροδοκούνται οι
ψηφοφόροι στις εκλογές, το ποσοστό
των Εσθονών που το πίστευε το 2011
είναι αντίστοιχο με τα ελληνικά νού-
μερα σήμερα  στην Αργεντινή το
ποσοστό το 2013 ήταν διπλάσιο. 

Μόνο στον βαθμό της εμπιστο-
σύνης στους άλλους φαίνεται να δια-
φέρουμε αρκετά. Σε επτά άλλες χώρες
που εξετάσαμε, στην περίοδο 2010-
2014, το ποσοστό των ανθρώπων οι

οποίοι εμπιστεύονται ανθρώπους
που συναντούν για πρώτη φορά ήταν
πολύ υψηλότερο από το ελληνικό –
από 22% στην Εσθονία και στην
Τουρκία μέχρι 57% στη Σουηδία. Αυ-
τή η διαφοροποίηση τεκμηριώνεται
και από αποτελέσματα άλλων ερευ-
νών στο πρόσφατο παρελθόν (Eu-
ropean Social Survey), σύμφωνα με
τα οποία, όπως γράφει ο Σ. Κονιόρδος,
«προκύπτει μεγαλύτερος βαθμός επι-
φύλαξης των Ελληνίδων/Ελλήνων
από τον ευρωπαϊκό μέσον όρο, σε
βαθμό τέτοιο ώστε να έχει ήδη δια-
πιστωθεί η ύπαρξη μιας διακριτής
ρωγμής κοινωνικής δυσπιστίας ως
χαρακτηριστικό στοιχείο της ελλη-
νικής κοινωνίας».

Στο παρελθόν έχουν γίνει πιο
αναλυτικές και ενδελεχείς συγκρί-
σεις χρησιμοποιώντας δεδομένα
από έρευνες όπως η WVS, η Euro-
pean Social Survey και τα Ευρωβα-
ρόμετρα. Σε μια τέτοια επεξεργασία

οι πολιτικοί επιστήμονες Ρόναλντ
Ινγκελχαρτ και Κρίστιαν Γουέλτσελ
κατασκεύασαν έναν «χάρτη αξιών»
για δεκάδες χώρες του κόσμου, ανά-
λογα με το πόσο παραδοσιακές ή
κοσμικές είναι οι αξίες που επικρα-
τούν και το κατά πόσον σημαντική
είναι η ανάγκη επιβίωσης ή η ανάγ-
κη ελευθερίας σε μια κοινωνία.
Μέσα στις χώρες που χαρτογραφή-
θηκαν ήταν και η Ελλάδα, πρώτα
στην περίοδο 1999-2004 και μετά
στην περίοδο 2010-2014.

Η μετατόπιση
Στον χάρτη αυτό, με βάση τα δε-

δομένα των αρχών του αιώνα, οι Ελ-
ληνες τοποθετούνταν πιο κοντά
στην ομάδα της «Προτεσταντικής»
και της «Καθολικής» Ευρώπης, πάρα
σε άλλες ορθόδοξες χώρες ή σε χώρες
της Μέσης Ανατολής. Πιο κοντά της
ήταν χώρες όπως η Σλοβενία, η Γαλ-
λία και το Ισραήλ. Η θέση την οποία

καταλάμβανε στον παγκόσμιο χάρτη
των κοινωνιών ήταν μια θέση βαθιά
μέσα στην ομάδα της εξέλιξης και
της προόδου, αποτελώντας δηλαδή
μία από τις ανεπτυγμένες κοινωνίες
του πλανήτη. Ωστόσο, στη δεκαετία
που ακολούθησε τα πράγματα έμελλε
να αλλάξουν. Ο πιο πρόσφατος χάρ-
της των Ινγκελχαρτ και Γουέλτσελ,
όπως επικαιροποιήθηκε με τα δε-
δομένα της περιόδου 2010-2014, εί-
ναι αρκετά διαφορετικός. Πολλές
χώρες έχουν αλλάξει θέση, και μία
από αυτές είναι η δική μας, η οποία
πλέον απομακρυνόταν από τις βό-
ρειες προτεσταντικές χώρες και προ-
σέγγιζε περισσότερο την ομάδα των
ορθόδοξων χωρών. Πλέον, οι αξιακά
πλησιέστερες κοινωνίες με τη δικιά
μας φαίνονταν να είναι η Πορτογα-
λία, η ΠΓΔΜ και η Σλοβακία (αλλά
και το Βιετνάμ και η Νότια Αφρική).
Αυτή η μετατόπιση αποτελεί ένα
σημαντικό εύρημα, καθώς ενδέχεται

να υποδεικνύει μια «συντηρητικο-
ποίηση» της κοινωνίας μας. «Η Ελ-
λάδα στην αλλαγή του αιώνα “συ-
νόρευε” με την κορυφή», γράφει ο
Σ. Φαναράς στην ανάλυσή του, «ενώ
μία δεκαετία μετά, κινδυνεύει να
βρεθεί πολύ κοντά στη ζώνη των
εκτός Ευρώπης χωρών».

Το σημαντικό συμπέρασμα που
εξάγεται τόσο από αυτούς τους χάρ-
τες όσο και από τις πρώτες συγκρίσεις
με άλλους λαούς, ωστόσο, είναι το
ότι η χώρα μας δεν είναι κάτι το ιδι-
αίτερο. Δεν είμαστε εντελώς διαφο-
ρετικοί (και οπωσδήποτε όχι «χει-
ρότεροι») από τους άλλους. Ισα ίσα,
σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα δε-
δομένα είμαστε ακριβώς στη μέση,
στο κέντρο του χάρτη, ισορροπώντας
σχεδόν απόλυτα ανάμεσα στην πρό-
οδο και στη συντήρηση, στην αγωνία
για την επιβίωση και στην ανάγκη
για ελευθερία.

ΘΟΔΩΡΗΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

<<<<<<

Είμαστε ακριβώς 
στη μέση, στο κέντρο
του χάρτη. Οι αξίες 
των Ελλήνων 
δεν αποτελούν κάτι 
το εξωπραγματικό 
ή ιδιαίτερο.

Από τον πυρήνα, στην περιφέρεια της Ευρώπης
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Μέχρι το προηγούμενο Σαββατο-
κύριακο, η επικρατούσα εικόνα για
τη Συρία ήταν η εξής: ο Μπασάρ
Ασαντ κερδίζει τον επταετή πόλεμο
και σύντομα θα εκδιώξει την ένοπλη
αντιπολίτευση από την τελευταία
περιοχή που κατέχει, το Ιντλίμπ.
Ο Βλαντιμίρ Πούτιν, ο αποφασι-
στικός παράγοντας που έκανε τη
ζυγαριά να γείρει προς την πλευρά
του Ασαντ, ετοιμάζεται για μια PAX
RUSSICA, με την Αμερική στο πε-
ριθώριο. Ωστόσο, δύο σημαντικές
εξελίξεις σε διάστημα λίγων ωρών
ήρθαν να θολώσουν την εικόνα,
θέτοντας ερωτήματα για τα όρια
της ρωσικής ισχύος.

Τη Δευτέρα το απόγευμα βγήκε
λευκός καπνός στο Σότσι, που φι-
λοξενούσε τη «μίνι Γιάλτα» Πούτιν
- Ερντογάν για το Συριακό. Υστερα
από πεντάωρες συνομιλίες, ο Ρώσος
πρόεδρος υπαναχώρησε, αποδε-
χόμενος την πρόταση Ερντογάν
για κατάπαυση του πυρός στο Ιντ-
λίμπ. Η αναμενόμενη επίθεση ακυ-
ρώθηκε. Σε αντάλλαγμα, η Τουρκία
υποτίθεται ότι θα εξασφαλίσει την
έξοδο των «ακραίων» τζιχαντιστών
και των βαρέων όπλων από μια
αποστρατιωτικοποιημένη ζώνη
πλάτους 15-20 χιλιομέτρων. Κοινές
περιπολίες Ρώσων και Τούρκων
θα επιτηρούν την εφαρμογή της
συμφωνίας.

Προσωρινός ελιγμός ή στρατη-
γική υποχώρηση; Ο καιρός θα δείξει.
Επί του παρόντος, η υποχώρηση
Πούτιν μεταφράζεται ως μέγα δι-
πλωματικό δώρο στον Ερντογάν.
Εάν ο συριακός στρατός προχω-
ρούσε στην άλωση του Ιντλίμπ, η
αντιπολίτευση θα ξεριζωνόταν από
τη Συρία και η Τουρκία θα έμενε
χωρίς κανένα «ατού» στη συριακή
σκακιέρα, πέρα από τα μικρά, κουρ-
δικά κομμάτια από το Αφρίν μέχρι
την Τζαραμπλούς, που κατέλαβε.

Η αιφνίδια στροφή Πούτιν χρήζει
ερμηνείας. Ενδεχομένως, το Κρεμ-
λίνο μετέφρασε τις προειδοποιήσεις
Τραμπ για δυναμική απάντηση σε
περίπτωση χρήσης χημικών όπλων
από τον Ασαντ ως προαναγγελία
προβοκάτσιας για την εξαπόλυση
επίθεσης. Αλλά αυτό ξανάγινε τον
Απρίλιο, χωρίς να αλλάξει κάτι στην

εξέλιξη του πολέμου. Σοβαρότερο
ρόλο πρέπει να έπαιξε η τουρκική
αντίδραση. Ο Ερντογάν έστειλε
πολεμοφόδια στους αντικαθεστω-
τικούς και ενίσχυσε τις τουρκικές
δυνάμεις που ήδη βρίσκονταν στο
Ιντλίμπ με σημαντικό αριθμό αρ-
μάτων μάχης και μονάδων πυρο-
βολικού. Παράλληλα, διεμήνυσε
στον Πούτιν ότι, αν εξαπολυθεί
επίθεση, η Τουρκία θα αποχωρήσει
από την τριμερή διαδικασία της
Αστάνα για την πολιτική επίλυση
του Συριακού, όπου συμμετέχει
μαζί με τη Ρωσία και το Ιράν.

Μπορεί να εικάσει κανείς ότι ο

Πούτιν έθεσε τη στρατηγικής ση-
μασίας συνεργασία με την Τουρκία
–η οποία έχει ήδη βάλει επικίνδυνη
σφήνα στο ΝΑΤΟ– υπεράνω των
άμεσων στρατιωτικών στόχων. Το
Ιντλίμπ μπορεί να περιμένει. Αλλά
πόσο; Η συμφωνία του Σότσι εμ-
φανίζεται εύθραυστη. Πώς θα δια-
χωριστούν οι «ακραίοι» από τους
«μετριοπαθείς» μαχητές και πώς
θα εξασφαλίσει η Τουρκία την απο-
μάκρυνση των πρώτων, αν βέβαια
δεν αρκεστεί να τους αλλάξει στολές;
Ή μήπως ο Πούτιν έθεσε πολύ στε-
νά περιθώρια στον Ερντογάν (κα-
ταληκτική ημερομηνία είναι η 15η
Οκτωβρίου) για να πει στη συνέχεια:
σου έδωσα δύο ευκαιρίες και απέ-
τυχες, τώρα τον λόγο έχουν τα όπλα;

Πάντως, η όποια ανακούφιση από
τη συμφωνία του Σότσι δεν κράτησε
παρά λίγες ώρες. Γύρω στις 11 το
βράδυ της Δευτέρας, ρωσικό κατα-
σκοπευτικό αεροσκάφος «Ιλιούσιν»
Il-20 με 15μελές πλήρωμα εξαφα-
νίστηκε από τα ραντάρ στα ανοιχτά
της Λαττάκειας, ενώ τέσσερα ισ-
ραηλινά F-16 βομβάρδιζαν συρια-

κούς στόχους στην περιοχή. Το ρω-
σικό υπουργείο Αμυνας γνωστοποί-
ησε ότι το αεροπλάνο κατερρίφθη
από φίλια πυρά της συριακής αε-
ράμυνας, αλλά επέρριψε την ευθύνη
στους Ισραηλινούς, υποστηρίζοντας
ότι ειδοποίησαν τους Ρώσους μόλις
ένα λεπτό πριν αρχίσουν να εκτο-
ξεύουν πυραύλους και ότι χρησι-
μοποίησαν το ρωσικό σκάφος ως
ασπίδα έναντι των συριακών πυρών.
Ο Ρώσος υπουργός Αμυνας Σεργκέι
Σοϊγκού, μάλιστα, προειδοποίησε
τον Ισραηλινό ομόλογό του ότι θα
υπάρξουν αντίποινα.

Ανεξήγητα ήπιοι τόνοι
Ωστόσο, λίγες ώρες αργότερα, ο

Πούτιν έριξε απότομα τους τόνους,
δηλώνοντας ότι η κατάρριψη ήταν
αποτέλεσμα «μιας αλυσίδας τρα-
γικών, τυχαίων περιστάσεων». Πώς
να εξηγήσει κανείς μια τόσο ήπια
αντίδραση, τη στιγμή που το Ισραήλ
για πρώτη φορά προχώρησε σε
βομβαρδισμούς στη Λαττάκεια,
οχυρό του Ασαντ και επαρχία που
φιλοξενεί τις ρωσικές βάσεις της

Ταρτούς και του Χμεϊμίμ; Επιτέλους,
γιατί οι Ρώσοι μπήκαν στον κόπο
να κουβαλήσουν στη Λαττάκεια
το προωθημένο σύστημα αεράμυ-
νας S-400 (που θέλουν να πουλή-
σουν και στην Τουρκία) αν δεν πρό-
κειται να το χρησιμοποιήσουν όταν
υποστούν επίθεση;

Στα ρωσικά μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, ο πρόεδρος Πούτιν υπέ-
στη βιτριολικές επιθέσεις, κάτι ιδι-
αίτερα ενοχλητικό σε μια εποχή
που η δημοτικότητά του πλήττεται
από τα μέτρα για το ασφαλιστικό.
Μάλιστα, η φιλική προς το Κρεμλίνο
ιστοσελίδα Russia Insider ανέβασε
άρθρο με τίτλο: «Ο Πούτιν λέει σ’
αυτούς που επιτίθενται στη Συρία:
Συνεχίστε να σκοτώνετε τους στρα-
τιώτες μου, δεν θα κάνω τίποτα».
Η ίδια ιστοσελίδα (επιρρεπής στον
αντισημιτισμό, αφού αρθρογράφοι
της θεωρούν την επανάσταση των
μπολσεβίκων αποτέλεσμα σιωνι-
στικής συνωμοσίας) απέδωσε τη
στάση του Πούτιν σε «σιωνιστική
πέμπτη φάλαγγα» στους κόλπους
της κυβέρνησης.

Παρά την ήπια αντίδραση
του Πούτιν, Ισραηλινοί ανα-
λυτές εκτιμούν ότι ο Ρώσος
πρόεδρος βρίσκεται σε πλή-
ρη συντονισμό με τον Σεργ-
κέι Σοϊγκού, εφαρμόζοντας
τη γνωστή συνταγή του κα-
λού και του κακού αστυνομι-
κού. Αλλωστε, από την πρώ-
τη στιγμή ο Πούτιν κάλυψε
τη δυναμική αντίδραση του
υπουργού του και προανήγ-
γειλε μέτρα για την ασφά-
λεια των ρωσικών δυνάμε-
ων στη Συρία, που «θα τα
δει όλος ο κόσμος».
Ηδη, το πρωί της Πέμπτης η
Ρωσία έκλεισε μεγάλα τμή-
ματα του εναέριου και θα-
λάσσιου χώρου της Ανατολι-
κής Μεσογείου –από τις
ακτές της Συρίας και του Λι-
βάνου μέχρι την Κύπρο– για
«γυμνάσια», εμποδίζοντας
πρακτικά το Ισραήλ να πλή-
ξει στόχους στη Συρία από
τη θάλασσα ή από τον Λίβα-
νο. Στο Τελ Αβίβ ανησυχούν
ότι το Κρεμλίνο μπορεί να
αντιδράσει όπως έκανε με
την κατάρριψη του ρωσικού
αεροπλάνου Su-24M από
την Τουρκία, το 2015: να με-
ταφέρει τα πιο προχωρημέ-
να συστήματα ραντάρ και
πυραύλων, αυτή τη φορά
όχι στη Λαττάκεια, αλλά στο
ύψωμα Τελ αλ Χαάρα, στο
συριακό τμήμα των Υψωμά-
των του Γκολάν, κάτι που πο-
νά και σφάζει το Ισραήλ.
Εντέλει, παρά τη συμφωνία
Πούτιν - Ερντογάν, οι φόβοι
για ανεξέλεγκτη κλιμάκωση
της σύγκρουσης στη Συρία
κάθε άλλο παρά υποχώρη-
σαν. Το γεγονός ότι αυτές τις
μέρες σπεύδει στην περιο-
χή το αμερικανικό αεροπλα-
νοφόρο «Χάρι Τρούμαν»,
για να ενωθεί με τον Εκτο
Στόλο, ενισχύει ακόμη πε-
ρισσότερο την ένταση.

Οι φόβοι 
του Ισραήλ

<<<<<<

Λίγες ώρες μετά την
προσωρινή εκτόνωση
της έντασης στο Ιντλίμπ,
οι φόβοι για
κλιμάκωση, με εμπλοκή
Ισραήλ και ΗΠΑ,
ενισχύθηκαν.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Στις πολιτικές διεργασίες που ση-
μάδεψαν τη γερμανική ιστορία πε-
ριλαμβάνεται η ανάδυση του να-
ζισμού ως συμμαχίας ανάμεσα στον
οργισμένο όχλο και σε τμήματα
της ελίτ της χώρας. Το θεμελιώδες
αυτό ιστορικό δεδομένο βρίσκεται
στον πυρήνα του σάλου γύρω από
τον Χανς-Γκέοργκ Μάασεν, ο οποίος
την Τρίτη αποπέμφθηκε από την
ηγεσία της Υπηρεσίας Προστασίας
του Συντάγματος (BfV), σε ένα επει-
σόδιο με πάρα πολλές προεκτάσεις.
Στις 26 και 27 Αυγούστου, στο Κέ-
μνιτς της Σαξονίας, ακροδεξιός
όχλος τριγυρνούσε με λοστούς κυ-
νηγώντας ανθρώπους με σκούρο
δέρμα, ξυλοκόπησε νέους του Σο-
σιαλδημοκρατικού Κόμματος και
άλλους πολιτικούς αντιπάλους, προ-
πηλάκισε δημοσιογράφους και προ-
ξένησε ζημιές σε εστιατόριο απει-
λώντας τον Εβραίο ιδιοκτήτη.

Πέρα από τις δεκάδες μαρτυρίες
και τα ερασιτεχνικά βίντεο που κα-
ταγράφουν τα συμβάντα, έχουν
διαρρεύσει στη δημοσιότητα οι λε-
πτό προς λεπτό αναφορές των αστυ-
νομικών που βρίσκονταν σε διά-
φορα σημεία της πόλης. Επειτα
από όλα αυτά και αφού η Γερμανίδα
καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ είχε
εκφράσει την απερίφραστη κατα-
δίκη της, ο αρμόδιος αξιωματούχος
για την προστασία του πολιτεύμα-
τος από τη ναζιστική απειλή επι-
χείρησε να οδηγήσει τη χώρα στον
κόσμο του Τζορτζ Οργουελ. 

Ο Μάασεν βγήκε στην εφημερίδα
Bild και ισχυρίστηκε, χωρίς στοι-
χεία, ότι ίσως ένα από τα βίντεο
ήταν «πειραγμένο» (μετά ανακά-

λεσε, υποστηρίζοντας ότι είναι γνή-
σιο, άλλα ότι ίσως να μην πρόκειται
για πογκρόμ μεταναστών) και ότι
όλη η συζήτηση «έχει σκοπό να
αποπροσανατολίσει από τη δολο-
φονία». Τα θανάσιμα χτυπήματα
με μαχαίρι που είχε δεχθεί ο 35χρο-
νος ξυλουργός Ντάνιελ Χίλιγκ, πι-
θανότατα ύστερα από καβγά με
δύο πρόσφυγες οι οποίοι έχουν
συλληφθεί ως ύποπτοι, έδωσαν το
πράσινο φως όχι μόνο για την προ-
σπάθεια επιβολής ακροδεξιάς τρο-
μοκρατίας στους γερμανικούς δρό-
μους, αλλά και για την κάλυψη των
συμβάντων από τα υψηλότερα κλι-
μάκια. 
Η γραμμή του αντιμεταναστευτικού
κόμματος AfD, ότι η αντίδραση αυ-
τή ήταν «φυσιολογική», την οποία
δεν συμμερίζεται ούτε καν η χήρα

του Χίλιγκ, επιχειρήθηκε να περάσει
στην κοινή γνώμη.

«Κάθε φορά που κάπου στη Γερ-
μανία κάποιος από τους εκατον-
τάδες χιλιάδες πρόσφυγες διαπράτ-
τει κάποιο έγκλημα, η νέα Ακρο-
δεξιά διεκδικεί το δικαίωμα να εξα-
πολύει πογκρόμ αντί να καλεί την
αστυνομία. Πρόκειται για στοχευ-

μένη διάρρηξη των κανόνων του
αστικού κράτους, για την καθιέ-
ρωση της λογικής της τρομοκρα-
τίας», σχολίασε ο μελετητής του
ναζισμού Τόμας Κόνιτς.

Παρά την κατακραυγή, ο πολιτι-
κός προϊστάμενος του Μάασεν,
υπουργός Εξωτερικών Χορστ Ζεε-
χόφερ, αρνήθηκε να τον αποπέμψει,

επιβάλλοντας τη λύση της «απόλυ-
σης-προαγωγής». Ο Μάασεν πράγ-
ματι απομακρύνθηκε από την ΒfV,
όπως επέμεναν οι συγκυβερνώντες
Σοσιαλδημοκράτες, αλλά προήχθη
στο αξίωμα υφυπουργού Εσωτερι-
κών, μετακίνηση που εκτός των
άλλων θα ανέβαζε τις μηνιαίες μει-
κτές απολαβές του κατά 2.500 ευρώ.

Μάλιστα, για να απελευθερωθεί η
θέση αυτή, καθαιρέθηκε ο μοναδι-
κός υφυπουργός του Ζεεχόφερ που
προερχόταν από τους Σοσιαλδη-
μοκράτες – κερασάκι στην τούρτα
της απογοήτευσης μεγάλης μερίδας
στελεχών και μελών του κόμματος,
που εξαγριώθηκαν υποχρεώνοντας
την καγκελάριο να ανακοινώσει,
το απόγευμα της Παρασκευής, ότι
θα αναζητήσει άλλη λύση.

Η σοσιαλδημοκρατική ηγεσία
δεν είχε καμία πρόθεση να απο-
χωρήσει από την κυβέρνηση, ακόμη
και για μία τόσο σοβαρή υπόθεση,
αλλά οι αντιστάσεις της γερμανικής
κοινωνίας, όπως εκφράστηκαν από
τη σοσιαλδημοκρατική βάση, δεν
της άφησαν άλλη επιλογή από το
να ανοίξει εκ νέου το θέμα. Οπως
και να λήξει η υπόθεση αυτή, πα-
ραμένει το βαθύτερο πολιτικό ζή-
τημα της επικοινωνίας ανάμεσα
σε τμήματα της γερμανικής πολι-
τικής, οικονομικής και θεσμικής
ελίτ και σε μια AfD που μετατοπί-
ζεται όλο και πιο ακροδεξιά.

Το «Φρίντριχ φον Χάγεκ»
Εμβληματική είναι η περίπτωση

του Ινστιτούτου «Φρίντριχ φον Χά-
γεκ», φορέα σκληρά νεοφιλελεύ-
θερων ιδεών, στο οποίο ανήκουν
στελέχη της AfD όπως η Μπέατριξ
φον Στορχ και η επικεφαλής της
κοινοβουλευτικής ομάδας του κόμ-
ματος, Αλις Βάιντελ, η οποία εξάλ-
λου έχει σταδιοδρομήσει ως στέ-
λεχος της Goldman Sachs. Πρό-
σφατα, 50 οικονομολόγοι αποχώ-
ρησαν από το ινστιτούτο, όταν
αυτό αρνήθηκε να αποστασιοποι-
ηθεί από την ακροδεξιά πτέρυγα
της AfD. Εξάλλου, τo γεγονός ότι

ο Μάασεν αρνήθηκε τις κατηγορίες
για εγγύτητα με την AfD αποκαλύ-
πτοντας ότι εδώ και τρεις δεκαετίες
είναι μέλος του Χριστιανοδημο-
κρατικού Κόμματος, λέει λιγότερα
για τον ίδιο και περισσότερα για
τη διείσδυση της Ακροδεξιάς στο
κόμμα της Γερμανίδας καγκελαρίου.
Η πλειοψηφία των Χριστιανοδη-
μοκρατών και των οικονομικών
παραγόντων που στηρίζουν το κόμ-
μα εξακολουθεί να καταδικάζει τον
ναζισμό, αλλά το γεγονός ότι η AfD
βρίσκεται στο 18% την ώρα που
στους αριθμούς η χώρα ευημερεί,
δημιουργεί τεράστιες ανησυχίες
για την επιβίωση της μετριοπαθούς
Δεξιάς σε περίπτωση που η Γερ-
μανία χτυπηθεί από κρίση.

Ο υπουργός Εσωτερικών Ζεεχό-
φερ βιώνει ήδη τη δική του κρίση,
την καθίζηση της δημοτικότητάς
του και την αναμενόμενη απώλεια
αυτοδυναμίας του CSU στις βαυα-
ρικές εκλογές της 14ης Οκτωβρίου.
Το απελπισμένο φλερτ του με την
Ακροδεξιά δεν έχει αποδώσει τα
αναμενόμενα, καθώς οι μόνοι που
αναφανδόν συμφωνούν με τους
χειρισμούς του είναι οι ψηφοφόροι
της AfD, ενώ οι ψηφοφόροι της δι-
κής του παράταξης διαφωνούν σε
ποσοστό 64%. Συρόμενος πίσω από
την AfD (που λαμβάνει περίπου
10% στη Βαυαρία) o Ζεεχόφερ βοή-
θησε ώστε η σημαντικότερη ανερ-
χόμενη δύναμη στο κρατίδιο σή-
μερα να είναι οι Πράσινοι, οι οποίοι
προβλέπεται να αποσπάσουν περί
το 18%, συσπειρώνοντας όσους
έχουν απογοητευθεί και από την
πολυετή διακυβέρνηση του CSU
και από την ακροδεξιά στροφή του
επικεφαλής της.

<<<<<<

Μετά την κατακραυγή
ο προϊστάμενός του
Χορστ Ζεεχόφερ 
τον απέλυσε, αλλά ήθελε
να τον κάνει υφυπουργό
με 2.500 ευρώ 
μεγαλύτερο μισθό.

Γερμανία, μια αποπομπή με ακροδεξιές προεκτάσεις
Η περίπτωση του επικεφαλής της υπηρεσίας Προστασίας Συντάγματος, που δεν «είδε» το πογκρόμ κατά μεταναστών

Δύο βήματα πίσω από τον Βλαντιμίρ Πούτιν  
Η εύθραυστη συμφωνία του Ρώσου προέδρου με τον Ερντογάν και η μυστηριώδης κατάρριψη του ρωσικού αεροσκάφους

Ο Χανς-Γκέοργκ Μάασεν ήταν υπεύθυνος για την προστασία του πολιτεύ-
ματος από τη ναζιστική απειλή.
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Της ανταποκρίτριας μας 
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Στο Σάλτσμπουργκ της Αυστρίας
άλλη μία Σύνοδος Κορυφής έληξε
χωρίς απτά αποτελέσματα για την
επίλυση της μεταναστευτικής κρί-
σης, ενώ το χάσμα ανάμεσα στα
κράτη-μέλη είναι πλέον τόσο εμ-
φανές που το μόνο που φαίνεται
να ενώνει τους ηγέτες της Ε.Ε. είναι
η κοινή πεποίθηση να υπάρξει στε-
νότερη συνεργασία με τις χώρες
της Αφρικής και κυρίως με την Αί-
γυπτο. Στην πέμπτη Σύνοδο αφιε-
ρωμένη στη μεταναστευτική κρίση
μέσα σε δυόμισι χρόνια το μοίρα-
σμα των προσφυγικών βαρών φαί-
νεται άπιαστο όνειρο. Ο επικεφαλής
της Κομισιόν Ζαν- Κλοντ Γιούνκερ,
βλέποντας τις εντάσεις ανάμεσα
στα κράτη, μιλάει πλέον για «ευέ-
λικτη αλληλεγγύη».

Από τη μία η Ιταλία, η Αυστρία
και κράτη της Κεντρικής Ευρώπης
επέμειναν στο ότι ο μοναδικός τρό-
πος να σταματήσει η παράτυπη με-
τανάστευση είναι να ενισχυθούν οι
έλεγχοι στα εξωτερικά σύνορα της
Ευρώπης. Από την άλλη, οι ηγέτες
των χωρών της Ανατολικής Ευρώπης
και του Βίσεγκραντ παρέμειναν στα-
θεροί στην θέση τους εναντίον της
ανακατανομής των αιτούντων άσυλο
μεταξύ των κρατών-μελών. Αλλοι
ηγέτες εξέφρασαν τον φόβο ότι θα
ενισχυθούν τα ευρωσκεπτικιστικά
κόμματα στις ευρωεκλογές εάν δεν
βρεθεί μία λύση άμεσα.

Η «ευέλικτη αλληλεγγύη» που
προτείνει ο Γιούνκερ δεν είναι άλλη
από το να επιτρέπει στα κράτη-μέ-
λη, που έτσι κι αλλιώς δεν δέχονται
πρόσφυγες στο έδαφός τους, να
αντικαταστήσουν τη συμπεριφορά
αυτή με χρηματική συνεισφορά,
η οποία θα χρησιμοποιηθεί για την
αντιμετώπιση της μεταναστευτικής
κρίσης. Αυτό αντίκειται στην από-
φαση της Επιτροπής, αλλά με αυτόν
τον τρόπο προσπαθεί να γεφυρώσει
το αδιέξοδο.

Συγχρόνως, παρόλο που η πρό-
ταση του Γιούνκερ για ενίσχυση
των ευρωπαϊκών συνοριοφυλάκων
σε 10.000 μέχρι το 2020 δεν βρήκε
όλους τους ηγέτες σύμφωνους –
εκφράστηκαν φόβοι ότι ένα τέτοιο
μέτρο θα έχει επιπτώσεις στην
εθνική κυριαρχία–, η αίσθηση μετά
τη σύνοδο στο Σάλτσμπουργκ είναι
πως το μέτρο θα εφαρμοστεί. «Οι
εντάσεις ανάμεσα στα κράτη-μέλη

έχουν έλθει ξανά στην επιφάνεια»,
ανέφερε ο επικεφαλής του ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Ντόναλντ
Τουσκ. «Αντί να εκμεταλλευόμαστε
πολιτικά την κατάσταση πρέπει
να επικεντρωθούμε σε ό,τι έχει
αποτέλεσμα. Δεν μπορούμε να μέ-
νουμε διχασμένοι ανάμεσα σε αυ-
τούς που θέλουν να επιλύσουν το
πρόβλημα και αυτούς που θέλουν
να το χρησιμοποιήσουν για πολιτικό
όφελος», προσέθεσε ο Τουσκ.

Με τις προτάσεις για πλωτές
πλατφόρμες ή κλειστά κέντρα φι-
λοξενίας που είχαν γίνει στην προ-
ηγούμενη σύνοδο να καταρρίπτον-
ται και με τον Αυστριακό καγκε-
λάριο Σεμπάστιαν Κουρτς να δη-
λώνει πως αυτές οι προτάσεις «δεν
είναι απαραίτητες για την επίλυση
του μεταναστευτικού», η ιδέα που
τώρα φαίνεται να έχει περισσότερη
απήχηση είναι αυτή του αιγυπτια-
κού μοντέλου. Μόλις 30 άνθρωποι
έχουν διασχίσει τη Μεσόγειο ξε-

κινώντας από την Αίγυπτο προς
την Ε.Ε. από τον περασμένο Μάρ-
τιο. «Αξίζει να σημειωθεί ότι οι αι-
γυπτιακές αρχές έχουν κάνει τον
αγώνα τους εναντίον του λαθρεμ-
πορίου και του trafficking προτε-
ραιότητά τους και γι’ αυτό δεν
υπάρχουν παράνομες αφίξεις από
την Αίγυπτο στην Ευρώπη φέτος»,
έλεγε ο Τουσκ. Ο ίδιος αναμένεται
να έχει συνάντηση με τον πρόεδρο
της Αιγύπτου σήμερα, στο περι-
θώριο της Γενικής Συνέλευσης των
ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη, και επιβεβαί-
ωσε ότι θα συγκληθεί σύνοδος Ε.Ε
- αραβικών κρατών τον Φεβρουάριο
στο Κάιρο.

«Η Αίγυπτος είναι αποτελεσμα-
τική και υποδειγματική στην κα-
ταπολέμηση της παράνομης με-
τανάστευσης», είπε ο Αυστριακός
καγκελάριος. Επικριτές ωστόσο
λένε ότι με αυτόν τον τρόπο η Ε.Ε.
είναι έτοιμη να κλείσει τα μάτια
στην παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωμάτων που γίνονται στη
χώρα.

Κρίσιμα προβλήματα, ικανά να του
στερήσουν μια δεύτερη προεδρική
θητεία, αντιμετωπίζει ο Γάλλος
πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν, η
δημοτικότητα του οποίου βυθίζεται
σύμφωνα με τις τελευταίες σφυγ-
μομετρήσεις, με τις θετικές γνώμες
να μην ξεπερνούν το 19% και τις
αρνητικές να φθάνουν το 60%.
Την ίδια στιγμή, δημοσκόπηση
στις αρχές της εβδομάδας, ενόψει
των ευρωεκλογών της ερχόμενης
άνοιξης, εμφανίζουν το κυβερνη-
τικό ψηφοδέλτιο, Δημοκρατία σε
Κίνηση (LaREM), να προηγείται
στην πρόθεση ψήφου με μόλις
μισή ποσοστιαία μονάδα (21,5%)
του ακροδεξιού Εθνικού Συναγερ-
μού (RN) της Μαρίν Λεπέν (21%).
Το μεταναστευτικό και ο ρόλος
της Ευρώπης σε αυτό, καθώς και
η οικονομία, έχουν αναδειχθεί
στους κεντρικούς άξονες της προ-
εκλογικής εκστρατείας της Λεπέν.
Μέσω της αμφισβήτησης του ευ-
ρωπαϊκού ιδεώδους και με τη λαϊ-
κίστικη αντιμεταναστευτική ρη-
τορική της, η ηγέτις του Συναγερ-
μού επιδιώκει να συσπειρώσει

γύρω της την εθνικιστική, φοβική
μερίδα των Γάλλων ψηφοφόρων,
βυθισμένων στη νοσταλγία ενός
–ανύπαρκτου– εξιδανικευμένου
παρελθόντος.

Τα σχέδια της Λεπέν εξυπηρε-
τούνται επίσης από την αδυναμία
των φιλόδοξων μεταρρυθμίσεων
του Μακρόν να αποφέρουν καρ-
πούς για τους μη προνομιούχους
ψηφοφόρους, ιδίως στον αποβιο-
μηχανοποιημένο Βορρά της χώρας.
Η απορρύθμιση της αγοράς εργα-
σίας δεν συνοδεύθηκε από δημι-
ουργία νέων θέσεων απασχόλησης
χάρη στην «οικονομία της καινο-
τομίας», καταδικάζοντας τη νέα
γενιά Γάλλων σε αναζήτηση χα-
μηλόμισθης εργασίας στον τομέα
των υπηρεσιών.

Φυγή υπουργών
Τα δυσοίωνα αυτά σημάδια για

τον πρόεδρο Μακρόν έχουν μά-
λιστα προκαλέσει φαινόμενο μα-
ζικής φυγής υπουργών, οι οποίοι,
χρησιμοποιώντας διάφορες προ-
φάσεις, επιδιώκουν να συνεχίσουν
τη σταδιοδρομία τους στην τοπική
αυτοδιοίκηση ή ακόμη και στον
ιδιωτικό τομέα.

Χαρακτηριστικό είναι το παρά-
δειγμα του δεύτερου τη τάξει μέ-
λους του υπουργικού συμβουλίου,
μετά τον πρωθυπουργό Εντουάρ
Φιλίπ, του υπουργού Εσωτερικών
Ζεράρ Κολόμπ. Ο πρώην δήμαρχος
της Λυών ανακοίνωσε αυτή την
εβδομάδα την πρόθεσή του να πα-
ραιτηθεί το 2019, για να διεκδικήσει
εκ νέου τη δημαρχία της μεγαλού-

πολης της κεντρικής Γαλλίας. Πα-
ρότι τα σχέδια του Κολόμπ ήταν
ήδη γνωστά, αναλυτές εκτιμούν
ότι ο πάλαι ποτέ πιστός σύμμαχος
του Μακρόν προσπαθεί ήδη να
αποστασιοποιηθεί πολιτικά από
έναν πρόεδρο τον οποίο θεωρεί
«καμμένο χαρτί». Μια τέτοια «τάση
φυγής» είχε ήδη οδηγήσει εκτός
κυβέρνησης τον υπουργό Περι-
βάλλοντος, και δημοφιλή πρώην
παρουσιαστή, Νικολά Ιλό.

Την πτώση δημοτικότητας του
Γάλλου προέδρου αποδίδουν ορι-
σμένοι στην αδυναμία του να επι-
κοινωνήσει με τους ψηφοφόρους
και στον απόμακρο χαρακτήρα

του. Ο Μακρόν, όμως, έχει δώσει
χείριστα δείγματα συμπεριφοράς
σε κάποιες από τις επαφές του με
πολίτες. Η συνειδητή απόφασή
του να «μιλάει από καρδιάς» στους
Γάλλους, χωρίς περιστροφές και
υποκρισία, οδήγησε στη διόλου
διπλωματική στιχομυθία με νεαρό
άνεργο έξω από το Mέγαρο των
Ηλυσίων. Οταν ο νεαρός άνδρας,
κάτοχος πτυχίου ανθοκομικής,
επεσήμανε ότι δεν μπορεί να βρει
δουλειά, ο Μακρόν του είπε: «Ελάτε
να περάσουμε απέναντι τον δρόμο
και θα σας βρω αμέσως μια δου-
λειά». Ο θεληματικός βολονταρι-
σμός του 40χρονου προέδρου, προ-

ϊόν αριστείας του γαλλικού εκπαι-
δευτικού συστήματος, ερμηνεύ-
θηκε ως αλαζονεία και περιφρό-
νηση από τα γαλλικά ΜΜΕ. «Η
προσωπικότητα του προέδρου και
η επιμονή του στην ειλικρίνεια
δεν κρύβουν καμία πρόθεση αλα-
ζονείας ή διάθεση εξευτελισμού»,
ανέφερε η προεδρία σε ανακοίνω-
σή της. Το ατόπημα αυτό, όμως,
όπως και παλαιότερη αιχμηρή συ-
ζήτηση του Μακρόν με μέλος αρι-
στερού σωματείου, έφερε στον
νου τις χειρότερες ημέρες της προ-
εδρίας Σαρκοζί, με τον τότε πρό-
εδρο της Δημοκρατίας να υβρίζει
χυδαία και να απειλεί επισκέπτη
έκθεσης, ο οποίος είχε αρνηθεί να
του σφίξει το χέρι. Οι επικριτές
του Μακρόν επιλέγουν έτσι να
εστιάζουν σε τέτοια στιγμιότυπα
ή στην «υπόθεση Μπεναλά», στην
οποία νεαρός σωματοφύλακας του
προέδρου εθεάθη να συμμετέχει
σε ταραχές στο πλευρό της αστυ-
νομίας εναντίον διαδηλωτών της
Πρωτομαγιάς, μετατρέποντας ένα
ασήμαντο περιστατικό σε κρατικό
σκάνδαλο. Η αδυναμία του Μακρόν
να καταστεί συμπαθής μετατοπίζει
επίσης το ενδιαφέρον από τις πρό-
σφατες σημαντικές κοινωνικές
πρωτοβουλίες του, όπως το ευρύ
πρόγραμμα αντιμετώπισης της
φτώχειας και της υποαπασχόλησης,
αλλά και από τις γενναίες ευρω-
παϊκές παρεμβάσεις του, εναντίον
των ιδεολόγων του συντηρητικού
λαϊκισμού σε Αυστρία, Ουγγαρία,
Πολωνία ή και ΗΠΑ.

REUTERS

Εθνικός συναγερμός
στο Μέγαρο των Ηλυσίων
Ο Γάλλος πρόεδρος δεν πείθει τους πολίτες, η Μαρίν Λεπέν κερδίζει έδαφος

<<<<<<

Οι μεταρρυθμίσεις του
δεν αποφέρουν καρπούς
για τους μη προνομιού-
χους, ενώ ο απόμακρος
χαρακτήρας του επιδει-
νώνει την κατάσταση.

<<<<<<

Ολα δείχνουν ότι 
η πρόταση Γιούνκερ 
για ανάπτυξη 
επιπλέον 10.000
συνοριοφυλάκων 
θα εφαρμοστεί.

Σεμπάστιαν Κουρτς και Ντόναλντ Τουσκ κάνουν δηλώσεις μετά το πέρας
της πέμπτης, άκαρπης –όπως και οι προηγούμενες τέσσερις– Συνόδου Κορυ-
φής για τη μεταναστευτική κρίση.

Διέξοδο μέσω
Αιγύπτου αναζητεί 
η Ευρώπη για 
το μεταναστευτικό

Ιστορικής σημασίας πρέπει να χαρακτηριστεί η πρωτοβουλία του προ-
έδρου Μακρόν να ζητήσει επισήμως συγγνώμη, αναγνωρίζοντας παράλ-
ληλα την ευθύνη του γαλλικού κράτους στη δολοφονία του 26χρονου Γάλ-
λου μαθηματικού, κομμουνιστή και ακτιβιστή κατά του πολέμου της Αλγε-
ρίας, Μορίς Οντέν, το 1957. Την περασμένη Πέμπτη, ο Γάλλος πρόεδρος
αναγνώρισε έτσι επίσημα την ευθύνη του Παρισιού –και των αλεξιπτωτι-
στών του στρατηγού Μασί– στον βασανισμό και τη δολοφονία του Οντέν,
κατά τη διάρκεια της μάχης του Αλγερίου. Το 2014, ο τότε πρόεδρος
Ολάντ είχε κάνει το πρώτο βήμα προς την κατεύθυνση της αναγνώρισης,
λέγοντας ότι ο Οντέν δεν είχε προσπαθήσει να δραπετεύσει, όπως υπο-
στήριζαν το επίσημο αφήγημα, οι αλεξιπτωτιστές δολοφόνοι του και ο
επικεφαλής του 2ου Γραφείου του στρατηγού Μασί, λοχαγός Οσαρές. Ο
πρόεδρος Μακρόν προχώρησε μάλιστα παραπέρα, για να παραδεχθεί ότι
το γαλλικό κράτος χρησιμοποιούσε συστηματικά τα βασανιστήρια εναν-
τίον Aλγερινών και Γάλλων υποστηρικτών της ανεξαρτησίας της χώρας. Ως
αυτόκλητη θεματοφύλακας του παραδοσιακού γαλλικού «ιστορικού αφη-
γήματος», η Μαρίν Λεπέν έσπευσε να καταδικάσει την πρωτοβουλία Μα-
κρόν, αποδίδοντας στον Γάλλο πρόεδρο ωφελιμιστικά κίνητρα, όπως την
προσέλκυση ψηφοφόρων από το Κομμουνιστικό Κόμμα.

Μια συγγνώμη που άργησε 60 χρόνια

Προβληματίζουν το Μπαλί οι ασεβείς επισκέπτες των ναών
Οι Αρχές στο Μπαλί δεσμεύθηκαν
να σταματήσουν τους Δυτικούς
επισκέπτες που ποζάρουν φορών-
τας μπικίνι μπροστά στους ναούς,
ενώ ταυτόχρονα εκφράζουν παρά-
πονα για πτώση στην ποιότητα
των τουριστών που επισκέπτονται
το νησί.

Ο αναπληρωτής κυβερνήτης του
Μπαλί Τγιοκόρντα Οκα Αρθα Σου-
καβάτι, γνωστός ως Τσοκ Εϊς, δή-
λωσε ότι οι Αρχές ανησυχούσαν
για την πρόσφατη αύξηση στην
ανάρμοστη και ασεβή συμπεριφορά
των τουριστών που επισκέπτονται
τους εκατοντάδες ναούς των ιν-
δουιστών στο Μπαλί. Οπως τόνισε,
τις ερχόμενες εβδομάδες οι Αρχές
θα επαναξιολογήσουν το σύστημα
που επιτρέπει στους τουρίστες να

επισκέπτονται τους ναούς χωρίς
συνοδεία. «Αυτή είναι η κυβερνη-
τική προσπάθεια να συντηρήσει
την Πούρα (τους ναούς)», δήλωσε
ο Τσοκ Εϊς στη σύσκεψη του περι-
φερειακού συμβουλίου που πραγ-
ματοποιήθηκε την περασμένη εβδο-
μάδα.

Το Μπαλί έχει γίνει ένας από
τους πιο δημοφιλείς τουριστικούς
προορισμούς τα τελευταία χρόνια
και το 2017 προσέλκυσε σχεδόν 5
εκατομμύρια επισκέπτες. Πολλοί
επισκέφθηκαν το νησί προκειμένου
να θαυμάσουν τους πολλούς ιν-
δουιστικούς ναούς του.

Η κυβερνητική αντίδραση πυ-
ροδοτήθηκε από φωτογραφία Δα-
νής τουρίστριας που καθόταν στο
ιερό Λιντζίχ Παντμασάνα στον ναό

Πουχούρ Λουτούρ Μπατακαρού.
Η φωτογραφία έγινε viral. Το ιερό,
το οποίο έχει το σχήμα θρόνου το-
ποθετημένου σε κολόνα, είναι αφιε-
ρωμένο στην πιο σημαντική θεό-
τητα του τοπικού ινδουισμού και
το να καθίσει κανείς πάνω του θε-
ωρείται μεγάλη προσβολή της πί-
στης.

Η Ινδονησία έχει πολύ αυστηρούς

νόμους κατά της βλασφημίας, και
το Ινδονησιακό Ινδουιστικό Θρη-
σκευτικό Συμβούλιο ανακοίνωσε
ότι έδωσε εντολή στην αστυνομία
να ερευνήσει το συμβάν στο Λιντζίχ
Παντμασάνα και να εντοπίσει την
υπεύθυνη τουρίστρια.

Η νέα περιφερειακή κυβέρνηση
του Μπαλί, η οποία ανέλαβε την
εξουσία πριν από δύο εβδομάδες,
ανακοίνωσε ότι οι πρόσφατες μα-
ζικές αφίξεις τουριστών αποτελούν
μείζον πρόβλημα για το νησί. «Είναι
επειδή είμαστε τόσο ανοικτοί με
τους τουρίστες, γι’ αυτό έρχονται
τόσοι πολλοί. Σίγουρα σήμερα η
ποιότητα των τουριστών είναι δια-
φορετική από ό,τι παλαιότερα», τό-
νισε ο Τσοκ Εϊς.

Δεν είναι, ωστόσο, η πρώτη φο-

ρά που συμβαίνει κάτι τέτοιο. Και
την περασμένη χρονιά, τουρίστες
κατηγορήθηκαν ότι σκαρφαλώ-
νουν στις ιερές δομές, προκειμένου
να βγάλουν φωτογραφίες. Μια γυ-
ναίκα κατηγορήθηκε ότι έβγαλε
φωτογραφίες φορώντας μπικίνι
μπροστά από έναν ναό τη στιγμή
που είχε πάρει κάποια στάση της
γιόγκα.

Δεν είναι, ωστόσο, μόνον το
Μπαλί που υποφέρει από την άφιξη
υπερβολικού αριθμού τουριστών.
Ακόμα και πόλεις στην Ευρώπη
που αποτελούν πόλο έλξης για
τους τουρίστες, όπως η Βενετία
και η Βαρκελώνη, υποφέρουν από
τον μαζικό τουρισμό βλέποντας
την ταυτότητα της πόλης τους να
χάνεται.

Η προσβλητική συμπεριφορά των
επισκεπτών, πονοκέφαλος των αρχών
του Μπαλί που παραπονούνται για
πτώση της ποιότητας των τουριστών.

<<<<<<

Τις αντιδράσεις πυροδό-
τησε φωτογραφία Δανής 
που καθόταν σε ιερό
αφιερωμένο στη σημαν-
τικότερη θεότητά τους.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Το σχέδιο του Τσέκερς, το οποίο εκ-
πόνησαν στις αρχές Ιουλίου η Βρε-
τανίδα πρωθυπουργός Τερέζα Μέι
και το υπουργικό της συμβούλιο για
τη μελλοντική σχέση του Λονδίνου
με την Ε.Ε. μετά το Brexit, είναι κλι-
νικά νεκρό. Αυτό είναι το μόνο βέ-
βαιo μετά την πρόσφατη άτυπη σύ-
νοδο του Σάλτσμπουργκ, όπου κα-
τέστη σαφές ότι το σχέδιο που δί-
χασε το κόμμα της Μέι, τους Τόρις,
απορρίπτεται και από την Ευρω-
παϊκή Ενωση.

Ο επικεφαλής του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου, Ντόναλντ Τουσκ, το
είπε ρητά: Η προτεινόμενη από τη
Βρετανίδα πρωθυπουργό νέα οικο-
νομική συνεργασία με την Ε.Ε. «δεν
θα λειτουργήσει», αφού απειλεί να
υπονομεύσει την κοινή ευρωπαϊκή
αγορά. Οι δύο πλευρές δίνουν μάχη
με τον χρόνο και ο Τουσκ δήλωσε
ότι η πλέον κρίσιμη ημερομηνία θα
είναι η επόμενη σύνοδος του Οκτω-
βρίου. Οι Βρυξέλλες διεμήνυσαν,
εξάλλου, στη Μέι ότι αν δεν υπο-
χωρήσει στο ζήτημα του εμπορίου
και των ιρλανδικών συνόρων έως
τον Νοέμβριο, είναι έτοιμες να απο-
δεχθούν κατάρρευση των διαπραγ-
ματεύσεων. Οι Ευρωπαίοι εμφανί-
στηκαν αδιάλλακτοι κι η Μέι θα
βρεθεί πλέον αντιμέτωπη με τη
σκληρή πτέρυγα του κόμματός της
στο συνέδριο των Τόρις στις 3 Οκτω-
βρίου.

Γιούνκερ: «Be happy»
«Don’t worry, be happy», αστει-

εύθηκε ο επικεφαλής της Κομισιόν,
Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ, όταν ρωτήθηκε
τι θα συμβεί στην περίπτωση μη
συμφωνίας. Η Μέι υποσχέθηκε νέες
προτάσεις για να καθησυχάσει το
Δουβλίνο ότι δεν θα καταλήξει με
ένα «σκληρό» σύνορο με τη βρετα-
νική επαρχία της Βόρειας Ιρλανδίας
και προειδοποίησε την Ε.Ε. ότι και
η ίδια θα μπορούσε να επιβιώσει
ενός αδιεξόδου. Πολλοί, ωστόσο,
στο Σάλτσμπουργκ σχολίασαν ότι
η απειλή είναι αναξιόπιστη. Παρά
τις εργώδεις προσπάθειες Ε.Ε. και
Λονδίνου να περιβάλουν τις συνο-
μιλίες στην αυστριακή πόλη με αι-
σιοδοξία, όλα είναι ανοιχτά, αφού
η Μέι επέμεινε μέχρι την ύστατη
στιγμή στο σχέδιο του Τσέκερς και
οι Ευρωπαίοι εμφανίστηκαν εξίσου
αδιάλλακτοι. Ειδικά ο Γάλλος πρό-

εδρος Εμανουέλ Μακρόν χαρακτή-
ρισε το σχέδιο «απαράδεκτο» με τη
μορφή που έχει και δήλωσε ότι πε-
ριμένει νέες προτάσεις τον επόμενο
μήνα. «Οσοι διατείνονται ότι μπο-
ρούν να ζήσουν εύκολα χωρίς την
Ευρώπη, πως όλα θα πάνε καλά και
πως αυτό θα φέρει χρήματα στην

πατρίδα τους, είναι ψεύτες», είπε
χαρακτηριστικά ο Μακρόν. Πικρό-
χολα σχολιάστηκε από τα διεθνή
ΜΜΕ και η γλώσσα του σώματος,
που επέλεξε η καγκελάριος Αγκελα
Μέρκελ, η οποία φάνηκε να αγνοεί
επιδεικτικά τη Μέι για να χαιρετήσει
τους υπόλοιπους ηγέτες. Ο βρετα-
νικός Τύπος έκανε προχθές λόγο
για ταπείνωση της χώρας στο Σάλ-
τσμπουργκ.

Επιπλέον, την Τρίτη ο πολιτικός
συντάκτης του BBC αποκάλυψε πως
η Μέρκελ ακούστηκε να λέει ότι «η
Βρετανία πρέπει να υποφέρει», εξαι-
τίας του δημοψηφίσματος υπέρ του
Brexit. Αντίθετα, στο πλευρό της
Μέι βρέθηκε η Πολωνία, εντελώς
απομονωμένη από τις υπόλοιπες
χώρες της Ε.Ε., καθώς και ο Ούγγρος

πρωθυπουργός Βίκτορ Ορμπαν, πι-
θανότατα ως ανταμοιβή για τη στά-
ση των Τόρις στην ψηφοφορία για
την ενεργοποίηση του άρθρου 7
κατά της χώρας. Δεκαέξι Βρετανοί
Συντηρητικοί ευρωβουλευτές αν-
τιτάχθηκαν στο μέτρο και ο Ορμπαν
ανταπέδωσε την περασμένη Πέμπτη
στην Αυστρία: «Δεν μου αρέσει η
προσέγγιση που θέλει να τιμωρήσει
τους Βρετανούς επειδή αποφάσισαν
να φύγουν». Την ίδια στιγμή, πολλοί
τομείς της βρετανικής οικονομίας
έχουν ήδη θέσει σε εφαρμογή τα
έκτακτα σχέδια, που έχουν εκπο-
νήσει σε περίπτωση μη επίτευξης
συμφωνίας.

Αυτό αποκάλυψε ο επικεφαλής
της τράπεζας UBS, ο οποίος διευ-
κρίνισε πως όλος ο τραπεζικός το-

μέας λειτουργεί με αυτό το σκεπτικό.
«Το χρηματοπιστωτικό σύστημα
εργάζεται λαμβάνοντας ως δεδομένο
το σενάριο της μη συμφωνίας», εξή-
γησε και προσέθεσε ότι πλέον είναι
αδιάφορο για τις βρετανικές τρά-
πεζες αν θα υπάρξει ή όχι συμφωνία
Λονδίνου - Βρυξελλών. Ολα όσα θα
συμβούν εις το εξής, δεν πρόκειται
να περιορίσουν το κόστος, είπε ο
Σέρτζιο Ερμότι στο πρακτορείο
Μπλούμπεργκ και ανέφερε ότι η
τράπεζά του θα μεταφέρει την έδρα
της στη Φρανκφούρτη μετά το Bre-
xit. Το ΔΝΤ έχει επίσης αποσαφη-
νίσει ότι δεν υπάρχει καλό Brexit
για το Λονδίνο.

Ολα τα πιθανά σενάρια έχουν αρ-
νητικές συνέπειες για την οικονομία,
αν και αυτό της μη συμφωνίας θα

είναι αναμφισβήτητα η χειρότερη
δυνατή έκβαση.

Ο Μαρκ Κάρνεϊ, διοικητής της
Bank of England, προειδοποίησε
τη Μέι και τους υπουργούς της, ότι
«σκληρή έξοδος» θα μπορούσε να
βυθίσει τις τιμές των ακινήτων κατά
35% μέσα σε τρία χρόνια. Μέσα σε
αυτές τις ζοφερές προβλέψεις, έχει
αρχίσει να αλλάζει το κλίμα στην
κοινή γνώμη. Η αναλογία των πο-
λιτών που θεωρούν ότι η κυβέρνηση
διαπραγματεύεται ανεπιτυχώς με
την Ε.Ε. έναντι εκείνων που θεωρούν
αποτελεσματική τη στρατηγική της
Μέι είναι πέντε προς ένα. Ειδικά
στις τάξεις των οπαδών του Brexit
το ποσοστό είναι ακόμη μεγαλύτερο.
Πάντως, οι Βρετανοί πολίτες φέ-
ρονται ενοχλημένοι και από τη στά-
ση της Ε.Ε.

Το 57% θεωρεί ότι οι Βρυξέλλες
χειρίζονται τις συνομιλίες με λάθος
τρόπο και μόλις το 16% επιδοκιμάζει
τη στάση των Ευρωπαίων. Η ιδέα
επανάληψης του δημοψηφίσματος
επανέρχεται διαρκώς, αν και δεν
είναι βέβαιο ότι θα έλυνε οποιοδή-
ποτε πρόβλημα.

Αυξάνονται οι πιέσεις
Εχουν κλιμακωθεί οι πιέσεις προς

αυτήν την κατεύθυνση, με τον πρω-
θυπουργό της Μάλτας, Τζόζεφ Μου-
σκάτ, να διαβεβαιώνει το Λονδίνο
πως οι Ευρωπαίοι υποστηρίζουν
«σχεδόν ομόφωνα» τη διενέργεια
ενός δεύτερου δημοψηφίσματος.

Το κλίμα αλλάζει σταδιακά και
στην ίδια τη Βρετανία, όπου οι Ερ-
γατικοί δέχονται εκκλήσεις από τη
βάση να άρουν τις αρχικές επιφυ-
λάξεις του ηγέτη τους, Τζέρεμι Κόρμ-
πιν. «Αν η Μέι συμφωνήσει με την
Ε.Ε. τον Νοέμβριο αλλά στη συνέχεια
αποτύχει να εξασφαλίσει τη συναί-
νεση της Βουλής των Κοινοτήτων,
τότε ένα δεύτερο δημοψήφισμα κα-
θίσταται πολύ πιο πιθανό. Πράγματι,
η προσφυγή στις κάλπες είναι ίσως
η μόνη ρεαλιστική διέξοδος από το
χάος», έγραψαν οι «Φαϊνάνσιαλ
Τάιμς». Ειδικοί προειδοποιούν, ωστό-
σο, ότι ένα δεύτερο δημοψήφισμα
θα χρειαζόταν έξι μήνες για να διορ-
γανωθεί. Αν η Ευρωπαϊκή Ενωση
συμφωνήσει να καθυστερήσει την
εφαρμογή του άρθρου 50, τότε η
πραγματοποίησή του θα ήταν εφι-
κτή. Χωρίς όμως τη σύμφωνη γνώμη
των Βρυξελλών, αυτό θα ήταν αδύ-
νατον.

Χαριστική βολή στο σχέδιο της Μέι
Η πρότασή της για την έξοδο της Βρετανίας από την Ε.Ε., που δίχασε το κόμμα της, απορρίφθηκε και από τις Βρυξέλλες

<<<<<<

Με κατάρρευση 
των διαπραγματεύσεων
απειλεί η Ε.Ε., 
αν το Λονδίνο δεν 
υποχωρήσει στο ζήτημα 
του εμπορίου και των
ιρλανδικών συνόρων.

Στην άτυπη σύνοδο του Σάλτσμπουργκ οι προτάσεις της Βρετανίδας πρωθυπουργού Τερέζα Μέι δεν είχαν καμία τύχη. Ενδεικτικό του κλίματος που υπήρχε
εναντίον της είναι το γεγονός ότι ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν χαρακτήρισε ευθέως το σχέδιό της «απαράδεκτο».

Τι συνέβη ανάμεσα σε δύο εφήβους
σε ένα επαρχιακό πάρτι του Μέρι-
λαντ μία νύχτα πριν από τρεις δε-
καετίες; Από τη στιγμή που ο ένας
αναγνωρίστηκε από τον άλλο ως
ο Μπρετ Κάβανο, ένας δικαστής
του ομοσπονδιακού εφετείου που
τώρα είναι υποψήφιος για μία έδρα
στο Ανώτατο Δικαστήριο των ΗΠΑ,
η Γερουσία αποφάσισε να ακούσει
τα καθέκαστα από τον ίδιο και την
κατήγορό του την ερχόμενη εβδο-
μάδα, προτού προχωρήσει στον
διορισμό του. Ωστόσο, παραμένει
άγνωστο, αν η κατήγορος στην
υπόθεση θα παρουσιαστεί στην
αρμόδια επιτροπή.

Οι κατηγορίες είναι λεπτομερείς.
Η Κριστίν Μπλάσεϊ Φορντ, η οποία
σήμερα είναι καθηγήτρια Ψυχο-
λογίας στο πανεπιστήμιο του Πάλο
Αλτο, λέει ότι ήταν 15 χρόνων τη
συγκεκριμένη νύχτα όταν ένας με-
θυσμένος Μπρετ Κάβανο, που ήταν
τότε 17 ετών, την έσπρωξε σε ένα
υπνοδωμάτιο, κλείδωσε την πόρτα
και δυνάμωσε τη μουσική για να
καλύψει τις φωνές της για βοήθεια.
Λέει ότι σκαρφάλωσε πάνω της,
της έκλεισε το στόμα με το χέρι
και προσπάθησε να τη γδύσει. «Φο-

βήθηκα ότι μπορεί να με σκότωνε»,
έγραψε η Μπλάσεϊ σε ένα γράμμα
τον Ιούλιο προς τη γερουσιαστή
Ντιάν Φεϊνστάιν. Ο δικαστής Κά-
βανο αρνήθηκε τα πάντα. «Δεν το
έκανα αυτό στο γυμνάσιο ή οποι-
αδήποτε άλλη στιγμή», ανέφερε
σε ανακοίνωσή του. Αυτός είναι ο
τύπος της άρνησης που θα χρησι-
μοποιούσε ένας αθώος. Ταυτόχρονα
είναι ο τρόπος λειτουργίας την επο-
χή του Ντόναλντ Τραμπ ασχέτως
με τις κατηγορίες. Μην ασχολείσαι
με τις λεπτομέρειες αλλά αρνήσου,
αρνήσου, αρνήσου. 

Δοκιμασμένη τακτική
Αυτή η τακτική έρχεται κατευ-

θείαν από την κορυφή όπου ο πρό-
εδρος Τραμπ αντιμετωπίζει μία
διαρκώς αυξανόμενη λίστα ανάρ-
μοστης σεξουαλικής συμπεριφοράς
με μαχητικές αρνήσεις. Περισσό-
τερες από 15 γυναίκες έχουν ισχυ-
ριστεί ότι παρενοχλήθηκαν ή κα-
κοποιήθηκαν από τον Τραμπ τα
χρόνια που προηγήθηκαν της προ-
εδρίας του. Κάποιες ισχυρίστηκε
ότι δεν τις είχε συναντήσει ποτέ.
Αλλά επιμένει ότι όλες τους, χωρίς
εξαίρεση, είναι ψεύτρες. 

Αντιθέτως, ας λάβουμε υπόψη
την ανταπόκριση του φίλου και συμ-
μαθητή του Μπρετ Κάβανο, Μαρκ
Τζατζ, τον οποίο η δρ Μπλάσεϊ ανα-
γνώρισε ως το άλλο άτομο στο δω-
μάτιο με τον δικαστή Κάβανο. Ο
Τζατζ αρνήθηκε τα πάντα για να
ξαναθυμηθεί λίγο αργότερα ότι δεν

θυμόταν τίποτα. Οπως συμβαίνει
και με πολλά σενάρια του τύπου
«αυτός είπε, αυτή είπε» υπάρχουν
πολλά πράγματα που πιθανώς να
μη μάθουμε ποτέ. Αλλά υπάρχουν
δύο τα οποία γνωρίζουμε. Πρώτον,
δεν υπάρχει θετικό σημείο για τις
γυναίκες που εμφανίστηκαν με ιστο-
ρίες σεξουαλικής επίθεσης, ιδιαίτερα
όταν ο κατηγορούμενος είναι διά-
σημος άνδρας. Δεν έχει σημασία
πόσο αξιόπιστη είναι η ιστορία.
Απλά λέγοντάς την, μία γυναίκα θα
βρεθεί στο επίκεντρο του Τύπου
και θα υποφέρει στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης και πιθανώς στην
πραγματική ζωή. Η Μπλάσεϊ, η οποία
αρχικώς ζήτησε από τη Φεϊνστάιν
να κρατήσει την ταυτότητά της
απόρρητη, δήλωσε στη Washington

Post, ότι η σεξουαλική επίθεση άλ-
λαξε τη ζωή της για πολλά χρόνια,
προκαλώντας μετατραυματικό
στρες. Γνώριζε ότι βάζοντας το όνομά
της στους ισχυρισμούς, που αναγ-
κάστηκε να κάνει μετά την αναφορά
στο γράμμα της στις ειδήσεις την
περασμένη εβδομάδα, θα άλλαζε
ξανά τη ζωή της – όχι προς το κα-
λύτερο. Το δεύτερο που γνωρίζουμε
είναι ότι αν και η Μπλάσεϊ δεν έδωσε
στην κοινή γνώμη κανένα λόγο να
αμφισβητήσει την αξιοπιστία της,
το ίδιο δεν μπορεί να ειπωθεί για
τον δικαστή Κάβανο ο οποίος έδωσε
παραπλανητική ή ανακριβή κατά-
θεση στη Δικαστική Επιτροπή της
Γερουσίας. Λέει την αλήθεια ότι
ισχυρίζεται ότι δεν συνέβη τίποτα;
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Σύμφωνα 
με την καταγγέλλουσα,
όλα έγιναν όταν αυτός
ήταν 17 ετών 
και όντας μεθυσμένος 
την κλείδωσε 
σε ένα υπνοδωμάτιο.

Σκιά σκανδάλου
για τον εκλεκτό
του Τραμπ
Ο δικαστής Μπρετ Κάβανο κατηγορείται 
για σεξουαλική επίθεση σε 15χρονη

Τα επόμενα βήματα είναι
το FBI να ανακρίνει τον Κά-
βανο, τη δρα Μπλάσεϊ, τον
Τζατζ, πιθανώς και άλλους,
σχετικά με τις κατηγορίες
και η Δικαστική Επιτροπή
της Γερουσίας να ακούσει
όλα τα μέρη, όσον καιρό κι
αν χρειαστεί αυτό. Ωστόσο,
παρέμενε άγνωστο κατά πό-
σον η Μπλάσεϊ θα κατέθετε
ενώπιον της επιτροπής. Οι
Αμερικανοί πρέπει να ελπί-
ζουν ότι σε αυτές τις ακροά-
σεις η Δικαστική Επιτροπή
θα δράσει καλύτερα απ’ ότι
στο παρελθόν, όπως την τε-
λευταία φορά που μία γυ-
ναίκα κατηγόρησε έναν
υποψήφιο για το Ανώτατο
Δικαστήριο για σεξουαλική
κακοποίηση. Αυτό συνέβη
πριν από 27 χρόνια, όταν κά-
ποια μέλη της επιτροπής,
στην οποία συμμετείχαν μό-
νο άνδρες, δεν πίστεψαν
την κατάθεση της Ανίτα Χιλ
που κατηγόρησε για παρε-
νόχληση τον Κλάρενς Τό-
μας. Η κατάθεσή της δεν
διαψεύστηκε ποτέ, αλλά
σχεδόν οι διπλάσιοι άνθρω-
ποι πίστεψαν την ιστορία
του δικαστή Τόμας. Είκοσι
επτά χρόνια αργότερα, ο
Κλάρενς Τόμας παραμένει
στο δικαστήριο και οι Ρε-
πουμπλικανοί στη Δικαστική
Επιτροπή παραμένουν όλοι
άνδρες. Αλλά αυτή τη φορά,
ένα χρόνο μετά το #MeToo
περισσότεροι Αμερικανοί
είναι έτοιμοι να πιστέψουν
τη γυναίκα.   

Η περίπτωση Χιλ



ΑΠΟΕΛ και βελτίωση
Όσο και αν πολλές φορές μια αλλαγή
προπονητή κάνει διαφορά από το πρώ-
το κιόλα παιχνίδι, στην περίπτωση του
ΑΠΟΕΛ αυτό δεν ίσχυσε. Και λίγες είναι
οι πιθανότητες να αλλάξει δραματικά
και προς το καλύτερο η κατάσταση στον
σημερινό αγώνα κόντρα στη Δόξα. Συ-
νήθως αποδεικνύεται πως ο προπονη-
τής δεν είναι μάγος. Δύσκολη η αποστο-
λή του Γιώργου Κωστή, γιατί τα προβλή-
ματα δεν είχαν να κάνουν μόνο με θέμα
διαχείρισης του ρόστερ από τον προκά-
τοχο του. Είναι και θέμα προβληματικού
σχεδιασμού και στελέχωσης το καλο-
καίρι. Μετά το σημερινό παιγνίδι προκύ-
πτει στην ουσία διακοπή, αφού ο αγώ-
νας του σούπερ καπ, ό,τι κι αν λεχθεί,
περνά σε δεύτερη μοίρα. Προέχει η
αξιοποίηση του χρόνου για δουλειά και
βελτίωση, πολύ περισσότερο από τη
στιγμή που ακολουθεί το πρώτο ντέρμπι
κόντρα στην Ανόρθωση και μάλιστα
εκτός έδρας.

* * * * *

Ο Σάμπουριτς στον πάγκο!
Τυχαίο δεν μπορεί να ήταν, αν μόνιμα
θα βρίσκεται πλέον στον πάγκο του
ΑΠΟΕΛ ο Τόζα Σάμπουριτς ο χρόνος θα
δείξει. Κόντρα στη Νέα Σαλαμίνα στο
«Αμμόχωστος» ο Σέρβος διευθυντής
Ποδοσφαίρου βρέθηκε στο πλάι του
Γιώργου Κωστή και θυμήθηκε τον παλιό
του ρόλο. Στο ΑΠΟΕΛ πάντως ποτέ στο
παρελθόν δεν είχε κάτσει στον πάγκο
κατά τη διάρκεια ενός αγώνα. Αρνήθη-
κε μάλιστα να κάνει κάτι τέτοιο, όταν η
διοίκηση αποφάσισε την αποδέσμευση
του Τιμούρ Κετσπάγια. Τι άλλαξε τώρα;
Ήταν κάτι προσωρινό ή θα επιφορτισθεί
και με τα καθήκοντα βοηθού – συνεργά-
τη του Γιώργου Κωστή; Η πρώτη και
ίσως καθοριστική απάντηση σήμερα
στο ΓΣΠ.

* * * * *

Στην Ιταλία… 
Απλά πράγματα. Έκανε κοτσάνες ή συμ-
περιφέρθηκες απρεπώς στο γήπεδο.

Με το που θα βγεις θα σε μπαγλαρώ-
σουν, θα πας στο τμήμα και θα υποστείς
την τιμωρία. Ούτε έτσι, ούτε γιουβέτσι.
Ούτε είσαι ο γιος του Χ, ούτε ο μπράβος
του Ψ. Ούτε κάρτα, ούτε τιμολόγιο. Τί-
θεσαι απλά ενώπιον του νόμου. Στην
Ιταλία. Στην Ιταλία όμως. 

* * * * *

Ποια κάρτα;
Ποια κάρτα; Τι, πώς και γιατί; Η εικόνα
των άδειων γηπέδων είναι απλά τραγι-
κή. Και αντί να δούμε και να βρούμε
τους τρόπους για να έρθει ο κόσμος πί-
σω στο γήπεδα, χορεύουμε το χορό της
βροχής. Ή μάλλον την Τυλληρκώτισσα
που μας πάει και καλύτερα. 

* * * * *

Η παράδοση των φορ
Ο Νιγηριανός Ονουέγκμπου Κίνγκσλι
δείχνει μέχρι στιγμής ότι είναι ένας

εξαιρετικός σέντερ φορ. Έχει πετύχει
τρία γκολ και μέχρι τώρα έχει πραγμα-
τοποιήσει πολύ καλές εμφανίσεις. Ο
ποδοσφαιριστής αυτός με το τι μας έχει
δείξει μέχρι σήμερα προσδίδει αγωνι-
στική ισχύ στη Νέα Σαλαμίνα. Είναι πάν-
τως γεγονός ότι η Νέα Σαλαμίνα έχει
δημιουργήσει παράδοση στους ικανούς
κεντρικούς κυνηγούς κατά τα τελευταία
χρόνια. Θυμίζουμε τον Βούλγαρο Ντίμι-
ταρ Μακρίεφ που αγωνίστηκε για μια
τριετία και τον Βραζιλιάνο Καρλάο (Κάρ-
λος Αλεξάντρε ντε Σόουζα Σίλβα ήταν
το πλήρες όνομά του) που αγωνίστηκε
πέρυσι στη μισή σεζόν. 

* * * * *

Φαινόμενο με αποδείξεις 
Σε μια χρονιά που και τι δεν έχει ακου-
στεί με το περιβόητο θέμα της κάρτας
φιλάθλου (υπενθυμίζουμε ότι η κάρτα
φιλάθλου αποτελεί νομοθεσία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας) και έχει δημι-

ουργηθεί τόσος θόρυβος και σύγχυση
στον φίλαθλο κόσμο η Ομόνοια σε δύο
μέχρι στιγμής εντός έδρας ματς στο
πρωτάθλημα έχει διαθέσει 13.798 εισι-
τήρια. 6.750 στο ματς με την Αλκή και
7.048 σε αυτό με την ΕΝΠ. Είναι πρώτη
με διαφορά από τη δεύτερη ομάδα, αν
και οι αριθμοί για τα δικά της δεδομένα
είναι πολύ χαμηλοί. Θυμίζουμε επίσης
ότι στην περυσινή εκείνη εφιαλτική για
την πράσινη ομάδα χρονιά διατέθηκαν
95.222 εισιτήρια. Τα περισσότερα από
κάθε άλλη ομάδα. Ναι, είναι φαινόμενο
ο κόσμος της Ομόνοιας. Με αποδείξεις.
Όχι με λόγια και συνθήματα.

* * * * *

Η φιλοσοφία Παντελή 
Η ήττα από την ΑΕΛ έδωσε γερό πάτημα
στους επικριτές του Ρόνι Λέβι να βγά-
λουν τα… μαχαίρια, όμως ο Ανδρέας
Παντελή μόνο ως «ανάξια σχολιασμού»
χαρακτηρίζει τα όποια σενάρια για αντι-
κατάσταση του Ισραηλινού. Αποδεικνύει
πως στα της Ανόρθωσης, ο πρόεδρος
επιλέγει τη στήριξη στους προπονητές.
Ας μην ξεχνάμε πως πέντε χρόνια στη
διοίκηση στην πρώτη του θητεία και
σχεδόν δύο τώρα δεν έχει ποτέ απολύ-
σει προπονητή! Ξεκίνησε και έφυγε με
Τιμούρ Κετσπάγια τότε, βρήκε, συνερ-
γάζεται και στηρίζει Ρόνι Λέβι τώρα. Αν
μη τι άλλο εντελώς εκτός από τα συνηθι-
σμένα των παραγόντων στο ποδόσφαιρό
μας. Το μέχρι πότε θα στηρίζει βέβαια,
είναι κάτι που θα δείξει ο χρόνος και τα
αποτελέσματα. Αυτά είναι που κρατάνε
έναν προπονητή στη θέση του.

* * * * *

Ασχολίαστο 
O επιτελικός μέσος της Πάφου, Λουίς
Μαρσέλο Μοραίς ντος Ρεις γνωστός και
ως Λουλίνια, παραχώρησε μια ενδιαφέ-
ρουσα συνέντευξη σε ιστοσελίδα της
Βραζιλίας. Ο ποδοσφαιριστής δεν δί-
στασε να αναφέρει ότι κύριος στόχος
της Πάφου είναι να κατακτήσει το
νταμπλ! «Φέτος έχουμε δύο μεγάλους
στόχους, την κατάκτηση του πρωταθλή-
ματος και του κυπέλλου. Θέλουμε αυ-
τούς τους δύο τίτλους». Αυτά είπε χαρα-
κτηριστικά. Α-σχο-λί-α-στο.
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Aλλο εμείς, 
άλλο οι ομάδες

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Τι κάνουμε εμείς; Με τι ασχολού-
μαστε περισσότερο; Λοιπόν,
έχουμε και λέμε. Διαιτησία, δη-
λώσεις παραγόντων, ανακοινώ-
σεις ομάδων, τοποθετήσεις επί
τοποθετήσεων για την «κάρτα»,
οργανωμένοι οπαδοί, αμφισβη-
τούμενες φάσεις, στοίχημα, στη-
μένα. Γενικώς γκρίνια, καχυπο-
ψία, φανατισμός, λαμογιά, ξερο-
κεφαλιά και πάει λέγοντας. Τι

κάνουν οι ομάδες όλα αυτά τα χρόνια, όχι όλες,
κάποιες λίγες η αλήθεια. Χτίζουν και θέτουν βάσεις
για να γίνουν ολοένα και πιο επαγγελματικές. Εκ-
συγχρονίζουν τις εγκαταστάσεις τους, δικτυώνονται
στο μεταγραφικό παζάρι, στελεχώνουν τα ιατρικά
τους τιμ και μονιμοποιούν την αγωνιστική τους
φιλοσοφία.

Με λίγα λόγια βελτιώνονται, εξελίσσονται. Προ-
χωρούν σε τέτοιο σημείο που βλέπεις τον ΑΠΟΕΛ
να παίζει σ’ όλα τα γήπεδα της Ευρώπης έχοντας
τις περισσότερες φορές το πνεύμα του νικητή, πα-
ρακολουθείς τον Απόλλωνα να βλέπει στα ίσα τη
Λάτσιο μέσα στη Ρώμη και την ΑΕΚ να παίζει ανοικτό
ποδόσφαιρο με όποιον αντίπαλο της έχει λάχει μέχρι
τώρα. 

Τι σημαίνει αυτό; Ότι όσο οχυρώνεσαι, όσο δου-
λεύεις σωστά είναι σχεδόν κανόνας ότι αποβάλεις
το κόμπλεξ κατωτερότητας, αποκτάς αυτοπεποίθηση,
αντιλαμβάνεσαι τις δυνατότητές σου και είσαι ικανός
για όλα. Αν μη τι άλλο, να παλέψεις στα ίσα το κάθε
παιχνίδι ακόμη και αν απέναντί σου έχεις ομάδες
που το μπάτζετ τους είναι εκατονταπλάσιο της δικής
σου. 

Και ενώ οι ομάδες μας ταξιδεύουν κάθε χρόνο
ανά τα σαλόνια της Ευρώπης, εμείς οι ιθαγενείς του
τόπου ζούμε και αναπνέουμε μες στη δυσωδία των
τελευταίων εξήντα χρόνων. Υπερβάλω; Πόσο πε-
ρίεργο σου φαίνεται μια ποδοσφαιρική συζήτηση
να καταλήξει σε διαμάχη Μακαριακών - Γριβικών;
Ακούγεται τρελό, είναι όμως βγαλμένο από την άρ-
ρωστη κυπριακή πραγματικότητα. 

Κάποιες ομάδες μας έχουν ξεφύγει. Εκσυγχρο-
νίζονται. Όλοι εμείς οι υπόλοιποι εμμένουμε στο
σίγουρο. Στον μικρόκοσμό μας, ίσως γιατί μας
βολεύει. Έτσι άλλωστε μας έχουν μάθει και δύσκολα
κανείς ξεμαθαίνει. 

Ας είναι όμως και έτσι. Γιατί αν οι ομάδες συμ-
πορευόντουσαν με όλους εμάς θα παίζαμε στην Ευ-
ρώπη από τα τέλη του Ιούνη μέχρι τις αρχές του
Ιούλη. Ας είναι…

Είχα την τύχη να ακούσω τις δη-
λώσεις του Σάββα Πουρσαϊτίδη
μετά τον αγώνα της Νέας Σαλαμί-
νας και του ΑΠΟΕΛ. Δυσκολεύθηκα
αρχικά να αντιληφθώ γιατί τόσος
ντόρος και γιατί αναγκάστηκε ο
πρώην ποδοσφαιριστής του ΑΠΟ-
ΕΛ να προβεί σε διευκρινιστική
δήλωση την επομένη. Έδωσα ο
ίδιος, ωστόσο, απάντηση στον εαυ-
τό μου και ίσως δεν θα έπρεπε να

απορήσω στην αρχή. Απάντηση απλή - Σάββας Πουρ-
σαϊτίδης πρώην ποδοσφαιριστής ΑΠΟΕΛ.

Ακόμη μία υπερβολή στον χώρο του κυπριακού
ποδοσφαίρου, ακόμη μία επιβεβαίωση της νοοτροπίας
που διέπει το κατά τ’ άλλα επαγγελματικό κυπριακό
ποδόσφαιρο. Νοοτροπία η οποία αρνείται να δεχθεί
πως δεν απαγορεύεται, είτε να θεωρήσει κάποιος
τη νυν του ομάδα καλύτερη από την πρώην, πολύ
περισσότερο να την κερδίσει. Νοοτροπία που αγνοεί
πως ένας επαγγελματίας, προπονητής ή ποδοσφαι-
ριστής, επιβάλλεται να προσπαθεί για το καλύτερο
δυνατό αποτέλεσμα, προς όφελος της ομάδας που
τον εργοδοτεί και τον πληρώνει, ανεξαρτήτως του
ονόματος του αντίπαλου και της όποιας επαγγελ-
ματικής σχέσης στο παρελθόν. 

Σεβασμός ναι, στην προϊστορία, στην προηγού-
μενη επαγγελματική συνεργασία, σεβασμός εκα-
τέρωθεν όμως και προς την επόμενη μέρα και το
όποιο νέο βήμα επιχειρεί ένας ποδοσφαιριστής ή
προπονητής, από τη στιγμή που αυτό γίνεται με
σωστές διαδικασίες και με καθαρά επαγγελματικά
κριτήρια. 

Σάββα Πουρσαϊτίδη δεν φταις εσύ, που… τόλ-
μησες να πεις στους παίκτες σου πως μπορούσαν
να κερδίσουν. Η νοοτροπία μας τα φταίει, που θέ-
λει… κτήμα μιας ομάδας τον ποδοσφαιριστή ή τον
προπονητή που δούλεψε ή αγωνίστηκε χρόνια με
την ίδια φόρμα ή φανέλα. Νοοτροπία που θεωρεί
ασέβεια να σκοράρει κάποιος απέναντι στην προ-
ηγούμενη του ομάδα.

Γι’ αυτό και οι κατά καιρούς αντιδράσεις, πολύ
χειρότερες από το σκηνικό που δημιουργήθηκε το
βράδυ της περασμένης Τετάρτης, γι’ αυτό και
κρατάνε χρόνια οι αφορισμοί, οι… κατάρες και το
βρισίδι, για ποδοσφαιριστές ή προπονητές που άλ-
λαξαν ομάδες. Αγνοώντας όσοι αντιδρούν, πως και
στη δική τους ομάδα πήγαν γιατί απλώς τους προ-
σφέρθηκαν καλύτερες συνθήκες εργασίας.

Ό,τι δηλαδή ισχύει σε κάθε επαγγελματικό χώρο
εργασίας. Ό,τι δηλαδή θα έπρεπε να ισχύει και στο
επαγγελματικό κυπριακό ποδόσφαιρο.

Δεν φταις εσύ, 
η νοοτροπία μας 

τα φταίει...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Πόσο έχει μεγαλώσει
Παρατηρώντας κανείς τις αντιδράσεις των οπαδών του Απόλλωνα στα social
media μετά τον αγώνα με τη Λάτσιο, διαπιστώνει πως το βασικό που σημεί-
ωναν ήταν το πόσο έχει μεγαλώσει η ομάδα τους τα τελευταία χρόνια. Η οπτι-
κή τους, ήταν αυτό που ένιωθαν: απογοήτευση για το γεγονός πως δεν κέρδι-
σαν βαθμό εκτός έδρας επί της Λάτσιο. Έχει τόσο ανέβει ο πήχης που θεω-
ρούν πως η ομάδα τους μπορεί να κοντράρει οποιονδήποτε ανεξαρτήτως
έδρας. Δεν είναι μικρό κατόρθωμα να φτάνεις σε αυτό το σημείο και σαφώς
όσο βάζεις ψηλότερους στόχους εξελίσσεσαι και δυναμώνεις. Δεν αρκεί
πάντα αυτό για να πάρεις αποτέλεσμα στα «Ολίμπικο» και τα «Βελοντρόμ»
βέβαια αλλά όσο περισσότερο ανακατεύεσαι με τέτοιες ομάδες, τόσο πιο
κοντά είσαι στο να βρεις και τον τρόπο να τους κάνεις ζημιά. Οι επόμενοι
αγώνες της ομάδας στον όμιλο απέκτησαν ήδη τεράστιο ενδιαφέρον αφού
μας έπεισε η ομάδα του Σωφρόνη Αυγουστή πως μπορεί να τους κοντράρει.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Η Masters Tennis Academy ξεκίνησε την
λειτουργία της πριν από πέντε χρόνια
(τον Σεπτέμβριο του 2013) και κατάφερε
σε μια πενταετία να γίνει πρότυπο Ακα-
δημίας στον τόπο μας με τις πολλές επι-
τυχίες των αθλητών της, τόσο στους
παγκύπριους αγώνες όσο και σε τουρ-
νουά στο εξωτερικό.

Μετά από 15 χρόνια στην Κυπριακή
Ομοσπονδία Αντισφαίρισης, ο Γιάννος
Χατζηγεωργίου, ο καλύτερος και πιο
καταξιωμένος Κύπριος προπονητής
(ήταν προπονητής και του Μάρκου Πα-
γδατή το 2005, 2007 και το 2013), βρήκε
συνεργάτες που αγαπούν το τένις και
μαζί δημιούργησαν τη Masters Tennis
Academy. Από τότε η Masters Tennis
Academy παρουσιάζει συνεχή πρόοδο.
Ξεκίνησε με τέσσερα γήπεδα και 90
παιδιά. Σήμερα διαθέτει επτά γήπεδα,
ενώ ο αριθμός των παιδιών τριπλασιά-
στηκε και έφτασε τα 250. Οι εγκατα-
στάσεις της Ακαδημίας στον Στρόβολο
ανακαινίστηκαν φέτος και δημιουργή-
θηκαν μεγαλύτεροι χώροι για τους αθλη-
τές αλλά και για τον κόσμο.

Ο ιδρυτής και γενικός διευθυντής
της Masters Tennis Academy, Γιάννος
Χατζηγεωργίου, απάντησε στις ερωτή-
σεις μας που αφορούν στον απολογισμό
της πρώτης πενταετίας: 
–Κύριε Χατζηγεωργίου, πόσο επιτυ-
χημένη ήταν η περυσινή χρονιά;

–Απόλυτα επιτυχημένη. Από αγω-
νιστικής πλευράς είχαμε πολλές επι-
τυχίες από τα αγόρια και τα κορίτσια
μας στα παγκύπρια πρωταθλήματα.
Επίσης είχαμε επιτυχίες με πρώτες θέ-
σεις στις ηλικίες κάτω των 14 (U14)

και κάτω των 16 (U16), αλλά και πολλές
επιτυχίες με την κορυφαία μας αθλή-
τρια τη Ραλούκα, σε τουρνουά στο
εξωτερικό. Ενδεικτικό της μεγάλης
προόδου της Ραλούκα είναι ότι ξεκίνησε
πέρυσι από τη θέση 500 και τελείωσε
στη θέση 280.
–Πόσοι από τους αθλητές σας κάνουν
πρωταθλητισμό;

–Στις ηλικίες από 12 χρόνων και
πάνω το 1/4 των αθλητών μας κάνουν
πρωταθλητισμό και συμμετέχουν σε
όλα τα τουρνουά που έχει στο πρόγραμ-

μά της η Ομοσπονδία μας.
–Συνήθως από ποια ηλικία ξεκινούν
τα παιδιά στην Ακαδημία σας;

–Από 5 χρονών. Υπάρχουν νέοι τρό-
ποι διδασκαλίας και γήπεδα προσαρ-
μοσμένα με ειδικό υλικό. Συστήνεται
να αρχίζουν από αυτή την ηλικία τα
παιδιά. 
–Τι προσφέρετε στα παιδιά που έρ-
χονται στην Ακαδημία;

–Προσφέρουμε τα πάντα. Εκτός από
την κανονική προπόνηση και τη διδα-
σκαλία του αθλήματος, προσφέρουμε

προπόνηση σε φυσική κατάσταση, έχου-
με διατροφολόγο, μασέρ και αθλητικό
ψυχολόγο.
–Ποιες διοργανώσεις θα αναλάβει
τη νέα σεζόν η Masters Tennis Aca-
demy;

–Το Παγκύπριο Τουρνουά (μέσα στον
Ιούνιο) και το ευρωπαϊκό με ηλικίες
κάτω των 16. Ζητήσαμε από την Ομο-
σπονδία και ένα διεθνές τουρνουά U18.
Πήραμε υποσχέσεις και ελπίζουμε ότι
θα μας ανατεθεί.
–Υπάρχουν ταλέντα που μπορούν
να διακριθούν και εκτός Κύπρου; Τι
θα πρέπει να κάνουν για να τα κα-
ταφέρουν;

–Ναι, έχουμε μεγάλα ταλέντα σε όλες
τις ηλικίες όμως αν θα καταφέρουν να
διακριθούν θα εξαρτηθεί από πολλούς
παράγοντες. Εκτός από προπόνηση
απαιτούνται πολλά χρήματα προκειμέ-
νου να συμμετέχουν τακτικά σε αγώνες
στο εξωτερικό. Χρειάζεται στήριξη από
την πολιτεία.
–Ποιοι από τους αθλητές - αθλήτριές
σας διακρίνονται και εκτός Κύπρου;

–Έχουμε παιδιά στις εφηβικές κα-
τηγορίες με καλές θέσεις και διακρίσεις
σε μεγάλα τουρνουά.
–Οι γηπεδικές σας υποδομές και οι
εγκαταστάσεις σας σε ποιο επίπεδο
είναι;

–Κάναμε πρόσφατα μια γενική ανα-
καίνιση - αναβάθμιση των κτιριακών
μας εγκαταστάσεων. Μεγαλώσαμε αρ-
κετά τους χώρους και αυξήσαμε τα
αποδυτήρια αλλά και τους χώρους φι-
λοξενίας του κόσμου. Έχουμε τη δυ-
νατότητα να φιλοξενήσουμε άρτια
τόσο τους παγκύπριους αγώνες όσο
και τα διεθνή τουρνουά που διοργα-
νώνει η Ακαδημία μας.

Η προπονητική ομάδα
Την προπονητική ομάδα της Masters

Tennis Academy αποτελούν οι: Γιάννος
Χατζηγεωργίου (διευθυντής, γενικός
υπεύθυνος), Σον Πόπερ, Δημήτρης Μι-
χαηλίδης, Μαρσέλο Ορτέκα, Ανδρέας
Χατζηγεωργίου, Ιωάννα Σάββα και Αρίνα
Μαριλένα Χριστοδούλου.

Μια «χρυσή» πενταετία για 
τη Masters Tennis Academy
Με 7 γήπεδα, περισσότερους από 250 αθλητές και 8 προπονητές, προοδεύει σταθερά

«Eχουμε μεγάλα ταλέντα σε όλες τις ηλικίες όμως αν θα καταφέρουν να διακρι-
θούν θα εξαρτηθεί από πολλούς παράγοντες», δηλώνει ο ιδρυτής και γενικός διευ-
θυντής της Masters Tennis Academy, Γιάννος Χατζηγεωργίου.

<<<<<<<

Οι εγκαταστάσεις της Ακα-
δημίας ανακαινίστηκαν 
φέτος και δημιουργήθηκαν
μεγαλύτεροι χώροι για 
τους αθλητές και τον κόσμο.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Ανακάμπτει η αγορά
γραφείων της Αθήνας
Υστερα από αρκετά χρόνια, τόσο η ζήτηση
όσο και οι τιμές ενοικίασης γραφείων κι-
νούνται σε ανοδική τροχιά από τις αρχές
του έτους. Κατά τη διάρκεια του πρώτου
εξαμήνου, οι νέες μισθώσεις γραφειακών
χώρων αυξήθηκαν κατά 72%, καθώς
έχουν απορροφηθεί 38.000 τ.μ. χώρων
γραφείων. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

Ενδιαφέρον ξένων για
Αγορά κόκκινων δανείων
Εντονο ενδιαφέρον για την αγορά χαρτο-
φυλακίων κόκκινων δανείων τραπεζών
στην Ελλάδα εκδηλώνεται από ξένα επεν-
δυτικά ταμεία, τα οποία διατυπώνουν ωστό-
σο επιφυλάξεις ως προς το ρίσκο που εμ-
φανίζει η αγορά, ένα στοιχείο το οποίο επη-
ρεάζει και την τιμολόγησή της. Σελ. 8

ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΕΘΝΙΚΗΣ

Ρυθμό ανάπτυξης 2,2 %
αναμένουν το γ΄ τρίμηνο 
Επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης το γ΄
τρίμηνο στο 2,2%, έναντι 1,8% το β΄ τρίμη-
νο και αυξημένη πιθανότητα υπέρβασης
του στόχου για ανάπτυξη 2% στο σύνολο
του 2018 βλέπει η Εθνική Τράπεζα της Ελ-
λάδος. Κι αυτό λόγω κυρίως της αύξησης
των εξαγωγών το δεύτερο τρίμηνο. Σελ. 7

ΤΟΥΡΚΙΑ

Μειώνει κατά 10 δισ.
τις δημόσιες δαπάνες
Επιχειρώντας να ανακτήσει την εμπιστο-
σύνη των επενδυτών, η Τουρκία ανακοίνω-
σε μείωση δημοσίων δαπανών κατά σχεδόν
10 δισ. δολάρια και υποβάθμισε τις προβλέ-
ψεις της για ανάπτυξη τόσο για φέτος όσο
και για το 2019. Το νέο σύστημα δεν προ-
βλέπει στήριξη των τραπεζών. Σελ. 10
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από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒB R-4
Fitch BΒ+ B
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή Α Π 0 Ψ Η / Του ΠΑΜΠΟΥ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ

Στη γεμάτη απογοητεύσεις πρό-
σφατη ιστορία των τραπεζικών
αξιογράφων και των θυμάτων
τους υπήρξε την εβδομάδα που
πέρασε μια ευτυχής για τουλά-
χιστον δύο από αυτούς εξέλιξη.
Δικαστήριο δικαίωσε ζεύγος συν-
ταξιούχων των οποίων οι κατα-
θέσεις είχαν μετατραπεί σε αξιό-
γραφα. 

Τα τελευταία χρόνια οι κάτο-
χοι τραπεζικών αξιογράφων ορ-
γανώθηκαν σε σύνδεσμο και
υπήρξαν ιδιαίτερα μαχητικοί στις
εκδηλώσεις τους. Έλαβαν κατά
καιρούς διάφορες υποσχέσεις
από τα κόμματα και την κυβέρ-
νηση, οι οποίες κατά κανόνα δεν
υλοποιήθηκαν. Οι υποσχέσεις
αυτές είχαν να κάνουν με μια

συνολική αντιμετώπιση του προ-
βλήματος. Κάτι τέτοιο όμως ήταν
εξαρχής απίθανο να γίνει για
τουλάχιστον δύο λόγους. Ο πρώ-
τος έχει να κάνει με το γεγονός
ότι δεν θα μπορούσαν να τεθούν
όλοι οι ζημιωθέντες από τα αξιό-
γραφα στην ίδια μοίρα. Τα αξιό-
γραφα υπενθυμίζεται ότι είναι
χρηματο-οικονομικό προϊόν με
υψηλή συνήθως απόδοση αλλά
και υψηλό κίνδυνο. 

Αυτός που επενδύει σε αυτά,
λαμβάνει κατά κανόνα ψηλότερη
απόδοση από ό,τι παρέχουν οι
τόκοι των καταθέσεων, διατρέχει
όμως τον κίνδυνο να μην πάρει
ούτε τόκους, ούτε τα χρήματα
του πίσω αν ο οργανισμός που
τα εκδίδει περιπέσει σε δυσκο-

λίες. Πρόκειται δηλαδή για μια
επένδυση υψηλού ρίσκου. Κά-
ποιοι από τους κατόχους των
αξιογράφων, όσοι ήταν θεσμικοί
αλλά και ιδιώτες με γνώσεις λο-
γικά αντιλαμβάνονταν τους κιν-
δύνους. Υπήρξαν όμως πάρα πολ-
λοί οι οποίοι εκ των πραγμάτων
δεν είχαν γνώσεις χρηματο-οι-
κονομικών και από ό,τι φαίνεται
από τις διηγήσεις τους παραπλα-
νήθηκαν, ώστε να μετατρέψουν
τις καταθέσεις τους σε αξιόγρα-
φα. Πέρα από το ότι δεν ήταν
όμοιες οι περιπτώσεις των ζη-
μιωθέντων, οι υποσχέσεις που
έλαβαν αυτοί ήταν εξαρχής μη
υλοποιήσιμες διότι, αν υλοποι-
ούντο, πέραν από το ότι θα έπρε-
πε να πληρώσει κάποιος άλλος,

μάλλον ο φορολογούμενος, θα
ετίθετο αυτόματα θέμα παρόμοι-
ας αντιμετώπισης και άλλων θυ-
μάτων της τραπεζικής κρίσης.
Αν δεχτούμε το προφανές ότι τα
αξιόγραφα είναι επενδυτικά προ-
ϊόντα και μάλιστα περίπλοκα και
υψηλού ρίσκου, τότε με βάση τη
νομοθεσία, η πώλησή τους θα
έπρεπε να γίνεται από αδειοδο-
τημένους επαγγελματίες, οι οποί-
οι θα απευθύνονταν σε έμπειρους
επενδυτές. 

Αυτό που θα έπρεπε να είχε
γίνει εξαρχής ήταν η διεκδίκηση
των δικαίων αυτών των ανθρώ-
πων στα δικαστήρια (στην Ισπα-
νία είχε λειτουργήσει μια επι-
τροπή διαιτησίας της οποίας οι
αποφάσεις ήταν υποχρεωτικές

για αυτούς που εξέδωσαν τα αξιό-
γραφα. Κάτι τέτοιο, αν και ακού-
στηκε στην Κύπρο στο τέλος δεν
έγινε πιθανόν για νομικούς λό-
γους). Χάθηκε πάρα πολύς χρόνος
και στο μεταξύ πολλοί άνθρωποι
αντιμετώπισαν τεράστιες οικο-
νομικές δυσκολίες ελπίζοντας
ότι θα έβρισκαν το δίκαιο τους
με τρόπο οργανωμένο. Εκείνο
θα μπορούσε να είχε κάνει η πο-
λιτεία ήταν να φροντίσει να υπάρ-
ξουν θεσμικές διευκολύνσεις
ώστε η νομική διεκδίκηση αυτών
των ανθρώπων να εξεταζόταν
γρήγορα από τα δικαστήρια. Στο
τέλος της ημέρας θα πρέπει εκεί-
νοι οι οποίοι υπήρξαν θύματα
παράνομων πρακτικών να πά-
ρουν πίσω τα χρήματά τους. 

Πιο εφικτό να αντιμετωπιστεί δικαστικά το πρόβλημα των αξιογράφων

ΔΙΕΘΝΗ

Οι μηχανές
θα εκτελούν
τις μισές
εργασίες
το 2025

Σελ. 11

Η επιτυχία της Κύπρου μετά την
έξοδο από το μνημόνιο, με τον
ρυθμό ανάπτυξης να φθάνει στο
4% οφείλεται σε πολλούς παρά-
γοντες και όχι μόνο στη χαμηλή
εταιρική φορολογία και στο πρό-
γραμμα των πολιτογραφήσεων.

Η χρυσή συνταγή για την επιτυχία
της κυπριακής οικονομίας κατα-
δεικνύεται από τα στοιχεία. Σύμ-
φωνα, λοιπόν, με τα τελευταία
στοιχεία το 85% στο ΑΕΠ της Κύ-
πρου στηρίζεται σε πέντε βασι-
κούς πυλώνες. Στις χρηματοπι-

στωτικές και επιχειρηματικές υπη-
ρεσίες, τον τουρισμό, που σημει-
ώνει ρεκόρ κάθε χρόνο, τη ναυ-
τιλία, στην αγορά των ακινήτων
και στο λιανικό εμπόριο. Το υπό-
λοιπο ποσοστό στηρίζεται στην
κατασκευή φαρμακευτικών προ-

ϊόντων και τροφίμων και στις κα-
τασκευές. Τις προοπτικές της κυ-
πριακής οικονομίας βλέπουν και
οι Οίκοι Αξιολόγησης, με τον Οίκο
Standard and Poor’s να θέτει το
αξιόχρεό της μόλις την προηγού-
μενη Παρασκευή, σε επενδυτική

βαθμίδα. Αξίζει να σημειωθεί πως
η Κύπρος πέρασε τη δίνη του μνη-
μονίου και της οικονομικής κρίσης
δίχως επιβολή νέων φορολογιών.
Έχει όμως ακόμα ένα μακρύ κα-
τάλογο μεταρρυθμίσεων που πρέ-
πει να εφαρμόσει. Σελ. 5

Η χρυσή συνταγής της οικονομίας
Βασικοί πυλώνες είναι ο τουρισμός, η ναυτιλία, η εκπαίδευση, ο τομέας ακινήτων και οι υπηρεσίες

Ανοδικά κινούνται το τελευταίο χρονικό διάστημα οι τιμές του πετρελαίου. Στην αγορά επικρατεί ανησυχία, καθώς αναμένεται να μειωθεί η
προσφορά μετά την επαναφορά των κυρώσεων κατά της Τεχεράνης στις 4 Νοεμβρίου. Εν μέσω αυτής της αρνητικής συγκυρίας, ο ΟΠΕΚ δεν
φαίνεται διατεθειμένος να αυξήσει την παραγωγή στη σύνοδο που θα πραγματοποιηθεί σήμερα στην Αλγερία. Η στάση του οφείλεται στο ότι η
Σαουδική Αραβία δηλώνει ότι θα ήθελε να δει τον «μαύρο χρυσό» να επιστρέφει τουλάχιστον βραχυπρόθεσμα σε επίπεδα πάνω από τα
80 δολάρια το βαρέλι. Σελ. 9

Πάνω από 80 δολ. το βαρέλι θέλουν τον «μαύρο χρυσό» Βοήθεια μισού
δισ. σε 1019
άτομα που δεν
λαμβάνουν ΕΕΕ
Από το Υπ. Εργασίας
Οικονομική βοήθεια 571.600 ευ-
ρώ, έδωσε το Υπ. Εργασίας σε
1.019 πρόσωπα από την αρχή
του 2018 μέχρι και τον Ιούλιο.
Σύμφωνα με επιστολή του
Υπουργείου, η βοήθεια δόθηκε
σε πρόσωπα που δεν λαμβάνουν
ούτε Ελάχιστο Εγγυημένο Ει-
σόδημα. Η πληρωμή πραγμα-
τοποιείται από το κονδύλι του
Προϋπολογισμού της Διοίκησης
του Υπουργείου. Σελ. 6

Καταγράφουν
κέρδη αλλά δεν
έχουν πλάνο
Ερευνα για επιχειρήσεις
Οι θετικοί ρυθμοί ανάπτυξης της
οικονομίας είχαν και αντίκτυπο
στις επιχειρήσεις. Σύμφωνα με
έρευνα το 43% των επιχειρήσε-
ων εκφράζει ικανοποίηση από
τα κέρδη το τελευταίο εξάμηνο
και το 46% εκτιμά ότι ο κύκλος
εργασιών θα αυξηθεί. Ωστόσο,
πολλές επιχειρήσεις δεν έχουν
συγκεκριμένες στρατηγικές επι-
λογές σε χρονικό ορίζοντα των
επόμενων έξι μηνών. Σελ. 4
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Πρόσφατα παραδόθηκαν στην κυ-
κλοφορία οι ανακατασκευασμένες
λεωφόροι Αγλαντζιάς και Λάρνακος
στο Δήμο Αγλαντζιάς. Ένα έργο συ-
νολικής όδευσης επί εδάφους σχεδόν
τεσσάρων χιλιομέτρων, το οποίο
αποτελείται από τέσσερις λωρίδες
κυκλοφορίας, τμηματική πλάγια
στάθμευση εκατέρωθεν και λωρίδες
πρόσβασης στις εφαπτόμενες και
παραπλήσιες γειτονιές. 

Κύρια χαρακτηριστικά του δρό-
μου είναι η πλάγια στάθμευση, η
κεντρική νησίδα, οι τέσσερις κυκλι-
κοί κόμβοι, οι λωρίδες λεωφορείων,
η πλήρης πεζοδρόμηση, ο φωτισμός,
η αυξημένη σηματοδότηση και το
πολύ καλό επίπεδο κατασκευαστικής
εκτέλεσης του έργου. Παραμένουν
κάποιες λεπτομέρειες που έχουν να
κάνουν με την ολοκλήρωση προ-
σβάσεων εντός κάποιων ιδιοκτησιών
ή/ και ανακατασκευή κάποιων πε-
ριτοιχισμάτων και γενικής καθαριό-
τητας μπαζών, για να θεωρείται το
έργο πλήρως αποπερατωμένο. 

Πέραν τούτου, αναμένεται ο Δή-
μος να προχωρήσει σε δενδροφυ-
τεύσεις εντός των νησίδων και κατά
μήκος των πλευρών του δρόμου που
θα περιλαμβάνουν συνολικά πέραν
των 400 δέντρων και των 6.000 πε-
ρίπου θάμνων. Έχω αυξημένες προσ-
δοκίες πως το τελικό αποτέλεσμα
θα είναι πολύ καλό – όντας λάτρης
του πρασίνου. Ο Δήμος επίσης στο-
χεύει στο να δημιουργήσει μιαν
ομοιομορφία με παγκάκια σε δημό-
σιους κύριους δρόμους εντός των
ορίων του και να αναβαθμίσει το
δημόσιο φωτισμό με λαμπτήρες LED.

Όπως πολλά άλλα έργα τέτοιας
εμβέλειας, έτρεξε και γι’ αυτό πολλή
μουρμούρα. Και παρόλο που η μουρ-
μούρα έχει κυρίως αρνητική χροιά,
εντούτοις πέτυχε και κάποιες βελ-

τιώσεις στα σημεία. Ας μην ξεχνάμε
πως το συγκεκριμένο οδικό δίκτυο
πρακτικά διαιρεί το Δήμο στη μέση,
μιας και ξεκινά από δυτικά που είναι
το Πάρκο της Ακαδημίας και κατευ-
θύνεται νοτιοανατολικά που βρί-
σκεται το Πανεπιστήμιο Κύπρου.
Άρα η ανακατασκευή του με δια-
πλάτυνση, αύξηση των λωρίδων
οχημάτων και κεντρική νησίδα, έδω-
σε εξαρχής την εντύπωση του «δι-
χοτομικού» στοιχείου σε «βορρά και
νότο». Αυτό κάποιοι δημότες – ιδι-
αίτερα οι παλιοί – δεν το είδαν με
καθόλου καλό μάτι επειδή ένιωθαν
πως για εξυπηρέτηση των οδηγών
της υπόλοιπης Λευκωσίας ο Δήμος
τους διαιρείται από άκρη σε άκρη
με έναν επικίνδυνο δρόμο ταχείας
κυκλοφορίας. Μετά, τα όσα ακούον-
ται σε ολόκληρη την Κύπρο για τις
κεντρικές νησίδες, ακούστηκαν και
γι’ αυτή την περίπτωση. Τόσο για
το γεγονός ότι βοηθούν στην αύξηση
της ταχύτητας των διερχόμενων
οχημάτων (και άρα της επικινδυνό-
τητας), όσο και για τη μείωση της
εμπορικότητας των παρακείμενων
καταστημάτων. Παρόλο που πράγ-
ματι οι νησίδες μπορεί να ευθύνονται
σε μεγάλο βαθμό για τα πιο πάνω,
εντούτοις αν τηρούνται και ελέγ-
χονται τα όρια ταχύτητας ο βαθμό
επικινδυνότητας μειώνεται. Επιπλέ-
ον, ο τρόπος κατασκευής του συγ-
κεκριμένου έργου με θέσεις στάθ-
μευσης στα πλάγια βοηθά στην ανά-
κτηση της εμπορικότητας σε κάποιο
βαθμό – κάτι που δεν έγινε στο κακό
παράδειγμα της λεωφόρου Στροβό-
λου. Επιπλέον παράπονα έχουν εκ-
φραστεί και για τους κυκλικούς κόμ-
βους. Προσωπική μου άποψη είναι
πως θα εξυπηρετήσουν πολύ καλύ-
τερα από ό,τι ίσχυε με τα πρώην φώ-
τα τροχαίας. Η επικείμενη τοπιοτέ-

χνησή τους με πράσινο θα τα ανα-
δείξει σε στολίδι του Δήμου πολύ
σύντομα. Τέλος σε ό,τι αφορά στην
εμπορικότητα και στην επικινδυ-
νότητα, η όποια συζήτηση θα πρέπει
να βασίζεται σε μια δίκαιη σύγκριση
του πριν και του μετά. Ο δρόμος που
υπήρχε πριν ήταν επικίνδυνος με
μηδαμινές υποδομές και ναι εξυπη-
ρετούσε καλύτερα τα καταστήματα
επειδή όποιος ήθελε έκανε μια στρα-
βοτιμονιά και πάρκαρε έξω από ένα
κατάστημα. Σήμερα υπάρχει ένας
δρόμος ψηλών προδιαγραφών που
δυσκολεύει τη στραβοτιμονιά και
άρα «μειώνει την εμπορικότητα»
υπέρ όμως της ασφάλειας πεζών και
οδηγών. Προτιμώ την ασφάλεια του
ανθρώπου. Η εμπορικότητα θα επι-
στρέψει εκεί που πρέπει τώρα που
ολοκληρώθηκε το κατασκευαστικό.

Είμαι παράλληλα μαζί και στο
100% με όσους φώναζαν εναντίον
της αποκοπής των κυπαρισσιών στη
λεωφόρο Λάρνακος. Τότε έγραψα
και σχετικό άρθρο καταδικάζοντας
την πράξη και για πάντοτε θα υπο-
στηρίζω πως μπορούσαμε να τα με-
τακινήσουμε χωρίς πρόβλημα και
να τα σώσουμε, μιας και υπάρχει
ήδη η δυνατότητα με ειδικά μηχα-
νήματα που θα μπορούσαμε να φέ-
ρουμε στη χώρα μας από το εξωτε-
ρικό ακριβώς για τέτοιες περιπτώσεις.
Απορώ γιατί ακόμα κάποιοι κοιμούν-
ται στεκάμενοι τη στιγμή που μόνο
στη Λευκωσία έχουμε οδούς που
παρουσιάζουν τις ίδιες ιδιομορφίες
– όπως η Καλλιπόλεως και η Κυριά-
κου Μάτση. Το όλο έργο ήταν ανα-
γκαίο και θεωρώ πως θα λειτουργήσει
στον υπερθετικό βαθμό για τον Δήμο
Αγλαντζιάς. Δεν μπορούσε ένας Δή-
μος που φιλοξενεί το Πανεπιστήμιο
Κύπρου με τόσες χιλιάδες φοιτητές
και τόσα εκατομμύρια συνεχών ιδιω-

τικών επενδύσεων να έμενε με το
προϋπάρχον άθλιο κύριο οδικό δί-
κτυο. Τώρα έχει τα πάντα μέχρι και
λεωφορειολωρίδες. Παρά τις όποιες
καθυστερήσεις πιστεύω πως εκτε-
λέστηκε σχεδόν άψογα.

Δύο παρατηρήσεις που θεωρώ
σημαντικές. Είναι απίστευτη η γρα-
φειοκρατία και η έλλειψη εκλογι-
κευμένου προγραμματισμού που
επικρατεί στις αρμόδιες κρατικές
σχεδιασμού τέτοιων έργων υποδο-
μής. Για παράδειγμα, η νέα λεωφόρος
Λάρνακος τερμάτισε 200 μ. πριν από
την είσοδο της νέας Βιβλιοθήκης
του Πανεπιστημίου Κύπρου! Είναι
σοβαροί; Το άλλο δε; Η λεωφόρος
Αμμοχώστου που οδηγεί στο ΣΟΠΑΖ
εμπίπτει εντός δύο Δήμων, Αγλαν-
τζιάς και Λευκωσίας. Για 1,5 χλμ. πε-
ρίπου άφησαν τον δρόμο ατέλειωτο
για να γίνει με άλλες μελέτες και
άλλο προϋπολογισμό, στο πρόγραμ-
μα άλλου Δήμου, ενώ θα μπορούσε
να εντασσόταν με αυτό το έργο και
να τελειώνει μια και έξω και πιο φθη-
νά… Και έμεινε ολόκληρη Βιοτεχνική
Περιοχή και οι γύρω οικιστικές ανα-
πτύξεις στη μέση να εξυπηρετούνται
από ένα τριτοκοσμικό δρόμο.

Τελειώνοντας, θα πω αυτό που
μου είπε ένας ξένος επενδυτής όταν
προ ημερών του έκανα μια περιή-
γηση στην περιοχή και είδε το έργο
όπως είναι σήμερα τελειωμένο. «Αν-
δρέα, χαίρομαι που φαίνεται πως τα
λεφτά των φορολογουμένων πάνε
σε τέτοια έργα που μόνο καλό απο-
τέλεσμα έχουν για τους πολίτες…
». Είπα να μην του το χαλάσω και
κούνησα το κεφάλι μου καταφατι-
κά… με το σωστό χαμόγελο.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Ο Αριστοτέλης για 
την εκπαίδευση
Ήταν βασική αρχή του Αριστοτέλη την οποία
έμαθε από τον δάσκαλό του πως μια καλή και δί-
καιη κοινωνία πρέπει να έχει άριστους ηγέτες.
Ανεξαρτήτως τι πιστεύει κανείς για τα θέματα της
εκπαίδευσης όταν μια ηγεσία στερείται του ηθι-
κού πλεονεκτήματος δύσκολα πείθει την κοινω-
νία ακόμα και για τα αυτονόητα. 

••••
Η ελεγκτική υπηρεσία
ξεγυμνώνει και το ΑΚΕΛ
Σε μια από τις αναφορές για την παιδεία πριν
από πολλά χρόνια η έκθεση του γενικού ελεγκτή
έγραφε: «Η Υπηρεσία μας θεωρεί ότι ο βιολογι-
κός παράγοντας επηρεάζει όλο τον εργαζόμενο
πληθυσμό σε κάποιο βαθμό, χωρίς ωστόσο στις
περιπτώσεις αυτές να μειώνονται οι ώρες εργα-
σίας του». Οι εργάτες και οι μισθωτοί λοιπόν,
πολλοί από τους οποίους ψηφίζουν ΑΚΕΛ ανα-
ρωτούνται γιατί το κόμμα τους δεν διεκδικεί και
γι’ αυτούς ανάλογα ωφελήματα. Αν το ΑΚΕΛ συ-
νεχίσει τον συνδικαλισμό του μπαλκονιού θα κά-
νει και τον τελευταίο εργαζόμενο να πιστέψει
πως ο Αναστασιάδης απέκτησε ευαισθησίες για
τους μεροκαματιάρηδες. 

••••
Αποστόμωσε 
και τη Θεολόγου
Δεν είναι πρωτοτυπία όταν ένας πολιτικός λέει
ό,τι του κατεβεί στο κεφάλι για να πάρει ψή-

φους ή να κερδίσει τις εντυπώσεις της κοινής
γνώμης. Σύμφωνα με την Washington Post o
Τραμπ άγγιξε τα 5000 ψέματα από την εκλογή
του όταν στις αρχές του μήνα όταν σε μια μέρα
είπε 125 ψέματα ή λανθασμένες δηλώσεις. Η
Άννα Θεολόγου πριν από μερικούς μήνες ξέ-
σπασε σε ένα παραλήρημα κατά της εταιρείας
Logicom για την αγορά μετοχών της εταιρείας
Δήμητρας Επενδυτική από τον Συνεργατισμό
με δήθεν δανεικά που της έδωσε. Άνθρακας
όμως ο θησαυρός, αφού ο διευθύνων σύμβου-
λος της Δήμητρας στο πλαίσιο εξέτασής του
από την ερευνητική επιτροπή για την κατάρ-
ρευση του Συνεργατισμού αποκάλυψε ότι η

χρηματοδότηση της Logicom για απόκτηση του
πακέτου μετοχών από τον Συνεργατισμό έγινε
από άλλο πιστωτικό ίδρυμα. Στην πραγματικό-
τητα η συναλλαγή αυτή ήταν ίσως μια από τις
καλύτερες που πέτυχε ο Συνεργατισμός δεδο-
μένου ότι η τιμή απόκτησης ήταν πολύ κοντά
στην εσωτερική αξία της μετοχής και πολύ ψη-
λότερη από την τιμή που η Logicom αγόρασε
άλλα πακέτα μετοχών της Δήμητρας από δύο
άλλους τραπεζικούς οργανισμούς. Πολιτικοί
της πλάκας. Ρίχνουν μια βαρέλα και όποιον πά-
ρει ο χάρος. 

••••
Συγχαρητήρια στον Χάρη
Το γεγονός ότι οι οίκοι αξιολόγησης αλλά και οι
αγορές έδωσαν ψήφο εμπιστοσύνης στη κυ-
πριακή οικονομία δεν μπορεί να πιστωθεί ούτε
στην κυρία Μαρούλλα ούτε στην αντιπολίτευ-
ση. Παρά το γεγονός ότι αυξήθηκε το δημόσιο
χρέος κατά το ίδιο ποσό που αυξήθηκαν και τα
περιουσιακά στοιχεία του κράτους (το χαρτο-
φυλάκιο μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων
του Συνεργατισμού περιήλθε στην κατοχή του
κράτους) οι ξένοι οίκοι αναβάθμισαν το αξιό-
χρεο της κυπριακής οικονομίας στην χαμηλό-
τερη επενδυτική βαθμίδα με αποτέλεσμα η
Κύπρος να μπορεί να δανείζεται όχι μόνο ευ-
κολότερα αλλά και φθηνότερα. Αν αυτό δεν
αξίζει τα συγχαρητήρια στον υπουργό Οικονο-
μικών άραγε τι θα έπρεπε ο άνθρωπος να κά-
νει για να του πούμε ένα καλό λόγο; Μήπως θα
έπρεπε να κλείσει τις αφαλατώσεις και να
φέρνει νερό με την Ocean Tankers που ήταν
χορηγός και της αγαπούλας; 

A Π Ο Ψ Η  Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΤΌΦΩΛΟΥ

Οι ευρωβουλευτές 
αλλάζουν... κόμματα

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Σημαντικές μετακινήσεις και αλ-
λαγές στον συσχετισμό δυνάμεων
μεταξύ των ομάδων του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου εκτιμάται
ότι θα προκαλέσουν οι προσεχείς
ευρωεκλογές, καταρρίπτοντας
τα παγιωμένα έως τώρα σύνορα
μεταξύ Σοσιαλδημοκρατών και
Λαϊκού Κόμματος (Χριστιανοδη-
μοκρατών) ή μεταξύ Σοσιαλδη-
μοκρατών, Φιλελευθέρων, ακρο-
δεξιών, Πρασίνων και πάει λέ-
γοντας. Ο Μακρόν, για παράδειγ-
μα, τι θα κάνει; Θα οδηγήσει τους
ευρωβουλευτές του στους Σο-
σιαλδημοκράτες ή στους Φιλε-
λεύθερους του επίσης φεντερα-
λιστή Γκι Φερχόφσταντ; Εύλογο
το ερώτημα, εάν κρίνει κανείς
από τις έως τώρα εξελίξεις και το
έντονο πολιτικό φλερτ των δύο
πλευρών. Επίσης (για να αναφερ-
θούμε και στη δική μας πλευρά)
ο Αλέξης Τσίπρας θα εντάξει τους
ευρωβουλευτές του στην ομάδα
της Αριστεράς ή θα προσπαθήσει
να τους περάσει στην ομάδα των
Σοσιαλδημοκρατών, όπου σήμερα
θέση έχει μόνο το Κίνημα Αλλα-
γής (Ν. Ανδρουλάκης, Ε. Καϊλή);
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, από
την άλλη, μήπως επιλέξει να αλ-
λάξει ομάδα; Θα ακολουθήσει κα-
τά την παράδοση το Λαϊκό Κόμμα
του Βέμπερ και του Ορμπαν, για
τον οποίο ζητεί την αφαίρεση
ψήφου από τα κοινοτικά όργανα,
ή θα μετακινηθεί προς το κέντρο
των Φιλελευθέρων, το οποίο επί-
σης τον αντιπροσωπεύει σε ένα
βαθμό;

Ερωτήματα εξαιρετικά ενδια-
φέροντα και κρίσιμα, τόσο για το
πώς πρόκειται να διεξαχθεί τους
προσεχείς μήνες ο προεκλογικός
αγώνας όσο και για το τι πρόκειται
να συμβεί στην κεντρική πολιτική
σκηνή της Ευρώπης μετά τον
Μάιο. Διότι από το σημείο αυτό
και μετά (με βάση πάντα και τα
αποτελέσματα της κάλπης), θα
ξεκινήσει το χοντρό πολιτικό πα-
ζάρι. Αφενός για τα ονόματα που
θα διοριστούν στις θέσεις των
επιτρόπων και αφετέρου, που εί-
ναι ίσως το κυριότερο, για το πρό-
σωπο που θα επιλεγεί να αναλάβει
πρόεδρος της Κομισιόν, διεκδι-
κώντας την πλειοψηφία από τους
βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου. Εξελίξεις πολύ σημαν-
τικές για τον βηματισμό και το
μέλλον της Ευρώπης, οι οποίες
θα δημιουργήσουν προεκλογικά
σκληρές πολιτικές αντιπαραθέ-
σεις και αλλεπάλληλους στη συ-
νέχεια συμβιβασμούς μεταξύ των

ηγετών των μεγαλύτερων κρα-
τών-μελών. Ο Μακρόν όπως φαί-
νεται θα «κόβει» και η Αγκελα
Μέρκελ θα μοιράζει την τράπου-
λα. Πολύ δύσκολο όμως το παι-
γνίδι αυτή τη φορά. Η έξαρση
της ξενοφοβίας και του ακραίου
εθνικισμού που αναδύθηκε με
αφορμή το μεταναστευτικό πρό-
βλημα και την ανασφάλεια της
μεσαίας τάξης, έχουν διογκώσει
εκείνες τις πολιτικές δυνάμεις
που αντιστρατεύονται την κοινή
ευρωπαϊκή προοπτική και έχουν
αποδυναμώσει το πανίσχυρο άλ-
λοτε φιλοευρωπαϊκό μπλοκ. Οι
εκλογές του Μαΐου, λοιπόν, δεν
είναι όντως όπως όλες οι άλλες.
Εχουν ξεχωριστό πολιτικό βάρος
για τη συνοχή, τη δυναμική και
το μέλλον της Ευρώπης.

Για πρώτη φορά αναμένεται
να διεξαχθούν με άξονα τις προ-
κλήσεις και τα προβλήματα που
απασχολούν τους πολίτες της Γη-
ραιάς Ηπείρου σε υπερεθνική
κλίμακα, σε πανευρωπαϊκό επί-
πεδο. Το μεταναστευτικό ζήτημα,
η τρομοκρατία και η ασφάλεια,
η ανεργία η οποία θερίζει τους
νέους, η ασθενής ανάπτυξη, η
περιβαλλοντική μόλυνση κ.ά.
φλέγοντα θέματα τα οποία είναι
τα ίδια, για την πλειονότητα των
πολιτών, στα περισσότερα κρά-
τη-μέλη, θα συγκεντρώσουν το
μεγαλύτερο ενδιαφέρον της ανα-
μέτρησης. Θα συγκρουστούν δη-
λαδή εκ των πραγμάτων οι με-
γάλες πολιτικές ομάδες της Ευ-
ρώπης μεταξύ τους, τα μεγάλα
ας πούμε ευρωπαϊκά κόμματα
και όχι τα εθνικά κόμματα, τα
οποία επικέντρωναν στο παρελ-
θόν την αντιπαράθεση στην εγ-
χώρια πολιτική ατζέντα. Αυτή εί-
ναι μία διαφορά. Η δεύτερη είναι
η προβλεπόμενη ανακατάταξη
των δυνάμεων ανάμεσα στις με-
γάλες ομάδες του Ευρωπαίκού
Κοινοβουλίου (Χριστιανοδημο-
κράτες, εθνικιστές, Σοσιαλδημο-
κράτες κ.λπ.). Δεν είναι μόνο δη-
λαδή ότι θα αλλάξει ο συσχετι-
σμός μεταξύ φιλοευρωπαϊστών
και αντιευρωπαϊστών στον εκλο-
γικό χάρτη, με αφορμή τις κάλπες
του Μαΐου, θα μεταβληθούν πα-
ράλληλα και οι εσωτερικές ισορ-
ροπίες, το μέγεθος και η επιρροή
των μεγάλων πολιτικών ομάδων
στο Ευρωκοινοβούλιο. Θα υπάρ-
ξουν μετατοπίσεις. Αυτό μπορεί
να αποδειχθεί ίσως ένα πιο αι-
σιόδοξο στοιχείο: κινητικότητα
και ανανέωση, προσώπων και
θέσεων.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Επιτόκιο ανατοκισμού
Επιτόκιο ανατοκισμού
καλείται η συνολική από-
δοση, η οποία εκφράζε-
ται ως ποσοστό επί του
αρχικού κεφαλαίου, σε
περίπτωση ανατοκισμού,
δηλαδή όταν το κεφά-
λαιο και ο τόκος μιας πε-

ριόδου τοκιστούν ξανά για ακόμη μια
περίοδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Το χαλούμι έχει κατακτήσει τις καρδιές μας, τη Βρετανία δεν θα κατακτούσε;

Καλοτάξιδος να είναι ο δρόμος στην Αγλαντζιά
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Αισιοδοξία και ικανοποίηση για
κέρδη και κύκλο εργασιών εκφράζει
η πλειοψηφία των επιχειρήσεων,
όπως καταγράφεται σε τελευταία
επιχειρηματική έρευνα που διεξή-
γαγε η εταιρεία CMRC Cypronet-
work και το CIIM με τη χορηγία
των Eurobank Κύπρου και την Ba-
kerTilly. 

Η έρευνα είχε παγκύπρια κάλυ-
ψη στους κλάδους υπηρεσιών, εμ-
πορίου, βιομηχανίας και κατα-
σκευών, και ελήφθησαν τετρακό-
σιες συνεντεύξεις. Είναι λογικό
επακόλουθο ότι οι θετικοί ρυθμοί
ανάπτυξης στην οικονομία θα είχαν

και το ανάλογο αντίκτυπο στον κό-
σμο των επιχειρήσεων. Συγκεκρι-
μένα το 43% των επιχειρήσεων δη-
λώνουν αρκετά ικανοποιημένοι με
την πορεία των επιχειρήσεών τους
το τελευταίο εξάμηνο το 46% εκτιμά
ότι ο ετήσιος κύκλος εργασιών τους
θα αυξηθεί. Συνακόλουθα οι προ-
βλέψεις που αφορούν το κέρδος
των επιχειρήσεων αναφέρουν ότι
θα υπάρχει αύξηση το δεύτερο εξά-
μηνο του 2018 (43%), ενώ το 46%
των επιχειρήσεων εκτιμά ότι το
κέρδος θα παραμείνει στα ίδια επί-
πεδα. 

Ζήτημα, ωστόσο, αποτελεί η αν-
θεκτικότητα των θετικών προσή-
μων, αφού μεγάλος αριθμός επι-
χειρήσεων αναφέρουν ότι δεν
έχουν συγκεκριμένες στρατηγικές
επιλογές σε χρονικό ορίζοντα των
επόμενων έξι μηνών. Χωρίς πλάνο
λοιπόν το 42% των επιχειρήσεων,
ενώ μόλις ένα 8% δηλώνει έτοιμο

να προχωρήσει σε νέες επενδύσεις.
Από την άλλη, σχέδια για νέα προ-
ϊόντα και υπηρεσίες έχει μόλις το
11%. Μεγαλύτερη η προτίμηση
των επιχειρήσεων για περισσότερη
διαφήμιση, επέκταση ή ανανέωση
της επιχείρησης και βελτίωση ποι-
ότητας των προϊόντων και των
υπηρεσιών, αλλά και πάλι πρόκειται
για πολύ χαμηλό ποσοστό που φτά-
νει μόλις το 17%.

Η υφιστάμενη ρευστότητα θα
πρέπει να χρησιμοποιηθεί για μια
καλύτερη βάση για την επόμενη
μέρα στον κόσμο των επιχειρήσεων
ώστε να μπει τέλος στη μονοδιά-
στατη ανάπτυξη, τονίζει ο διευ-
θυντής του CIIM Θεόδωρος Πανα-
γιώτου. Είναι με αυτό τον τρόπο
που η ανάπτυξη στην οικονομία
δεν θα εξαρτάται πλέον σχεδόν
αποκλειστικά, από τους παραδο-
σιακούς τομείς του τουρισμού και
των κατασκευών, αλλά θα είναι

ισομερώς κατανεμημένη, και ως
εκ τούτου πιο σταθερή. Τα επίπεδα
ρευστότητας έχουν παραμείνει τα
ίδια για την πλειοψηφία των επι-
χειρήσεων (66%), ενώ αύξηση έχει
παρουσιάζει για το 12 του δείγματος
της έρευνας.

Αναμένουν κίνητρα
Σχεδόν μία στις τέσσερις επι-

χειρήσεις έχουν εξέλθει από την
κρίση, ενώ τέσσερις στις δέκα δη-
λώνουν ότι εξακολουθούν να αν-
τιμετωπίζουν προβλήματα που σχε-
τίζονται κατ’ αρχήν με τη ρευστό-
τητα, κάτι που απάντησε το 11%
των επιχειρήσεων. 

Θα πρέπει να σημειωθεί η με-
γάλη συρρίκνωση του ποσοστού
σε σχέση με το προηγούμενο τε-
τράμηνο του 2017, όπου θέμα ρευ-
στότητας είχε θέσει το 24% των
επιχειρήσεων. Πέραν τούτου, ως
προβλήματα καταγράφονται ο αν-

ταγωνισμός (12%), η ανεπαρκής
ζήτηση (9%) και η μειωμένη πελα-
τεία/ πωλήσεις(17%). Προς αντι-
μετώπιση των πιο πάνω, αναμένουν
ότι το κράτος θα πρέπει να προ-
χωρήσει σε σειρά κινήσεων όπως
φορολογικές διευκολύνσεις και
απαλλαγές, κάτι που ζητάει το 25%
του δείγματος της έρευνας. Μία
στις πέντε επιχειρήσεις ζητάει να
εκπονηθούν σχέδια χρηματοδό-
τησης, ενώ το 15% ζητά απλοποί-
ηση της γραφειοκρατίας. Μία στις
τρεις επιχειρήσεις θεωρεί ότι η κυ-
βέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει
με προγράμματα εκπαίδευσης, την
χρηματοδότηση περισσότερων
προγραμμάτων εκπαίδευσης, ενώ
σημαντικό θεωρείται και η προκή-
ρυξη έργων σε όλες τις επαρχίες,
κάτι που αναμένεται ότι θα έχει
έμμεσα και άμεσα, θετικό αντίκτυπο
στον κύκλο εργασιών του ιδιωτικού
τομέα.

Με κέρδη αλλά χωρίς πλάνο οι επιχειρήσεις
Τέσσερις στις δέκα εταιρείες δεν έχουν στρατηγικές επιλογές, ενώ μόλις το 8% εξ αυτών ετοιμάζεται για νέες επενδύσεις 

Έλλειψη ρευστότητας και μειωμένη πελατεία και πωλήσεις συγκαταλέγονται στα σημαντικότερα προβλήματα των επι-
χειρήσεων. 

<<<<<<<

Επτά στις δέκα επιχειρή-
σεις αναμένουν ότι ο
αριθμός των εργαζομέ-
νων τους το επόμενο
εξάμηνο θα παραμείνει
σταθερός, ενώ νέες
προσλήψεις ετοιμάζουν
σχεδόν τρεις στις δέκα.

Το 46% των επιχειρήσεων εκτιμάει
ότι ο κύκλος εργασιών τους θα
αυξηθούν το επόμενο εξάμηνο,
ενώ τέσσερις στις δέκα δηλώνει
ότι θα παραμείνει ο ίδιος. Μόλις
ένα 3% παρουσιάζεται απαισιό-
δοξο, ποσοστό το οποίο είναι πολύ
μικρότερο σε σχέση με το 12%
του 3ου τετραμήνου του 2017.
Τέσσερις στις δέκα επιχειρήσεις
έχουν δημιουργήσει νέες θέσεις
εργασίας κατά το πρώτο εξάμηνο
του 2018. Σε αύξηση του αριθμού
των εργαζομένων αναμένεται ότι
θα προχωρήσει το 26% των επι-
χειρήσεων το επόμενο εξάμηνο,
ενώ πλάνα για μείωση προσωπι-
κού έχουν μόλις δύο στις εκατό.

Σχεδόν επτά στις δέκα επιχει-
ρήσεις εργοδοτούν υπαλλήλους
με συνθήκες μερικής απασχόλη-
σης, τέσσερις στις δέκα επιχει-
ρήσεις έχουν δημιουργήσει νέες
θέσεις εργασίας (39%) κατά το
πρώτο τετράμηνο του 2018, ενώ
παρά το γεγονός ότι ο μέσος αριθ-
μός νέων θέσεων εργασίας έχει
μειωθεί, τουλάχιστον το επόμενο
υπάρχει η εκτίμηση από την πλει-
οψηφία ποσοστό ελαφρώς μει-
ωμένο σε σχέση με το 45% του

προηγούμενου τετραμήνου. Ο μέ-
σος αριθμός νέων θέσεων εργα-
σίας έχει μειωθεί  από 4,8 στο 1,5.
Η μερική απασχόληση σταδιακά
γίνεται μέρος της ζωής μας, δη-
λώνει ο Χρίστος Μιχαηλίδης πρό-
εδρος της ΟΕΒ, σχολιάζοντας τα
συμπεράσματα της έρευνας σύμ-
φωνα με τα οποία σχεδόν επτά
στις δέκα επιχειρήσεις εργοδο-
τούν υπαλλήλους με καθεστώς
μερικής απασχόλησης. Παρά τη
βελτιωμένη εικόνα που παρου-
σιάζει η αγορά εργασίας στον
ιδιωτικό τομέα, μια πιο προσε-
κτική ματιά στα δεδομένα ανα-
δεικνύει σημαντικά κενά, όπως
είναι η εκπαίδευση του προσω-
πικού. 

Είναι λυπηρό, σχολιάζει ο δι-
ευθυντής του CIIM  Θεόδωρος
Παναγιώτου, ότι τα επίπεδα εκ-
παίδευσης του προσωπικού χα-
ρακτηρίζεται από χαμηλούς δεί-
κτες. Την ώρα που οι τεχνολογικές
αλλαγές επιτάσσουν την ανάλογη
αναπροσαρμογή και καινοτόμες
ιδέες από τις επιχειρήσεις η επι-
μόρφωση στελεχών δεν φαίνεται
είναι ακόμη ψηλά στις προτεραι-
ότητές τους.  

Θα προσλάβουν πρόσθετο
προσωπικό το β΄ εξάμηνο

Ο Μάριο Ντράγκι μόλις που θα προ-
λάβει να αυξήσει τα επιτόκια προ-
τού λήξει η θητεία του ως προέδρου
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας τον Οκτώβριο του 2019, κα-
θώς η οικονομία απειλείται από
τον εμπορικό πόλεμο και τις εξε-
λίξεις στην ιταλική πολιτική σκηνή.
Δεδομένου ότι το πρόγραμμα αγο-
ράς ομολόγων αναμένεται να ολο-
κληρωθεί τον Δεκέμβριο, οι περισ-
σότεροι οικονομολόγοι προβλέπουν
πως τον Σεπτέμβριο του επόμενου
έτους θα αυξήσει τα επιτόκια στο
-0,2% από το -0,4%. 

Οι οικονομολόγοι αναγνωρίζουν
τις προκλήσεις, αλλά τοποθετούν
την κίνηση νωρίτερα από την αγο-
ρά που προβλέπει αύξηση του κό-
στους δανεισμού το πρώτο τρίμηνο
του 2020.

Στην πλειονότητά τους οι οικο-
νομολόγοι που συμμετείχαν σε δη-
μοσκόπηση του Bloomberg δια-
βλέπουν τον κίνδυνο να προκληθεί
χρηματοπιστωτική κρίση αν υπάρ-
ξει στροφή στον προστατευτισμό
ή αν η ιταλική κυβέρνηση ψηφίσει
προϋπολογισμό με μεγάλες δαπά-
νες. Σύμφωνα με τον Αλαν Μακ
Κουέιντ, της Merrion Capital Gro-
up, «πρέπει να διαβούμε ακόμη
πολλές γέφυρες οικονομικές και
γεωπολιτικές, προτού μπορέσει η
ΕΚΤ να αυξήσει τα επιτόκια». Ο
ίδιος οικονομολόγος δεν αποκλείει
να ολοκληρώσει ο Ντράγκι τη θη-
τεία του χωρίς να προχωρήσει σε
αύξηση των επιτοκίων. Στην πρώτη
συνεδρίαση του Δ.Σ. μετά τις θε-
ρινές διακοπές την Πέμπτη, δεν
αναμένεται καμία αλλαγή ούτε στη
νομισματική πολιτική ούτε στις
καθοδήγηση προς τις αγορές. Ανα-

μένεται, αντιθέτως, πως η Τράπεζα
θα επαναβεβαιώσει το σχέδιό της
για σταδιακή μείωση των αγορών
ομολόγων τον Οκτώβριο, τερμα-
τισμό του προγράμματος στα τέλη
του έτους και διατήρηση των επι-
τοκίων στα υφιστάμενα επίπεδα
τουλάχιστον μέχρι το καλοκαίρι
του 2019.

Η ανάπτυξη της Ευρωζώνης
αναμένεται να φθάσει στο 0,4%
για δεύτερο συναπτό τρίμηνο.
Ωστόσο, το προσωπικό της ΕΚΤ
μάλλον θα προσαρμόσει τις εκτι-
μήσεις του στο νέο περιβάλλον
της επιβράδυνσης και του επίμονου
χαμηλού πληθωρισμού. Τα τελευ-
ταία στοιχεία που δόθηκαν στη
δημοσιότητα αυτήν την εβδομάδα
προδίδουν πως ο εμπορικός πόλε-
μος αρχίζει να επηρεάζει την από-
δοση του μεταποιητικού τομέα,
όπως φαίνεται και από τις βιομη-
χανικές παραγγελίες της Γερμανίας,
που μειώθηκαν για έκτο συναπτό
μήνα. Ενδεχομένως έπονται νέες
δυσκολίες. 

Αυτό προκύπτει από τη συνέν-
τευξη που παραχώρησε στο Blo-
omberg ο Αμερικανός πρόεδρος,
στο πλαίσιο της οποίας άφησε να
εννοηθεί πως οι δασμοί στα προ-

ϊόντα της Ευρωπαϊκής Ενωσης δεν
ήταν οι τελευταίοι. Σύμφωνα με
τον Ατίλιο Μπερτίνι, επικεφαλής
της μονάδας ερευνών της Credito
Valtellinese, «μεγαλύτερος κίνδυ-
νος παραμένει ένας εμπορικός πό-
λεμος που θα έχει προκαλέσει η
Αμερική». Ο ίδιος δεν δίνει, πάντως,
πιθανότητα πάνω από 30% σε πλή-
ρη κλιμάκωση του εμπορικού πο-
λέμου.

Στο μεταξύ, επικρατεί νευρικό-
τητα μεταξύ των επενδυτών για
το ενδεχόμενο να παρουσιάσει η
Ιταλία προϋπολογισμό με δημο-
σιονομικό έλλειμμα πάνω από το
όριο του 3% του ΑΕΠ. Εν αναμονή
του σχεδίου προϋπολογισμού που
θα παρουσιασθεί μέσα στον μήνα,
οι αποδόσεις των ιταλικών ομολό-
γων έχουν εκτιναχθεί στα υψηλό-
τερα επίπεδα που έχουν καταγρα-
φεί μετά την κρίση χρέους της Ευ-
ρωζώνης. 

Οι οικονομολόγοι δεν προβλέ-
πουν μεταβολή στην πολιτική που
τηρεί η ΕΚΤ ως προς την επανε-
πένδυση των κερδών από τις αγο-
ρές ομολόγων. Εκτιμούν πως μετά
τη λήξη του προγράμματος θα εξα-
κολουθήσει να μετακυλίει για δύο
με τρία χρόνια όσα ομόλογα λή-
γουν. Αν όλα πάνε σύμφωνα με το
πρόγραμμα, ο κ. Ντράγκι θα αρχίσει
τον Απρίλιο να διασαφηνίζει τις
προθέσεις της Τράπεζας σχετικά
με την πορεία της προς την αλλαγή
πολιτικής και πότε σκοπεύει να
αυξήσει τα επιτόκια. Σύμφωνα με
τα πορίσματα της δημοσκόπησης,
τον Δεκέμβριο του επόμενου έτους
η ΕΚΤ θα αυξήσει το βασικό επι-
τόκιο στο 0,25% από τα σημερινά
μηδενικά επίπεδα.

Προς αύξηση επιτοκίων
η ΕΚΤ τον Σεπτέμβριο του 2019

<<<<<<

Οι περισσότεροι 
οικονομολόγοι 
προβλέπουν πως 
τα επιτόκια θα 
αυξηθούν στο -0,2%
από το -0,4%.

Α Π Ο Ψ Η / Των JOHN AINGER και CATARINA SARAIVA

Σχεδόν επτά στις δέκα επιχειρήσεις εργοδοτούν υπαλλήλους με καθεστώς
μερικής απασχόλησης.

Πριν από το τέλος του 2018
έκθεση για πολιτογραφήσεις
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επεξερ-
γάζεται έκθεση, σχετικά με όλα
τα σχέδια που χορηγούν ευρω-
παϊκή ιθαγένεια σε επενδυτές,
περιγράφοντας το ισχύον εθνικό
δίκαιο και πρακτικές. Ο υπουργός
Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης, είχε συνάντηση με την
Ευρωπαία Επίτροπο Δικαιοσύνης,
Καταναλωτών και Ισότητας Φύ-
λων Vera Jourova. 

Στο επίκεντρο της συζήτησης,
τέθηκαν το πρόγραμμα απόδοσης
της κυπριακής υπηκοότητας και
η εφαρμογή των κανόνων της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την κατα-
πολέμηση της νομιμοποίησης
εσόδων από παράνομες δραστη-
ριότητες. Η κ. Jοurova τόνισε ότι
η εν λόγω έκθεση, θα δημοσιευθεί
πριν από το τέλος του έτους και
θα περιλαμβάνει κατευθυντήριες
γραμμές για τα κράτη μέλη, συμ-
περιλαμβανομένων των ανα-
γκαίων ελέγχων για τους αιτούν-
τες.

Ο κ. Πετρίδης αναφέρθηκε στις
συνεχείς προσπάθειες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας ώστε το
πρόγραμμα επενδύσεων, μεταξύ
άλλων, να διαφυλάσσει και να
ενισχύει την αξιοπιστία της Κύ-
πρου και έκανε αναφορά σε μια
σειρά νέων ασφαλιστικών δικλί-
δων που εφαρμόζονται, με βάση
την τελευταία αναθεώρηση. Ση-
μειώνεται πως η κυβέρνηση έχει
προχωρήσει σε δύο πακέτα μι-
κρών αλλά ουσιαστικών αλλαγών
στο Σχέδιο των Πολιτογραφήσε-
ων, ένα τον Ιανουάριο και ένα τη
Δευτέρα 22 του μηνός, αντιμε-
τωπίζοντας τις βολές από άλλα

κράτη και ξένα ΜΜΕ για φθηνό
πούλημα διαβατηρίων με αμφι-
λεγόμενης ποιότητας Σχέδιο, το
οποίο δίνει πρόσβαση «αβέβαιων
επενδυτών» σε μια ευρωπαϊκή
χώρα. Πλέον, καθορίζεται όριο
στην αποδοχή υποβολής αιτήσε-
ων στις 700 ανά έτος, με έναρξη
εφαρμογής από το 2018.

Στις νέες ρυθμίσεις συγκατα-

λέγεται κανονισμός ώστε η κάθε
αίτηση να υποβάλλεται σε ενι-
σχυμένο έλεγχο διακρίβωσης των
πραγματικών στοιχείων και δε-
δομένων (due diligence) από εξω-
τερικό οίκο, με επιβάρυνση του
αιτητή για το κόστος. Έτσι, η κυ-
βέρνηση θα διασφαλίζει ότι τα
διαβατήρια θα παραχωρούνται
σε άτομα τα οποία θα εξακριβώ-
νεται το παρελθόν τους, επιχει-
ρηματικό και μη. Αυτή θα είναι
και η απάντηση σε όσα ξένα ΜΜΕ
θέλουν να έχουν δοθεί διαβατήρια
σε Ρώσους ολιγάρχες και σε επεν-
δυτές με «σκοτεινό» επιχειρημα-
τικό παρελθόν. Μέσα σε αυτό τον
κανονισμό θα περιλαμβάνεται
και το «source of funds», δηλαδή
από πού προέρχονται τα χρήματα
με τα οποία θα προχωρήσουν σε
επένδυση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

<<<<<<<

Η Κυπριακή Δημοκρα-
τία κάνει συνεχείς προ-
σπάθειες ώστε το πρό-
γραμμα επενδύσεων
να διαφυλάσσει και να
ενισχύει την αξιοπιστία
της χώρας.

Από τη συνάντηση του υπ. Εσωτερικών Κων. Πετρίδη με την Ευρωπαία
Επίτροπο Δικαιοσύνης, Καταναλωτών και Ισότητας Φύλων Vera Jourova. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Υπάρχουν δύο σχολές. Από τη μία
ότι η Κύπρος οφείλει την όποια
επιτυχία της στη μετά μνημόνιο
εποχή στη χαμηλή εταιρική φορο-
λογία και από η άλλη πως αυτή
οφείλεται στην πώληση των δια-
βατηρίων, ή αλλιώς του προγράμ-
ματος των πολιτογραφήσεων. Η
πρώτη σχολή έχει υιοθετηθεί από
χώρες εκτός Κύπρου και από πο-
λίτες που δεν την έχουν επισκεφθεί,
ενώ η δεύτερη είναι η κύρια αντι-
πολιτευτική θέση. Ότι δηλαδή, τα
έσοδα της Κύπρου, καθώς και ο
ρυθμός ανάπτυξης που παρουσιάζει
της τάξης του 4% οφείλονται μόνο
στην ισχυρή ζήτηση του προγράμ-
ματος των Πολιτογραφήσεων, που
με 2 εκατομμύρια ευρώ μπορεί ένας
πολίτης τρίτης χώρας να λάβει το
κυπριακό διαβατήριο. Τα στοιχεία
όμως καταδεικνύουν πως το 85%
στο ΑΕΠ της Κύπρου στηρίζεται
σε πέντε βασικούς πυλώνες. Στις
χρηματοπιστωτικές και επιχειρη-
ματικές υπηρεσίες, τον τουρισμό,
τη ναυτιλία, στην αγορά των ακι-
νήτων και στο λιανικό εμπόριο. Το
υπόλοιπο ποσοστό στηρίζεται στην
κατασκευή φαρμακευτικών προ-
ϊόντων και τροφίμων και στις κα-
τασκευές. Η δομή της οικονομίας
της Κύπρου για το προηγούμενο
έτος (τελευταία διαθέσιμα επίσημα
στοιχεία), έχει ως εξής: Ο πρωτο-
γενής τομέας αποτελεί το 2%, ο
δευτερογενής τομέας το 13%, ενώ
ο τριτογενής το 85%. Ο τριτογενής
τομέας είναι και αυτός που αποτε-
λείται από τη ναυτιλία, το real
estate και άλλα. Αναλυτικότερα, ο
τομέας των ακινήτων αποτελεί το
10% της οικονομίας της Κύπρου,
το 8% οι επαγγελματικές, επιστη-
μονικές και τεχνικές δραστηριό-
τητες, το 11% αποτελείται από χον-

δρικό και λιανικό εμπόριο, το 7%
από την εκπαίδευση, το 4% από
την υγεία και την κοινωνική εργα-
σία, το 9% από τη δημόσια διοίκη-
ση, την άμυνα και την υποχρεωτική
κοινωνική ασφάλεια, το 7% από
τη μεταφορά και αποθήκευση, το
7% από υπηρεσίες διαμονής και
διατροφής, το 5% από πληροφορία
και επικοινωνία, το 11% από χρη-
ματοδότηση και ασφάλιση, ενώ το

6% από «διάφορα». Αξίζει να ση-
μειωθεί πως η αύξηση του πραγ-
ματικού ΑΕΠ σε εποχικά προσαρ-
μοσμένους όρους έφθασε το 4,2%
κατά τη διάρκεια του 2017, και
είναι ο δεύτερος υψηλότερος ρυθ-
μός αύξησης που έχει καταγραφεί
στην Κύπρο από το 2008. Οι τομείς
που συνέβαλαν σε αυτό το ποσοστό
προήλθε από τον τουρισμό, τις επι-
χειρηματικές υπηρεσίες και το λια-
νικό εμπόριο, με μόνο τομέα ο οποί-
ος δεν συνέβαλε και τόσο στην αύ-
ξηση του ΑΕΠ να είναι οι χρημα-
τοπιστωτικές υπηρεσίες. Τις προ-
οπτικές της κυπριακής οικονομίας
τις βλέπουν και οι Οίκοι Αξιολόγη-
σης, με τον Οίκο Standard and Po-
or’s να θέτει το αξιόχρεό της μόλις
την προηγούμενη Παρασκευή σε

επενδυτική βαθμίδα. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως η Κύπρος πέρασε τη
δίνη του μνημονίου και της οικο-
νομικής κρίσης δίχως επιβολή νέων
φορολογιών. Έχει όμως ακόμα ένα
μακρύ κατάλογο μεταρρυθμίσεων
που πρέπει να εφαρμόσει.

Νέες εταιρείες
Σύμφωνα με στοιχεία του Τμή-

ματος Εφόρου Εταιρειών, η εγγρα-
φή νέων εταιρειών στην Κύπρο
αυξήθηκε κατά 13,7% στους πρώ-
τους 8 μήνες του 2018 σε σύγκριση
με την αντίστοιχη περίοδο του
2017, φτάνοντας στις 9.854 εγγρα-
φές. Η Κύπρος εξάλλου ανέκαθεν
ήταν περιφερειακό Κέντρο Επιχει-
ρηματικών και Οικονομικών Υπη-
ρεσιών με ισχυρή ρύθμιση και την

εποπτεία και την εξάρτηση από
ένα καλά ισορροπημένο χαρτοφυ-
λάκιο των υπηρεσιών. Στα πλεο-
νεκτήματά της, όπως τα καταγράφει
η κυβέρνηση, είναι το συνεπές και
απλό φορολογικό σύστημα, με ευ-
ρεία φορολογική βάση, περιορι-
σμένες εξαιρέσεις ή πιστώσεις, με
χαμηλούς φορολογικούς συντελε-
στές και ένα σημαντικό δίκτυο
συμφωνιών για την Αποφυγή της
Διπλής Φορολογίας (62 μέχρι σή-
μερα).

Τουρισμός
Στον τομέα του τουρισμού η Κύ-

προς «σπάει» συνεχώς τα προηγού-
μενά της ρεκόρ. Με βάση τα απο-
τελέσματα της Έρευνας Ταξιδιω-
τών, οι αφίξεις τουριστών τον Αύ-

γουστο του 2018 ανήλθαν σε
534.000, σε σύγκριση με 523.000
τον Αύγουστο 2017, σημειώνοντας
αύξηση 2,1%. Οι αφίξεις Αυγούστου
2018 ήταν οι ψηλότερες που είχε
η Κύπρος μέχρι σήμερα κατά τον
μήνα Αύγουστο. Ταυτόχρονα, για
την περίοδο Ιανουαρίου – Αυγού-
στου 2018, οι αφίξεις τουριστών
ανήλθαν σε 2,71 εκατ. σε σύγκριση
με 2,51 εκατ. την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2017, σημειώνοντας αύ-
ξηση 8,0% αλλά και ξεπερνώντας
τις αφίξεις που καταγράφηκαν ποτέ
στην Κύπρο κατά τους πρώτους
οκτώ μήνες του έτους. Οι προσπά-
θειες για την ενίσχυση του τουρι-
στικού τομέα, όπως η επέκταση
της περιόδου και την καλύτερη
συνδεσιμότητα των πτήσεων συ-

νέβαλαν στην αύξηση των αφίξεων.
Εντούτοις, όσον αφορά στα έσοδα,
αυξήθηκαν με χαμηλότερο ρυθμό,
στο 4,3%.

Ναυτιλία
Η ναυτιλία αποτελεί έναν από

τους πιο οικονομικά σημαντικούς
τομείς της κυπριακής οικονομίας.
Η συνεισφορά της υπολογίζεται
στο 7% του ΑΕΠ και παραμένει
ένας κλάδος με σημαντικές προ-
οπτικές, ειδικά αν λάβουμε υπόψη
ότι δεν υποφέρει από αξιοπιστία
ή άλλα προβλήματα, συνεχίζοντας
να λειτουργεί επιτυχώς σε παγκό-
σμια βάση. Η Κύπρος διαθέτει αν-
ταγωνιστικό σύστημα φορολογίας
που διασφαλίζει τη βιωσιμότητα
του Κυπριακού Ναυτιλιακού Μη-
τρώου και γενικότερα της Κυπρια-
κής Ναυτιλιακής Βιομηχανίας. Τα
τελευταία πέντε χρόνια έχει πα-
ρατηρηθεί σημαντική αύξηση άνω
του 65% στις ναυτιλιακές εταιρείες
που έχουν εγγραφεί, ενώ τα έσοδα
από τη ναυτιλία αυξήθηκαν κατά
25%.

Εκπαίδευση
Τρόπους για να καταστεί ως διε-

θνές κέντρο τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης στη Μεσόγειο ψάχνει η Κύ-
προς. Μπορεί η παιδεία στην Κύπρο
να προσφέρει έως και το 7% των
εσόδων του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος της χώρας, αλλά υπάρχει
μερίδα πολιτών που αμφισβητεί
αυτό το νούμερο. Η εισροή ξένων
φοιτητών πλέον φτάνουν στους
10.800, ενώ οι αναπτύξεις γύρω
από τα ιδιωτικά πανεπιστήμια είναι
συνεχείς. Αυτές περιλαμβάνουν
χώρους εστίασης αλλά και χώρους
διαμονής. Οι χώροι διαμονής άλ-
λωστε για φοιτητές είναι δυσεύρετοι
και με τιμές που ολοένα αυξάνον-
ται.

Η Κύπρος δεν είναι μόνο χαμηλή φορολογία
Τουρισμός, ναυτιλία, εκπαίδευση, τομέας ακινήτων και υπηρεσίες συνθέτουν το κάδρο της επιτυχίας της οικονομίας 

<<<<<<<

Σύμφωνα με το Τμήμα
Εφόρου Εταιρειών, η εγ-
γραφή νέων εταιρειών
στην Κύπρο αυξήθηκε
κατά 13,7% τους πρώ-
τους 8 μήνες του 2018
σε σύγκριση με την αν-
τίστοιχη περίοδο του
2017.

Τα τελευταία πέντε χρόνια έχει παρατηρηθεί σημαντική αύξηση άνω του 65% στις ναυτιλιακές εταιρείες που έχουν
εγγραφεί, ενώ τα έσοδα από την ναυτιλία αυξήθηκαν κατά 25%.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Η συνεργασία κυπριακών πανεπι-
στήμιων και ιδιωτικών σχολών με
πανεπιστήμια του εξωτερικού έχει
ενισχύσει την προσέλκυση ξένων
φοιτητών για σπουδές στην Κύπρο
τα τελευταία χρόνια και αποτελεί
βάση ώστε να καταστεί η χώρα πε-
ριφερειακός κόμβος εκπαίδευσης.
Ήδη στην Κύπρο φοιτούν πέραν
των 10 χιλιάδων ξένων φοιτητών
από 50 και πλέον χώρες αριθμός ο
οποίος παρουσίασε θεαματική αύ-
ξηση τα τελευταία χρόνια. Στις
προοπτικές που έχει η Κύπρος για
ανάδειξη της ως εκπαιδευτικού
προορισμού αναφέρεται ο Ανδρέας
Κρητικός, διευθυντής Διοίκησης
και Οικονομικών του Global College

σε συνέντευξη που παραχωρεί στην
«Κ» με αφορμή τη συνεργασία που
έχει συνάψει με το Πανεπιστήμιο
Roehampton του Λονδίνου, προ-
σφέροντας κλάδους υπό τη μορφή
δικαιόχρησης. 
–Το τελευταίο διάστημα γίνονται
αρκετές επενδύσεις στον τομέα
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.
Μπορεί η Κύπρος να καταστεί
περιφερειακός κόμβος εκπαί-
δευσης;

–Αν σκεφτεί κάποιος τη γεω-
γραφική θέση της Κύπρου και μό-
νον, θα αντιληφθεί αμέσως τις δυ-
νατότητες που έχουμε για να κα-
θιερωθούμε ως περιφερειακός κόμ-
βος εκπαίδευσης. Το σπουδαιότερο,
ίσως, βήμα έγινε το 2005 όταν η
Κυπριακή Δημοκρατία επέτρεψε
τη λειτουργία ιδιωτικών πανεπι-
στημίων, ξεκινώντας έτσι την πο-
ρεία προς την εξέλιξη. Εκτός από

τα πανεπιστήμια, στην Κύπρο λει-
τουργούν, επίσης, πέντε δημόσιες
και σαράντα ιδιωτικές σχολές Τρι-
τοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΙΣΤΕ).
Όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύματα
έχουν τη δυνατότητα να συμμε-
τέχουν σε εκπαιδευτικές εκθέσεις
σε χώρες με τις οποίες υπάρχει δυ-
νατότητα συνεργασίας σε θέματα
ανώτερης εκπαίδευσης και προ-
σέλκυσης φοιτητών, όπως για πα-
ράδειγμα τη Ρωσία, την Κίνα, και
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα κ.ά.
Το Global College για παράδειγμα
συμμετέχει πολύ συχνά σε διεθνείς
εκπαιδευτικές εκθέσεις και ημε-
ρίδες στο πλαίσιο των δραστηριο-
τήτων προβολής των προγραμμά-
των μας, με στόχο την προσέλκυση
ξένων φοιτητών και τη σύναψη
συμφωνιών συνεργασίας μεταξύ
εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. Τα κυ-
πριακά ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύ-
ματα προσφέρουν μεγάλη και συ-
νεχώς διευρυνόμενη ποικιλία από
προπτυχιακά και μεταπτυχιακά
προγράμματα σπουδών στην ελ-
ληνική και στην αγγλική γλώσσα.
Σήμερα προσφέρονται περισσό-
τερα από 150 διαφορετικά προ-
γράμματα σπουδών σε προπτυ-
χιακό επίπεδο και μεταπτυχιακό
επίπεδο. 

Μάλιστα, πολλά από αυτά τα
προγράμματα προσφέρονται και
με τη μέθοδο της δικαιόχρησης
με δίδακτρα τα οποία είναι αρκετά
προσιτά. Πρόσφατα, το Global Col-
lege έχει συνάψει συνεργασία με
το Πανεπιστήμιο Roehampton του
Λονδίνου και προσφέρει κλάδους
υπό τη μορφή δικαιόχρησης. Αν-
τιλαμβάνεστε, λοιπόν, ότι με τις
αλλαγές αυτές η Κύπρος έγινε εκ-
παιδευτικός προορισμός για χιλιά-
δες ξένους φοιτητές. Μόλις στα
δύο μόνο πρώτα χρόνια λειτουργίας
των ιδιωτικών πανεπιστημίων οι
ξένοι φοιτητές στο νησί αυξήθηκαν
κατά 80,6% (από 5.961 σε 10.765).
Σήμερα βρίσκονται στην Κύπρο
φοιτητές από 50 και πλέον χώρες
οι οποίοι αποφέρουν στη χώρα μας
κέρδη κοντά στα 100 εκατομμύρια
ευρώ. 
–Έχουν αλλάξει οι ανάγκες και
οι προσανατολισμοί των σπου-
δαστών στο πέρασμα των χρό-
νων; 

–Η ποιότητα της εκπαίδευσης
είναι το κλειδί για το μέλλον του
κάθε ανθρώπου και γενικότερα της
κοινωνίας. Πιο απλά, τα εφόδια
που εξασφαλίζει ο καθένας στην
αφετηρία του δρόμου, είναι αυτά
που θα καθορίσουν πόσο πετυχη-
μένη θα είναι η πορεία του. Ο ση-
μερινός φοιτητής έχει επιλογές.
Είναι ταυτόχρονα ενημερωμένος.
Αυτό κυρίως που προβληματίζει
τους νέους μας είναι η επαγγελμα-
τική αποκατάσταση. Να μπορούν,
δηλαδή, μετά τις σπουδές τους, να
εξαργυρώσουν τους κόπους και τη
σκληρή δουλειά που έκαναν ως
φοιτητές. 

Επίσης, συνεχώς αυξάνεται ο
αριθμός των φοιτητών που είναι
εργαζόμενοι και επιθυμούν την πε-
ραιτέρω επαγγελματική ανέλιξη
μέσα από πτυχιακές και μεταπτυ-
χιακές σπουδές.

–Αρχίζει σύντομα μια νέα ακα-
δημαϊκή χρονιά, ποιους στόχους
θέτει το Global College και τι
καινούργιο προσφέρει σε Κύ-
πριους αλλά και ξένους φοιτητές
που επιλέγουννα σπουδάσουν
στην Κύπρο;

–Οι στόχοιμας είναι διαχρονικοί
και ίσως αυτό είναι που μας κάνει
να διαφέρουμε. Ποιοτική μόρφωση
μέσα από ένα μεγάλο φάσμα επι-
λογών για τον φοιτητή, αλλά ταυ-
τόχρονα και μια ανθρώπινη προ-
σέγγιση προς τους φοιτητές, τόσο
κατά την διάρκεια της φοίτησης
αλλά και αργότερα, όταν θα βρεθούν
στην αγορά για εξεύρεση εργασίας.
Οι φοιτητές μας δεν είναι απλοί
αριθμοί στα αρχεία του κολλεγίου.
Είναι άνθρωποι με τους οποίους
διατηρούμε μια ανοικτή γραμμή
επικοινωνίας, καθώς για μια ολό-
κληρη ζωή θα ανήκουν στη μεγάλη
οικογένεια του Global. Το Global
College είναι το μεγαλύτερο κολλέγιο
της Κύπρου, κάτι που προκύπτει
από τον μεγάλο αριθμό φοιτητών,
τα διπλώματα, τους πτυχιακούς και
τους μεταπτυχιακούς τίτλους σπου-
δών. Επιπλέον, η ιστορία του κο-
λεγίου μας πάει πίσω μερικές δε-

καετίες κάτι που σημαίνει εμπειρία,
γνώση, επιτυχίες και αναγνώριση
από την κοινωνία. Παράλληλα, οι
κτηριακές μας εγκαταστάσεις βρί-
σκονται υπό πλήρη ανακαίνιση ενώ
προχωρούν και τα σχέδια αναβάθ-
μισης και επέκτασης. Αυτή τη χρο-
νιά θαπροσφέρουμε κάτι καινούργιο
και πράγματι αυτήη περίοδοςείναι
ιδιαίτερη για εμάς. Μετά από αρ-
κετούς μήνεςέντονης διαβούλευσης
και προετοιμασίας είμαστε στην
ευχάριστη θέση να ανακοινώσουμε
τη στρατηγική μας συνεργασία με
ένα πολύ γνωστό πανεπιστήμιο του
Λονδίνου, το Roehampton Univer-
sity.
–Τι προνοεί αυτή αλλά και τι
καινούργιο προσφέρεται στο
πλαίσιο αυτής της συνεργασίας;

–Πρόκειται για μια πολύ σημαν-
τική εξέλιξη που δημιουργεί νέα
δεδομένα, καθώςοι φοιτητές έχουν
πλέον τη δυνατότητα να σπουδά-
σουν στην Κύπρο στοRoehampton
University, το οποίο θα εδρεύει επί
κυπριακού εδάφους, στις εγκατα-
στάσεις του Global College. Καταρ-
χάς, θα πρέπει να σημειώσουμε τη
σημαντική διαφορά που υπάρχει
στο κόστος διαμονής και φοίτησης

στο εξωτερικό και πιοσυγκεκριμένα
στο Λονδίνο, σε αντίθεση με την
Κύπρο.Επίσης, τα πτυχία μας είναι
τριετή και τα μεταπτυχιακά μας μο-
νοετή προγράμματα τα οποία είναι
πλήρως αναγνωρισμένα από τον
Φορέα Διασφάλισης και Πιστοποί-
ησης της Ποιότητας της Ανώτερης
Εκπαίδευσης.Πέραν από το κόστος,
δίνεται η δυνατότητα στονφοιτητή,
μέσα σε ένα φιλικό περιβάλλον, χω-
ρίς τις δυσκολίες και τις φοβίες που
προκαλεί η διαμονή εκτός Κύπρου,
να εξασφαλίσει υψηλού επιπέδου
μόρφωση και αναγνωρισμένους
βρετανικούς τίτλουςσπουδών.Είναι
σημαντικό να αναφέρουμε ότι το
πτυχίο στη Λογιστική, δίνει τη δυ-
νατότητα στους απόφοιτούς μας
να επωφεληθούν από μέχρι και 9
απαλλαγές από τις εξετάσεις του
ACCA. Αντιλαμβάνεστε λοιπόν ότι
η προοπτική για κάποιον ο οποίος
θέλει να διαπρέψει στον τομέα αυτό,
είναι τεράστια. 
–Ποια είναι η ανταπόκριση μέχρι
σήμερα στη νέα αυτή επιλογή
που προσφέρει το Global Col-
lege; 

–Πριν ακόμη αρχίσει η επίσημη
ενημέρωση γι’ αυτή τη συνεργασία,

υπήρξε ενδιαφέρον από υφιστάμε-
νους φοιτητές μας αλλά και από ευ-
ρύτερους κύκλους που είχαν ήδη
ενημερωθεί για τα νέα προγράμματά
μας. Με μεγάλη μας ικανοποίηση
είδαμε ότι όταν ανακοινώθηκε επί-
σημα η συνεργασία με το Roeham-
pton University, η ανταπόκριση
ήταν εντυπωσιακή. Ο τομέας της
Διοίκησης Επιχειρήσεων, της Νο-
μικής και της Εγκληματολογίας
αποτελεί πόλο έλξης για πάρα πολ-
λούς φοιτητές κυρίως λόγω της προ-
οπτικής εργοδότησης των αποφοί-
των. 
–Πέραν της συνεργασίας σας
με το Πανεπιστήμιο του Ro-
ehampton, ποια θεωρείτε τα
δημοφιλέστερα προγράμματα
σπουδών;

–Αν μπορώ να κάνω αναφορά
σε μερικούς μόνο από τους κλάδους,
πρόκειται για τον κλάδο της Εμψύ-
χωσης που επιλέγουν πάρα πολλοί
εκπαιδευτικοί ως μεταπτυχιακό,
την Αισθητική, τη Μηχανική Αυ-
τοκινήτων και το πτυχίο στο Secu-
rity Management κυρίως λόγω της
γρήγορης απορρόφησης των απο-
φοίτων μας σε οργανισμούς του το-
μέα τους.

Δημόσια και ιδιωτικά πανεπιστήμια, οι συνεργασίες με τα ξένα και τα 150 προγράμματα σπουδών αποτελούν το κλειδί
για να καταστεί η Κύπρος περιφερειακός κόμβος εκπαίδευσης, δηλώνει στην «Κ» ο Ανδρέας Κρητικός.

Η συνεργασία με το Roehampton University

<<<<<<<

Αυξάνεται ο αριθμός
των φοιτητών που είναι
εργαζόμενοι και επιθυ-
μούν την περαιτέρω
επαγγελματική ανέλιξη
μέσα από πτυχιακές 
και μεταπτυχιακές
σπουδές.

Σε εκπαιδευτικό προορισμό μετατρέπεται η Κύπρος
Εσοδα 100 εκατ. ευρώ αποφέρουν στα κρατικά ταμεία οι πέραν των 10 χιλιάδων ξένοι φοιτητές από πενήντα χώρες

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το Υπουργείο Εργασίας έχει παρα-
χωρήσει οικονομική βοήθεια σε
1.019 πρόσωπα από την αρχή του
2018 μέχρι και τον Ιούλιο, συνο-
λικού ύψους 571.600 ευρώ. Αξίζει
να σημειωθεί πως στα πλείστα πρό-
σωπα παραχωρήθηκε οικονομική
βοήθεια περισσότερες από μία φο-
ρές από την αρχή του χρόνου, ανά-
λογα με τις ιδιαίτερες συνθήκες
που αντιμετωπίζουν. Σύμφωνα με
επιστολή του Υπουργείου Εργασίας
που έχει στην κατοχή της η «Κ»,
η οικονομική αυτή βοήθεια έχει

παραχωρηθεί σε πρόσωπα που δεν
λαμβάνουν ούτε Ελάχιστο Εγγυη-
μένο Εισόδημα. Στην επιστολή
προς την Επιτροπή Εργασίας της
Βουλής διευκρινίζεται πως η πλη-
ρωμή του ποσού για κάλυψη συγ-
κεκριμένων αναγκών πραγματο-
ποιείται από το κονδύλι του Προ-
ϋπολογισμού της Διοίκησης του
Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Ενώ
όμως υπάρχει η πληροφόρηση για
τον αριθμό και το ποσό της οικο-
νομικής βοήθειας που έχει δοθεί,
δεν απεστάλη ονομαστικός κατά-
λογος των προσώπων που έχει πα-
ραχωρηθεί η βοήθεια.

Ο νόμος για το Ελάχιστο Εγγυη-
μένο Εισόδημα και ο περί Κοινω-
νικών Παροχών Νόμος, εξάλλου,

υπογραμμίζεται, περιλαμβάνει τέ-
τοια πρόνοια. Ο υπουργός δύναται
να παρέχει οικονομική βοήθεια σε
πρόσωπο, το οποίο δεν λαμβάνει
μηνιαίο Ελάχιστο Εγγυημένο Ει-
σόδημα, αλλά βρίσκεται σε εξαι-
ρετικά επείγουσα ή και έκτακτη
ανάγκη ως αποτέλεσμα προσωπι-
κών περιστάσεων ή απροσδόκητης
ή έκτακτης κατάστασης που αντι-

μετωπίζει. Ο υπουργός, λοιπόν,
μπορεί να επιτρέψει την πληρωμή
ποσού για κάλυψη συγκεκριμένων
αναγκών χωρίς την ανάγκη διεξα-
γωγής πλήρους έρευνας σε σχέση
με το πρόσωπο αυτό ή με βάση τα
αποτελέσματα της κοινωνικής πα-
ρέμβασης, εφόσον οι ανάγκες αυτές
δεν καλύπτονται από άλλους κρα-
τικούς πόρους ή από άλλη πηγή.

Σύμφωνα με τον κανονισμό του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συμβουλίου της 27ης Απριλίου 2016
για την προστασία των φυσικών
προσώπων έναντι της επεξεργασίας
των δεδομένων προσωπικού χα-
ρακτήρα και για την ελεύθερη κυ-
κλοφορία των δεδομένων αυτών
και την κατάργηση της οδηγίας
του 1995, τα στοιχεία των προσώ-
πων που έχουν λάβει τη βοήθεια
δεν μπορούν να κοινοποιηθούν,
παρά μόνο με την εξουσιοδότηση
του επηρεαζόμενου.

Με πλατφόρμα εργασίας
Σε λειτουργία τέθηκε η νέα ανα-

βαθμισμένη Ηλεκτρονική Πλατ-
φόρμα Εργασίας, η οποία θα διευ-
κολύνει και θα απλοποιήσει τη δια-
δικασία επιλογής και πρόσληψης
προσωπικού από ένα ηλεκτρονικό
μητρώο ανέργων, βάσει των προ-
σόντων, πείρας και δεξιοτήτων
τους. Το Υπουργείο Εργασίας ανα-
φέρει ότι η Ηλεκτρονική Πλατφόρ-
μα Εργασίας έχει ως στόχο την πα-
ροχή της δυνατότητας αναζήτησης
κατάλληλου προσωπικού, παρέ-
χοντας στους εργοδότες απευθείας
πρόσβαση στο ηλεκτρονικό μητρώο
ανέργων της Δημόσιας Υπηρεσίας
Απασχόλησης και την ευκαιρία να
αναζητούν και από μόνοι τους,
απευθείας, πιθανούς υποψήφιους
για ικανοποίηση των αναγκών τους
σε εργατικό δυναμικό, βάσει των
αναγκών της υπό πλήρωσης θέσης
και των διαθέσιμων ανέργων. «Η
λειτουργία αυτής της Ηλεκτρονικής
Πλατφόρμας Εργασίας θα αυξήσει
τις ευκαιρίες απασχόλησης των

ανέργων που αποτείνονται στη Δη-
μόσια Υπηρεσία Απασχόλησης για
αναζήτηση και εξεύρεση θέσης ερ-
γασίας, αφού πρόσβαση σε αυτή
την πλατφόρμα, εκτός από τους
άνεργους που αναζητούν εργασία
θα έχουν και οι εργοδότες, οι οποίοι
παραδοσιακά δεν αναζητούν προ-
σωπικό μέσω της Δημόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης, αναφέρει το
αρμόδιο Υπουργείο», σημειώνεται
χαρακτηριστικά. Υπογραμμίζεται
ότι μέχρι σήμερα παρέχονταν πα-
ρόμοιες διευκολύνσεις για εξυπη-
ρέτηση μόνο σε άνεργους, οι οποίοι
μπορούν να έχουν πρόσβαση σε
ηλεκτρονικό μητρώο κενών θέσεων
εργασίας. 

Με την εφαρμογή της Ηλεκτρο-
νικής Πλατφόρμας Εργασίας ολο-
κληρώνεται ο κύκλος της διαδι-
κτυακής διασύνδεσης τόσο από
πλευράς ανέργων, όσο και από
πλευράς εργοδοτών, διευκολύνον-
τας έτσι και την εξυπηρέτηση των
ανέργων στο θέμα της σύζευξης
των δεξιοτήτων τους με τις διαθέ-
σιμες θέσεις εργασίας.

14.000 άτομα
Το Υπουργείο Εργασίας σημει-

ώνει τέλος ότι οι εργοδότες θα μπο-
ρούν να έχουν πρόσβαση σε συγ-
κεκριμένα προσωπικά στοιχεία
ανέργων για τα οποία οι ίδιοι οι
άνεργοι έχουν δώσει ενυπόγραφα
σχετική εξουσιοδότηση. Μέχρι σή-
μερα ο αριθμός των ανέργων, που
έχουν δώσει γραπτώς την συγκα-
τάθεσή τους, για συμμετοχή στην
διαδικτυακή πλατφόρμα εργοδο-
τών, ανέρχεται σε 14.000 άτομα.

Βοήθεια 500.000 ευρώ από το Υπ. Εργασίας
Στα 1.019 τα πρόσωπα στα οποία δόθηκε οικονομική αρωγή στο πρώτο επτάμηνο του 2018 – Δεν είναι λήπτες ΕΕΕ
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Ο υπουργός μπορεί να
επιτρέψει την πληρωμή
ποσού για κάλυψη συγ-
κεκριμένων αναγκών
χωρίς την ανάγκη διεξα-
γωγής πλήρους έρευ-
νας σε σχέση με το πρό-
σωπο αυτό. Σε λειτουργία τέθηκε η νέα αναβαθμισμένη Ηλεκτρονική Πλατφόρμα Εργασίας, η οποία θα διευκολύνει και θα απλο-

ποιήσει τη διαδικασία επιλογής και πρόσληψης προσωπικού.
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Επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης
το γ΄ τρίμηνο στο 2,2%, έναντι
1,8% το β΄ τρίμηνο, και αυξημένη
πιθανότητα υπέρβασης του ετή-
σιου στόχου για ανάπτυξη 2% στο
σύνολο του 2018 βλέπει η Διεύ-
θυνση Οικονομικής Ανάλυσης της
Εθνικής Τράπεζας σε ανάλυση
των στοιχείων του ΑΕΠ για το β΄
τρίμηνο.

Οι αναλυτές σημειώνουν ότι
κατά το β΄ τρίμηνο οι εξαγωγές
παρέμειναν ο βασικός πυλώνας
της ανάκαμψης, με την αύξηση
των εξαγωγών αγαθών και υπη-
ρεσιών κατά 9,4% σε ετήσια βάση
να προσθέτει 3 ποσοστιαίες μο-
νάδες στην ετήσια αύξηση του
ΑΕΠ. 

Η θετική αυτή συνεισφορά με-
τριάστηκε από την αρνητική επί-
δραση της αύξησης των εισαγω-
γών κατά 4,3% ετησίως (κυρίως
για πρώτες ύλες, καύσιμα και διαρ-
κή καταναλωτικά αγαθά).

Είναι αξιοσημείωτο, παρατη-
ρούν οι αναλυτές της Τράπεζας,
ότι παρά την αύξηση της οικονο-
μικής αβεβαιότητας στην Ιταλία
και στην Τουρκία, το β΄ τρίμηνο
του 2018, οι δύο αυτές χώρες κα-
τετάγησαν στις δύο πρώτες θέσεις
των βασικών εξαγωγικών αγορών
για τα ελληνικά προϊόντα (βλ. πί-
νακα παραπλεύρως). Πάντως, οι
αναλυτές εκτιμούν πως η όξυνση

της κρίσης στην Τουρκία το γ΄ τρί-
μηνο αναμένεται να εξασθενίσει
τη ζήτηση για εισαγωγές στην εν
λόγω χώρα, οδηγώντας σε μείωση
των ελληνικών εξαγωγών κατά
σχεδόν 20% ετησίως ή 0,1% του
ετήσιου ΑΕΠ σε σταθερές τιμές.
Συνολικά, θεωρούν ότι ο ρυθμός
αύξησης των ελληνικών εξαγωγών
το β΄ εξάμηνο θα επιβραδυνθεί
στο 4,3% από 9% το α΄ εξάμηνο,
δημιουργώντας περαιτέρω καθο-
δικούς κινδύνους και για το 2019.

Από την άλλη πλευρά, οι ανα-
λυτές περιμένουν οριακό μόνο
μετριασμό της ισχυρής δυναμικής
του τουρισμού το β΄ εξάμηνο, με
αποτέλεσμα να μπορεί αυτός να
αντισταθμίσει τις επιπτώσεις από
την επιβράδυνση των εξαγωγών
αγαθών. 

Συγκεκριμένα, η θετική συνει-
σφορά του τουρισμού στην αύ-
ξηση του ΑΕΠ αναμένεται να προ-
σεγγίσει τις 1,4 ποσοστιαίες μο-
νάδες το γ΄ τρίμηνο, με τη θετική
επίδραση να διαχέεται και στο δ΄
τρίμηνο. 

Η συνδυαστική συνεισφορά
των εξαγωγών αγαθών και υπη-
ρεσιών στην ετήσια αύξηση του
ΑΕΠ αναμένεται να ανέλθει στις
1,8 ποσοστιαίες μονάδες το β΄
εξάμηνο του 2018 από 2,7 το α΄
εξάμηνο.

Ευχάριστη έκπληξη αποτέλεσε,

σύμφωνα με τους αναλυτές, η αύ-
ξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης
κατά 1% ετησίως το β΄ τρίμηνο
του 2018. 

Οι ίδιοι εκτιμούν ότι αυτή στη-
ρίχθηκε κυρίως στη δαπάνη των
νοικοκυριών μεσαίου και υψηλού
εισοδήματος που αντέδρασαν πιο
άμεσα στην αποκλιμάκωση της
αβεβαιότητας. 

Οπως σημειώνουν, αυτό τεκμαί-
ρεται κυρίως από την ισχυρή αύ-
ξηση στις πωλήσεις διαρκών κα-
ταναλωτικών αγαθών και αυτοκι-
νήτων κατά 7,6% και 28,1% ετη-
σίως αντίστοιχα στο β΄ τρίμηνο
του 2018, καθώς και στη διψήφια
αύξηση των δαπανών Ελλήνων

πολιτών για τουρισμό στην Ελλάδα
και στο εξωτερικό.

«Η ενίσχυση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης είναι επιθυμητή σε
μια περίοδο αυξημένων εξωτερι-
κών κινδύνων και θα αρχίσει να
υποστηρίζεται σταδιακά και από
την περαιτέρω βελτίωση της εμ-
πιστοσύνης και την αυξανόμενη
ποιότητα των θέσεων εργασίας,
που δημιουργούνται κυρίως σε
κλάδους που απασχολούν εξειδι-
κευμένη εργασία», σημειώνει η
ανάλυση.

Σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις,
οι αναλυτές σημειώνουν ότι η πα-
ρατηρούμενη συρρίκνωση στις
επενδύσεις παγίου κεφαλαίου για
2ο συνεχόμενο τρίμηνο κατά 5,4%
ετησίως έναντι 10,3% το α΄ τρί-
μηνο αντανακλά και πάλι τη νέα
συρρίκνωση κατά -49% ετησίως
των επενδύσεων σε μεταφορικό
εξοπλισμό. Εξαιρουμένων των
επενδύσεων σε μεταφορικό εξο-
πλισμό, όλες οι υπόλοιπες υποκα-
τηγορίες επενδύσεων αυξήθηκαν,
συνδυαστικά, κατά 4,9% ετησίως.

Ανάπτυξη
2,2% το τρίτο
τρίμηνο βλέπει 
η Εθνική Τράπεζα
Θετικά μηνύματα από την αύξηση
των εξαγωγών το δεύτερο τρίμηνο

Στην εφαρμογή από την 1η Σεπτεμ-
βρίου 2018 νέας κοινοτικής οδηγίας
για τη μέθοδο μέτρησης των ρύπων
που εκπέμπουν τα αυτοκίνητα και
όχι στην... έξοδο από το μνημόνιο
οφείλεται η εντυπωσιακή αύξηση,
κατά 50,3%, των ταξινομήσεων
επιβατικών οχημάτων τον Αύγου-
στο του 2018 σε σύγκριση με τον
Αύγουστο του 2017. Η «στρέβλω-
ση», άλλωστε, που προκαλεί η εν
λόγω οδηγία στην αγορά φαίνεται
και από το γεγονός ότι σύμφωνα
με παράγοντες της αγοράς, οι πω-
λήσεις από τις αρχές Σεπτεμβρίου
μέχρι σήμερα υποχωρούν κατά
40%.

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία που ανακοίνωσε χθες η Ελλη-
νική Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ)
τον Αύγουστο του 2018 κυκλοφό-
ρησαν για πρώτη φορά στην Ελλάδα
14.434 αυτοκίνητα –καινούργια
και μεταχειρισμένα, εισαγόμενα
από το εξωτερικό– έναντι 10.549
τον Αύγουστο του 2017, παρουσιά-
ζοντας αύξηση 36,8%. Ειδικά στα
καινούργια καταγράφεται αύξηση
44,8% (σύμφωνα με τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ) ή 50,3% (σύμφωνα
με τα στοιχεία του Συνδέσμου Ει-
σαγωγέων Αντιπροσώπων Αυτοκι-
νήτων – ΣΕΑΑ που αφορούν τις τα-
ξινομήσεις). Συνολικά στο οκτά-
μηνο Ιανουαρίου - Αυγούστου 2018
καταγράφεται αύξηση 28,1%, ενώ
σε ό,τι αφορά την κυκλοφορία ει-
δικά καινούργιων επιβατικών η αύ-
ξηση είναι 22,2% (ή 23,9% κατά
τον ΣΕΑΑ) σε σύγκριση με την αν-
τίστοιχη περσινή περίοδο.

Η ξαφνική εκτόξευση των πω-
λήσεων τον Αύγουστο οφείλεται
στο περίφημο WLTP (Παγκοσμίως
Εναρμονισμένη Διαδικασία Δοκι-
μών Ελαφρών Οχημάτων), δηλαδή
το νέο σύστημα μέτρησης κατα-
νάλωσης καυσίμου και εκπομπών
ρύπου, το οποίο προσομοιάζει κα-

λύτερα στις ρεαλιστικές συνθήκες
οδήγησης. Η Ε.Ε. είχε ορίσει τον
Σεπτέμβριο του 2017 ως ημερομη-
νία έναρξης εφαρμογής του νέου
συστήματος παράλληλα με το πα-
λαιό, με αποτέλεσμα τα αυτοκίνητα
να εμφανίζονται, έως τώρα, με δύο
τιμές στις εκπομπές ρύπων, ενώ
πλέον από την 1η Σεπτεμβρίου
2018 δεν επιτρέπεται να ταξινο-
μηθούν όσα έχουν μετρηθεί μόνο
με βάση το παλαιό σύστημα. Οι
όποιες επιβαρύνσεις στα τέλη τα-
ξινόμησης σε κάποιες κατηγορίες
αυτοκινήτων θα φανούν από τον
Αύγουστο του 2019 και μετά (λόγω
του γεγονότος ότι κάποια αυτοκί-

νητα θα εμφανίζεται να έχουν πλέ-
ον υψηλότερους ρύπους), καθώς
σε πρώτη φάση τα τέλη ταξινόμη-
σης θα υπολογίζονται με βάση την
τιμή εκπομπών ρύπων που προ-
κύπτει από το παλαιό σύστημα μέ-
τρησης.

Αρκετές, λοιπόν, από τις εταιρείες
ακολούθησαν την εξής πολιτική:
προχώρησαν στην ταξινόμηση αυ-
τοκινήτων με το παλαιό καθεστώς,
χωρίς αυτά να έχουν απαραιτήτως
παραγγελθεί από καταναλωτές. Πι-
θανώς θα προχωρήσουν σε προ-
σφορές προς τα τέλη του χρόνου,
ενώ κάποιες άλλες ήδη από τον Αύ-
γουστο εφάρμοσαν πολιτική χα-
μηλότερων τιμών.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Η νέα μέτρηση ρύπων  
από 1ης Σεπτεμβρίου αύξησε 
κατά 50,3% τις πωλήσεις Ι.Χ.

<<<<<<

Τον Αύγουστο 
κυκλοφόρησαν 14.434
αυτοκίνητα – καινούργια
και μεταχειρισμένα, 
εισαγόμενα από 
το εξωτερικό.

<<<<<<

Ευχάριστη έκπληξη 
αποτέλεσε η ενίσχυση
της ιδιωτικής κατανά-
λωσης κατά 1% ετη-
σίως το β΄ τρίμηνο.
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Εντονο ενδιαφέρον για την αγορά
των κόκκινων δανείων στη χώρα
μας εκδηλώνεται από τη διεθνή
επενδυτική κοινότητα, η οποία
ωστόσο διατυπώνει επιφυλάξεις
ως προς το ρίσκο που εμφανίζει η
συγκεκριμένη αγορά, στοιχείο που
επηρεάζει και την τιμολόγησή της.

Οι επιφυλάξεις έχουν κυρίως να
κάνουν με την αποτελεσματικό-
τητα του νομικού οπλοστασίου
και το κατά πόσον τα εργαλεία που
έχουν θεσμοθετηθεί, όπως είναι
οι πλειστηριασμοί ακινήτων όταν
πρόκειται για δάνεια με εξασφα-
λίσεις, μπορούν να αποδώσουν
καρπούς, δηλαδή να λειτουργή-
σουν ως μοχλός πίεσης για τη ρύθ-
μιση και την εξυπηρέτηση αυτών
των δανείων. Από τη συμμετοχή
που υπάρχει για τα πακέτα κόκ-
κινων δανείων που βγαίνουν δια-
δοχικά προς πώληση από τις ελ-
ληνικές τράπεζες, προκύπτει ότι
υπάρχει αυξημένο ενδιαφέρον, αλ-
λά μένει να διαπιστωθεί κατά πό-
σον αυτό θα αποτυπωθεί και στο
επίπεδο των τιμών.

Βασικό κριτήριο για την τιμο-
λόγηση των χαρτοφυλακίων είναι
αν θα συνοδεύονται από εγγυήσεις,
δηλαδή εάν έχουν εξασφαλίσεις
ακίνητα. Η εμπειρία από το «Amo-
eba» –του χαρτοφυλακίου (ύψους
1,9 δισ. ευρώ) με εξασφαλίσεις που
μεταβίβασε η Τράπεζα Πειραιώς–
το οποίο πωλήθηκε έναντι 432
εκατ. ευρώ, ανέβασε υψηλά τις
προσδοκίες, αλλά στελέχη της αγο-
ράς εξηγούν ότι αυτό είχε να κάνει
με το γεγονός ότι το μείγμα των
εξασφαλίσεων περιελάμβανε και
υψηλής αξίας ακίνητα. Σε ό,τι αφο-
ρά τις πωλήσεις δανείων χωρίς

εξασφαλίσεις την υψηλότερη τι-
μολόγηση μέχρι σήμερα πέτυχε η
Εθνική Τράπεζα μέσω του χαρτο-
φυλακίου «Earth», το οποίο πωλή-
θηκε στο 6% της ονομαστικής του
αξίας, δηλαδή της αξίας χωρίς τους
τόκους, που ήταν 2 δισ. ευρώ. Το
χαρτοφυλάκιο «Venus» που μετα-
βίβασε η Alpha Bank τιμολογήθηκε
στο 4,5% της ονομαστικής του

αξίας, που ήταν επίσης 2 δισ. ευρώ.
Στελέχη της αγοράς εξηγούν ότι
πολλοί επενδυτές σε εκείνη τη
φάση ήταν διατεθειμένοι να πλη-
ρώσουν και ένα τέλος εισόδου
(entry fee) προκειμένου να τοπο-
θετηθούν έγκαιρα στην ελληνική
αγορά. Ετσι οι τιμές στον νέο γύρο
πωλήσεων που ουσιαστικά τρέχει
έως τα τέλη του χρόνου, εξαρτών-
ται και από τις πρώτες ενδείξεις
για τις αποδόσεις που θα έχουν
αυτά τα χαρτοφυλάκια. Στην αγο-
ρά υπάρχει έντονος προβληματι-
σμός ότι το ρίσκο είναι υψηλό και
πως οι αποδόσεις από τη διαχεί-
ριση αυτών των πακέτων δεν θα
επαληθεύσουν τις αρχικές προσ-
δοκίες των επενδυτών, συμπιέ-
ζοντας τις τιμές προς τα κάτω.

Οι πωλήσεις κόκκινων δανείων
βρίσκονται στο επίκεντρο των προ-

σπαθειών των τραπεζών, καθώς
μέσα στον Σεπτέμβριο έχει δρο-
μολογηθεί η μεταβίβαση τριών
χαρτοφυλακίων, δύο από την Alpha
Bank και ενός από τη Eurobank,
που θα αποτελέσουν νέο πιλότο
και για την υπόλοιπη αγορά. Πρό-
κειται για τα χαρτοφυλάκια «Mer-
cury» και «Jupiter», ύψους 1 δισ.
ευρώ (1,9 δισ. ευρώ συνολική αξία
μαζί με τους τόκους) και 900 εκατ.
ευρώ αντιστοίχως, που πωλεί η Al-
pha Bank, ενώ στο 1,1 δισ. ευρώ
(2 δισ. ευρώ μαζί με τους τόκους)
είναι η αξία του χαρτοφυλακίου
«Zenith» που πωλεί η Eurobank.
Να σημειωθεί ότι το χαρτοφυλάκιο
«Jupiter» συνοδεύεται με εξασφα-
λίσεις από μικρά κυρίως ακίνητα
και είναι το δεύτερο πακέτο με εγ-
γυήσεις που θα μεταβιβάζεται από
ελληνική τράπεζα.

Ενδιαφέρον ξένων για αγορές
χαρτοφυλακίων κόκκινων δανείων
Μένει να διαπιστωθεί κατά πόσον αυτό θα αποτυπωθεί και στο επίπεδο των τιμών

<<<<<<

Το ελλιπές νομικό
πλαίσιο αυξάνει το ρί-
σκο – Η ύπαρξη εγγυή-
σεων, βασικό στοιχείο
στην τιμολόγηση των
χαρτοφυλακίων.

Στην αγορά υπάρχει έντονος προβληματισμός ότι το ρίσκο είναι υψηλό και πως οι αποδόσεις από τη διαχείριση αυτών
των πακέτων δεν θα επαληθεύσουν τις αρχικές προσδοκίες των επενδυτών, συμπιέζοντας τις τιμές προς τα κάτω.

Συνεχίζουν τη ζημιογόνο πορεία
τους τα Ελληνικά Αμυντικά Συστή-
ματα (ΕΑΣ). Η αμυντική βιομηχανία
της χώρας, για την τελευταία οικο-
νομική χρήση του 2017, παρουσίασε
μεγάλες ζημίες παρά την αύξηση
εσόδων. Τα έσοδα διαμορφώθηκαν
σε 17,4 εκατ. ευρώ (από 8,2 εκατ.
ευρώ το 2016). Παράλληλα εμφάνισε
λειτουργικές ζημίες ύψους 17,2 εκατ.
ευρώ (έναντι λειτουργικού κέρδους
ύψους 104,0 εκατ. ευρώ) και ζημίες
προ φόρων ύψους 59,5 εκατ. ευρώ
(έναντι κερδών προ φόρων 21,5
εκατ. ευρώ). Υπογραμμίζεται ότι,
για το 2016, η μεγάλη κερδοφορία
της επιχείρησης ήταν καθαρά λο-
γιστική, δεδομένου ότι προήλθε
από τον αντιλογισμό ποσού ύψους
176 εκατ. ευρώ που αφορούσε κυ-
ρίως διαγραφές προστίμων.

Με στόχο τον συμψηφισμό ζη-
μιών της, πέρυσι συντέλεστηκε νέα
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου
της, ύψους 32 εκατ. ευρώ. Η αύξηση
αυτή ακολούθησε την αύξηση-μα-
μούθ, ύψους 580 εκατ. ευρώ, που
έγινε στο τέλος του 2016. Συνολικά
τα τελευταία δύο χρόνια περισσό-
τερο από 630 εκατ. ευρώ διατέθηκαν
από το ελληνικό Δημόσιο, με στόχο
την κεφαλαιοποίηση των χρεών της
επιχείρησης προς αυτό. Τα χρέη
των ΕΑΣ αφορούν κυρίως καταπτώ-
σεις σε εγγυήσεις δανειακών συμ-
βάσεων της επιχείρησης. Πρακτικά,
το ελληνικό Δημόσιο αποπληρώνει
τον τραπεζικό δανεισμό της επιχεί-
ρησης, ενώ παράλληλα συμψηφίζει
τις ζημίες που προκαλεί η λειτουργία
της κρατικής επιχείρησης.

Με βάση τις οικονομικές κατα-
στάσεις του 2017, τα ΕΑΣ παρου-
σιάζουν συσσωρευμένες ζημίες άνω
του 1,5 δισ. ευρώ ενώ το μετοχικό
τους κεφάλαιο πλέον πλησιάζει το
1,4 δισ. ευρώ. Επίσης εμφανίζουν
συνολικές υποχρεώσεις ύψους 470
εκατ. ευρώ, εκ των οποίων τα 266
εκατ. ευρώ αφορούν τραπεζικό δα-
νεισμό. Μάλιστα, τα 83 εκατ. ευρώ
πρέπει να αποπληρωθούν μέσα στη

φετινή χρονιά, γεγονός που προ-
μηνύει... νέα αύξηση του μετοχικού
κεφαλαίου.

Τέλος, σύμφωνα με τους ορκωτούς
λογιστές, η εταιρεία δεν έχει ακόμη
απεικονίσει προβλέψεις ύψους 2,9
εκατ. ευρώ και δεν έχουν επιβεβαι-
ωθεί, με βάση τα διεθνή λογιστικά
πρότυπα, απαιτήσεις και υποχρε-
ώσεις ύψους άνω των 20 εκατ. ευρώ.
Παρά όμως τη δυσμενή οικονομική
κατάσταση, η διοίκηση των ΕΑΣ
αναφέρει ότι η εταιρεία μπορεί να
εξυγιανθεί. Προς την κατεύθυνση
αυτή, σημειώνει ότι σε συνεργασία
με το υπουργείο Εθνικής Αμυνας
θα επιδιώξει τη μείωση του κόστους
της επιχείρησης και την αύξηση
της συμβολής των εξαγωγικών συμ-
βόλαιων. Πέρυσι όμως, περισσότερο
από το 90% της δραστηριότητας
προήλθε από το εσωτερικό (ΥΕΘΑ),
ενώ αξίζει να σημειωθεί ότι η εται-
ρεία είχε λειτουργικά έξοδα ύψους
32 εκατ. ευρώ.

ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗΣ

Ζημίες και το 2017 για τα
Ελληνικά Αμυντικά Συστήματα

Τα ΕΑΣ παρουσιάζουν συσσωρευμέ-
νες ζημίες άνω του 1,5 δισ. ευρώ.

Πωλούνται οικόπεδα
Από €120.000ΛΕΜΕΣΟΣ

Πωλούνται προνομιούχα 
οικόπεδα στην περιοχή 
Φασουρίου (Ασώματο και 
Τραχώνι) στη Λεμεσό.
Η περιοχή, αναπτύσσεται με 
γοργούς ρυθμούς και 
αναμένεται να επωφεληθεί
ακόμα περισσότερο από τα 
μεγάλα έργα που θα 
αναπτυχθούν σύντομα στην 
περιοχή, όπως το Golf και το 
Casino Resort.

Τηλέφωνο Επικοινωνίας
+357 97 772 377

Αξιολόγηση - Διάγνωση
Αντιμετώπιση διαταραχών λόγου,

φωνής, ομιλίας παιδιών & ενηλίκων

Μαρία Μίτα Bsc

Εγγεγραμένη
Λογοθεραπεύτρια

Τηλ.: 99129129  |  Email: mariamita7@gmail.com

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΠΑΦΟΥ
(ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1999 ΕΩΣ 2017)

Γνωστοποίηση σύμφωνα με τους Κανονισμούς
32, 33, 34, 35, 36, 38, 39 και 40 για καθορισμό

και πληρωμή των ετήσιων τελών. 

Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου, ασκώντας τις εξουσίες
που του χορηγούνται από τους κανονισμούς 32, 33, 34, 35,
36, 38, 39 και 40 των περί αποχετεύσεων Πάφου Κανονισμών
του 1999 έως 2017 και αναφορικά με την ΚΔΠ 111/2018
αποφάσισε την ακύρωση της τελευταίας ημερομηνίας πλη-
ρωμής και καθόρισε αναφορικά με το έτος 2018 τα ακόλουθα
σε σχέση με την είσπραξη των τελών:

Τα ετήσια τέλη που αναφέρονται στους Κανονισμούς 32,
33, 34, 35, 36, 38, 39 και 40 πρέπει να πληρωθούν στα
Γραφεία του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου, Κινύρα
23, Κόσμος Κωρτ, Ισόγειο, 8103 Πάφος, σε όλα τα τραπεζικά
ιδρύματα ή μέσω της υπηρεσίας JCC, μέχρι τις 9 Νοεμβρίου
2018, άλλως θα επιβάλλεται πρόσθετη επιβάρυνση σύμφωνα
με το Άρθρο 30(3) του Νόμου. 

ZHTEITAI ΠΩΛΗΤΗΣ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Η Εταιρεία Ακίνητα Ανθούπολης Λτδ ζητά να
προσλάβει Πωλητή Ακινήτων με έδρα τη Λευκωσία
με σκοπό την προώθηση των πωλήσεων ακινήτων
περιλαμβανομένων οικιστικών & εμπορικών
οικοπέδων στην περιοχή Αρχάγγελου-Ανθούπολης. 

Ο/Η υποψήφιος/α πωλητής/τρια θα πρέπει να
διαθέτει πείρα τουλάχιστον 5 ετών στη
διαπραγμάτευση και πώληση ακινήτων. 

Για την πιο πάνω θέση προσφέρεται ικανοποιητικός
σταθερός μισθός και προμήθεια αναλόγως
προσόντων. Θα δοθούν επιπρόσθετα κίνητρα και
προμήθειες επί των πωλήσεων και άλλα
ωφελήματα. 

Παρακαλούμε όπως αποστείλετε το
βιογραφικό σας σημείωμα για τη Θέση Πωλητή
στο email: soto@sotoproperties.com
μέχρι και τις 5 Οκτωβρίου 2018.
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Ανοδικά κινούνται το τελευταίο
χρονικό διάστημα οι τιμές του πε-
τρελαίου. Στην αγορά επικρατεί
ανησυχία, καθώς αναμένεται να
μειωθεί η προσφορά μετά την επα-
ναφορά των κυρώσεων κατά της
Τεχεράνης στις 4 Νοεμβρίου. Εν
μέσω αυτής της αρνητικής συγκυ-
ρίας, ο ΟΠΕΚ δεν φαίνεται διατε-
θειμένος να αυξήσει την παραγωγή
στη σύνοδο που θα πραγματοποι-
ηθεί σήμερα στην Αλγερία. Σε με-
γάλο βαθμό, η στάση του οφείλεται
στο ότι η Σαουδική Αραβία δηλώνει
ότι θα ήθελε να δει τον «μαύρο χρυ-
σό» να επιστρέφει τουλάχιστον
βραχυπρόθεσμα σε επίπεδα πάνω
από τα 80 δολάρια το βαρέλι. Τη
θέση αυτή του Ριάντ αποκάλυψαν
χθες στο Reuters πηγές προσκεί-
μενες στο βασίλειο. Τόνισαν ότι το
Ριάντ δεν σκοπεύει να ασκήσει πιέ-
σεις για να οδηγήσει σε άνοδο τις
τιμές, αλλά ίσως δεν θα μπορέσει
να αποφύγει την περαιτέρω άνοδό
τους. 

Η είδηση οδήγησε σε άνοδο 1,7%
τα προθεσμιακά συμβόλαια πετρε-
λαίου στην αγορά του Λονδίνου,
και αργά το βράδυ το αργό ΗΠΑ
κυμαινόταν στα 69,77 δολάρια το
βαρέλι και το Brent στα 78,76 δο-
λάρια το βαρέλι.

Ξαφνικά χθες το απόγευμα απο-
φάσισε να μην παρευρεθεί ο υπουρ-
γός Πετρελαίου του Ιράν Μπιζάν
Ζανγκανέχ, που νωρίτερα είχε δη-
λώσει πρόθυμος να μεταβεί στην
Αλγερία. Η εξέλιξη ίσως προδίδει
πως το διεθνές καρτέλ του πετρε-
λαίου βρίσκεται και πάλι στη δίνη

της αντιπαλότητας ανάμεσα στην
Τεχεράνη και το Ριάντ. 

Προδίδει επίσης ότι το Ριάντ
σπεύδει εκ νέου να επωφεληθεί
από τον νέο αποκλεισμό του πο-
λιτικού, οικονομικού και θρησκευ-
τικού αντιπάλου του. Εν αναμονή
της επαναφοράς των κυρώσεων,
η παραγωγή πετρελαίου του Ιράν
έχει υποχωρήσει στα χαμηλότερα
επίπεδα των τελευταίων δυόμισι

ετών. Η τιμή του Brent έχει, εν τω
μεταξύ, αυξηθεί κατά 11% από τα
χαμηλά επίπεδα του περασμένου
μήνα, καθώς η πελατεία του Ιράν
σπεύδει να στραφεί εγκαίρως σε
άλλους προμηθευτές προτού επι-
βληθούν οι κυρώσεις από την Ουά-
σιγκτον.

Σύμφωνα με τον Ρώσο υπουργό
Ενέργειας Αλεξάντερ Νόβακ, ακό-
μα κι αν η τιμή του πετρελαίου
φτάσει ξανά σε επίπεδα ανάμεσα
στα 70 και τα 80 δολάρια το βαρέλι,
η άνοδός της θα είναι παροδική
και θα οφείλεται στην επαναφορά
των κυρώσεων κατά του Ιράν. Ο
Ρώσος υπουργός εξέφρασε χθες
την εκτίμηση πως μακροπρόθεσμα
η τιμή του «μαύρου χρυσού» θα

σταθεροποιηθεί γύρω στα 50 δο-
λάρια το βαρέλι. Προέβλεψε επίσης
ότι στο σύνολο του έτους η παρα-
γωγή ρωσικού πετρελαίου θα δια-
μορφωθεί συνολικά στα 553 εκατ.
τόνους, σημειώνοντας αύξηση από
τα περίπου 547 εκατ. τόνων στα
οποία έφθασε η παραγωγή του
2017. 

Μιλώντας άλλωστε στο Reuters,
ο Τζιμ Ρίτερμπους, πρόεδρος της
Ritterbusch and Associates, τόνισε
πως η αγορά εξακολουθεί να αν-
τιδρά σε περιστατικά όπως η κα-
τάρριψη ρωσικού αεροσκάφους
χθες πάνω από τη Συρία, «δεδο-
μένου ότι αναμένεται μείωση της
παγκόσμιας προσφοράς μετά την
επαναφορά των κυρώσεων κατά
του Ιράν».

Ο Ολε Σλοτ Χάνσεν, επικεφαλής
της μονάδας στρατηγικής εμπο-
ρευμάτων στην τράπεζα Saxo της
Κοπεγχάγης, συντάχθηκε με τον
Ρώσο υπουργό Ενέργειας, όταν δια-
τύπωσε την εκτίμηση ότι οι τιμές
του «μαύρου χρυσού» σύντομα θα
υποχωρήσουν. Οπως υπογράμμισε,
«οι δηλώσεις αξιωματούχων της
Σαουδικής Αραβίας προδίδουν πως
οι πετρελαιοπαραγωγές χώρες ίσως
δυσκολευτούν να διατηρήσουν τις
τιμές του αργού σε επίπεδα ανά-
μεσα στα 70 και τα 80 δολάρια το
βαρέλι».

Την ίδια στιγμή, παράγοντες της
αγοράς πετρελαίου επισημαίνουν
ότι η κλιμάκωση του σινοαμερικα-
νικού εμπορικού πολέμου διαμορ-
φώνει ένα περιβάλλον μείωσης της
παγκόσμιας ζήτησης. Προεξοφλούν

ότι οι τιμές θα υποχωρήσουν ξανά.
Χθες, πάντως, δόθηκαν στη δημο-
σιότητα εκτιμήσεις του ερευνητικού
βραχίονα της China National Pe-

troleum Corporation, σύμφωνα με
τις οποίες η ζήτηση στην Κίνα για
βενζίνη θα σημειώσει άνοδο το
2025, και έως το 2030 θα έχει αυ-

ξηθεί η συνολική ζήτηση για πε-
τρέλαιο, φθάνοντας περίπου στα
590 εκατ. τόνους την ημέρα.

REUTERS, BLOOMBERG

Στα 80 δολάρια θέλει 
την τιμή του πετρελαίου 
η Σαουδική Αραβία
Ο ΟΠΕΚ δεν σκοπεύει να αυξήσει την παραγωγή του 

<<<<<<

Η είδηση οδήγησε
σε άνοδο 1,7% τα προ-
θεσμιακά συμβόλαια πε-
τρελαίου στην αγορά
του Λονδίνου.

Παράγοντες της αγοράς πετρελαίου επισημαίνουν ότι η κλιμάκωση του σινοαμερικανικού εμπορικού πολέμου διαμορ-
φώνει περιβάλλον μείωσης της παγκόσμιας ζήτησης και προεξοφλούν ότι οι τιμές θα υποχωρήσουν εκ νέου.
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Επιχειρώντας να ανακτήσει την
εμπιστοσύνη των επενδυτών, η
Τουρκία ανακοίνωσε μείωση δη-
μοσίων δαπανών κατά σχεδόν 10
δισ. δολάρια και υποβάθμισε τις
προβλέψεις της για ανάπτυξη τόσο
για φέτος όσο και για το 2019. Απο-
γοήτευσε, ωστόσο, τους επενδυτές
που περίμεναν κάποιο σχέδιο για
τη στήριξη των τουρκικών τρα-
πεζών. Πάντως η τουρκική λίρα
άρχισε να ανακάμπτει κατά σχεδόν
2% αμέσως μετά την παρουσίαση
αυτού του μεσοπρόθεσμου προ-
γράμματος από τον υπουργό Οι-
κονομικών Μπεράτ Αλμπαϊράκ,
αλλά εν συνεχεία υποχώρησε, με
την ισοτιμία της να διαμορφώνεται
αργά το απόγευμα στις 6,27 τουρ-
κικές λίρες προς ένα δολάριο.

Είχε προηγηθεί η φημολογία
ότι θα ανακοινωθεί σχέδιο στήρι-
ξης των τραπεζών, καθώς η υπο-
τίμηση 40% που έχει σημειώσει
η τουρκική λίρα από την αρχή του
έτους έχει οδηγήσει σε αύξηση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων.
Λίγο πριν από την ομιλία του κ.
Αλμπαϊράκ, ο Τίμοθι Ας, αναλυτής
της BlueBay Asset Management,
τόνιζε ότι «βασικότερο όλων είναι
να διαμηνύσει πως μεριμνά για τα
προβλήματα των τραπεζών με και-
νοτόμες λύσεις, όπως μια “κακή”

τράπεζα». Ο Μπεράτ Αλμπαϊράκ
δεν αναφέρθηκε, όμως, στο ακαν-
θώδες θέμα και περιορίστηκε να
εκθέσει τους νέους στόχους της
κυβέρνησης Ερντογάν για την
ανάπτυξη, τον πληθωρισμό και το
δημοσιονομικό έλλειμμα. Επιβε-
βαίωσε την εξαγγελία του Τούρκου
προέδρου για «πάγωμα» των δη-
μοσίων επενδύσεων που αντιπρο-
σωπεύουν μεγάλη μερίδα των δη-
μοσίων δαπανών.

«Ορισμένα από τα έργα που δεν
έχουν ακόμα δημοπρατηθεί θα
ανασταλούν», τόνισε και προσέ-
θεσε ότι θα δοθεί προτεραιότητα
στους κλάδους της φαρμακοβιο-
μηχανίας, της ενέργειας και των
πετροχημικών. 

Υπογράμμισε, επίσης, ότι προ-
τεραιότητα της κυβέρνησης είναι
να μειώσει το έλλειμμα τρεχουσών
συναλλαγών στο 2,6% του ΑΕΠ το
2021 από το 4,7%, στο οποίο εκτι-
μάται ότι θα φτάσει στο σύνολο
του τρέχοντος έτους. Σε ό,τι αφορά
τους στόχους για την ανάπτυξη,
η κυβέρνηση Ερντογάν προβλέπει
αύξηση του τουρκικού ΑΕΠ κατά
3,8% φέτος και κατά 2,3% το επό-
μενο έτος. Οι στόχοι αυτοί είναι
αισθητά κατώτεροι από την προ-
ηγούμενη πρόβλεψη για ανάπτυξη
5,5%, αλλά και θεαματικά χαμη-

λότεροι από το 7,5% που έφτασε
η αύξηση του τουρκικού ΑΕΠ το
2017. Οπως τονίζουν, πάντως, οι-
κονομικοί αναλυτές, οι στόχοι αυ-
τοί παραμένουν αισθητά πιο αι-
σιόδοξοι από τις προβλέψεις του
ΟΟΣΑ που προβλέπει ανάπτυξη
της τουρκικής οικονομίας μόλις
κατά 0,5% φέτος. Το πρώτο τρί-
μηνο αναπτύχθηκε κατά 7,3% και

το δεύτερο κατά 5,2%. Σε ό,τι αφο-
ρά τη χαίνουσα πληγή της τουρ-
κικής οικονομίας, τον πληθωρισμό,
ο κ. Αλμπαϊράκ παραδέχθηκε πως
θα αυξηθεί περαιτέρω, παρά την
αποφασιστική αύξηση των επιτο-
κίων στο 24% που εξήγγειλε την
περασμένη εβδομάδα η Τράπεζα
της Τουρκίας. 

Μετά το 17,9% στο οποίο έφτα-
σε ο πληθωρισμός τον Αύγουστο,
για φέτος η κυβέρνηση προβλέπει
ότι θα φτάσει στο 20,8% για να
μειωθεί στο 15,9% το 2019 και στο
9,8% στα τέλη του 2020. Μιλώντας
στο Bloomberg, ο Ινάντς Σοζέρ,
διευθυντικό στέλεχος της Macro
View Consulting Managing, χα-
ρακτήρισε «ρεαλιστικούς» τους
μακροοικονομικούς στόχους και
καθησυχαστικό το γεγονός ότι «η
κυβέρνηση έχει επίγνωση των
προβλημάτων που αντιμετωπίζει».

<<<<<<

Η Αγκυρα αναμένει
αύξηση του πλη θω -
ρισμού, παρά 
την αύξηση επιτοκίων
στο 24% που
αποφάσισε η Τράπεζα
της Τουρκίας.

Μειώνει κατά 
10 δισ. δολάρια
τις δαπάνες
η Τουρκία
Το νέο οικονομικό πρόγραμμα 
δεν προβλέπει τη στήριξη τραπεζών

Το ιταλικό υπουργείο Οικονομικών
αναθεώρησε χθες επί τα χείρω την
πρόβλεψη για την ανάπτυξη το 2018
και το 2019, ενώ συνεχίζονται στη
Ρώμη οι ενδοκυβερνητικές τριβές
με θέμα τον προϋπολογισμό του
2019. Πλέον, η ιταλική κυβέρνηση
προβλέπει ότι η οικονομία θα ανα-
πτυχθεί με ρυθμό 1,2% το 2018,
ενώ τον Απρίλιο προέβλεπε ρυθμό
ανάπτυξης 1,5%. Πολύ μεγαλύτερη
είναι η αναθεώρηση για το 2019,
με το ιταλικό ΥΠΟΙΚ να προβλέπει
ρυθμό ανάπτυξης μόλις 0,9%, ενώ
πριν προέβλεπε επέκταση της οι-
κονομίας κατά 1,4%. Η αναμενόμενη
σημαντική επιβράδυνση της ιτα-
λικής οικονομίας ενισχύει τα επι-
χειρήματα του κυβερνητικού συ-
νασπισμού και του υπουργού Οι-
κονομικών Τζιοβάνι Τρία ότι πρέπει
να αυξηθούν οι δημόσιες δαπάνες
για να αντισταθμιστεί η επιβρά-
δυνση της οικονομίας. Χθες ο πρω-
θυπουργός Τζουζέπε Κόντε παρε-
νέβη στη διαμάχη μεταξύ των ηγε-
τών του Κινήματος των 5 Αστέρων
και της Λέγκας και του εξωκοινο-
βουλευτικού υπουργού Οικονομικών

Τζιοβάνι Τρία σχετικά με την αύ-
ξηση των δημοσιονομικών δαπα-
νών. Ο Κόντε άφησε να εννοηθεί
ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα δεν
θα υπερβεί το 2% του ΑΕΠ. Ο Λουίτζι
ντι Μάιο, ηγέτης του Κινήματος
των 5 Αστέρων, θέλει το έλλειμμα
να ανέλθει στο 2,5% του ΑΕΠ, ενώ
ο Ματέο Σαλβίνι της Λέγκας πιέζει
για έλλειμμα τουλάχιστον 2%. Αν-
τιθέτως, ο Τρία είχε προτείνει την
προηγούμενη εβδομάδα στόχο για
έλλειμμα 1,6% του ΑΕΠ, και τώρα
φαίνεται διατεθειμένος να το ανε-
βάσει στο 1,8%. Ντι Μάιο και Σαλβίνι
θέλουν να εφαρμόσουν μέρος των
προεκλογικών τους υποσχέσεων,
ενώ ο Τρία και ο Κόντε προσπαθούν
να κατεβάσουν τους τόνους ώστε
να αποφευχθεί αναταραχή στην
αγορά ομολόγων και μετωπική σύγ-
κρουση με την Κομισιόν και το Βε-
ρολίνο, που επιμένουν ότι το έλ-
λειμμα πρέπει να μειωθεί στο 0,8%
του ΑΕΠ. Ο Ντι Μάιο δήλωσε χθες
ότι επιθυμεί την αύξηση του δημο-
σιονομικού ελλείμματος για να
εφαρμόσει ένα αξιόπιστο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο.

Η Ιταλία προβλέπει ρυθμό
ανάπτυξης 1,2% το 2018

Αύξηση κόκκινων δανείων
Σύμφωνα με στοιχεία της Τράπεζας
της Τουρκίας, το χρέος των τουρ-
κικών επιχειρήσεων ανέρχεται σε
331 δισ.δολάρια. Περίπου το 50%
από αυτό το ποσό το οφείλουν σε
τράπεζες εντός Τουρκίας. Η υπο-
τίμηση της τουρκικής λίρας έχει
φέρει σε δύσκολη θέση τις τουρ-
κικές επιχειρήσεις, που δυσκο-
λεύονται να αποπληρώσουν τα
χρέη τους. 

Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
έχουν φθάσει έτσι στο 3% του συ-
νόλου, και τον Μάιο ο οίκος Moo-
dy’s προέβλεψε ότι θα φθάσουν
στο 4% στα τέλη του 2018. Στη
διάρκεια του έτους ορισμένες με-
γάλες τουρκικές επιχειρήσεις προ-
χώρησαν σε αναδιάρθρωση των
δανείων τους. Αναλυτές του κλάδου

και επενδυτές θεωρούν αναγκαία
τη δημιουργία μιας «κακής τράπε-
ζας», που θα διευκολύνει την εξυ-
γίανση των τουρκικών τραπεζών.
Δεν θεωρούν, ωστόσο, πως θα λύσει
όλα τα προβλήματα του κλάδου. Ο
Τζούλιαν Ρίμερ, στέλεχος της In-
vestec Bank Plc , τονίζει πως «η
δημιουργία μιας “κακής τράπεζας”,
που θα απορροφήσει όλα τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια, μπορεί
να απομακρύνει ορισμένους από
τους κινδύνους που απειλούν το
τουρκικό τραπεζικό σύστημα». Ο
ίδιος επισημαίνει, όμως, την έλλει-
ψη διαφάνειας στον κλάδο, που
υπονομεύει την εμπιστοσύνη των
επενδυτών και θεωρεί αναπόφευ-
κτη την υποβάθμιση των τουρκικών
τραπεζών.

Η Ολλανδία επιχειρεί να απαλλαγεί από το στίγμα του φορολογικού παραδείσου
Η ολλανδική κυβέρνηση θέλει να
παύσει η χώρα να θεωρείται ευ-
ρωπαϊκός φορολογικός παράδει-
σος, επισημαίνει η The New York
Times. Στις αρχές της εβδομάδας,
το ολλανδικό υπουργείο Οικονο-
μικών κατέθεσε στη Βουλή δέσμη
μέτρων για την κατάργηση των
ευνοϊκών ρυθμίσεων που εξασφα-
λίζουν είτε πολύ χαμηλή φορολό-
γηση είτε πλήρη φοροαποφυγή
σε πολυεθνικούς ομίλους. Με το
υπάρχον καθεστώς, εταιρείες όπως
η IKEA, η Netflix, η Uber και η Google
μπορούν να μετακινούν τα κέρδη
απ’ όλο τον κόσμο μέσω των ολ-
λανδικών θυγατρικών τους και να
τα διοχετεύουν, για παράδειγμα,
σε φορολογικούς παραδείσους
στην Καραϊβική. Ο γενικός γραμ-
ματέας του υπουργείου Οικονο-
μικών Μένο Σνελ επισημαίνει ότι
«πρέπει να αποδεχθούμε πως ορι-

σμένες επιχειρήσεις κάνουν κα-
τάχρηση του χαλαρού φορολογι-
κού συστήματος που έχουμε στην
Ολλανδία».

Μεταξύ άλλων, το υπουργείο Οι-
κονομικών προτείνει να επιβάλ-
λεται φόρος στα κέρδη που μετα-
φέρονται σε υπεράκτιους φορο-
λογικούς παραδείσους. Επίσης,
προτείνει να τιμωρούνται όσες

εταιρείες προσπαθούν να εκμε-
ταλλευθούν τις αποκλίσεις στις
νομοθεσίες διαφόρων χωρών για
να εξασφαλίσουν διπλές φοροα-
παλλαγές. 

Το αν αυτές οι προτάσεις κατα-
φέρουν να ξεπεράσουν το πλέγμα
των λογιστών, των δικηγόρων και
των συμβούλων που υποδεικνύουν
στις πολυεθνικές τρόπους μείωσης

των φόρων είναι ακόμη ασαφές.
Η Ολλανδία διαθέτει αξιόπιστο δι-
καστικό σύστημα, ενώ ο δημόσιος
τομέας της δεν είναι διεφθαρμένος,
εν αντιθέσει με ό,τι ισχύει στα νη-
σιά-φορολογικούς παραδείσους.
Επίσης, η Ολλανδία έχει υπογράψει
φορολογικές συμφωνίες με πάρα
πολλές χώρες, ενώ οι φόροι είναι
σχεδόν μηδενικοί επί των κεφα-
λαίων που διακινούνται μέσω της
χώρας. Ωστόσο, η χώρα χάνει σιγά
σιγά αυτό το δέλεαρ ως φορολο-
γικός παράδεισος, ενόψει νέων
αυστηρότερων κανόνων της Ε.Ε.
που θα εφαρμοστούν από την 1η
Ιανουαρίου 2019. Επιπλέον, σε αυ-
τό συνέβαλε και η μείωση φόρων
για τα εταιρικά κέρδη στις ΗΠΑ,
που απαξίωνε τον ρόλο της Ολ-
λανδίας, αλλά και η νέα σχετική
νομοθεσία που ψήφισε η κυβέρ-
νηση Τραμπ. Σύμφωνα με αυτήν,

οι αμερικανικές εταιρείες φορολο-
γούνται για τα κέρδη τους, ανε-
ξαρτήτως από πού προέρχονται.
Στην Ολλανδία μέχρι πρόσφατα
οι λογιστές των εταιρειών μπορού-
σαν να ζητήσουν την προέγκριση
μιας φορολογικής συμφωνίας με
την κυβέρνηση, όπως αναφέρουν
οι ΝΥΤ. Και όταν δεχόταν η ολλαν-
δική κυβέρνηση επικρίσεις, απαν-
τούσε ότι, διευκολύνοντας πολυε-
θνικές, δημιουργεί θέσεις εργασίας
και επενδύσεις. 

Οι Βρυξέλλες κατηγορούν την
Ολλανδία ότι παραβιάζει το ευρω-
παϊκό δίκαιο, βοηθώντας, για πα-
ράδειγμα, την ΙΚΕΑ να πληρώνει
λιγότερους φόρους. Από την άλλη,
οι Ολλανδοί εξοργίζονται με τη
σκέψη πως υπάρχει ευνοϊκή με-
ταχείριση για τις εταιρείες, ενώ
εκείνοι καταβάλλουν υψηλούς φό-
ρους.

Το ολλανδικό υπουργείο Οικονομικών προτείνει να επιβάλλεται φό-
ρος στα κέρδη των εταιρειών που μεταφέρονται σε υπεράκτιους φο-
ρολογικούς παραδείσους.

<<<<<<

Oι Βρυξέλλες την κατη-
γορούν ότι παραβιάζει 
το ευρωπαϊκό δίκαιο,
βοηθώντας, για παρά-
δειγμα, την ΙΚΕΑ 
να πληρώνει 
λιγότερους φόρους.

Οι πιέσεις Τραμπ ωθούν την Κίνα σε νέα μείωση δασμών
Μετά την απειλή του Αμερικανού
προέδρου Ντόναλντ Τραμπ να επι-
βάλει αυξημένους δασμούς, ακόμη
και εντός της εβδομάδας, σε επι-
πλέον εισαγωγές από την Κίνα,
ύψους 267 δισ. δολαρίων, να σκιά-
ζει τον ορίζοντα, το Πεκίνο προ-
σπαθεί να ελιχθεί, με στόχο να
κερδίσει συμμάχους έναντι των
ΗΠΑ, να ενισχύσει την εικόνα του
υπερασπιστή του ελεύθερου εμ-
πορίου και να τονώσει την εσω-
τερική κατανάλωση. Σύμφωνα με
πληροφορίες του Bloomberg, το
Πεκίνο ετοιμάζεται να μειώσει,
ακόμη και εντός του Οκτωβρίου,
τον μέσο όρο των δασμών που
επιβάλλει στα εισαγόμενα προϊόν-
τα. Ο μέσος όρος των δασμών που
επιβάλλει η Κίνα στα εισαγόμενα
προϊόντα είναι σήμερα 9,8%, ενώ
ο μέσος όρος στις ΗΠΑ ήταν 3,4%
το 2017 και στην Ευρωπαϊκή Ενω-
ση 5,2%. Προς το παρόν δεν υπάρ-
χουν περισσότερες πληροφορίες
για το πόσο σκοπεύει να μειώσει
το Πεκίνο τους δασμούς, ούτε ποια
προϊόντα θα αφορά. Ωστόσο, εφό-
σον επιβεβαιωθεί αυτή η πληρο-
φορία, θα πρόκειται για νίκη του

Ντόναλντ Τραμπ. Ελάχιστοι από
τους παραδοσιακούς συμμάχους
των ΗΠΑ, όπως η Ε.Ε. και η Ιαπω-
νία, διαφωνούν επί της ουσίας με
την πίεση που ασκεί ο Τραμπ στην
Κίνα, με στόχο να ανοίξει αυτή τις
αγορές της, να σταματήσει να
απαιτεί τη μεταφορά εμπορικών
και τεχνολογικών μυστικών από
δυτικές εταιρείες και να σταμα-
τήσει να παραβιάζει κατάφωρα τα
δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτη-
σίας. Αναλυτές τονίζουν ότι αυτό
που έχει μπερδέψει τους συμμά-
χους των ΗΠΑ είναι η επιθετική
τακτική που έχει υιοθετήσει ο
Τραμπ έναντι πολλών εξ αυτών,

όπως ο Καναδάς, το Μεξικό, η Νό-
τιος Κορέα αλλά και η Ε.Ε., που
γίνεται συχνά αντικείμενο απειλών
από τον Τραμπ (δασμοί σε εισα-
γωγές ευρωπαϊκών αυτοκινήτων).
Σύμφωνα με πληροφορίες, ο με-
γαλύτερος φόβος του Πεκίνου είναι
να συνασπιστούν εναντίον του
ΗΠΑ-Ε.Ε. και Ιαπωνία. Μειώνοντας
εκ νέου τους δασμούς στις εισα-

γωγές, για δεύτερη φορά μετά τον
Ιούλιο, το Πεκίνο προσπαθεί να
ενισχύσει την εικόνα του υπερα-
σπιστή του ελεύθερου εμπορίου.
Βέβαια, σύμφωνα με τους κανόνες
του Παγκοσμίου Οργανισμού Εμ-
πορίου, αν μια χώρα μειώσει τους
δασμούς για εισαγωγές από μια
δεύτερη χώρα, θα πρέπει να το
κάνει και για όλες τις υπόλοιπες
– στην περίπτωση της Κίνας και
για τις εισαγωγές προϊόντων από
τις ΗΠΑ. Το Πεκίνο δηλώνει ότι
θέλει να ενισχύσει τις εισαγωγές,
ώστε να βελτιώσει το βιοτικό επί-
πεδο των κατοίκων της χώρας,
ενώ προσπαθεί να αντισταθμίσει
το πλήγμα που θα δεχθεί ο ρυθμός
ανάπτυξης της οικονομίας του από
τους αμερικανικούς δασμούς. Αν
αυξήσει ο Τραμπ τους δασμούς
στο σύνολο των εισαγωγών από
την Κίνα, υπολογίζεται ότι το κι-
νεζικό ΑΕΠ θα χάσει 1,5% το 2019.
Μειώνοντας ακόμη περισσότερο
τους δασμούς, η Κίνα στέλνει το
μήνυμα ότι θα εξακολουθήσει να
ανοίγει τις αγορές της και να με-
ταρρυθμίζεται, άσχετα από την
έκβαση του εμπορικού πολέμου.

Το Πεκίνο δηλώνει ότι θέλει να
ενισχύσει τις εισαγωγές, ώστε να
βελτιώσει το βιοτικό επίπεδο των
κατοίκων της χώρας.

<<<<<<

Αν αυξήσουν 
οι ΗΠΑ τους δασμούς 
στο σύνολο των εισα-
γωγών από την Κίνα,
υπολογίζεται ότι 
το κινεζικό ΑΕΠ θα χά-
σει 1,5% το 2019.
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Μηχανές και λογισμικά συστήματα
θα εκτελούν το 50% των εργασιών
έως το 2025, σύμφωνα με έρευνα
του Παγκόσμιου Οικονομικού Φό-
ρουμ (WEF). 

Παρότι κινδυνεύουν να χάσουν
τις δουλειές τους 75 εκατομμύρια
εργαζόμενοι λόγω αυτής της πιθα-
νής εξέλιξης, η τέταρτη βιομηχα-
νική επανάσταση αναμένεται να
οδηγήσει στη δημιουργία 133 εκα-

τομμυρίων νέων θέσεων εργασίας,
σχολιάζει η υπηρεσία του Διεθνούς
Οικονομικού Φόρουμ (WEF), που
πραγματοποίησε την προαναφερ-
θείσα έρευνα.

Πλην όμως, το νέο εργασιακό
περιβάλλον θα είναι λιγότερο ασφα-
λές απ’ ό,τι ήταν πριν, διότι οι εται-

ρείες προτιμούν την κατ’ αποκοπήν
εργασία και τη συνεργασία με ελεύ-
θερους επαγγελματίες. Στην έρευνα
του WEF συμμετείχαν στελέχη και
ειδικοί από 12 οικονομικούς κλά-
δους. Ακαδημαϊκοί, εταιρείες συμ-
βούλων και κυβερνήσεις αναγνω-
ρίζουν ότι η επέκταση της τεχνητής
νοημοσύνης και του αυτοματισμού
στην αγορά εργασίας θα θέσει σε
κίνδυνο δεκάδες εκατομμύρια θέ-
σεις εργασίας τα επόμενα χρόνια.
Το WEF τονίζει, όμως, ότι οι συνέ-
πειες της ευρείας διάδοσης του αυ-
τοματισμού θα είναι διαφορετικές
σε κάθε κλάδο της οικονομίας. Πιο
εκτεθειμένοι είναι οι εργαζόμενοι
στον εξορυκτικό κλάδο, στο λια-
νεμπόριο και στην πληροφορική.
Σε πλεονεκτικότερη θέση βρίσκον-
ται οι εργαζόμενοι στον κλάδο πα-
ροχής υπηρεσιών.

Ειδικοί που συμμετείχαν στην
έρευνα του WEF θεωρούν ότι θα
δημιουργηθούν και νέες ευκαιρίες
για απασχόληση. 

Για να αξιοποιηθούν, όμως, θα
πρέπει να ληφθούν μέτρα, ώστε οι
εργαζόμενοι σε καίριους κλάδους
της οικονομίας να καταφέρουν να
αφομοιώσουν τα νέα δεδομένα λό-
γω της ραγδαίας εξάπλωσης της
τεχνολογίας.

Το WEF κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου για τους εργαζομένους
στις μεγάλες εταιρείες. Περισσότερο
από το 50% του προσωπικού σε
επιχειρηματικούς ομίλους θα χρει-
αστεί επανεκπαίδευση, προκειμέ-
νου να αξιοποιήσει τις ευκαιρίες
που προσφέρει η ψηφιακή τεχνο-
λογία. Ανησυχητικό είναι, όμως,
ότι το 50% των εταιρειών που ερω-
τήθηκαν από το WEF σκοπεύει να
επανεκπαιδεύσει μόνον όσους ερ-
γαζόμενους βρίσκονται σε θέσεις-
κλειδιά. Μελέτες δίνουν διαφο-
ρετικά στοιχεία όσον αφορά το
κόστος της τεχνητής νοημοσύνης
και του αυτοματισμού στην ερ-
γασία. Το WEF θεωρεί ότι υπάρχει
προοπτική να δημιουργηθούν πε-
ρισσότερες θέσεις εργασίας από
αυτές που κινδυνεύουν να χαθούν.
Η Τράπεζα της Αγγλίας είχε προ-
βλέψει σε μελέτη του 2015 ότι θα
χαθούν έως και 80 εκατομμύρια
θέσεις εργασίας στις ΗΠΑ και 15
εκατομμύρια στη Βρετανία έως
το 2035. 

Η McKinsey διατείνεται ότι όσες
θέσεις εργασίας χαθούν λόγω της
τέταρτης βιομηχανικής επανά-
στασης, άλλες τόσες θα δημιουρ-
γηθούν έως το 2030.

BLOOMBERG

Οι μηχανές θα εκτελούν τις μισές εργασίες έως το 2025
Το WEF προειδοποιεί για εργασιακή ανασφάλεια – Οι εταιρείες θα προτιμούν συνεργασία με ελεύθερους επαγγελματίες

<<<<<<

Πολλές επιχειρήσεις
σκοπεύουν να 
επανεκπαιδεύσουν
μόνον όσους 
εργαζομένους 
βρίσκονται σε θέσεις-
κλειδιά.

Το Παγκόσμιο Οικονομικό Φόρουμ επισημαίνει ότι οι συνέπειες της ευρείας διάδοσης του αυτοματισμού θα είναι
διαφορετικές σε κάθε κλάδο της οικονομίας. Πιο εκτεθειμένοι είναι οι εργαζόμενοι στο λιανεμπόριο.

Δύο μήνες προτού επιβάλει το δεύ-
τερο κύμα οικονομικών κυρώσεων
κατά της Τεχεράνης, ο Αμερικανός
πρόεδρος επιχειρεί να σφίξει τον
κλοιό γύρω από την οικονομία του
Ιράν. Εντείνει τις πιέσεις προς τις
ευρωπαϊκές επιχειρήσεις ώστε να
διακόψουν κάθε οικονομική συ-
νεργασία με τη χώρα. 

Παράλληλα, προειδοποιεί συμ-
μαχικές χώρες να μην προσδοκούν
εξαιρέσεις ανάλογες όσων παρα-
χώρησαν οι προκάτοχοί του Ομ-
πάμα και Τζορτζ Μπους σε χώρες
που εισήγαν ιρανικό πετρέλαιο.
Απαιτεί, αντιθέτως, όλες οι συμ-
μαχικές χώρες των ΗΠΑ να μηδε-
νίσουν τις εισαγωγές τους σε ιρα-
νικό πετρέλαιο και προσπαθεί να
εντοπίσει εναλλακτικούς προμη-
θευτές το συντομότερο, καθώς τον
Νοέμβριο θα προχωρήσει σε επι-
θετικές κυρώσεις στον ιρανικό πε-
τρελαϊκό κλάδο.

Πολλές ευρωπαϊκές επιχειρήσεις
έχουν αρχίσει να εγκαταλείπουν
το Ιράν από τις αρχές Αυγούστου,
οπότε η Ουάσιγκτον επέβαλε το
πρώτο κύμα κυρώσεων. Μιλώντας
στους Financial Times, Αμερικανός
αξιωματούχος ανέφερε πως «το μή-
νυμα για την Ευρώπη είναι ότι η
συμφωνία με το Ιράν απέτυχε και
οι ευρωπαϊκές επιχειρήσεις το εγ-
καταλείπουν». Σύμφωνα, άλλωστε,
με το Bloomberg, ο Ρίτσαρντ Γκρε-
νέλ, Αμερικανός πρέσβης στο Βε-
ρολίνο, ανακοίνωσε χθες ότι, ύστερα
από συνομιλίες που είχε με τη Volk-
swagen, η γερμανική αυτοκινητο-
βιομηχανία αποφάσισε να συμμορ-

φωθεί και να διακόψει σχεδόν το
σύνολο των δραστηριοτήτων της
στο Ιράν. 

Λίγο αργότερα, όμως, η εμβλη-
ματική αυτοκινητοβιομηχανία της
Γερμανίας διέψευσε την πληροφο-
ρία, τονίζοντας στο Reuters πως η
θέση της για το Ιράν «παραμένει
αμετάβλητη». Η VW δεν έχει μεγάλη
έκθεση στο Ιράν. 

Τον Ιούλιο του περασμένου έτους
ανακοίνωσε ότι σχεδίαζε να αρχίσει
να πουλάει αυτοκίνητα στο Ιράν
έπειτα από 17 χρόνια, εφόσον είχε
τεθεί σε εφαρμογή η συμφωνία για

το ιρανικό πυρηνικό πρόγραμμα.
Είχε ήδη υπογράψει συμβόλαια με
την ιρανική εισαγωγική εταιρεία
Mammut Khodro για την πώληση
μοντέλων της. Ωστόσο, η ισπανική
θυγατρική της, η Seat, έχει ανακοι-
νώσει από πέρυσι ότι εγκαταλείπει
τα σχέδιά της να επεκταθεί στο
Ιράν. Οι εξαγωγές του Ιράν έχουν
μειωθεί σημαντικά. Από τον Μάιο,
λίγες εβδομάδες μετά την απόφαση
του Ντόναλντ Τραμπ να επαναφέρει
το εμπάργκο κατά της Τεχεράνης,

οι εξαγωγές ιρανικού πετρελαίου
έχουν μειωθεί κατά τουλάχιστον
500.000 βαρέλια την ημέρα, σε επί-
πεδα κάτω από 2 εκατομμύρια βα-
ρέλια ημερησίως. 

Δεδομένου ότι το επόμενο κύμα
κυρώσεων που θα επιβληθεί τον
Νοέμβριο αφορά τον πετρελαϊκό
κλάδο, η Διεθνής Υπηρεσία Ενέρ-
γειας έχει προειδοποιήσει για επι-
κείμενη μείωση της προσφοράς
στην παγκόσμια αγορά «μαύρου
χρυσού». 

Η Σαουδική Αραβία και το Ιράκ,
στον μεγαλύτερο βαθμό, αλλά και
οι περισσότερες χώρες μέλη του
ΟΠΕΚ και η εκτός ΟΠΕΚ Ρωσία
έχουν σπεύσει να αυξήσουν την
παραγωγή τους, προκειμένου να
ανταποκριθούν στο αίτημα του
Αμερικανού προέδρου και να κρα-
τήσουν υπό έλεγχο τις τιμές του
«μαύρου χρυσού». Σύμφωνα με τις
εκτιμήσεις του Ριάντ, τους επόμε-
νους μήνες θα αυξηθεί η παραγωγή
κατά 1 εκατομμύριο βαρέλια την
ημέρα.

Εκτός από ορισμένες ευρωπαϊκές
επιχειρήσεις που δείχνουν να μη
συμμορφώνονται πλήρως με το εμ-
πάργκο, ορισμένες χώρες δεν απο-
φασίζουν να διακόψουν την οικο-
νομική συνεργασία τους με την Τε-
χεράνη. Η Νότια Κορέα έχει διακό-
ψει πλήρως τις εισαγωγές ιρανικού
πετρελαίου και καλύπτει τις ενερ-
γειακές ανάγκες της αγοράζοντας
πετρέλαιο από τη Σαουδική Αραβία
και το Ιράκ, τις δύο χώρες που έχουν
αυξήσει περισσότερο την παραγωγή
τους. 

Παράλληλα, όμως, διαπραγμα-
τεύεται με τις ΗΠΑ προσβλέποντας
σε κάποιου είδους εξαίρεση από
τις κυρώσεις. Η Γαλλία έχει, επίσης,
διακόψει τις εισαγωγές ιρανικού

πετρελαίου. Η Κίνα και η Ινδία,
όμως, τις έχουν απλώς μειώσει. Σύμ-
φωνα με στοιχεία του Reuters, τον
Σεπτέμβριο και τον Οκτώβριο η Ιν-
δία θα εισάγει συνολικά 360.000

με 370.000 βαρέλια ιρανικό πετρέ-
λαιο την ημέρα, όταν την περίοδο
Απριλίου - Αυγούστου εισήγε, κατά
μέσον όρο, 658.000 βαρέλια την
ημέρα.

Σφίγγει συνεχώς 
ο κλοιός γύρω από 
την ιρανική οικονομία
Ο Τραμπ πιέζει επιχειρήσεις να διακόψουν τη συνεργασία
με την Τεχεράνη και προειδοποιεί με μέτρα

<<<<<<

Σύμφωνα με το Bloom-
berg, η Volkswagen
αποφάσισε τη διακοπή
σχεδόν του συνόλου
των δραστηριοτήτων
της στο Ιράν.

Ο Αμερικανός πρόεδρος απαιτεί όλες οι συμμαχικές χώρες των ΗΠΑ να μη-
δενίσουν τις εισαγωγές τους σε ιρανικό πετρέλαιο και προσπαθεί να εντοπί-
σει εναλλακτικούς προμηθευτές.

Αξιοποιώντας τη γνώριμη
πλέον τακτική του να ασκεί
πιέσεις μέσω μηνυμάτων στο
Twitter, ο Ντόναλντ Τραμπ
κάλεσε χθες τον ΟΠΕΚ να
μειώσει τις τιμές του πετρε-
λαίου. 
Προηγήθηκε προ ημερών δή-
λωση αξιωματούχων της Σα-
ουδικής Αραβίας ότι το βασί-
λειο είναι ικανοποιημένο με
την πρόσφατη άνοδο των τι-
μών του πετρελαίου και στο-
χεύει σε μια τιμή γύρω στα
80 δολάρια το βαρέλι. Σύμ-
φωνα με τον Τζοβάνι Σταού-
νοβο, αναλυτή εμπορευμά-
των στην UBS, «το μήνυμα
του Τραμπ είναι δικαιολογη-
μένο, καθώς οι τιμές του πε-
τρελαίου βρίσκονται στα
υψηλότερα επίπεδα του
έτους και θέλει να εντείνει
την πίεση ενόψει της συνάν-
τησης του ΟΠΕΚ στην Αλγε-
ρία». 
Το αργό ΗΠΑ κυμαινόταν στα
70,92 δολάρια το βαρέλι και
το Brent στα 79,45 δολάρια
το βαρέλι. Οπως επισημαίνει
το Bloomberg, προ μηνών ο
Αμερικανός πρόεδρος πέτυ-
χε τον στόχο του ακολουθών-
τας την ίδια τακτική. 
Τον Απρίλιο, ο υπουργός Πε-
τρελαίου της Σαουδικής Αρα-
βίας δήλωσε ότι ο ΟΠΕΚ θα
εξακολουθήσει να μειώνει
την παραγωγή ώστε να πιέσει
για άνοδο των τιμών. Τότε ο
Ντόναλντ Τραμπ προέβη σε
ανάλογες πιέσεις προς το
διεθνές καρτέλ πετρελαίου.
Το αποτέλεσμα ήταν πως μέ-
σα σε ένα μήνα το Ριάντ έκα-
νε στροφή 180 μοιρών, και
τον Ιούνιο ο ΟΠΕΚ δεσμεύθη-
κε να αυξήσει την παραγωγή
του.

Πιέσεις Τραμπ 
στον ΟΠΕΚ
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στην αφετηρία ενός νέου κύκλου
ανάπτυξης φαίνεται πως βρίσκε-
ται, έπειτα από σειρά ετών πτώ-
σης, η αγορά γραφείων, καθώς
τόσο η ζήτηση όσο και οι τιμές
ενοικίασης κινούνται σε ανοδική
τροχιά από τις αρχές του έτους.
Είναι χαρακτηριστικό ότι κατά
τη διάρκεια του πρώτου φετινού
εξαμήνου, οι νέες μισθώσεις γρα-
φειακών χώρων έχουν αυξηθεί
κατά 72%, σε σχέση με την αντί-
στοιχη περίοδο του προηγούμενου
έτους. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με στοι-
χεία που συγκέντρωσε η εταιρεία
παροχής υπηρεσιών ακινήτων
JLL-Αθηναϊκή Οικονομική, ήδη
φέτος έχουν απορροφηθεί 38.000
τ.μ. γραφείων.

Σύμφωνα με φορείς της αγοράς
ακινήτων, η θετική αυτή τάση
φαίνεται πως θα είναι διατηρή-
σιμη, αν κρίνει κανείς από τους
λόγους για τους οποίους μετακι-
νούνται πλέον οι επιχειρήσεις.
Ειδικότερα, ενώ μέχρι πρότινος
η συντριπτική πλειονότητα των
νέων μισθώσεων γραφείων αφο-
ρούσε τη μετακίνηση εταιρειών
σε μικρότερα ακίνητα, προκειμέ-
νου να περιορίσουν το λειτουργικό
και στεγαστικό τους κόστος, σή-
μερα, η εικόνα είναι εκ διαμέτρου
αντίθετη. 

Συγκεκριμένα, όπως αναφέρει
στην «Κ», η κ. Δίκα Αγαπητίδου,
γενική διευθύντρια της JLL-Αθη-
ναϊκή Οικονομική, «σήμερα, με-
γάλος αριθμός των εταιρειών που
μετακομίζουν το κάνουν είτε επει-
δή αναπτύσσονται (αυτό ισχύει
κυρίως για τον τεχνολογικό και
τον φαρμακευτικό κλάδο), είτε

επειδή αλλάζουν φιλοσοφία ως
προς τη λειτουργία τους στον χώ-
ρο, με σαφή προτίμηση σε μεγάλες
επιφάνειες». Η τελευταία αυτή
τάση παρατηρείται τόσο στις πο-
λυεθνικές, όσο και σε μεγάλες εγ-

χώριες εταιρείες, που κινούνται
στην αγορά αναζητώντας μεγάλες
οριζόντιες επιφάνειας άνω των
800 τ.μ.

Κατά τους πρώτους φετινούς
μήνες, σημαντικό ρόλο στην αύ-
ξηση των νέων μισθώσεων δια-
δραμάτισαν οι συμφωνίες δύο
εταιρειών, οι οποίες νοίκιασαν
πάνω από 5.000 τ.μ. εκάστη. Ο
λόγος για την ΥΠΑ (Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας), η οποία εγ-
καταστάθηκε σε κτίριο 5.500 τ.μ.
στην περιοχή της Αργυρούπολης
και την Beat, η οποία μίσθωσε
5.200 τ.μ. σε κτίριο υψηλών προ-
διαγραφών, το οποίο ολοκληρώ-
νεται αυτήν την περίοδο στην

περιοχή των Αμπελοκήπων. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι οι εν

λόγω μισθώσεις αποτέλεσαν το
28% της συνολικής επιφάνειας
γραφείων που απορροφήθηκε φέ-
τος. Σύμφωνα με τα στοιχεία της
JLL-Αθηναϊκή Οικονομική, από
τις συνολικά 32 συμφωνίες ενοι-
κίασης γραφείων κατά το φετινό
πρώτο εξάμηνο, οι 18 αφορούσαν
σε χώρους όχι μεγαλύτερους των
850 τ.μ., ενώ οι υπόλοιπες 12 σε
χώρους 850-3.000 τ.μ.

Οπως προκύπτει, η μεγαλύτερη
ζήτηση εξακολουθεί να αφορά τα
βόρεια προάστια, με σημείο ανα-
φοράς βέβαια τη λ. Κηφισίας. Στα
εν λόγω σημεία εντοπίζεται το
39% των νέων μισθώσεων. Φέτος,
το κέντρο και περιοχές όπως οι
Αμπελόκηποι και το Μεταξουρ-
γείο, προσείλκυσαν το 32% των
νέων μισθώσεων γραφείων, ενώ
ένα πρόσθετο 20% αφορούσε τα
νότια προάστια. 

Σύμφωνα με την κ. Αγαπητίδου,
«είναι γεγονός ότι εξαιτίας της
απουσίας νέων κατασκευών κατά
την τελευταία οκταετία, η προ-
σφορά γραφειακών χώρων υψη-
λών προδιαγραφών έχει συρρι-
κνωθεί». 

Η έλλειψη αυτή είναι περισσό-
τερο αισθητή στο κέντρο της Αθή-
νας, όπου η διαθεσιμότητα κενών
γραφείων είναι χαμηλότερη του
4%, ενώ πλέον έχει αρχίσει να
παρατηρείται και στα βόρεια προ-
άστια, όπου τα κενά κτίρια είναι
λιγότερα από 7% του συνολικού
διαθέσιμου αποθέματος.

Ενας πρόσθετος λόγος για την
έλλειψη νέων γραφείων είναι και
οι μετατροπές κτιρίων γραφείων
σε ξενοδοχεία ή και σε επιπλω-
μένα διαμερίσματα.

Αύξηση 72% στις ενοικιάσεις 
χώρων γραφείων το α΄ εξάμηνο 
Σε ακίνητα μεγαλύτερης επιφάνειας μετακινούνται πλέον οι επιχειρήσεις

<<<<<<

Η μεγαλύτερη ζήτηση
εξακολουθεί 
να αφορά τα βόρεια
προάστια, με σημείο
αναφοράς 
τη λεωφ. Κηφισίας.

Ανακάμπτει η οικοδομή λόγω τουρισμού και Airbnb
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επιβεβαιώνεται και από την πορεία
της οικοδομικής δραστηριότητας
η τροχιά ανάκαμψης στην οποία
έχει εισέλθει η αγορά ακινήτων
μετά μια δεκαετία συνεχούς πτώ-
σης. 

Στην αιχμή του δόρατος βρί-
σκονται τα έργα τουριστικού χα-
ρακτήρα, που έχουν ενισχύσει
σημαντικά τις προσδοκίες στον
κλάδο και έχουν βελτιώσει την
εικόνα σε πολλές περιοχές. Οι
ανακατασκευές ξενοδοχειακών
μονάδων και κατοικιών με στόχο
την τουριστική εκμετάλλευση και
ασφαλώς η ανάπτυξη νέων ξενο-
δοχειακών ακινήτων και εξοχικών
κατοικιών, ιδίως πολυτελούς χα-
ρακτήρα, έχουν λειτουργήσει θε-
τικά για την αντιστροφή της αρ-
νητικής εικόνας.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής
(ΕΛΣΤΑΤ), τον φετινό Ιούνιο, η
συνολική οικοδομική δραστη-
ριότητα ανήλθε σε 1.374 οικο-
δομικές άδειες, που αντιστοιχούν
σε 299.000 τ.μ. επιφανείας και
1.394,8 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου, σημειώνοντας άνοδο κατά
16,2% στον αριθμό των αδειών,
κατά 20,9% στην επιφάνεια και
κατά 25,5% στον όγκο, συγκρι-
τικά με τον αντίστοιχο μήνα του
2017.

Αντίστοιχα, η ιδιωτική οικοδο-
μική δραστηριότητα διαμορφώ-
θηκε σε 1.362 οικοδομικές άδειες,
που αντιστοιχούν σε 290,6 χιλιά-
δες τ.μ. επιφανείας και 1.342,1
χιλιάδες κυβικά μέτρα όγκου, πα-
ρουσιάζοντας αύξηση κατά 15,7%
στον αριθμό των οικοδομικών
αδειών, κατά 18,8% στην επιφά-
νεια και κατά 22,5% στον όγκο
σε ετήσια βάση.

Αξίζει να σημειωθεί ότι, κατά
τον Ιούνιο, η μεγαλύτερη άνοδος

εντοπίζεται στην Περιφέρεια Νο-
τίου Αιγαίου (Κυκλάδες), δείγμα
της συμβολής του τουρισμού. Ει-
δικότερα, οι άδειες αυξήθηκαν
κατά 28,3%, ενώ η ετήσια αύξηση
με βάση την επιφάνεια ανήλθε
σε 191,8% και με βάση τον όγκο
σε 186,2%. 

Μεγάλη αύξηση κατά 70,7% με
βάση τον όγκο σημειώθηκε και
στην Αττική, όπου επίσης σημει-
ώνεται σημαντική βελτίωση της
οικοδομής, ως αποτέλεσμα της
θετικής επίδρασης των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων τύπου Airbnb

και των ανακατασκευών που
πραγματοποιούνται για την προ-
σέλκυση ξένων επισκεπτών.

Αντίστοιχα, το φετινό πρώτο
εξάμηνο, η συνολική οικοδομική
δραστηριότητα σημείωσε αύξηση
κατά 7,8% στον αριθμό των οι-
κοδομικών αδειών, κατά 17,3%
στην επιφάνεια και κατά 15,5%
στον όγκο, σε σχέση με το αντί-
στοιχο εξάμηνο του προηγούμε-
νου έτους. 

Η ιδιωτική οικοδομική δρα-
στηριότητα ενισχύθηκε κατά
7,5% στον αριθμό των οικοδο-

μικών αδειών, κατά 15,5% στην
επιφάνεια και κατά 13,2% στον
όγκο.

Η θετική τάση της αγοράς απο-
τυπώνεται και σε άλλους δείκτες
πέραν της οικοδομικής δραστη-
ριότητας. 

Για παράδειγμα, σύμφωνα με
τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, κατά
το πρώτο τρίμηνο σημειώθηκε
αύξηση της τάξεως του 35,8%
στην παραγωγή οικοδομικών έρ-
γων, τη στιγμή που τα έργα πο-
λιτικού μηχανικού, που αφορούν
δημόσιες κατασκευές υποδομών,
υποχώρησαν κατά 24,5%. Αντί-
στοιχα, οι επενδύσεις για την
ανέγερση νέων κατοικιών βρί-
σκονται σε πτώση από το 2008.
Ωστόσο, κατά το φετινό πρώτο
τρίμηνο η τάση αυτή αντιστρά-
φηκε, καθώς προέκυψε αύξηση
της τάξεως του 10,7% σε σύγκρι-
ση με το αντίστοιχο περυσινό
τρίμηνο, με όλες τις ενδείξεις να
συνηγορούν ότι η θετική αυτή
εικόνα συνεχίστηκε και τα επό-
μενα τρίμηνα.

Υπενθυμίζεται πως το 2017 απο-
τέλεσε το πρώτο πλήρες έτος ανό-
δου της οικοδομικής δραστηριό-
τητας από το 2005, καθώς η συ-
νολική οικοδομική δραστηριότητα
ανήλθε σε 13.847 οικοδομικές
άδειες, που αντιστοιχούν σε
2.856,2 χιλιάδες τ.μ. επιφανείας
και 12.669,8 χιλιάδες κυβικά μέτρα
όγκου. 

Σε σύγκριση με το 2016 παρα-
τηρήθηκε αύξηση κατά 8,6% στον
αριθμό των οικοδομικών αδειών,
κατά 17,7% στην επιφάνεια και
κατά 20,1% στον όγκο. Την τε-
λευταία φορά που είχε συμβεί
κάτι ανάλογο ήταν το 2005, δη-
λαδή πριν από 12 χρόνια, όταν
είχε παρατηρηθεί αύξηση κατά
17,5% στον αριθμό των αδειών,
κατά 40,3% στην επιφάνεια και
κατά 33,4% στον όγκο.

Με μετρητά έγινε το 84%
των αγορών ακινήτων το
πρώτο εξάμηνο το 2018
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κυρίαρχο παραμένει το «τοις με-
τρητοίς» στην αγορά ακινήτων, κα-
θώς οι τράπεζες εξακολουθούν να
υποχρηματοδοτούν την απόκτηση
κατοικίας, αφού άλλωστε η πλει-
ονότητα των ενδιαφερομένων δεν
διαθέτει επαρκή πιστοληπτική ικα-
νότητα για την ουσιαστική δανει-
οδότησή της. Σύμφωνα με τα απο-
τελέσματα της έρευνας που πραγ-
ματοποίησε η Ενωση Μεσιτών Πι-
στοποιημένων Πραγματογνωμόνων
Ελλάδας (ΕΠΠΑ), επί δείγματος 138
συναλλαγών αγοραπωλησίας που
έγιναν κατά το πρώτο εξάμηνο του
έτους σε όλη την Ελλάδα, προκύπτει
ότι το 84% αυτών έγινε με μετρητά,
χωρίς τη συμμετοχή τραπεζικού
δανεισμού. Βέβαια, το αντίστοιχο
ποσοστό σε προηγούμενη έρευνα
της ΕΠΠΑ προ διετίας ήταν 93%,
οπότε καταγράφεται μια μικρή έστω
βελτίωση.

Δεδομένης της περιορισμένης
ρευστότητας, τουλάχιστον από
τους Ελληνες αγοραστές, τα ακί-
νητα που πωλούνται περισσότερο
είναι κόστους έως 90.000 ευρώ,
όπου συγκεντρώνεται το 72,3%
του συνόλου των συναλλαγών.
Επιπλέον, το 45% των αγοραπω-
λησιών αφορούσε ακίνητα επιφά-
νειας έως 75 τ.μ. Αξίζει να σημειωθεί
επίσης ότι το 68% των ακινήτων
που πωλήθηκαν αναζητούσε αγο-
ραστή για διάστημα μεγαλύτερο
των έξι μηνών, ενώ το υπόλοιπο
32% κρίνεται σαφώς πιο περιζή-
τητο, δεδομένου ότι βρισκόταν
υπό καθεστώς πώλησης για περίοδο
μικρότερη του εξαμήνου. Σε κάθε
περίπτωση, μόλις το 12% των αγο-
ραπωλησιών αφορά νεόδμητη κα-
τασκευή που θα κατοικηθεί για
πρώτη φορά. Με βάση την έρευνα,
οι Ελληνες αποτελούν το 74,2%
των αγοραστών κατοικιών, ενώ
από τους αλλοδαπούς αγοραστές
ξεχωρίζουν οι Αλβανοί (7%) και οι
Βούλγαροι (6,3%), κατά κύριο λόγο
μόνιμοι κάτοικοι στην Ελλάδα, που
αγόρασαν ακίνητα μέχρι 90.000
ευρώ σε όλη την επικράτεια, για
τους οποίους δεν αποτελούσε εμ-
πόδιο η κακή κατάσταση του ακι-
νήτου, εφόσον ήταν καλή η τιμή.

Στον αντίποδα, Γερμανοί, Ελβετοί
και Ισραηλινοί αγοράσαν ακίνητα
αξίας 351.000 και 650.000 ευρώ,
που δεν απαιτούσαν ανακαίνιση
ή βελτιώσεις. Οι Ισραηλινοί αγό-
ρασαν για εκμετάλλευση ενώ Γερ-
μανοί και Ελβετοί για εξοχική κα-
τοικία. Οι Κινέζοι απευθύνονται
αποκλειστικά στη Χρυσή Βίζα και
αγόρασαν ένα ή περισσότερα ακί-
νητα συνολικής αξίας 250.000 ευρώ.
Αγγλοι και Ελβετοί έδειξαν προτί-
μηση στην Πελοπόννησο, ενώ Σέρ-
βοι και Γερμανοί στη Βόρεια Ελ-
λάδα. Εκτός από τους Ελληνες, ακί-
νητα ιδιοκτησίας τραπεζών αγό-
ρασαν Αλβανοί, Βούλγαροι και Γερ-
μανοί. Ελβετοί και Κινέζοι αγορα-
στές ήταν σε παραγωγική ηλικία
35-55 ετών, ενώ Αγγλοι και Γερ-
μανοί ήταν συνταξιούχοι.

Επιπλέον, το 24,2% των αγορα-
στών (συνολικά) ήταν πρώτης κα-
τοικίας, χωρίς την καταβολή ΦΠΑ,
ενώ ιδιαίτερης μνείας χρήζει το
ότι το 23% των αγορών αφορούσε
ακίνητα ιδιοκτησίας τραπεζών. 

Αντίστοιχα, το 45,7% των ακι-
νήτων αποκτήθηκε για την κάλυψη
αναγκών στέγασης οικογενειών,
ενώ το 31,8% αφορούσε επένδυση
με στόχο την εκμετάλλευση μέσω
ενοικίασης (π.χ. βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις κ.λπ.).

Δεδομένης της περιορισμένης ρευ-
στότητας, τουλάχιστον από τους Ελ-
ληνες αγοραστές, τα ακίνητα που
πωλούνται περισσότερο είναι κό-
στους έως 90.000 ευρώ, όπου συγ-
κεντρώνεται το 72,3% του συνόλου
των συναλλαγών.

Ελληνικοί όμιλοι στην ελίτ
των διεθνών κατασκευών
Ανοδο στην πανευρωπαϊκή κατάταξη
των μεγαλύτερων κατασκευαστικών
εταιρειών σημείωσαν το 2017 οι ελ-
ληνικοί όμιλοι ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ και J&P
Αβαξ, ενώ σε πτώση βρέθηκε η «Ελ-
λάκτωρ», παρότι διατήρησε την
πρωτοπορία της έναντι των υπολοί-
πων εγχώριων ομίλων. Συγκεκριμέ-
να, από την επεξεργασία των στοι-
χείων της παγκόσμιας έρευνας για
τον κατασκευαστικό κλάδο που
πραγματοποίησε η Deloitte, προ-

κύπτει ότι η «Ελλάκτωρ» ναι μεν
βρέθηκε στην 38η θέση μεταξύ των
ευρωπαϊκών εταιρειών και στην 81η
παγκοσμίως, πλην όμως απώλεσε
δύο θέσεις στην ευρωπαϊκή κατά-
ταξη, έναντι της 36ης θέσης που
είχε καταλάβει στην περυσινή έρευ-
να. Αντίστοιχα, η ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ βρί-
σκεται φέτος στην 44η θέση πανευ-
ρωπαϊκά, έναντι της 46ης που κα-
τείχε πέρυσι, ενώ σε παγκόσμια
βάση κατατάσσεται 91η. Τέλος, η
J&P - Αβαξ, 98η στον κόσμο, αναρ-
ριχήθηκε στην 47η θέση της Ευρώ-
πης, από την 50ή που κατείχε στην
προηγούμενη έρευνα. Σύμφωνα με

τα στοιχεία της Deloitte, οι τρεις ελ-
ληνικοί όμιλοι σημείωσαν άνοδο
του κύκλου εργασιών τους κατά 2%
το 2017, σε 3,724 δισ. ευρώ (από
3,64 δισ. ευρώ το 2016). Σαφώς εν-
τυπωσιακότερη όμως ήταν η αύξηση
της χρηματιστηριακής τους αξίας,
η οποία εκτινάχθηκε το 2017 κατά
78%, από 442 εκατ. ευρώ, σε 785
εκατ. ευρώ, δείγμα της βελτίωσης
του οικονομικού κλίματος στη χώρα.
Η κεφαλαιοποίηση της «Ελλάκτωρ»
ενισχύθηκε κατά 57% σε 296 εκατ.
ευρώ, αλλά εκείνη της ΤΕΡΝΑ εκτι-
νάχθηκε σε 429 εκατ. ευρώ, αυξη-
μένη κατά 92% σε ετήσια βάση, κα-
θιστώντας την έτσι τον ελληνικό
κατασκευαστικό όμιλο με τη μεγα-
λύτερη αξία. Στον αντίποδα και
παρά την 100% αύξηση, η κεφα-
λαιοποίηση της J&P Αβαξ παραμένει
εξαιρετικά χαμηλή, σε μόλις 60 εκατ.
ευρώ, από 30 εκατ. ευρώ το 2016.
Σε παγκόσμιο επίπεδο, οι 100 με-
γαλύτεροι κατασκευαστικοί όμιλοι
εμφάνισαν κύκλο εργασιών 1,1 τρισ.
ευρώ, μια αύξηση της τάξεως του
6%. Η μεγαλύτερη εταιρεία παγκο-
σμίως είναι η κινεζική εταιρεία China
State Construction με πωλήσεις 138
δισ. ευρώ και κεφαλαιοποίηση 34,5
δισ. ευρώ. Οι πρώτες θέσεις κυριαρ-
χούνται από κινεζικούς ομίλους,
αλλά συνολικά οι 45 από τις 100
ισχυρότερες εταιρείες του κλάδου
είναι ευρωπαϊκές, οι οποίες εμφα-
νίζουν και τη μεγαλύτερη εξωστρέ-
φεια.

Ν.Χ.Ρ.

<<<<<<

Σε παγκόσμιο επίπεδο,
οι 100 μεγαλύτεροι 
κατασκευαστικοί όμιλοι 
εμφάνισαν κύκλο εργα-
σιών 1,1 τρισ. ευρώ.
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Λίγοι απολάμβαναν να καταρρί-
πτουν τα στερεότυπα περισσότερο
από τον Μάνο Χατζιδάκι. Και στην
περίπτωση του «Μεγάλου Ερωτι-
κού», που παρουσιάζεται μαζί με
άλλο ένα από τα σημαντικότερα
έργα του, «Το Χαμόγελο της Τζο-
κόντας», στις 28, 29 και 30 Σε-
πτεμβρίου στην Εθνική Λυρική
Σκηνή, ο κορυφαίος συνθέτης το
έκανε απερίφραστα, από την πρώ-
τη στιγμή: «Ο “Μεγάλος Ερωτικός”
έγινε από ένα αίσθημα ενοχής κι
όχι από ερωτικούς λόγους. Μόνον
οι ανόητοι φαντάζονται ότι όταν
είσαι ερωτευμένος γράφεις ένα
έργο σαν τον “Μεγάλο Ερωτικό”»,
έγραφε ο Χατζιδάκις το 1972, απο-
καλύπτοντας την ιστορία που γέν-
νησε το πρώτο τραγούδι του έρ-
γου: Μετά τον θάνατο του ηθο-
ποιού Γιώργου Παππά, που ήταν
φίλος του, η μητέρα του, η ποι-
ήτρια Μυρτιώτισσα, έστειλε στον
συνθέτη, άρρωστη από το νοσο-
κομείο, το γνωστό στους παλαι-
ότερους ποίημά της με τίτλο «Σ’
αγαπώ» για να το μελοποιήσει,
μαζί μ’ ένα πολύ συγκινητικό γράμ-
μα. «Τότες, είπα, θα πάω αμέσως
να τη δω, αλλά δεν πήγα, και με
την επιπολαιότητα που χαρακτη-
ρίζει τους νέους, το ξέχασα», πα-
ραδέχθηκε ο Χατζιδάκις. «Βρέθηκα
στην Αμερική, όπου διαβάζοντας
ότι πέθανε η Μυρτιώτισσα μου
ήρθε στον νου η παράλειψή μου,
βρήκα το γράμμα της και το ποί-
ημα και αισθάνθηκα όλες τις τύ-
ψεις ενός ανθρώπου που σαν νέος,
κάνει τέτοιου είδους αστοχίες κι
επιπολαιότητες».

«Λαϊκός Θεός»
Θέλησε να γράψει μουσική εκ

των υστέρων για το «Σ’ αγαπώ»
και επιπλέον να το συμπεριλάβει
σ’ έναν νέο κύκλο τραγουδιών.
Ετσι μελοποίησε και Σαπφώ, Ευ-
ριπίδη, Σολομώντα, Σολωμό, Κα-
βάφη, Ελύτη, Χορτάτζη, Γκάτσο
και Σαραντάρη και γεννήθηκε ο
«Μεγάλος Ερωτικός»: «...Ενας λαϊ-
κός Θεός που ζει στη φαντασία
μας απ’ τη στιγμή που γεννόμαστε
ίσαμε να πεθάνουμε, όμορφος,
εφηβικός και αδιάκοπα ζωντανός.
Ο Μεγάλος Ερωτικός δε φοράει
γραφικά τοπικά ρούχα. Φοράει

δικά του που συνθέτουν δύσκολους
συνδυασμούς ήχων, ανάλαφρων
χρωμάτων και ποιητικών ονείρων»,
εξήγησε αργότερα ο συνθέτης,
προσθέτοντας ότι ο λαϊκός αυτός
θεός «δεν περιέχει μηνύματα που
εύκολα τα σβήνουν οι βροχές».
Μια νύξη, προφανώς, για κείνους
που τον κατηγόρησαν ότι κυκλο-
φόρησε ένα τέτοιο έργο κατά τη
διάρκεια της χούντας. Μα υπήρξε
και σαφέστερος: «Πολλοί απορή-
σανε που γύρισα στη διάρκεια της
δικτατορίας και έκανα τον “Μεγάλο
Ερωτικό”. Τον έκανα από σκοπι-
μότητα γιατί είδα ότι εκείνο που
έλειπε απ’ τον τόπο μας δεν ήταν
το σύνθημα. Ελειπαν οι μεγάλες
ανθρώπινες αξίες που είχαν κα-
ταρρακωθεί». Σε ποιους απευθυ-
νόταν; «Με τα τραγούδια αυτά
αποτείνομαι στην πιο κρυφή ευαι-

σθησία των νέων ανθρώπων κάθε
ηλικίας κι όχι στους εφήμερους κι
ανεξέλεγκτους ερεθισμούς τους».

Την ιδιαίτερη αυτή μουσική, ποι-
ητική πρόσκληση ανέλαβαν να εκ-
φράσουν η αγαπημένη του Χατζι-
δάκι Φλέρυ Νταντωνάκη και ο νε-
αρός, ακόμη, Δημήτρης Ψαριανός,
ο οποίος τότε τραγουδούσε στο
«Κύτταρο». Ως εκείνη τη στιγμή,
η μόνη επαφή που είχε με τον συν-
θέτη, ήταν ως ευκαιριακός σερβι-
τόρος στην μπουάτ του Λάκη Παπ-
πά. Οι πρώτες συναντήσεις έγιναν
στο σπίτι του Χατζιδάκι, κατόπιν
στον γειτονικό «Μαγεμένο αυλό»
και τελικά στο στούντιο, όπου δια-
λεχτοί κλασικοί μουσικοί κλήθηκαν
να υπηρετήσουν έναν πρωτάκου-
στο συνδυασμό κλασικών, λαϊκών
και σύγχρονων μουσικών επιρρο-
ών. Τη μαγική ατμόσφαιρα απα-
θανάτισε ένας νέος, ελπιδοφόρος

σκηνοθέτης: ο Παντελής Βούλγα-
ρης. Είχε γνωρίσει τον Χατζιδάκι
όταν πήγε με «Το προξενιό της Αν-
νας» στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης
και φυσικά ανταποκρίθηκε στην
πρόσκλησή του να καταγράψει και
μάλιστα με απόλυτη ελευθερία την
ηχογράφηση, μα προπαντός την
προετοιμασία της: την εξαντλητική
διδασκαλία των ερμηνευτών για
την αισθηματική και εκφραστική

υπογράμμιση των στίχων.
Καινοτόμο μουσικά, με έγχορδα,

πνευστά, άρπα και τσελέστα, αλλά
και μαντολίνο, ντέφι, κλασική και
ηλεκτρική κιθάρα, υπήρξε, όμως,
και το ορχηστρικό έργο που ο Χα-
τζιδάκις είχε ηχογραφήσει επτά
χρόνια πριν, το 1965, στη Νέα Υόρ-
κη. Οι συνθέσεις του «Χαμόγελου
της Τζοκόντας» προορίζονταν νω-
ρίτερα, το 1962, να γίνουν τραγού-

δια για τη Γαλλίδα Ζακλίν Ντανό.
Ομως το σχέδιο δεν προχώρησε
και κάποιες από αυτές άρχισαν να
αναδύονται ξανά ένα κυριακάτικο
απόγευμα του 1963 «σε μια παρέ-
λαση στη Νέα Υόρκη με μουσικές
με χρώματα και με πλημμυρισμένη
από κόσμο την 5η Λεωφόρο». Εκεί,
ο Χατζιδάκις είδε «μια γυναικούλα
να περπατάει μοναχή (…) έρημη
μες στο άγνωστο πλήθος που τη
σκουντούσε». Λίγο μετά ο ίδιος
βρέθηκε έξω από το βιβλιοπωλείο
του Ριτζιόλι, μ’ ένα βιβλίο για τον
Ντα Βίντσι «με την Τζοκόντα στο
εξώφυλλό του να μου χαμογελά
απίθανα αινιγματικά, αυτόματα
μεγεθυμένη όσο η γυναίκα που
χάθηκε στον δρόμο». Κι έτσι άρχισε
να σχηματίζεται η έμπνευση τού
έργου, που ηχογραφήθηκε μάλιστα
με παραγωγό τον διάσημο Αμερι-

κανό συνθέτη και ενορχηστρωτή
Κουίνσι Τζόουνς.

«Τα δέκα αυτά τραγούδια γρά-
φτηκαν μ’ ένα συγκερασμό απελ-
πισίας και αναμνήσεων. Το θέμα
είναι η γυναίκα έρημη μες τη με-
γάλη πόλη. Το κάθε τραγούδι είναι
κι ένας μονόλογός της, κι όλα μαζί
συνθέτουν την ιστορία της. Μια
ιστορία σύγχρονη και παλιά μαζί»,
γράφει ο Χατζιδάκις. Στο εσώφυλλο
του δίσκου, μάλιστα, αναφέρεται
ξεχωριστά στους ήρωες αυτών των
«μονολόγων». Ηρωες επινοημέ-
νους, όπως η κοντέσσα Εστερχάζυ,
αλλά και πραγματικούς, όπως ο
κύριος Νολλ, που υπήρξε γόνος
πλούσιας οικογένειας και φίλος
του συνθέτη τον καιρό που ζούσε
στις ΗΠΑ, και, βέβαια, η μητέρα
του, Αλίκη Χατζιδάκι: «Είναι γλυ-
κειά και τρυφερή και μ’ αγαπάει»,
γράφει ο ίδιος. «Θα ’θελε να ’χε

σταματήσει ο χρόνος εκείνη τη
στιγμή που μ’ έχει αντίκρυ της και
με κοιτάζει. Γνωρίζω εκείνη τη
στιγμή καλά, μα δεν μπορώ, ούτε
μπορεί να τηνε σταματήσει».

Το ενδιαφέρον είναι ότι σε ορι-
σμένες, παλαιότερες εκδόσεις, «Το
Χαμόγελο της Τζοκόντας» παρου-
σιάζεται με επιπλέον δύο συνθέσεις,
τους «Αθλητές» και τον «Στρατιώ-
τη». Το 1987, ο Χατζιδάκις έγραψε
στίχους για το «Χορός με τη σκιά
μου» και το τραγούδησε στον «Σεί-
ριο» η Δήμητρα Γαλάνη. Ενώ το
2015, οπότε συμπληρώθηκε μισός
αιώνας από την ηχογράφηση του
έργου, κυκλοφόρησε κι ένα cd με
έξι από τα θέματα που παίζει ο συν-
θέτης στο πιάνο, το 1962, στο Πα-
ρίσι. Σε κάθε περίπτωση, οι λόγιες
και οι λαϊκές επιδράσεις παντρεύον-
ται και εδώ τολμηρά και δημιουρ-
γικά, με σαφέστερη εκείνη που πα-
ραπέμπει σε «ένα εξαίσιο θέμα του
Βιβάλντι», από το κοντσέρτο για
έγχορδα σε ντο ελάσσονα RV 120.
«Το Χαμόγελο της Τζοκόντας» πα-
ραμένει ένα από τα δημοφιλέστερα
έργα του συνθέτη, με πωλήσεις
εκατομμυρίων αντιτύπων σε όλον
τον κόσμο.

To πρόγραμμα
Στην αίθουσα «Σταύρος Νιάρχος»

της Εθνικής Λυρικής Σκηνής θα το
διευθύνει ο Λουκάς Καρυτινός,
όπως άλλωστε και τον «Μεγάλο
Ερωτικό», που θα ερμηνεύσουν ο
Αλκίνοος Ιωαννίδης και η Δήμητρα
Σελεμίδου. Η καλλιτεχνική επιμέ-
λεια είναι του Γιώργου Χατζιδάκι.
Μα το αφιέρωμα στην ΕΛΣ δεν στα-
ματά φέτος εδώ. Αντιθέτως: στις
23 Οκτωβρίου, ημέρα γενεθλίων
του συνθέτη, θα παρουσιαστεί το
αφιέρωμα με τίτλο «Χρόνια Πολλά,
κύριε Χατζιδάκι» με ελεύθερη εί-
σοδο σε όλους τους χώρους. Στη
συνέχεια, στην Εναλλακτική Σκηνή
θα παρουσιαστεί μια φιλόδοξη δια-
σκευή του «Μεγάλου Ερωτικού»
για μπαρόκ σύνολο (6, 7/12). Ενώ
στην αρχή της νέας χρονιάς έχουμε
τους κύκλους τραγουδιών «Κοινός
βίος», «Παίδες επί Κολωνώ» και
«Τα Τραγούδια της αμαρτίας» (6,
19, 20, 21/2/2019). Και, ακόμη, τις
σουίτες που βασίζονται στα σά-
ουντρακ για τις ταινίες «The Mart-
let’s Tale» και «Sweet Movie» (1,
2/3/2019).

Παρτιτούρα από τον «Μεγάλο Ερωτικό».

Ο Δημήτρης Ψαριανός (αριστερά) με τον Μάνο Χατζιδάκι και τη Φλέρυ Νταντωνάκη στις πρόβες του «Μεγάλου Ερωτικού». Την ατμόσφαιρα στο στούντιο είχε αναλάβει να απαθανατίσει ο νεαρός τότε Παντελής Βούλγαρης.

Η Δήμητρα Σελεμίδου και ο Αλκίνοος Ιωαννίδης θα ερμηνεύσουν τον «Με-
γάλο Ερωτικό» στην αίθουσα «Σταύρος Νιάρχος» της ΕΛΣ.

Ο Μάνος μέσα από τα έργα του
Ιστορίες για τον «Μεγάλο Ερωτικό» και το «Χαμόγελο της Τζοκόντας», που παρουσιάζονται στην Εθνική Λυρική Σκηνή

«Μόνον οι ανόητοι
φαντάζονται ότι όταν
είσαι ερωτευμένος
γράφεις ένα έργο σαν
τον “Μεγάλο Ερωτικό”».

«Το θέμα είναι 
η γυναίκα έρημη
μες στη μεγάλη πόλη»,
έγραψε για το Χαμόγελο 
της Τζοκόντας».
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ΕΚΘΕΣΗ
«Ιδεαλιστικές Εικόνες» του Amir Tahmashi
Η γκαλερί Αποκάλυψη εγκαινιάζει τη νέα σεζόν με την έκθεση ζωγραφικής «Ιδεαλιστι-
κές Εικόνες» του Ιρανού Amir Tahmashi. Η έμπνευση του καλλιτέχνη έρχεται από τη

φύση και τα πλάσματά της, τους ανθρώπους, τα πουλιά, τα ζώα, τα
λουλούδια. Τα πουλιά και τα λουλούδια είναι τα στοιχεία που επικρα-
τούν καθότι είναι αυτά που συμβολίζουν την φιλία και την αγάπη. Τα
έργα εστιάζουν πάντοτε στην ομορφιά, στο ιδεαλιστικό και αποφεύ-
γεται η βία και η προβολή των σκληρών φορμών. Με την έκθεση του
αυτή ο καλλιτέχνης θέλει να στείλει μήνυμα αγάπης και φιλίας, ειρή-
νης και απομάκρυνσης από πολέμους. Είναι έργα τα οποία θυμίζουν
παλαιότερες εποχές εν τούτοις εξυμνούν διαχρονικές αξίες που τεί-
νουν να χαθούν από την ζωή των ανθρώπων. Ο Amir Tahmashi έχει
επισκεφθεί την Κύπρο πολλές φορές. Αυτή είναι η δεύτερη του έκθε-
ση στη Λευκωσία. Στην έκθεση θα παρουσιαστούν 35 έργα από ακρι-

λικά, quash και υδατογραφία. Εγκαίνια Πέμπτη 20 Σεπτεμβρίου, ώρα 8:00 μ.μ. Διάρ-
κεια έως 30 Σεπτεμβρίου. Γκαλερί Αποκάλυψη, Χύτρων 30, Μέγαρο Τοφάρκο, Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο 22300150, info@apocalypse-gallery.com.cy

Η ομάδα Λουμπάγκο (Βασίλης
Χαραλάμπους, Τζούλη Γρηγορί-
ου, Μικαέλλα Θεοδουλίδου,
Γιώργος Κυριάκου, Ευα Καλο-
μοίρη), και το Θέατρο Τσέπης,
παρουσιάζουν την παράσταση
«Ο Δάσκαλός μας εν Τρολ» του
Dennis Kelly, σε σκηνοθεσία
Γιώργου Κυριάκου, στο πλαίσιο
του theYard.Residency.18 του
Κέντρο Παραστατικών Τεχνών
ΜΙΤΟΣ, στην κατηγορία Πρεμιέ-
ρα για το 2018. Το έργο του πο-
λυβραβευμένου Βρετανού συγ-
γραφέα Dennis Kelly «Our Tea-
cher’s a Troll» εκτυλίσσεται κατά
κύριο λόγο σε ένα δημοτικό
σχολείο και οι κεντρικοί ήρωές
του είναι τα δίδυμα! Τα φοβερά
και τρομερά δίδυμα! Αφού
στέλνουν τη διευθύντριά τους
στο τρελοκομείο ρωτώντας την
συνεχώς και ασταμάτητα «Για-

τί;», καταφθάνει ο αναπληρωτής
διευθυντής, ο οποίος είναι ένα
αυστηρό και δικτατορικό Τρολ.
Δάσκαλοι και μαθητές υποφέ-
ρουν κάτω από την εξουσία του
Τρολ και οι αταξίες απαγορεύον-
ται εξ’ ολοκλήρου. Τα δίδυμα,
αφού η μαμά τους αρνείται να
τα πιστέψει και να τα βοηθήσει,
αποφασίζουν να δώσουν τη λύ-
ση μόνα τους. Μεταφρασμένο
στην κυπριακή διάλεκτο, το κεί-
μενο, κατά την διάρκεια της πα-
ράστασης προβάλλεται προς
ανάγνωση από ηθοποιούς και
κοινό, ταυτόχρονα, δημιουρ-
γώντας έτσι ένα ζωντανό, αλλά
καλά δομημένο, διαδραστικό
αυτοσχεδιασμό. Παραστάσεις
Flea Theatre, Γιάννη Κορομία 2,
Καϊμακλί, Λευκωσία, 22, 23, 29,
30 Σεπτεμβρίου, ώρα 8:30
μ.μ. Κρατήσεις 99629610.

Μια ερμηνευτική προσέγγιση των
δύο σημαντικών στιχουργών του νε-
ότερου Ελληνικού τραγουδιού από
μια επίσης σημαντική φωνή της Νέ-
ας Ελληνικής μουσικής σκηνής και
του έντεχνου τραγουδιού σε συνθέ-
σεις Θάνου Μικρούτσικου, Δήμου
Μούτση, Μάριου Τόκα, Σταύρου
Κουγιουμτζή, Μίκη Θεοδωράκη,
Γιάννη Μαρκόπουλου, Γιάννη Σπα-
νού κ.ά. Συμμετέχει ο Άδωνης Μι-
χαηλίδης. Τη Ρίτα Αντωνοπούλου
συνοδεύει εξαμελής ορχήστρα.
Μουσική διεύθυνση: Kωνσταντίνος
Ζορπάς. Καλλιτεχνική επιμέλεια:
Μιχάλης Πουργουρίδης. Τη Ρίτα Αν-
τωνοπούλου συνοδεύει εξαμελής

ορχήστρα. Δευτέρα 24 Σεπτεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέν-
τρο Πανεπιστημίου Κύπρου, Αρχον-
τικό Οδού Αξιοθέας, παλιά Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531-2, culture@ucy.ac.cy

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
Ποιητική βραδιά
Ο Δήμος Αγίου Δομετίου και το περιο-
δικό Λογοτεχνίας και Κριτικής «Ακτή»
διοργανώνουν ποιητική βραδιά με παν-
σέληνο. Διαβάζουν ποιήματά τους οι
ποιητές Σωτήρης Σαράκης, Κλαίρη Αγ-
γελίδου και Αλεξάνδρα Γαλανού. Ποι-
ητικό Ένθετο της βραδιάς ποίηση Κώ-
στα Μόντη. Συντονίζει ο φιλόλογος
Γιώργος Μύαρης. Μουσικό Πρόγραμμα
από τη χορωδία Δήμου Αγίου Δομετίου.
Τρίτη 25 Σεπτεμβρίου, ώρα 7.30 μ.μ.
στον περίβολο της παλαιάς εκκλησίας
Αγίου Παύλου, λεωφ. Αγίου Παύλου,
Άγιος Δομέτιος. Είσοδος ελέυθερη.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η Δημοκρατία
της

κακοφωνίας
«Ν α που μπήκαμε ταυτόχρονα και στην

εποχή της δημοκρατικής μελαγχο-
λίας. Μέσα στη γενική ευθυμία ξεχάσαμε
σε ποιο βαθμό η Ευρώπη μίσησε επί χρόνια
τη δημοκρατία με αταλάντευτη επιμονή.
Αν υπήρξε ποτέ κάποια κοινή συναίνεση
στον αιώνα μας, αυτή συνίσταται στην
καχυποψία με την οποία οι πιο αντιθετικές
οικογένειες πνεύματος αντιμετώπισαν
αυτή τη μορφή διακυβέρνησης, προτιμών-
τας φόρμουλες πιο αιματηρές αλλά αφάν-
ταστα πιο ελκυστικές. Και τίποτε δεν μας
βεβαιώνει ότι αυτή η επίμονη αποστροφή,
που αδρανεί προσωρινά, δεν θα αναδυθεί
κάποια μέρα στην επιφάνεια». Αν σκεφτεί
κανείς ότι ο Πασκάλ Μπρικνέρ έγραψε τη
«Μελαγχολική δημοκρατία» το 1990 (στα
ελληνικά εκδ. Αστάρτη), θα μπορούσε να
ισχυριστεί ότι προείδε τις εξελίξεις. Και
παρά το γεγονός ότι οι πολιτικές συγκυρίες
ήταν διαφορετικές την τελευταία δεκαετία
του 20ού αιώνα, οι «εχθροί» άλλοι, όταν
μιλούσαμε για αβεβαιότητα και ανησυχία
δεν εννοούσαμε τα ίδια πράγματα με σή-
μερα, εν τούτοις ο δημοφιλής Γάλλος συγ-
γραφέας και φιλόσοφος είχε χτυπήσει φλέ-
βα. Ο Μπρικνέρ ήταν την περασμένη εβδο-
μάδα στην Ελλάδα –στην Costa Navarinο,
στη Μεσσηνία, στο Democracy & Books
Weekend – στο πλαίσιο του έκτου New
York Times Athens Democracy Forum (που
συνδιοργανώνουν οι NYT με την «Καθη-
μερινή») και στη συζήτησή του με τον δια-
κεκριμένο δημοσιογράφο Ρότζερ Κόεν εμ-
φανίστηκε μάλλον αισιόδοξος. «Οι δημο-
κρατίες ανθούν σε περιόδους κρίσης και
πεθαίνουν σε καιρό ειρήνης. Είναι πιο δυ-
νατές απ’ ό,τι νομίζουμε», είπε. Θέμα του
φετινού τριήμερου συνεδρίου «Δημοκρατία
σε κίνδυνο». Δεν θα μπορούσε να είναι
πιο επίκαιρο.

«Ζούμε σε μια κακοφωνία», υποστήριξε
ο κ. Κόεν, και μέσα σε αυτή τη φράση απο-
τυπώνεται, ίσως με τη μεγαλύτερη δυνατή
ευκρίνεια, ο αχός της εποχής.

Εχει σημασία να ξαναδιαβάσει κανείς,
παράλληλα με τους σημερινούς προβλη-
ματισμούς, το προ 30ετίας βιβλίο του Μπρι-
κνέρ. Εχουν αλλάξει πολλά από τότε. Η
δημοκρατία δεν είναι αυτονόητη, τίποτα
δε μεσολαβεί ανάμεσα σε εμάς και στο
γκρέμισμα των αυταπατών μας, το γεγονός
ότι κλειστήκαμε σπίτια μας, «ο καθένας
για τον εαυτό μας», δεν φτάνει για να ερ-
μηνεύσει τον κίνδυνο της δημοκρατίας.
Πώς να εμποδίσουμε την καταστροφή,
που δεν είναι, πια, καθόλου συμβολική;
Οι εχθροί και οι φίλοι μπερδεύτηκαν, μαζί
με τις αλήθειες και τα ψέματα. Ο Τραμπ
συμπυκνώνει αυτήν την αλλαγή μαζί με
την εξαιρετικά επικίνδυνη κατεδάφιση
κάθε φραγμού ανάμεσα στο σωστό και
στο λάθος. Μπορεί πια κανείς να λέει ό,τι
θέλει κι αυτό σε λίγα λεπτά, με τη βοήθεια
των social media, να έχει παραπλανήσει
εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες σε όλον τον
κόσμο. «Οι δημαγωγοί αναδεικνύονται
μέσα από τη δημοκρατία, όταν κυριαρχούν
ο φόβος και το μίσος στον δημόσιο διάλογο»,
τόνισε στο Democracy Forum η καθηγήτρια
φιλοσοφίας του Πανεπιστημίου Σέφιλντ,
Αντζι Χομπς («Κ» 19/09), και όλοι επικρό-
τησαν τη σκέψη.

Μοιάζει σαν να μιλάμε τη γλώσσα του
πολέμου σε καιρό ειρήνης, να εξωθούμε
και να εξωθούμαστε συστηματικά στα
άκρα. «Απέναντι σε κάθε φαινόμενο δια-
λέγει κανείς τον δυνατότερο συγκινησιακά
όρο, αφού το βασικό δεν είναι πια να κα-
ταλάβουμε τον κόσμο αλλά να τον κρίνουμε
κι ακόμη πιο πολύ να τον κατακρίνουμε»,
γράφει ο Μπρικνέρ. Κι ακόμη τότε, το 1990,
«οι λέξεις που χρησιμοποιούνται πιο συχνά
για να χαρακτηρίσουν τις κοινωνίες μας
είναι αυτές που εκφράζουν μια μέγιστη
καταπίεση: “γκουλάγκ”, “γενοκτονία”,
“βαρβαρότητα”, κ.λπ.». Μπορεί το 2018 οι
λέξεις να είναι –και– άλλες, μαζί με τα γε-
γονότα, τα προβλήματα, τα συναισθήματα
που ενεργοποιούν. Ποιος μπορεί να δια-
φωνήσει, όμως, με τη διαπίστωση ότι τα
μαζικά μέσα διευρύνουν την αιμορραγία
των λέξεων: «Δίνουν στο κάθε γεγονός
ένα βάρος δυσανάλογο προς τη σπουδαι-
ότητά του, κινδυνεύοντας να τα ισοπεδώ-
σουν όλα, συγχέοντας το ουσιαστικό με
το επουσιώδες. Επιτυγχάνουν το μοναδικό
κατόρθωμα να εξαντλούν τα θέματα χωρίς
να τα επεξεργάζονται και να μας κάνουν
να νομίζουμε ότι τα ξέρουμε ενώ τα έχουμε
μόλις αγγίξει». Αν ακολουθήσουμε το μο-
νοπάτι του Μπρικνέρ, προηγήθηκε η με-
λαγχολία και ακολούθησε ο κίνδυνος για
τη δημοκρατία, με τον σταδιακό ευτελισμό
της να μην προκαλεί και να μην ανησυχεί.
Θεωρήσαμε δεδομένα αυτά που τώρα αγω-
νιζόμαστε να κατακτήσουμε εξαρχής.

Η δημόσια σφαίρα κάνει ό,τι μπορεί για να
πείσει τα νέα παιδιά να απόσχουν από
αυτή, αλλιώς δεν εξηγείται ο ορυμαγδός
δηλώσεων υπουργών, βουλευτών, ανώτα-
των αξιωματούχων. Δηλώσεις χωρίς ειρμό,
χωρίς ουσία, προσβλητικές, εμετικές, γε-
μάτες φθόνο, ίντριγκα και να γίνονται μά-
λιστα θέλοντας να εξυπηρετήσουν υψηλούς
σκοπούς, όπως η παιδεία και η διαφάνεια
στη δημόσια σφαίρα. 

Πέσαμε να φάμε τον αντιπρόεδρο της
ΟΕΛΜΕΚ Παντελή Νικολαΐδη για τη λέξη
«παπαριές» επειδή είναι τάχα μου εκπαι-
δευτικός και δεν επιτρέπεται να χρησιμο-
ποιεί τέτοιου είδους εκφράσεις και βρήκαμε
και πάτημα να τους την πούμε. Πώς θα δι-
δάξει στα παιδιά μας με τέτοιο φρασεολόγιο,
πώς θα εμπνεύσει στους μαθητές την καλ-
λιέπεια;, ομοθυμαδόν ανακράξαμε! Ναι,
ίσως να ήταν υπερβολική και άκομψη η
δήλωσή του, δεκτό. Θα έπρεπε να κρατήσει
ένα επίπεδο λόγου. Λειτούργησε εν θερμώ
και επειδή όλα παίζονταν, και λίγο αναρχία
στον συνδικαλισμό δεν βλάπτει! 

Μα τι περιμένετε μετά από τους νεότε-
ρους; Να σέβονται την πολιτεία και τη Δι-
καιοσύνη, όταν ο γενικός εισαγγελέας της
Δημοκρατίας, όχι κ. Γιάννης από το τάδε
λαγκάδι, δηλώνει ότι θα έκανε εμετό μετά

που διάβασε δημοσίευμα στην εφημερίδα
«Πολίτης». Δεν θα απαξιώσουν οι νεότεροι
και τον Τύπο, ηλεκτρονικό και έντυπο;
Τώρα τι πρέπει να λέμε για τα εμέσματα
του κ. εισαγγελέα; Θα μπορούσε απλώς να
δηλώσει την αντίρρησή του για το δημο-
σίευμα, να πει ότι δεν τον αφορά το ζήτημα
και ότι όλα θα αποδειχθούν στα δικαστήρια,
μετά από έρευνα. Ακόμα, ακόμα και να
τους αποκαλέσει κοινούς συκοφάντες, έτσι
για το ασικλίκι του. Πόρρω απέχει αυτή η
τοποθέτηση από την ιστοριούλα του δη-
μοτικού για τις στομαχικές διαταραχές και
το βίαιο αποτέλεσμά τους. πώς θα πρέπει
να αντιδράσει ο εισαγγελέας σε καταγγελία
άλλου; Θα σας αλλάξω τα πρέκια αν με ξα-
ναπιάσετε στο στόμα
σας; Πώς θα εμ-
φυσήσει νομικό
πολιτισμό ο αξιω-
ματούχος αυτός;
Ναι, η γυναίκα του
Καίσαρα δεν αρκεί να εί-
ναι τίμια, αλλά και να φαίνε-
ται! Εκδίδει ο Δημοκρατικός
Συναγερμός ανακοίνωση που
είναι γεμάτη λάθη, ορθογρα-
φικά και συντακτικά, δεν
έχει καμία λογική συνοχή,

την ανιψιά μου της Γ΄ δημοτικού να έβαζα
να την έγραφε περισσότερο νόημα θα
έβγαζε. Και για να είμαστε δίκαιοι δεν είναι
μόνο ο ΔΗΣΥ, και άλλα ελάσσονα κόμματα
βγάζουν ανακοινώσεις και δεν ξέρεις πιο
ωμέγα θα κατρακυλήσει και θα πάρει μαζί
του όποιο άλλο γράμμα βρει μπροστά του.
Αλλά εκείνα είναι μικρά και κανείς δεν
δίνει σημασία. Τι σοφό έπραξε ο πρόεδρος
του Δημοκρατικού Συναγερμού; Ανέλαβε
την ευθύνη, σωστό και μπράβο του, αλλά
αυτό δεν είναι λύση. Θα μου πει κάποιος
και τι να κάνουμε τώρα, να πάρουμε το
κεφάλι του ανθρώπου που τη συνέταξε;
Όχι, σε καμία περίπτωση, αλλά θα πρέπει
να αρχίσουμε πια να ασχολούμαστε πε-
ρισσότερο σοβαρά με το θέμα της παιδείας
μας και ποιους βάζουμε στους λόχους δι-
οικήσεως, διότι και αυτοί κάποια στιγμή

θα κληθούν να πολεμήσουν!
Πάμε αλλού. Ο Ευθύμιος Δί-

πλαρος έκανε την εξωφρενική
δήλωση και είπε μπράβο στην
Προεδρία για το λάθος στην

απονομή χάριτος και ότι
εξαιτίας αυτού του λάθους
η κυβέρνηση θα το διορ-
θώσει κι αυτό! Τον στηλι-

τεύει (είδατε λέξη που χρη-

σιμοποιώ, διότι στα δικαστήρια δεν θέλω
να βρεθώ!) ο Μαρίνος Νομικός και ο κ. Δί-
πλαρος τον εγκαλεί να τα πούνε στο δι-
καστήριο! Καταλάβατε, δεν πιστεύω ότι
ο πρώτος σε ψήφους βουλευτής Λεμεσού,
ναι, ναι, ήθελε να πει, «μπράβο Πρόεδρέ
μου που έδωσες χάρη στον παιδεραστή»,
όχι δεν το πιστεύω, απλώς ο άνθρωπος
πάνω στην τρομερή αγάπη που έχει στον
Πρόεδρο δεν μπορεί να βρει τα λόγια τα
σωστά και ακόμα και τρισάγιο στο Εξαποδώ
θα έκανε. Αλλά, εκεί που μας χρωστούσανε
μάς πήραν και το βόδι. Ενώ μία απλή διορ-
θωτική δήλωση, ένα lapsus linguae και
ξεμπέρδεψες, βρε Ευθύμη!

Τα παραπάνω δεν είναι παρά συμπτώ-
ματα μιας πολιτείας που έχει χάσει τον
προσανατολισμό της και όταν χάσει τον
μπούσουλα η κεφαλή, η καρδιά δεν μπορεί
να πάει πουθενά. Όσες μεταρρυθμίσεις
και αν προσπαθήσουμε να κάνουμε, όσα
εκατομμύρια και αν δαπανήσουμε για τη
δημόσια διοίκηση, αν δεν αρχίσουμε να
καταλαβαίνουμε πού πρέπει να στέκεται
ο καθένας μας δεν πρόκειται να καταφέ-
ρουμε τίποτα. Βουλευτές, αξιωματούχοι,
υπουργοί, συνδικαλιστές ρίχνουν το επίπεδο
και εμείς που κάθε φορά καλούμαστε να
διαλέξουμε από τα κάτω ράφια!

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ακούς τι σου λέω εγώ!

Με το εμβληματικό, διαχρονικό
κι ένα από τα σημαντικότερα έργα
του Ευριπίδη, «Τρωάδες», σε πα-
ραγωγή του Θεάτρου Ένα, σε
σκηνοθεσία και ελεύθερη απόδο-
ση κειμένου του Αντρέα Χριστο-
δουλίδη, ανοίγει η φετινή διοργά-
νωση του «Διεθνούς Φεστιβάλ
Αρχαίου Ελληνικού Δράματος».
Στο στρατόπεδο των Αχαιών, στα
παράλια της λεηλατημένης Τροί-
ας, οι αιχμάλωτες Τρωαδίτισσες
και η βασίλισσά τους, Εκάβη, θρη-
νούν για τα δεινά τους. Όσες
έχουν απομείνει ζωντανές από
την ξεκληρισμένη βασιλική οικο-
γένεια θα δοθούν ως δώρο στους
Αχαιούς, ενώ ο εγγονός της Εκά-
βης, ο μικρός Αστυάνακτας, γκρε-
μίζεται από τα τείχη, θύμα της
σκληρότητας των κατακτητών. Οι
φλόγες αφανίζουν την Τροία και
οι γυναίκες, απελπισμένες, οδη-

γούνται στα πλοία που θα τις με-
ταφέρουν πέρα από το Αιγαίο,
σκλάβες στα σπίτια των νικητών.
Ο ανθρώπινος πόνος παίρνει οι-
κουμενικές διαστάσεις. Ο θρήνος
των γυναικών, μανάδων, συζύγων,
αδελφών, ανθρώπινος και αποκα-
λυπτικός επισημαίνει για άλλη μια
φορά τα «έργα» της ανθρώπινης
φύσης. Παίζουν Έρικα Μπεγέτη
(Εκάβη), Κρίστη Παπαδοπούλου
(Κασσάνδρα), Έλενα Χατζηαυξέν-
τη (Ανδρομάχη), Τίνα Λεωνορά
(Ελένη), Σωτήρης Μεστάνας (Με-
νέλαος), Μανώλης Μιχαηλίδης
(Ταλθύβιος), Βασίλης Χαραλάμ-
πους (Αστυάναξ). Πολιτιστικό
Κέντρο Πανεπιστημίου Κύπρου,
Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, παλιά
Λευκωσία. Παραστάσεις από 26
έως 30 Σεπτεμβρίου, ώρα 8:30
μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο
22894531-2, culture@ucy.ac.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Αθέατα Έργα -
Μιχάλης Ορφανός
Η έκθεση Αθέατα Έργα - Μιχάλης Ορ-
φανός, που διοργανώνει το The Lefte-
ris Economou Archive, αποτελεί την
πρώτη ατομική έκθεση του καλλιτέχνη,
ο οποίος έφυγε το 1996 σε ηλικία 31
ετών. Η επιλογή των έργων έγινε με
σκοπό να παρουσιαστούν έργα απ’ όλη
την εικαστική πορεία του Ορφανού
όπως φοιτητικά έργα με κάρβουνο, το-
πιογραφίες, νεκρές φύσεις με λάδι,
προσωπογραφίες και ανθρώπινες φι-
γούρες. Τα αθέατα έργα δηλώνουν την
παρουσία του καλλιτέχνη και μέσω αυ-
τών ο Μιχάλης Ορφανός παρουσιάζε-
ται στο κοινό. Ο ρόλος των έργων είναι
καθαρά πρωταγωνιστικός και προβάλ-
λουν την εικαστική παιδεία και αισθητι-
κή του καλλιτέχνη. Την επιμέλεια της
έκθεσης έχουν οι Kυριάκος Θεοχάρους
και Άννα Μαρία Χαραλάμπους. Εγκαί-
νια: Παρασκευή 28 Σεπτεμβρίου, ώρα
7:30 μ.μ. Διάρκεια έως 12 Οκτωβρίου.
Γκαράζ, Αμμοχώστου 16, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 99034654.

ΜΟΥΣΙΚΗ
Η Ρίτα Αντωνοπούλου στην Αξιοθέα

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο δάσκαλός μας εν τρολ» του Dennis Kelly

ΘΕΑΤΡΟ

«Τρωάδες» του Ευριπίδη
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Α Ρ Χ Α Ι Ο Λ Ο Γ Ι Α

THE 
BREAKFAST

SHOW
ME TON MIΧΑΛΗ KAI THΝ ΞΕΝΙΑ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 07:00 - 10:00

Listen Live
www.mydeejay.com.cy

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Έδρα Α.Γ. Λεβέντη στις Αρχαιολο-
γικές Επιστήμες, στο Ινστιτούτο Κύ-
πρου, δημιουργήθηκε με τη χορηγία
του Ιδρύματος Α.Γ. Λεβέντη και σκο-
πό έχει την υποστήριξη ερευνητικών
δραστηριοτήτων στους τομείς της
επιστήμης και της τεχνολογίας για
την αρχαιολογία και τον πολιτισμό
στην Κύπρο και την ανατολική Με-
σόγειο. Επικεφαλής της Έδρας τέ-
θηκε ο καθηγητής Thilo Rehren, δι-
ευθυντής του Ερευνητικού Κέντρου
Επιστήμης και Τεχνολογίας στην
Αρχαιολογία και Πολιτισμού (STARC)
του Ινστιτούτου Κύπρου καθηγητής.
Ο δρ Rehren επεσήμανε την αξία
της Έδρας και τη σημασία που έχει
η ίδρυσή της. Η Κύπρος θα είναι πια
πεδίο εξελιγμένης έρευνας και θα
παράγει γνώση, και όχι απλώς τόπος
ανασκαφών. Οι τοπικές και διεθνείς
συνέργιες είναι εκ των ων ουκ άνευ
για τοn δρα Rehren.

–Γιατί η ίδρυση της Έδρας στις
Αρχαιολογικές Επιστήμες είναι ση-
μαντική για την Κύπρο; 

–Η Έδρα του Α.Γ. Λεβέντης θα
ενδυναμώσει περαιτέρω την Κύπρο
στον τομέα της οικονομίας της γνώ-
σης. Η αρχαιολογία συμβάλλει στην
ερευνητική ικανότητα της χώρας,
σε έναν τομέα που είναι πολύ ση-
μαντικός για την Κύπρο, αλλά και
για τον αρχαιολογικό τουρισμό. Φυ-
σικά, ενδυναμώνει και την ακαδη-
μαϊκή φήμη. Μάλιστα, ήδη προσελ-
κύει σημαντικές χρηματοδοτήσεις
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, βοη-
θώντας περαιτέρω την ανάπτυξή
μας.
–Ποιοι είναι οι στόχοι σας;

–Θα επικεντρωθούμε σε δύο το-

μείς. Πρώτον θα μελετήσουμε την
τεχνολογία που χρησιμοποιήθηκε
για την παραγωγή κεραμικών, και
την παραγωγή χαλκού, που ήταν
ένα σημαντικό εξαγώγιμο προϊόν
την Εποχή του Χαλκού, και παρέμενε
τέτοιο έως τη Ρωμαϊκή Περίοδο.
Έπειτα θα δούμε τις εμπορικές αν-
ταλλαγές μεταξύ Κύπρου, Ανατολής
και Αιγύπτου. Αυτό θα γίνει μελε-
τώντας την κεραμική, τα μέταλλα
και τα αντικείμενα από γυαλί. Αυτά
θα μας αποκαλύψουν πολλά πράγ-
ματα σχετικά με την οικονομία και
την πολιτική κατάσταση του νησιού. 
–Έχετε εγκαινιάσει συνεργασίες
με αντίστοιχα ιδρύματα και έδρες
του εξωτερικού, αλλά και στην Κύ-
προ; 

–Φυσικά, συνεργαζόμαστε με πολ-
λούς φορείς. Στην Κύπρο έχουμε
εξαιρετική συνεργασία με το Τμήμα
Αρχαιοτήτων και δουλεύουμε πολύ
στενά με συναδέλφους από την Αρ-
χαιολογική Μονάδα του Πανεπιστη-
μίου Κύπρου. Ελπίζω, να διευρύνουμε

την καλή μας συνεργασία με τις αρ-
χαιολογικές αποστολές που βρίσκον-
ται στη χώρα. Στο εξωτερικό συνερ-
γαζόμαστε με το Fitch Laboratory
της Βρετανικής Σχολής της Αθήνας.
Έχουμε αποταθεί σε παρόμοια ερ-
γαστήρια στην Ιορδανία, την Αίγυπτο
και το Ισραήλ. Η ιδέα είναι να μοι-
ραστούμε την τεχνογνωσία μας και
τον εξοπλισμό μας, να αποφύγουμε
την επικάλυψη δραστηριοτήτων,
και να επικεντρωθούμε στην εξει-
δίκευση και αλληλοσυμπλήρωση
μέσω των συνεργασιών που θα ανα-
πτύξουμε.
–Σε έναν διαρκώς μεταλλασσόμενο
τεχνολογικά κόσμο πόσο σημαν-
τική είναι να ακολουθεί και η επι-
στήμη της αρχαιολογίας; 

–Όπως είπατε η τεχνολογία αλ-
λάζει διαρκώς σήμερα, όπως άλλωστε

γινόταν και στο παρελθόν. Πρέπει
να συμβαδίζουμε με την τεχνολογία,
ώστε να καταστούμε ανταγωνιστικοί
σε διεθνές επίπεδο – η δωρεά από
το Ίδρυμα Α.Γ. Λεβέντης είναι εξαι-
ρετικά σημαντική σε αυτό το ζήτημα.
Αυτή την εξέλιξη που έχουμε σήμερα
είναι που πραγματικά μελετάμε. Πώς
οι τεχνολογίες άλλαζαν στο παρελθόν
και πώς οι άνθρωποι προσαρμόζον-
ταν σε αυτές. Ο υπολογιστής έχει
αλλάξει δραματικά τον τρόπο που
εργαζόμαστε, το iPhone άλλαξε τον
τρόπο που κινούμαστε σε κοινωνικό
επίπεδο. Για εμάς, λοιπόν, το ερώτημα
είναι πώς η ανακάλυψη του σιδήρου
επηρέασε τον άνθρωπο στο τέλος
της Εποχής του Χαλκού. Πώς οι αγρο-
τοκτηνοτροφικές εξελίξεις επηρέ-
ασαν την κοινωνική τους οργάνωση.
Τι πυροδότησε τη μετακίνησή τους

από τις αγροτικές περιοχές στις πό-
λεις, παράγοντας αρκετή τροφή για
ολόκληρο τον πληθυσμό, αλλά και
να εξάγουν λάδι και κρασί; Μπορούμε
να εντοπίσουμε τα ίχνη αυτά τα
ίχνη, να μάθουμε από αυτά και να
τα αξιοποιήσουμε σήμερα προς όφε-
λός μας, ώστε να διαχειριστούμε κα-
λύτερα τη σημερινή κατάσταση, αν
φυσικά είμαστε πρόθυμοι να ακού-
σουμε και να μάθουμε. 
–Υπάρχει κάποια πρωτοποριακή
τεχνολογία που η Έδρα θα χρησι-
μοποιήσει;

–Ένα πολύ σημαντικό εργαλείο
που θα χρησιμοποιήσουμε είναι το
μικροσκόπιο – το κλασικό οπτικό
μικροσκόπιο με τη χρήση φωτός,
αλλά και το Electron Microscopy,
μία ακόμη πιο εξελιγμένη μέθοδος
που συνδυάζει υψηλή μεγέθυνση

με χημική ανάλυση.
–Ποιο είναι το όραμά σας για την
Έδρα Α.Γ. Λεβέντης;

– Στην Κύπρο θέλουμε να εργα-
στούμε στενά με το Τμήμα Αρχαι-
οτήτων, τα Πανεπιστήμια, και τις
διεθνείς αποστολές. Περιφερειακά,
να καταστούμε πρώτοι μεταξύ ίσων,
όλων δηλαδή εκείνων των ιδρυμάτων
που διενεργούν αρχαιολογική έρευνα
στην ανατολική Μεσόγειο, και διε-
θνώς οραματιζόμαστε να καταστή-
σουμε την Κύπρο σημείο αναφοράς
για μελετητές και επιστήμονες, όπου
θα θελήσουν να έλθουν, να συνερ-
γαστούν μαζί μας, να δουλέψουν
μαζί μας και όχι απλώς να ανασκά-
ψουν. 
–Τι σας ώθησε να ασχοληθείτε με
την αρχαιολογία και ειδικότερα
με τα υλικά;

–Στο σχολείο είχα λάβει κλασική
παιδεία, λατινικά και αρχαία ελλη-
νικά, αυτή η παιδεία με έκανε να
αντιληφθώ την πλούσια κληρονομιά
της περιοχής της ανατολικής Με-
σογείου. Ως γεωλόγος και ειδικός
επιστήμονας επί των υλικών εντυ-
πωσιάζομαι από τον πλούτο και την
ποικιλία της αρχαίας τεχνολογίας.
Επίσης, η ευρηματικότητα των αρ-
χαίων να καταφέρουν απίστευτα τε-
χνολογικά επιτεύγματα μηχανικής
και με τεχνολογία χωρίς την ποσό-
τητα ενέργειας που έχουμε σήμερα. 
–Η αρχαία κυπριακή τεχνολογία
μοιάζει με αυτή άλλων πολιτισμών
της Μεσογείου;

–Ναι, ωστόσο, η Κύπρος ως σταυ-
ροδρόμι στην ανατολική Μεσόγειο
έχει επιρροές από ολόκληρη την πε-
ριοχή. Όμως, το νησί ανέπτυξε και
τη δική της τεχνολογία στη μεταλ-
λουργία, στην παραγωγή κεραμικής,
που πρόκειται να μελετήσουμε και
μα να αναδείξουμε. 

Περιφερειακό τεχνολογικό αρχαιολογικό δίκτυο 
Με την  Έδρα Α.Γ. Λεβέντης η Κύπρος, πλούσια σε ιστορία και αρχαιολογικό υπόβαθρο, καθίσταται ερευνητικό κέντρο

Όραμα του Thilo Rehren
είναι να καταστεί η Κύ-
προς σημείο αναφοράς
για μελετητές και επι-
στήμονες, όπου θα θελή-
σουν να συνεργαστούν
με την Έδρα, να δουλέ-
ψουν μαζί του και όχι
απλώς να ανασκάπτουν.

Ο δρ Rehren του Ινστιτούτου Κύπρου ανέλαβε επικεφαλής της Έδρας Α.Γ. Λεβέντης στις Αρχαιολογικές Επιστήμες.
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Κ Ι Ν Η Μ Α Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ο Σ

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Βράδυ. Η μικρή Ζωή ξαπλώνει
στο κρεβάτι της αλλά δεν μπορεί
να κοιμηθεί. Η Μητέρα της ανη-
συχεί. Η Ζωή εκμυστηρεύεται πως
δεν θέλει να πάει σχολείο την επό-
μενη μέρα, γιατί οι συμμαθητές
της κοροϊδεύουν την εμφάνισή
της. Την αποκαλούν το Τέρας»,
αυτή είναι η κεντρική ιδέα της
ταινίας «Το Τέρας», που σκηνοθέ-
τησε η Ντάινα Παπαδάκη και κα-
ταπιάνεται με το αποκρουστικό
θέμα του εκφοβισμού, του bul-
lying.

Η Ντάινα σημειώνει ότι ελπίζει
α ευαισθητοποιήσει και να προ-
βληματίσει τους μαθητές και το
ευρύ κοινό ελπίζοντας ότι μελλον-
τικά θ’ αλλάξει η στάση και η οπτι-
κή σκοπιά του κοινωνικού συνόλου
σε ό,τι αφορά τη διαφορετικότητα
και την αποδοχή. Η ταινία γυρί-
στηκε χωρίς να υπάρχει καμία κρα-
τική χορηγία και αυτό είναι κάτι
που πρέπει να αλλάξει, αρκεί, όπως
λέει η Ντάινα, να ακολουθήσουμε
τα παραδείγματα άλλων χωρών
της Ευρώπης και όχι μόνο. 

–Ντάινα, τι πραγματεύεται η
νέα σου ταινία;

–Η ταινία «Το Τέρας» / «The
Monster» πραγματεύεται τη δια-
φορετικότητα, τον κοινωνικό απο-
κλεισμό και το bullying (τον κοι-
νωνικό εκφοβισμό). Η ταινία ανα-
μένεται να προβληθεί στα σχολεία
στην Κύπρο για να ευαισθητοποι-
ήσει και να προβληματίσει τους
μαθητές και το ευρύ κοινό ελπί-
ζοντας ότι μελλοντικά θ’ αλλάξει
η στάση και η οπτική σκοπιά του
κοινωνικού συνόλου σε ό,τι αφορά
τη διαφορετικότητα και την απο-
δοχή. Επέλεξα να σκηνοθετήσω
το συγκεκριμένο σενάριο του Μά-
ριου Νικολάου, γιατί όταν το μοι-
ράστηκε μαζί μου και το διάβασα
με άγγιξε, αφύπνισε μέσα μου ανη-
συχίες, ευαισθησίες και τραυμα-
τικές εμπειρίες. Έχω στο παρελθόν
βιώσει σε προσωπικό επίπεδο
άγριο bullying στο σχολείο και
έχω γίνει πρόσφατα μαμά άρα είναι
κάτι το οποίο σκέφτομαι και με
προβληματίζει πολύ. Ο κοινωνικός
εκφοβισμός και αποκλεισμός είναι
κάτι που πραγματικά θέλω να στα-
ματήσει να συμβαίνει, άρα αν μπο-
ρέσω να συνεισφέρω έστω και λίγο
στο ν’ αλλάξει αυτή η σκληρή στά-
ση και η διαφορετικότητα να γί-
νεται αποδεκτή είναι κάτι πολύ
σημαντικό για μένα.

–Πώς προσεγγίζεις το ζήτημα
του εκφοβισμού αλλά και των
άλλων κοινωνικών διακρίσεων
κινηματογραφικά;

–Υπάρχουν πολλοί τρόποι να
προσεγγίσεις αυτό το θέμα. Για τη
συγκεκριμένη ταινία η δική μου
σκηνοθετική προσέγγιση είναι
λιτή και όσο γίνεται πιο καθημε-
ρινή, η γλώσσα του διαλόγου είναι
στην καθομιλουμένη κυπριακή
(για να μπορούν να ταυτιστούν
πιο εύκολα οι θεατές), είναι κινη-
ματογραφικό το αποτέλεσμα, οπτι-
κά η ατμόσφαιρα και ο χώρος εν-
δυναμώνει το θέμα και την ιστορία

χωρίς να προδίδει όμως τι ακριβώς
συμβαίνει. Δεν ήθελα να υπάρχει
οπτικά ή λεκτικά απόδοση βίας,
γιατί, όπως σας είπα, η ταινία έγινε
με στόχο να προβληθεί στα σχολεία
άρα τη σκηνοθέτησα με πρωταρ-
χικό στόχο οπτικά να είναι κατάλ-
ληλη για πιο νεαρούς θεατές.

Γενικά προσπάθησα η ταινία να
έχει μια ροή, να κτίσει αργά την
περιέργεια τον θεατών, να τους
κρατήσει σε εγρήγορση και να δο-
θεί η απάντηση του τι ακριβώς
συμβαίνει την κατάλληλη στιγμή,
γι’ αυτό και επέλεξα να είναι όλη
η ταινία μονοπλάνο. Δεν ήθελα
να έχει μοντάζ, γιατί νιώθω πως
χωρίς cuts ενδυναμώνεται η «αλή-
θεια» της συγκεκριμένης κατά-
στασης. Επίσης, όταν συζητάγαμε
και σκεφτόμασταν δημιουργικά
το πώς θα μοιάζει οπτικά το σετ
ήθελα κάτι λίγο μαγικό που ν’ αγ-
γίζει όμως το πραγματικό και αν-
θρώπινο που αναγνωρίζουμε σαν
σήμερα, όχι κάτι ξένο, μίνιμαλ ή
φουτουριστικό. Για το «τέρας» θέ-
λαμε να πάμε με κάτι που φαίνεται
διαφορετικό αλλά συνάμα όχι τρο-
μακτικό. Η όλη διαδικασία ήταν

πολύ δημιουργική και πιστεύω
πως όλοι οι συντελεστές την απο-
λαύσαμε.

–Αυτή είναι η δεύτερη ταινία
μικρού μήκους που κάνεις φέ-
τος. Σε βρίσκουμε σε δημιουρ-
γική φάση;

–Φέτος ήμουν αρκετά τυχερή
ώστε να σκηνοθετήσω ακόμα μια
μικρού μήκους ταινία με τίτλο
«OFF Guard». Αυτή βρίσκεται στο
στάδιο της μεταξοπαραγωγής άρα
έχω ακόμα αρκετή δουλειά μπρο-
στά μου, γιατί έχει οπτικά και ηχη-
τικά εφέ άρα πολύ ποστ. Θα έλεγα
πως βρίσκομαι σε μια σκοτεινά
περίεργη δημιουργική φάση της
ζωής μου, θέλω να κάνω συνέχεια
πολλά δημιουργικά πράγματα πολύ
διαφορετικά απ’ αυτά που έχω κά-
νει μέχρι τώρα, τα περισσότερα
με τα οποία καταπιάνομαι είναι
συνήθως challenging, έχουν ρίσκα
και πιέζουν τα όρια του comfort
zone μου, αλλά μ’ αρέσει. Για το
μόνο που θα παραπονεθώ λίγο εί-
ναι το ότι δεν βρίσκω χρόνο να
κοιμάμαι.

–Ποιες είναι οι διαφορές που
εντοπίζεις από την αμέσως προ-
ηγούμενη δουλειά σου που πάλι
καταπιανόταν, αν δεν κάνω λά-
θος, με κοινωνικό θέμα;

–Η προηγούμενη μου ταινία «5
Τρόποι να Πεθάνεις» ήταν μαύρη
κωμωδία, καταπιανόταν με κοι-
νωνικά ζητήματα αλλά ήταν συ-
νάμα πιο εμπορική και απευθυνό-
ταν σε άλλο κοινό.

Το «Τέρας» είναι μια κοινωνική
ταινία θα έλεγα λίγο πιο ευαίσθητη
και με πιο σοβαρή θεματολογία,
έχει άλλο ύφος και στόχο, απευ-
θύνεται σε όλους αλλά προπαντός
στα παιδιά, τους γονείς, τους δα-
σκάλους άρα η προσέγγιση είναι
διαφορετική. Η «Off Guard» είναι
πιο art house και πιο δύσκολη ται-
νία, έχει ύφος σκοτεινό και μυ-
στήριο, καταπιάνεται με την ύπαρ-
ξη, τους φόβους μας, τον θάνατο
εκεί η σκηνοθετική μου προσέγ-
γιση είναι διαφορετική, χρειάζεται
να είναι διαφορετική.

Οι περισσότεροι δημιουργοί συ-
νήθως επιλέγουν να καταπιάνονται
με κοινωνικά ζητήματα. Τα ζούμε,
προβληματιζόμαστε, μας αγγίζουν

και θέλουμε ενεργά μέσω της κι-
νηματογραφικής καλλιτεχνικής
έκφρασης να εκφέρουμε την άπο-
ψή μας. Σε κάποιους από μας αρέ-
σει να είμαστε σταθεροί σε κινη-
ματογραφικό ύφος ή σκηνοθετικό
στυλ. Εμένα μου αρέσει η κάθε
μου ταινία να είναι διαφορετική
σε ύφος αλλά και σκηνοθετικά η
κινητήριος δύναμή μου έχει να
κάνει με τη δυσκολία και την πρό-
κληση.

Όσο μεγαλώνουμε και μαθαί-
νουμε μέσα από τις εμπειρίες μας,
αλλάζουμε και εξελισσόμαστε. Η
τεχνολογία γύρω μας αλλάζει, οι
επιλογές μας αλλάζουν άρα και οι
ταινίες μας αλλάζουν, ωριμάζουν.

Το διαφορετικό να μη μας τρομάζει
Η Ντάινα Παπαδάκη που σκηνοθέτησε την ταινία «Το Τέρας» λέει στην «Κ» ότι ελπίζει να ευαισθητοποιήσει το κοινό

–Πώς εξελίσσεται η κινηματο-
γραφική βιομηχανία στην Κύ-
προ;

–Αργά. Έχω όμως την ελπίδα ότι
αυτό σύντομα θ’ αλλάξει όμως και
υπάρχουν πολλοί τρόποι για να γίνει
αυτό με γρήγορο ρυθμό φτάνει να
υπάρχει κρατική στρατηγική και
όραμα. Υπάρχουν πολλά που μπο-
ρούν να γίνουν για να ενισχυθεί η
κυπριακή κινηματογραφική βιομη-
χανία αλλά τα δύο πιο βασικά που
πιστεύω πως αν υιοθετηθούν θα
έχουν ως αποτέλεσμα τη γρήγορη
και επιτυχή ανάπτυξη του οπτικοα-
κουστικού τομέα είναι:

α) Να αυξηθεί το κονδύλι της
Σ.Ε.Κιν. (δηλαδή της κρατικής χο-
ρηγίας για τον κινηματογράφο και

τα οπτικοακουστικά) από 1 εκατομ-
μύριο σε 7 εκατομμύρια ετησίως
(ισάξιο δηλαδή του ποσού με το
οποίο χορηγείται ετησίως με κρατικά
το κυπριακό θέατρο) ώστε να υπάρ-
χει αξιόλογος αριθμός ετήσιας κυ-
πριακής παραγωγής ταινιών με απο-
τέλεσμα την ουσιώδη ανάπτυξη της
οπτικοακουστικής βιομηχανίας και

(β) να δίνονται κίνητρα σε εταιρίες
ή /και αυτόνομους επενδυτές που
να τους ωθούν στο να επενδύουν
χρήματα στην παραγωγή κυπριακών
ταινιών με αντάλλαγμα φοροαπαλ-
λαγή πάνω στο ποσό της επένδυσής
τους.Τα δύο παραδείγματα που ανα-
φέρω είναι μέτρα και στρατηγικές
που έχουν στη νομοθεσία τους πολ-
λές άλλες χώρες του κόσμου και της

Ε.Ε., κράτη με όραμα, που αντιλαμ-
βάνονται την οικονομική, κοινωνική
αξία και δύναμη της ΈβδομηςΤέχνης
και ενεργά στηρίζουν και επενδύουν
σε αυτήν. Άρα ευτυχώς ως χώρα δεν
χρειάζεται να ανακαλύψουμε τον
τροχό αλλά απλώς να μελετήσουμε
τι κάνουν αυτές οι χώρες (που είχαν
γρήγορη και αξιόλογη ανάπτυξη
στην παραγωγή κινηματογραφικών
ταινιών) και να υιοθετήσουμε ως
κράτος παρόμοιες στρατηγικές, οι-
κονομική στήριξη και νόμους. Αν
υπάρχει θέληση όλα γίνονται, απλώς
χρειάζεται αρκετή και σκληρή δου-
λειά, στο τέλος της ημέρας όμως το
αποτέλεσμα θα είναι να αναπτυχθεί
οικονομικά η χώρα μας άρα ουσια-
στικά δεν υπάρχει και λόγος το κρά-

τος να μην υιοθετεί άμεσα στρατη-
γική ανάπτυξης της κυπριακής οπτι-
κοακουστικής βιομηχανίας.
–Θα παρουσιάσεις τη δουλειά
σου στο Διεθνές Φεστιβάλ Ται-
νιών Μικρού Μήκους της Κύ-
πρου. Ο θεσμός αυτός είναι ένα
πρώτο καλό βήμα για τους Κύ-
πριους δημιουργούς;

–Το ISFFC είναι το κυπριακό εθνι-
κό κρατικό φεστιβάλ, ένα φεστιβάλ
με χρόνια στο ενεργητικό του. Κάθε
χρόνο γίνεται ακόμα καλύτερο. Ναι,
είναι κατά την άποψή μου η πιο
αξιόλογη και η νούμερο ένα φεστι-
βαλική επιλογή για κάθε Κύπριο δη-
μιουργό που θέλει να κάνει την πρε-
μιέρα της μικρού μήκους ταινία του
στη χώρα του.

Χρειάζεται κρατική στρατηγική και όραμα

«Δεν ήθελα να υπάρχει
οπτικά ή λεκτικά από-
δοση βίας, γιατί, όπως
σας είπα, η ταινία έγινε
με στόχο να προβληθεί
στα σχολεία άρα τη σκη-
νοθέτησα με πρωταρχικό
στόχο οπτικά να είναι
κατάλληλη για πιο νεα-
ρούς θεατές», λέει η
Ντάινα στην «Κ».

Γενικά προσπάθησα η
ταινία να έχει μια ροή,
να κτίσει αργά την πε-
ριέργεια τον θεατών, να
τους κρατήσει σε εγρή-
γορση και να δοθεί η
απάντηση του τι ακρι-
βώς συμβαίνει την κα-
τάλληλη στιγμή, γι’ αυτό
και επέλεξα να είναι όλη
η ταινία μονοπλάνο.

Αν υπάρχει θέληση όλα γίνονται, απλώς χρειάζεται αρκετή και σκληρή δου-
λειά, τονίζει η Ντάινα.

Η ταινία «Το Τέρας» σε σκηνοθεσία Ντάινας Παπαδάκη γυρίστηκε με στόχο να προβληθεί στα σχολεία και αφορά τον
κοινωνικό εκφοβισμό (bullying).

Καμία κρατική
χορηγία
Η σκηνοθέτρια της ταινίας ση-
μειώνει ότι η ταινία «Το Τέρας»
υλοποιήθηκε χωρίς κρατική χο-
ρηγία και με βασική οικονομική
στήριξη του Συνδέσμου Τραπε-
ζών Κύπρου, τον οποίο ευχαρι-
στεί προσωπικά. Τη δημιουργία
της ταινίας υποστήριξαν επίσης
οι: ΚΙΣΑ (Κίνηση για Ισότητα, Στή-
ριξη, Αντιρατσισμό), G4S Secure
Solutions Cyprus Ltd, Royal
Crown Insurance Cyprus, Cable-
net και Lifetime Kids Rooms. Αξί-
ζει να αναφερθεί ότι η ταινία
έτυχε θερμής υποδοχής από την
Επίτροπο Διοικήσεως και Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων, η οποία
μέσω επιστολής της χαιρέτησε
την όλη προσπάθεια, και το
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτι-
σμού δεσμεύτηκε να την αξιο-
ποιήσει ως εργαλείο για πρόλη-
ψη του σχολικού εκφοβισμού,
στα σχολεία της Κύπρου.

info

«Το Τέρας», Κύπρος 2018, σκηνοθε-
σία Ντάινα Παπαδάκη, σενάριο Μά-
ριος Νικολάου, σε παραγωγή Μάριου
Νικολάου (Σύγχρονες Αλτερνατίβες)
και Associate Producer: Sleepwalker
Films. Παίζουν, Μυρσίνη Χριστοδού-
λου και Ζωή Νικολάου. 



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Kυριακή 23 Σεπτεμβρίου 2018

Β Ι Β Λ Ι Ο

ΤΟ Νο1 ΠΡΩΙΝΟ 
ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ 
ΡΑΔΙΟΦΩΝΟΥ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
06:00 -10:00 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ 
ΑΡΤΕΜΙΟΥ

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΠΟΜΠΗΣ

ΤΑΣΟΣ 
ΤΡΥΦΩΝΟΣ

24.5%
LOVE FM

100.7

15.7%
SUPER

ΜΙΧ FM
12.9%

14.7%
SFERA

* ΣΤΙΣ ΗΛΙΚΙΕΣ 18-44 ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟΑΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΤΗΣ 
SYMMETRON-IMR-ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ (1/05/2018 - 31/07/2018)

14.6%
ΚΛΙΚ

Tου ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ

Μια απλή παρατήρηση πείθει και
τον πλέον ανυποψίαστο: καμία ει-
κόνα δεν είναι άνευ νοήματος. Για
τους ενήλικες, η εγκεφαλική και
συναισθητική επεξεργασία του
οπτικοποιημένου λόγου γίνεται αυ-
τομάτως – αντλώντας από την πηγή
της εμπειρίας τους. Για τα παιδιά,
όμως, η ανάγνωση ενός εικονογρα-
φημένου βιβλίου συνιστά κάθε φορά
μια καινούργια εμπειρία γεμάτη
από άγνωστα σημαίνοντα και ση-
μαινόμενα.

Ο ομότιμος καθηγητής του Πα-
νεπιστημίου του Γουίνιπεγκ στον
Καναδά, Πέρι Νόντελμαν, με το βι-
βλίο του «Λέξεις για εικόνες. Η αφη-
γηματική τέχνη του παιδικού εικο-
νογραφικού βιβλίου» (εκδ. Πατάκη)
προχωράει σε μια πρωτοποριακή
ανάλυση, στην οποία εξετάζει τα
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του ει-
κονογραφημένου βιβλίου, αλλά και
τις δυναμικές που αναπτύσσονται
από τη συνύπαρξη του λόγου και
της εικόνας. Αντλώντας ιδέες από
μια ποικιλία πηγών, ο Νόντελμαν,
εξέχων θεωρητικός και κριτικός
της παιδικής λογοτεχνίας, καθώς
και συγγραφέας βιβλίων για παιδιά
και νέους, εξερευνά την αλληλε-
πίδραση του κειμένου και της ει-
κόνας και την παραγωγή αφηγη-
ματικής πληροφόρησης που διε-
γείρει τη σκέψη και τη φαντασία
σε τέτοιο βαθμό που κανένα μέσο
δεν θα μπορούσε να καταφέρει αν
λειτουργούσε από μόνο του.

Με αφορμή την παρουσία του στο
συνέδριο της ΙΒΒΥ (Κύκλος του Ελ-
ληνικού Παιδικού Βιβλίου) που πραγ-
ματοποιήθηκε στην Αθήνα (30 Αυ-
γούστου - 1 Σεπτεμβρίου), ο κ. Νόν-

τελμαν μίλησε στην «Κ» για τον τρό-
πο που πρέπει να διαβάζουμε ένα
βιβλίο, τα «κρυφά» νοήματα που
υπάρχουν πίσω από τις εικόνες και
πώς αυτές μπορούν να αλλάξουν τη
σημασία των λέξεων.

«Η διαφοροποίηση των εικονο-
γραφικών βιβλίων από τα άλλα είναι
ότι μιλούν στον αναγνώστη με δύο
διαφορετικούς τρόπους. Είναι, δε,
ενδιαφέροντα όταν αυτοί οι τρόποι
συγκλίνουν σε ένα κοινό μήνυμα.
Στην πραγματικότητα μας προκα-
λούν να γίνουμε κριτικοί αναγνώστες
και να καταλάβουμε πως δεν θα μά-
θουμε όλη την ιστορία από τις λέξεις
που τη συνθέτουν. Τείνουμε να πι-
στεύουμε πως τα παιδικά βιβλία
είναι απλά, όμως, αυτή η εντύπωση
είναι ολότελα λανθασμένη», σημεί-
ωσε ο κ. Νόντελμαν.

Με τη βοήθεια του βιβλίου του
ανοίγεται μπροστά μας μια ολόκληρη
δομή με την οποία γεννιέται ένα ει-
κονογραφημένο βιβλίο. Λέει ο κ.
Νόντελμαν: «Πάντα με ενδιέφερε
να δω πώς λειτουργεί ένα βιβλίο στα
παιδιά. Πώς διηγείται την ιστορία,
τι χρώματα έχει επιλέξει ο εικονο-

γράφος για να ντύσει τα σχέδιά του
ή πώς οι εικόνες σχετίζονται μεταξύ
τους. Αυτό που ανακάλυψα ήταν ότι
ακόμη και η πιο απλή εικόνα, αυτή
που θεωρούμε πως φτιάχτηκε εύκολα,
είναι στην πραγματικότητα πολύ
σύνθετη».

Ο μηχανισμός
Ο κ. Νόντελμαν καταρρίπτει τον

κλασικό «μύθο» ότι η εικόνα είναι
πιο επιδραστική σε σχέση με το
κείμενο – ειδικά στα παιδιά. Αντέ-
τεινε το εξής: «Δεν το δέχομαι από-
λυτα αυτό. Τα παιδιά από πολύ

μικρά εντυπωσιάζονται όταν ακούν
ιστορίες δίχως να έχουν μπροστά
τους κάποια συγκεκριμένη εικόνα.
Οπως μας λέει και η σημειολογία,
οι λέξεις είναι μια μορφή κώδικα,
δεν σημαίνουν πάντα αυτό που λέ-
νε. Σε αντίθεση με την εικόνα που
δείχνει ευθέως αυτό που είναι. Φυ-
σικά, για τα παιδιά είναι πιο εύκολο
να πάρουν έναυσμα από την εικόνα
και στη συνέχεια να κατανοήσουν
το κείμενο».

Αλλη μια εντύπωση που έχουμε
για τα παιδικά βιβλία είναι ότι ανα-
παράγουν, ως επί το πλείστον, τα

κοινωνικά και φυσιογνωμικά πρό-
τυπα.

Είναι όλοι οι ήρωες ξανθοί, λευκοί
και με γαλάζια μάτια; Σημειώνει χα-
ρακτηριστικά: «Αυτό, ξέρετε, τείνει
πλέον να αλλάξει. Στις ΗΠΑ ολοένα
και περισσότερο βραβεύονται βιβλία
που έχουν ήρωες μέλη της αφροα-
μερικανικής κοινότητας. Από την
άλλη, ναι, αν κρίνει κανείς από τον
όγκο των τίτλων που εκδίδονται
κάθε χρόνο, μάλλον δεν έχουμε φτά-
σει ακόμη στο επιθυμητό επίπεδο
να εκπροσωπούνται στα παιδικά βι-
βλία όλοι οι χαρακτήρες και οι φυλές.

Η πλειονότητα των βιβλίων έχει πρό-
θεση να απευθυνθεί σε ένα μεγάλο
κοινό. Δεν ξέρω αν επιθυμούν να
προβάλουν έναν ιδεατό κόσμο στα
παιδιά, αλλά σίγουρα να πουλήσουν
αντίτυπα».

Το σίγουρο είναι πως όταν ξε-
φυλλίζει κανείς ένα βιβλίο, έστω
και ασυνείδητα, μετέχει σε ένα παι-
χνίδι σημείων και σημάνσεων που
τον επηρεάζουν. Ο κ. Νόντελμαν
σημειώνει πως αν και δεν το προ-
σέχουμε, «το χρώμα των εικόνων,
οι γραμμές του, σε ποιο σημείο της
σελίδας συμβαίνει η δράση, αλλά
ακόμη και ο αριθμός και η σελίδες
ενός βιβλίου είναι καθοριστικοί πα-
ράγοντες για την ανάγνωση ενός
βιβλίου. Ολα αυτά είναι σημειωτικοί
κώδικες που μετέχουν ενεργά στη
διαμόρφωση της αφηγηματικής
πληροφόρησης που λαμβάνει ο ανα-
γνώστης, το παιδί εν προκειμένω,
καθώς διαβάζει».

«Τα παιδιά εντυπωσιάζονται όταν ακούν ιστορίες δίχως να έχουν μπροστά τους κάποια συγκεκριμένη εικόνα. Φυσικά,
είναι πιο εύκολο να πάρουν έναυσμα από την εικόνα και στη συνέχεια να κατανοήσουν το κείμενο», λέει ο κ. Νόντελμαν.

Το παιχνίδι των λέξεων με τις εικόνες
Ο καθηγητής Πέρι Νόντελμαν μιλάει στην «Κ» για τον αξεπέραστο αφηγηματικό μηχανισμό των παιδικών βιβλίων

Ο Πέρι Νόντελμαν είναι ομότιμος κα-
θηγητής του Πανεπιστημίου του Γουίνι-
πεγκ, συγγραφέας βιβλίων για παιδιά
και κριτικός παιδικής λογοτεχνίας.

«Οι λέξεις είναι μια
μορφή κώδικα, δεν ση-
μαίνουν πάντα αυτό που
λένε. Σε αντίθεση με την
εικόνα που δείχνει ευ-
θέως αυτό που είναι».
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

ΒΑΣΙΛΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ, ΟΡΦΕΑΣ
ΑΠΕΡΓΗΣ, ΦΟΙΒΗ ΓΙΑΝΝΙΣΗ, ΚΑΤΕΡΙΝΑ
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΥ, ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΙΩΑΝΝΙ-
ΔΗΣ, ΓΙΑΝΝΑ ΜΠΟΥΚΟΒΑ, ΘΟΔΩΡΗΣ
ΧΙΩΤΗΣ, επίμετρο: ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΑΜΠΡΟ-
ΠΟΥΛΟΣ
Μια συζήτηση για την ποίηση τώρα
εκδ. φρμκ, 2018, σελ. 221

  εγαλώσαμε, και στην ποίηση,
στη σκιά μιας ηρωικής επο-

χής όπου μεσουράνησαν ονόματα
ανήκοντα εδώ και δεκαετίες στη
σφαίρα του μύθου. Οι σκιές, όμως,
βρίσκονται σε κίνηση. Παραδείγ-
ματος χάριν, αποτραβιούνται.
Μαζί με τη σκιά των μεγάλων απο-
τραβήχτηκε στον καιρό μας και
ο δοκιμιακός-κριτικός λόγος γύρω
από την ποίηση, εν πολλοίς και ο
δημόσιος διάλογος γύρω από αυ-
τήν. Μεγάλωσαν ήδη γενιές στο
λιοπύρι της απουσίας και της σιω-
πής. Αλλά τα πράγματα αλλάζουν.

Επτά ποιήτριες και ποιητές ση-
μερινοί, με έργο πίσω τους, συγ-
κεντρωμένοι γύρω από το εξαμη-
νιαίο περιοδικό Φάρμακο [φρμκ]
(πρώτο τεύχος άνοιξη-καλοκαίρι
2013) συμμετείχαν επί σειράν
ετών σε μια οργανωμένη δημόσια
συζήτηση όπου τέθηκαν όλα τα
πιθανά ερωτήματα: τι γίνεται με
τους προγόνους, γιατί και πώς
γράφεται η ποίηση, πώς αλληλε-
πιδρά με τις άλλες τέχνες αλλά

και με την επιστήμη, τη θεωρία
και την κριτική, πώς αναμετριέται
με την ιστορία κ.ά. Γεννημένοι
ανάμεσα στο 1964 και στο 1977
οι ποιήτριες και οι ποιητές που
καταγράφουν εδώ τις απόψεις
τους δεν ανή-
κουν επ’ ουδε-
νί στην ίδια κα-
τεύθυνση όσον
αφορά το ύφος,
τη φόρμα, το
περιεχόμενο
των ποιημάτων
τους. Αυτό που
τους συνδέει εί-
ναι ίσως περισ-
σότερο η ανάγ-
κη και η κουλ-
τούρα του δια-
λόγου, που ξε-
κάθαρα αποτυ-
πώνεται στο βι-
βλίο που συζη-
τούμε. Από τον
Χιώτη, βραβευ-
μένο ήδη διεθνώς για την ψηφιακή
του ποίηση, μέχρι την Μπούκοβα
που στην πατρίδα της, τη Βουλ-
γαρία, βραβεύθηκε για τις μετα-
φράσεις της από τα αρχαία ελλη-
νικά (μεταφράζει, επίσης, από τα
νέα ελληνικά και τα λατινικά)· από
τον πειραματικό ποιητή-περφόρ-
μερ Αμανατίδη μέχρι την πανε-
πιστημιακό Γιαννίση· από τον

διοργανωτή του «Με τα λόγια γί-
νεται» Ιωαννίδη μέχρι τη διευ-
θύντρια του «Φάρμακου» Ηλιο-
πούλου και τον πολυσχιδή Απέργη
έχει υφανθεί, με τα χρόνια, ένας
πυκνός ιστός συνύπαρξης, συνερ-

γασίας, διαλό-
γου που φέρει
τώρα γόνιμους
καρπούς.

Ο αναγνώ-
στης θα απο-
λαύσει κατά
σημεία απόψεις
τολμηρές, κρυ-
στάλλινες, κα-
ταγεγραμμένες
μάλιστα σε αν-
τίστοιχο τόνο
φρεσκάδας και
φαντασίας. Θα
διαβάσει, έτσι,
για την ποίηση
ως «άσκηση
στην ετοιμότη-
τα», για τη νε-

οπαγή ηθική της «εστίασης στο
κείμενο και όχι στο δικό μου», για
την ικανότητα της ποίησης στο
«εννοιακό μιξάρισμα» αλλά και
για «το παρόν ως φαγούρα» και
την «ποίηση ως πολεμική τέχνη».
Η έμφαση δίνεται συχνά στην πα-
ραδοχή της αδυναμίας, του κενού
και της έλλειψης, αλλά και στην
ανάγκη να στηθούν γέφυρες. Η

δυναμική, καθόλου μελαγχολική
διατύπωση τέτοιων διαπιστώσεων
και αιτημάτων μορφοποιεί, στα
μάτια μου, απαραγνώριστο μανι-
φέστο. Κατανοώ, όμως, απόλυτα
την επιμονή των συντακτών του
βιβλίου να απέχουν από τέτοια
αμαρτωλά μονοπάτια.

Κατά σημεία, ο λόγος ορισμένων
από τις ποιήτριες και τους ποιητές
είναι διατυπωμένος στη βαριά επι-
στημονική αργκό των σύγχρονων
πολιτισμικών σπουδών, σπουδών
φύλου κ.λπ. ενώ ρητές και πυκνές
είναι οι σχετικές αναφορές σε θε-
ωρητικούς επιστήμονες και στο-
χαστές από αυτά τα πεδία. Ευτυ-
χώς, στη συζήτηση και τις υπο-
μνήσεις κυριαρχούν οι ποιητές,
και μάλιστα οι παλιοί καλοί: ο Σε-
φέρης, ο Ελιοτ, η Τσβετάγιεβα.

Καθόλου περίεργο, καθώς πρό-
κειται για μορφές που όχι μόνον
εισήγαγαν μείζονες «μεταρρυθμί-
σεις» αλλά και δεν φοβήθηκαν τον
κριτικό - θεωρητικό μόχθο. Ξαφ-
νιάζει λίγο η απουσία νεότερων
ποιητριών-ποιητών συνομιλητών
από τον διεθνή χώρο, μετά την
εποχή των ιερών τεράτων. Αραγε
η πρόταση των συντακτών του τό-
μου είναι ένα χαρμάνι των μεγάλων
του μοντερνισμού, των θεωρητικών
του μεταμοντέρνου και της πολύ-
μορφης εμπειρίας και πρακτικής
του παρόντος χρόνου;

Μ

Επαυξημένη κανονικότητα
  νέα κανονικότητα είναι εδώ

και ρυθμίζει τις ζωές μας. Χω-
ρίς καμία επιβάρυνση έχουμε εθι-
στεί στα νέα δεδομένα που βρί-
σκονται στον αντίποδα με όσα κά-
ποτε θεωρούσαμε φυσιολογικά. Το
θεωρούμε κανονικό σχεδόν κάθε
Σαββατοκύριακο να συγκρούονται
αναρχικοί και αστυνομία γωνία Το-
σίτσα και Πατησίων, όπως το θε-
ωρούμε και κανονικό αυτοκίνητα
και μηχανάκια να βρίσκονται σε
πεζόδρομους και πεζοδρόμια ή να
φράζουν τις μπάρες για τα αναπη-
ρικά καροτσάκια. Το φοιτητικό κί-
νημα θεωρείται φυσιολογικό να
μην είναι ρωμαλέο και να μην πα-
ρεμβαίνει όπου δει, κατά παραίνεση
του αρμόδιου υπουργού, μιας και
άλλες οι προτεραιότητές του: δια-
κίνηση ναρκωτικών και διευκό-
λυνση λαθρεμπορίου, ξυλοδαρμός
αντιφρονούντων καθηγητών, χει-
ραφέτηση ιδεών και σκέψης. Το
θεωρούμε κανονικό να καταδιώ-
κεται η αριστεία και να θεωρείται
μειονέκτημα, ενώ αποθεώνονται
η ημιμάθεια, η ημιαπασχόληση, οι
ημιαργίες. Μη μιλάτε για αξιολό-
γηση, το μόνο όπλο για να πάει
μπροστά μια κοινωνία. Εύκολα οι
σειρήνες της μισαλλοδοξίας και
του διχασμού έχουν μεταμορφωθεί
σε μούσες που εμπνέουν τους κρα-
τούντες.

Η αρετή είναι ό,τι χειρότερο μπο-
ρεί να σου τύχει και δεν αξίζει πια
να αγωνίζεται κανείς για οτιδήποτε
μεγάλο, ευγενές και ωραίο, αφού
η νέα συνταγή κοινωνικής επιτυ-
χίας στηρίζεται στο παλαιό τρίπτυχο
που βασίζεται η νέα, επαυξημένη
κανονικότητα: πτυχίο χωρίς σπου-
δές, σύνταξη στα σαράντα, μισθός
χωρίς εργασία.

Φαντάζει σουρεαλιστικό, όμως
ο σουρεαλισμός παραδίδει τα όπλα
μπροστά στα νέα κόλπα που τον
καθιστούν ξεπερασμένο. Το μη κα-
νονικό είναι η νέα κανονικότητα.
Τη συνηθίσαμε τη νέα κατάσταση,
δεν μας προκαλεί πια εντύπωση
το «μπούλινγκ» που δεχόμαστε ως
λαός από κάθε μορφής εξουσιαστές.
Δεν μας εκπλήσσει πια που τους
ελεγκτές του ΣΔΟΕ τους πλακώ-
νουν στο ξύλο ιδιοκτήτες σουβλα-
τζίδικων, ούτε που στην κοσμο-
πολίτικη Μύκονο τους συλλαμβάνει
η ίδια η αστυνομία και τους οδηγεί
στο τμήμα, ούτε που στη Σαντορίνη
μπράβοι ξυλοκοπούν υπάλληλο
της Πολεοδομίας. Δεν έχουν τίποτε
το συλλογικό οι τάχα μου «συλλο-
γικότητες», αφού δεν είναι τίποτε

άλλο από βαρβάτες ατομικότητες,
κλειστά κελύφη κακομαθημένων
παιδιών. Γιατί, ποια συλλογικότητα
καταστρέφει τη δημόσια περιουσία;
Ποια συλλογικότητα καίει τρόλεϊ
και σπάει ακυρωτικά μηχανήματα,
κοινό κτήμα του δημοσίου συμ-
φέροντος και του εργαζόμενου
απλού πολίτη, επισπεύδοντας έτσι
την ιδιωτικοποίηση των μέσων
μαζικής μεταφοράς; Αν ξυπνήσουν
οι Ελληνες ένα πρωί και διαπιστώ-
σουν ότι οι Αρχές δεν σέβονται
κανένα νομικό ή κοινωνικό πλαίσιο,
δεν θα εκπλαγούν. Εχουμε τόσο
συνηθίσει στην αναρχία, στην ανο-
μία και στην ατιμωρησία και μόνο
θεωρητικά ενδιαφερόμαστε για
τους δημοκρατικούς θεσμούς. Το
αβγό του φιδιού έχει κατρακυλήσει
και έχει εισδύσει στη νοοτροπία
μας. Η ανοχή που δείχνει ο μέσος
Ελληνας απέναντι στην ανοησία,

στη βλακεία, στην ανεπάρκεια και
στον φασισμό είναι πέραν πάσης
φαντασίας. Ο μέσος Ελληνας έχει
γίνει έρμαιο φόβου. Αλλά τι να πε-
ριμένει κανείς από μια κοινωνία
σε παρακμή που έχει χάσει τα ανα-
κλαστικά της και οδεύει προς το
άγνωστο; Επιπλέον, έχουμε εθιστεί
στην ιδέα ότι είναι πιθανόν μερικά
νέα για τα fake news ίσως και να
είναι fake news.

Ο φιλόσοφος Αρνολντ Τόινμπι
στο μνημειώδες έργο του A Study
of History, λέει ότι οι πολιτισμοί
στην ιστορική τους πορεία, πάντα
αποτυγχάνουν με τον ίδιο, γενικά,
τρόπο. Ο σημαντικότερος παρά-
γοντας για την επικράτηση ενός
πολιτισμού εν εξελίξει, γράφει,
είναι η μίμηση, η πανανθρώπινη
συνήθεια κατά την οποία οι άν-
θρωποι μιμούνται τη συμπεριφορά
και τους τρόπους αυτών που θαυ-
μάζουν. Οσο η καθεστηκυία τάξη
του πολιτισμού δύναται να εμπνέει
θαυμασμό και αγάπη στον λαό, ο
πολιτισμός ευημερεί, γιατί οι απο-
κτηθείσες κοινές αξίες και προθέ-
σεις που υπάρχουν από τη μίμηση,
εμποδίζουν τις πιέσεις των αντα-
γωνιστικών ταξικών συμφερόντων
να τον διαλύσουν. Οι πολιτισμοί
αποτυγχάνουν, συνεχίζει ο Τόινμπι,
επειδή οι κυρίαρχες τάξεις χάνουν
την ικανότητα να εμπνέουν μίμηση.

Αυτό συμβαίνει επειδή τα μέλη της
ελίτ εμμένουν τόσο στη διατήρηση
της δύναμης και των προνομίων
τους (καρέκλα), ώστε παραλείπουν
να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα
της κοινωνίας. Καθώς αυτά τα προ-
βλήματα όλο και μεγαλώνουν και
τίθενται εκτός ελέγχου, η κυρίαρχη
τάξη χάνει την ικανότητα να κα-
ταφεύγει στη δύναμη της επιβολής.
Αυτό έχει ως συνέπεια, έξω από
τον κύκλο της πολιτικής ελίτ και
τα παράσιτά της, ολοένα και μεγα-
λύτερα μέρη των πληθυσμών να
μετατρέπονται σε αυτό που ο Τόινμ-
πι αποκαλεί εσωτερικό προλετα-
ριάτο, μια όλο και πιο δυσαρεστη-
μένη κατώτερη τάξη η οποία εξα-
κολουθεί να παρέχει στην κυβερ-
νώσα ελίτ «κρέας για τα κανόνια»,
αλλά δεν βλέπει πια κάτι να θαυ-
μάσει ή να μιμηθεί σε αυτούς που
την κυβερνούν.

Αυτή είναι η σύγχρονη ελληνική
κοινωνία μέσα στην οποία ζούμε,
έξοδος προς τη νέα κανονικότητα,
αυτή είναι η κολυμβήθρα του Σι-
λωάμ στην οποία αναβαπτιζόμενοι
βουλιάζουμε, γιατί δεν έχουμε ηγέ-
τες να θαυμάσουμε. Αντιθέτως, εί-
χαμε και έχουμε ηγέτες, ήρωες,
πρότυπα, πολύ κατώτερους των
περιστάσεων τους οποίους μιμού-
μαστε, με αποτέλεσμα το μέλλον
όλο να ξεμακραίνει…

Η

<<<<<<

Η ανοχή που δείχνει
ο μέσος Ελληνας
απέναντι στην ανοησία,
στη βλακεία, στην
ανεπάρκεια και στον
φασισμό είναι πέραν
πάσης φαντασίας.

Ο Θοδωρής Παπαθεοδώρου έχει
γράψει 19 μυθιστορήματα ενηλί-
κων τόσο με το πραγματικό του
όνομα όσο και με το λογοτεχνικό
ψευδώνυμο Θάνος Δραγούμης.
Το τελευταίο του ιστορικό μυθι-
στόρημα «Γυναίκες της μικρής πα-
τρίδας» (εκδόσεις Ψυχογιός, Μάρ-
τιος 2018) διαδραματίζεται στη
Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα, στη
Φιλιππούπολη, στη Δυτική Μακε-
δονία και στην Κρήτη κατά τη διάρ-
κεια του Μακεδονικού Αγώνα.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον «Λαβύρινθο των πνευμάτων»
του Κάρλος Ρουίθ Θαφόν και το
«Σκοτεινό Βερολίνο» του Χάραλντ
Γκίλμπερς, αφού έχω ένα είδος
εμμονής με τη δεκαετία του ’40
και τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Γιούγκερμαν του Καραγάτση.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και
τεθνεώτες;
Διάφορους και διαφορετικούς:
Τομ Ρόμπινς, Γκαμπριέλ Γκαρσία
Μάρκες, Ιζαμπέλ Αλιέντε, Φίλιπ
Κερ, από τους ξένους. Από τους
δικούς μας την Πηνελόπη Δέλτα,
τον Μ. Καραγάτση, την Ιωάννα Κα-
ρυστιάνη, τον Νίκο Θέμελη και τον
Γιάννη Ξανθούλη.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον
στοιχείο που μάθατε πρό-
σφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;
Χτίζεις στην άμμο και
χτίζοντας και ξαναχτί-
ζοντας κάνεις την άμ-
μο πέτρα.

Ποιο κλασικό βιβλίο δια-
βάσατε πρόσφατα για
πρώτη φορά;
Τα «Πεζά» του Μπόρχες με-
τά τις επίμονες αναφορές της
ταλαντούχας και διαιώνιας επι-
μελήτριάς μου Αννας Μαράντη.
Εξ ου και το γνωμικό πριν.

Και ποιο είναι το βιβλίο
που έχετε διαβάσει τις
περισσότερες φορές;
Τα «Μυστικά του Βάλ-

του» ως παιδί. Το «Αρωμα του
Ονείρου» και όλα τα βιβλία του
Τομ Ρόμπινς ως φοιτητής. Τα
«Εκατό χρόνια μοναξιά» στη συνέ-
χεια.

Ενα ιστορικό μυθιστόρημα με φόν-
το τον μακεδονικό αγώνα, αποκτά
μιαν άλλη επικαιρότητα σήμερα;
Για τον πολίτη ναι, για τον αναγνώ-
στη όχι. Η Ιστορία δεν επικαιρο-
ποιείται, ειδάλλως είναι ρεπορ-
τάζ, προπαγάνδα ή προβοκάτσια.
Ο μακεδονικός αγώνας βασιζόταν
αποκλειστικά σε εθελοντές, άν-
δρες και γυναίκες, κι αυτό είναι το
μεγαλείο του. Δυστυχώς, ετούτος
ο λαμπρός αγώνας που με τρομε-
ρές θυσίες αποσόβησε τον εκσλα-
βισμό της Μακεδονίας, παραμένει
άγνωστος στους περισσότερους
και από κάποιους λίγους δυσφη-
μείται συστηματικά.

Ποια η σημασία και ο ρόλος των
γυναικών στο βιβλίο σας;
Μέγιστος, όπως ήταν και ο ρόλος
των γυναικών στον μακεδονικό
αγώνα, αλλά και σε κάθε αγώνα
του λαού μας. Νοσηλεύτριες,
αγρότισσες, πράκτορες των ελ-
ληνικών προξενείων, αλλά κυ-
ρίως ατρόμητες δασκάλες, όλες
αυτές οι γυναίκες στήριξαν τον
αλύτρωτο και δοκιμαζόμενο ελ-
ληνισμό της Μακεδονίας, κάποι-
ες από αυτές θυσιάζοντας την
ίδια τους τη ζωή.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ TON ΘΟΔΩΡΗ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΝΤΙΝΟΥ ΣΙΩΤΗ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Ο μύθος της ποίησης πέθανε, ζήτω ο μύθος

Το θεωρούμε κανονικό σχεδόν κάθε Σαββατοκύριακο να συγκρούονται αναρχικοί και αστυνομία γωνία Τοσίτσα και Πα-
τησίων, όπως θεωρούμε και κανονικό αυτοκίνητα και μηχανάκια να φράζουν τις μπάρες για τα αναπηρικά καροτσάκια.
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ΠΑΡΙΣΙ
Ενα προσκύνημα στην ιδιοφυΐα του
Καραβάτζο (1571-1610) είναι η επίσκε-
ψη στη νέα έκθεση που εγκαινιάστη-
κε στο Παρίσι, στο κομψό Musée Jac-
quemart-André. Εκεί, παρουσιάζονται
δέκα κορυφαία έργα του Ιταλού ζω-
γράφου, επτά από τα οποία για πρώτη
φορά στη Γαλλία. Ερχονται από μεγά-
λα μουσεία της Ιταλίας, από το Παλά-
τσο Μπαρμπερίνι, την Πινακοθήκη
Μποργκέζε και τα Μουσεία του Καπι-
τωλίου στη Ρώμη, από την Πινακοθή-

κη ντι Μπρέρα του Μιλάνου, αλλά και
από τη Γένοβα και την Κρεμόνα. Και
οριοθετούν τη ρωμαϊκή περίοδο του
Καραβάτζο, που διήρκεσε 14 χρόνια
από το 1592 ώς το 1606, στη διάρκεια
των οποίων η Ρώμη ζούσε την ανα-
γέννηση των τεχνών. Η έκθεση φέρ-
νει κοντά στα έργα του Καραβάτζο
και έργα συγχρόνων προς αυτόν ζω-
γράφων, όπως του Οράτσιο Τζεντιλέ-
σι ή του Τζοβάνι Μπαλιόνε, σε έναν
διαρκή διάλογο, γιατί απώτερος σκο-
πός δεν είναι να παρουσιαστεί μονά-

χα η ιδιοφυής δημιουργία του Καρα-
βάτζο αλλά το ευρύτερο πνεύμα που
την υποδέχθηκε. Η Ρώμη ζούσε έναν
καλλιτεχνικό πυρετό στις αρχές του
17ου αιώνα και αυτή η περίοδος,
«χρυσή» αν θελήσει κανείς να σταθεί
στη ζωγραφική, τη γλυπτική και την
αρχιτεκτονική, μας κληροδότησε αρι-
στουργήματα που σήμερα είναι κομ-
μάτι της παγκόσμιας πολιτιστικής κλη-
ρονομιάς. Οπως αναφέρουν οι επιμε-
λητές της έκθεσης, νεότερες έρευνες
έχουν δείξει πως ο Καραβάτζο διατη-

ρούσε στενές σχέσεις με τον κύκλο
των καλλιτεχνών και των διανοουμέ-
νων στη Ρώμη εκείνης της εποχής.
Ετσι, εξελίχθηκε στον σπουδαιότερο
νατουραλιστή ζωγράφο της εποχής
του. Με τον χαρακτηριστικό χειρισμό
του φωτός που συνέβαλε στο «κιαρο-
σκούρο», ο Καραβάτζο υπήρξε ανανε-
ωτής, Προχώρησε σε τομές, εκφρα-
στικές και ιδεολογικές. Η ανάδειξη
της προσωπικότητας του Καραβάτζο
στη Ρώμη των αρχών του 17ου αιώνα
θα του δώσει φίλους και εχθρούς. Ο

ίδιος συχνάζει στα ατελιέ διάσημων
στην εποχή τους ζωγράφων και στα-
διακά κάνει τις υψηλές και κρίσιμες
γνωριμίες του, όπως με τον μαρκήσιο
Τζουστινιάνι και τον καρδινάλιο Φραν-
τσέσκο Μαρία ντελ Μόντε. Θα γίνουν
οι μαικήνες του και μέσω των δικών
τους γνωριμιών θα του εξασφαλίσουν
πλήθος από παραγγελίες. Με τη δύνα-
μη που συγκεντρώνει στη Ρώμη, ο Κα-
ραβάτζο επιδρά σε ομότεχνούς του
στην Ευρώπη. Η έκθεση θα διαρκέσει
ώς τις 29 Ιανουαρίου 2019.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η ρωμαϊκή άνοιξη του Καραβάτζο
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ΒΙΡΤΖΙΝΙΑ
Αpollo 11, τα 50 χρόνια
Το 2019, θα εορτασθεί η 50ή επέτει-
ος από την προσσελήνωση της δια-
στημικής αποστολής «Apollo 11». H
επέτειος θα προκαλέσει πλήθος εκ-
δηλώσεων αλλά και παρουσίασης νέ-
ου υλικού σχετικά με την ιστορία αλλά
και τις εξελίξεις της επιστήμης. Εν τω
μεταξύ, στα εργαστήρια συντήρησης
του Μουσείου Διαστήματος του Σμιθ-
σόνιαν, που βρίσκεται στην πολιτεία
της Βιρτζίνια, παρουσιάζονται σε προ-
σωρινή έκθεση αντικείμενα από την
προσσελήνωση του 1969, όπως από
τη στολή του Νιλ Αρμστρονγκ.

ΙΕΝΑ
Ο κόσμος του Μαρκ Σαγκάλ
Στο Δημαρχιακό Μέγαρο της ιστορι-
κής πόλης Ιένα της Γερμανίας παρου-
σιάζεται έκθεση έργων του Μαρκ Σαγ-
κάλ με τον περίεργο τίτλο «Μαρκ Σαγ-
κάλ - είμαι βέβαιος πως ο Ρέμπραντ
με αγαπά». Η έκθεση περιλαμβάνει
έργα ζωγραφικής, σχέδια και καλλιτε-
χνικά βιβλία όχι μόνο του Σαγκάλ αλλά
και συγχρόνων του, όπως του Ζορζ
Μπρακ, του Φερνάν Λεζέ, του Πάμπλο
Πικάσο, του Ζοάν Μιρό, του Ζορζ
Ρουό και άλλων, καθιστώντας την έκ-
θεση αυτή μία πύλη στη νεωτερική τέ-
χνη των αρχών του 20ού αιώνα.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Το V&A Σκωτίας
Ολόλαμπρο το νέο παράρτημα του
Μουσείου Βικτόρια και Αλμπερτ στη
Σκωτία, άνοιξε πριν από λίγες ημέρες
στο Νταντί. Ο σχεδιασμός του και οι
εργασίες απαίτησαν τον χρόνο μιας
ολόκληρης δεκαετίας. Εργο του διά-
σημου Ιάπωνα Κένγκο Κούμα, το νέο
V&A βρίσκεται πάνω στο νερό, που
μοιάζει να συμπληρώνει την αρχιτε-
κτονική σύνθεση. Θα είναι ένα κέντρο
διεθνούς ντιζάιν και θα προβάλλει την
καλύτερη εκδοχή ντιζάιν που παράγε-
ται στη Σκωτία. Περισσότερες πληρο-
φορίες: www.vam.ac.uk/dundee.
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ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Αρχαιότητες στον Ρήνο
Αυτές οι γυάλινες φιάλες εντοπίστη-
καν σε τάφους στην πόλη Σπάιερ του
κρατιδίου της Ρηνανίας-Παλατινάτου.
Χρονολογούνται στο δεύτερο ήμισυ
του 4ου αιώνα μ.Χ. και αποτελούν μέ-
ρος της έκθεσης με θέμα το ρωμαϊκό
παρελθόν της περιοχής. Με τίτλο «Ο
Ουαλεντινιανός Α΄ και το Παλατινάτο
στην Υστερη Αρχαιότητα», η έκθεση
(έως τον Αύγουστο του 2019) φιλοξε-
νείται στο Ιστορικό Μουσείο της πό-
λης Σπάιερ, που ιδρύθηκε από τους
Ρωμαίους και θεωρείται από τις πα-
λαιότερες πόλεις της Γερμανίας.
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ΛΟΝΔΙΝΟ
To σπίτι του «Ψυχώ»
Η εγκατάσταση της Κορνίλια Πάρκερ
στον περίβολο της Βασιλικής Ακαδη-
μίας του Λονδίνου παραπέμπει ευθέ-
ως στο σπίτι που κυριαρχεί στην ταινία
του Χίτσκοκ «Ψυχώ», το οποίο με τη
σειρά του εμπνέεται από έργο του Εν-
τουαρντ Χόπερ. Είναι ένα μεγάλο σπί-
τι-εικαστική εγκατάσταση που αναπα-
ράγει με διάθεση σχολιασμού το αρχε-
τυπικό σπίτι του αστικού αμερικανικού
τοπίου. Το έργο, με τίτλο «Transitional
Object (Psychobarn)», είχε παρουσια-
στεί αρχικά στην ταράτσα του Μητρο-
πολιτικού Μουσείου της Νέας Υόρκης.

  ε ρωτάει ο κύριος Γκρι: «Τι
βλέπεις στη σημερινή φω-
τογραφία που συνοδεύει το

σημείωμά μας;». Πέρα από το προ-
φανές, βλέπω παγωμένη στον χρόνο
μια στιγμή γεμάτη από τη δυναμική
μιας ζωής που μόλις τώρα ξεκινά,
που εκτινάσσεται μπροστά με ορμή,
με άγνοια κινδύνου, με ανέμελο,
καλοκαιρινό πνεύμα και μια διάθεση
αθώα, από την οποία όμως δεν λείπει
η οργιώδης, ασίγαστη περιέργεια.

Κοιτάζω τη φωτογραφία και σκέ-
φτομαι ακόμα μία αποστροφή του
Μίλαν Κούντερα σε κάποιο από τα
μεγάλα του μυθιστορήματα (νομίζω
ήταν στο «Βιβλίο του γέλιου και της
λήθης»), ότι ένας κόσμος που απαρ-
τίζεται μόνον από παιδιά θα ήταν
ένας απολύτως εφιαλτικός κόσμος.
Κάτι κοντινό διηγήθηκε και ο Αγγλος
νομπελίστας Ουίλιαμ Γκόλντινγκ
στον κλασικό «Αρχοντα των μυγών»,
αλλά εκεί το πράγμα πήγε αλλού:
στη διερεύνηση του κατά πόσον
είναι έμφυτη η βία στην ανθρώπινη

φύση – και πόσο λίγο αθώα είναι η
παιδική ψυχή.

Ο Κούντερα λέει κάτι άλλο: Οτι
ένας κόσμος όπου υπάρχουν μόνο
παιδιά είναι ένας κόσμος δίχως
μνήμη, στατικός, ακίνητος εν τέλει.
Ενα όμως μόνο παιδί σε μια εικόνα
δεν φέρει αυτό το βάρος· είναι ένας
κόσμος σε κίνηση, ανάλαφρος και
καθησυχαστικός, σε ξεσηκώνει
και την ίδια στιγμή σε μεταφέρει
σε ένα δικό σου comfort zone: Το
σώμα σου έχει ακόμη αναμνήσεις
από αυτή την κίνηση, από αυτή
την ορμή, αυτή την άγνοια κινδύ-

νου απέναντι στη ζωή. Στην ουσία,
η νοσταλγία για την παιδική ηλικία
ίσως να είναι απλώς νοσταλγία γι’
αυτή την άγνοια κινδύνου που ως
υποψιασμένοι (ή και κακοπαθη-
μένοι) ενήλικοι έχουμε απολέσει
προ πολλού.

«Το παιδί της φωτογραφίας είναι
χαρούμενο ή ευτυχισμένο; Ή και
τα δύο αυτά μαζί;» ρωτάει τώρα ο
κύριος Γκρι. Πού να ξέρω όμως; Η
ενήλικη ψυχή μας έχει ακόμη την
ανάμνηση της χαρισάμενης παιδι-
κής εποχής, όταν συχνότατα χαρά
και ευτυχία ήταν ένα. Ομως το πιο
συνηθισμένο σύμπτωμα επίμονης
άρνησης ενηλικίωσης (ασυναίσθη-
της, υποσυνείδητης, ασυνείδητης
και άρα γερά εδραιωμένης στα ψυ-
χικά ριζώματα) είναι η σύγχυση ότι
χαρά και ευτυχία ταυτίζονται πάν-
τοτε. Κι ωστόσο, η αυτονόητη αλή-
θεια είναι ότι μπορεί κάλλιστα κά-
ποιος να νιώθει χαρούμενος σε μια
δεδομένη στιγμή, αλλά να μην είναι
ευτυχισμένος, όπως μπορεί επίσης

να αισθάνεται ευτυχία, δηλαδή πλη-
ρότητα, κι ας μην είναι χαρούμενος.
Η πληρότητα δεν εξαρτάται από
την ευφορία και την πίεση των τόσο
ψυχαναγκαστικών, εσχάτως, «θε-
τικών» σκέψεων.

Η εικόνα ενός παιδιού σε κίνηση
έχει επίσης την ίδια μοναδικότητα
με την εικόνα ενός παιδιού που κοι-
μάται. Οπως έχουμε ξεχάσει να τρέ-
χουμε όπως τρέχαμε παιδιά, έχουμε
ξεχάσει να κοιμόμαστε όπως όταν
κοιμόμασταν παιδιά: ο παιδικός
ύπνος, ένας οριστικά χαμένος πα-
ράδεισος. Αλλά δεν είναι και τα παι-
δικά όνειρα χωρίς τα τέρατά τους.

«Την έχεις ρωτήσει τι όνειρα
βλέπει;» ρωτάει ο κύριος Γκρι. Ναι,
την έχω ρωτήσει και μια φορά
απάντησε ότι είδε στον ύπνο της
«τον κόσμο». «Και τι είπε “στον
κόσμο”;» «Κόσμε, άσε με να κοι-
μηθώ», αυτό είπε. «Για φαντάσου»,
σχολιάζει ο κύριος Γκρι με ένα χα-
μόγελο, «είναι αυτό που λέω κάθε
μέρα στο ξύπνιο μου».

Μ
«Κόσμε, άσε με να κοιμηθώ!»

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οπως έχουμε ξεχάσει να τρέχουμε όπως τρέχαμε παιδιά, έχουμε ξεχάσει
να κοιμόμαστε όπως όταν κοιμόμασταν παιδιά.

<<<<<<

Η νοσταλγία για την
παιδική ηλικία ίσως 
να είναι η νοσταλγία 
γι’ αυτή την άγνοια
κινδύνου που είχαμε
απέναντι στη ζωή.
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Ε Ι Κ Α Σ Τ Ι Κ Α

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Υπάρχει μια γεωμετρία σε πολλά επί-
πεδα στο έργο του Γιάννη Μόραλη
λένε οι ειδικοί αλλά όχι μόνο εκεί.
«Γεωμετρία υπήρχε ακόμα και στο
περπάτημά του, στη μορφή του»,
μας λέει ο ζωγράφος και παλιός μα-
θητής του, Θανάσης Μακρής, καθώς
περνάμε μπροστά από μια γιγάντια
φωτογραφία του νεαρού, γοητευτι-
κού, Μόραλη από το Παρίσι το 1938.

Λίγο μικρότερος από τον Μόραλη
της φωτογραφίας ήταν ο Θανάσης
Μακρής όταν μπήκε στο «λιλιπού-
τειο» εργαστήριο του σπουδαίου
ζωγράφου στην ΑΣΚΤ στα μέσα
του ’70, τη χρονιά που ξεκινούσαν
τα εργαστήριά τους ο Παναγιώτης
Τέτσης και ο Δημοσθένης Κοκκι-
νίδης. «Αλλαξα τότε με έναν συμ-
φοιτητή μου που ήθελε να πάει
στον Κοκκινίδη να δει το καινούρ-
γιο. Εγώ με δέος ήθελα να δω τον
Μόραλη», θυμάται ο κ. Μακρής.
Μέσα στο εργαστήριο, μας εξηγεί,
συνυπήρχαν όλα τα φοιτητικά έτη
και αν ήσουν φρέσκος δεν τολμού-
σες να καθίσεις στα μεγάλα καβα-
λέτα.

Ως καθηγητής ήταν «φιλελεύθε-
ρος» στις απόψεις του και λακωνι-
κός. «Δεν μιλούσε ποτέ για τη δου-
λειά του σε εμάς, ποτέ. Γενικά μι-
λούσε ελάχιστα, δεν έκανε αναλύ-
σεις. Δεν καταπίεσε τις όποιες ιδι-
αιτερότητές μου αλλά τις ενθάρρυνε
με έναν έξυπνο και διακριτικό τρό-
πο. Εκανε παρατηρήσεις απλά, χω-
ρίς να σε προσβάλει», μας λέει.

Περπατάμε μαζί στη μεγάλη ανα-
δρομική έκθεση που εγκαινιάστηκε
πριν από λίγες μέρες στο Μουσείο
Μπενάκη και βλέπουμε τα έργα
που συγκεντρώθηκαν από την Εθνι-
κή Πινακοθήκη, το Μορφωτικό
Ιδρυμα Εθνικής Τραπέζης, την Γκα-
λερί Ζουμπουλάκη και το ίδιο το
μουσείο και βιογραφούν τον Γιάννη
Μόραλη από τα σπουδαστικά χρό-
νια μέχρι το τέλος της ζωής του.

Στεκόμαστε μπροστά από τον
πίνακα «Εγκυος γυναίκα» του 1948,
που δεν είναι άλλη από τη σύζυγό
του Αγλαΐα Λυμπεράκη, έργο που
ο Μόραλης είχε στο εργαστήριό
του για πολλά χρόνια. «Καλούσε
πάντα τους τελειόφοιτους στο ερ-
γαστήριό του και όταν ήρθε η σειρά
μου πήγα και εγώ. Μου λέει, ξέρεις,
έχουν γραφτεί πάρα πολλά για το
μήλο που κρατάει στο χέρι της, για
το τι μπορεί να συμβολίζει. Εγώ το
έβαλα εκεί για τη σύνθεση. Ολα
ήταν για τη σύνθεση», λέει ο κ.
Μακρής. Καθώς προχωράμε, ο πα-
λιός μαθητής της ΑΣΚΤ θυμάται

τα μοντέλα της σχολής, την Εφη
και τον Ηλία, τη μέρα που ένας ιε-
ρέας μπήκε στο εργαστήριο την
ώρα του γυμνού, το ενδιαφέρον
του Μόραλη να ενημερώνεται για
τα νέα ρεύματα και τις τάσεις αλλά
την ίδια στιγμή να διατηρεί και να
εξελίσσει το προσωπικό του ύφος,
την παρουσία του στις εκθέσεις
των μαθητών του παρά την προ-
χωρημένη του ηλικία.

«Λένε για εκείνον ότι ήταν σχε-
διαστής αλλά δεν είναι ακριβώς
έτσι», λέει ο κ. Μακρής, καθώς στε-
κόμαστε απέναντι από το τρίπτυχο
των γυναικείων μορφών που ζω-
γράφισε το 1951-52 και εμφανίζεται
ολόκληρο στην έκθεση έπειτα από
πολλά χρόνια. «Το περίγραμμα και
το χρώμα έχουν τέτοια αρμονική
συνεργασία που δεν έχω ξαναδεί
σε σύγχρονο Ελληνα ζωγράφο. Ο

συνδυασμός χρώματος και σχεδίου
αναιρεί με έναν τρόπο τις ιδιότητες
και των δύο και αναπλάθει μια και-
νούργια εικόνα με μια εσωτερική
δύναμη. Είναι πολύ δυνατός, δω-
ρικός, ζωγράφος», τονίζει.

Το ερωτικό στοιχείο διατρέχει
όλο το έργο του και ο παλιός του
μαθητής ξεχωρίζει το «Ζευγάρι»
του ’63. «Εδώ κρατάει την εικόνα
αλλά τον ενδιαφέρει η οργάνωση
του χώρου. Μέσω της αφαίρεσης
και των γεωμετρικών σχημάτων
αναπλάθει μια εικόνα που πάλλεται.
Πολλοί τον λένε “εγκεφαλικό” αλλά
δεν είναι. Πώς είναι εγκεφαλικό
κάτι που δονείται;», σημειώνει.

Εσωτερικό φως
Η έκθεση που επιμελείται ο Νίκος

Παΐσιος περιλαμβάνει αντιπροσω-
πευτικά έργα από όλες τις περιόδους
του καλλιτέχνη, που αριθμούν συ-
νολικά 400 εκθέματα, ενώ εξετά-
ζεται το ενδεχόμενο μιας παράλ-
ληλης έκθεσης με έργα των μαθη-
τών του. Αυτά που «λείπουν» είναι
τοπία, τα οποία ο Μόραλης δεν φαί-

νεται να συμπαθούσε. Το περίφημο
«ελληνικό φως», μας λέει ο κ. Μα-
κρής, έχει «αφομοιωθεί» από τον
μεγάλο ζωγράφο. «Ο Μόραλης δεν
ασχολήθηκε με τις ιδιότητες του
φωτός όπως έκαναν άλλοι ομότε-
χνοί του.

Τα πρώτα του έργα είναι πιο
σκούρα, έκανε πολλά πορτρέτα,
δεν βγήκε έξω, έχει ελάχιστα τοπία.
Το φως το περνάει μέσα από ένα
προσωπικό στοιχείο της δουλειάς

του. Δεν αισθάνθηκε την ανάγκη
να έρθει αντιμέτωπος με το φως,
όπως έκαναν άλλοι ομότεχνοί του.
Το φως του Μόραλη δεν λάμπει,
είναι εσωτερικό», υπογραμμίζει.

Οσο προχωράμε βλέπουμε πορ-
τρέτα μικρών παιδιών που ζωγρά-
φιζε κατά παραγγελία, πόσο πιο
«τρυφερά» αντιμετώπιζε το θέμα
του σε σχέση με εκείνα των ισχυ-
ρών ανδρών που θα δούμε παρα-
κάτω, πιο ψυχρά και συγκρατη-

μένα. Η γραμμική πορεία της έκ-
θεσης επιτρέπει στον επισκέπτη
να διακρίνει καθαρά την πορεία
προς την αφαίρεση του σπουδαίου
ζωγράφου. «Ο Μόραλης παντρεύει
το σχέδιο και το χρώμα με τέτοιο
τρόπο ώστε να εξυπηρετήσουν
αυτό που έχει σκεφθεί. Το περί-
γραμμα υπάρχει παντού, θεωρη-
τικά είναι ζωγράφος της κλειστής
φόρμας αλλά δεν εντάσσεται που-
θενά. Ξεκίνησε με την “ελληνικό-

τητα” αλλά ευφυώς παρέκαμψε
την ομάδα εκείνη και την αναζή-
τησε μέσα από τα προσωπικά του
στοιχεία. Νομίζω ότι η τέχνη του
θα μπορούσε άνετα να σταθεί στο
διεθνές καλλιτεχνικό στερέωμα»,
καταλήγει ο Θανάσης Μακρής και
ο Μόραλης μάς αποχαιρετά με την
«Περίσκεψη» του 2007.

  «Γιάννης Μόραλης», Μουσείο Μπε-
νάκη Πειραιώς, έως 5 Ιανουαρίου.

Ο ζωγράφος, η γυναίκα του στο μέσον και γυναίκες που έπαιξαν ρόλο στη ζωή του.

Η «Περίσκεψη» (αριστερά) και ο Μόραλης φωτογραφημένος από τον Ζ.-Φ. Μπονόμ.Το «Ζευγάρι» του 1963, «ζωντανό έργο παρά τη γεωμετρία του», λέει ο κ. Μακρής.

Η γραμμική πορεία της έκθεσης ανακόπτεται από μικρότερες εκθεσιακές «παρενθέσεις» και σύνολα, όπως τα πορτρέτα της οικογένειας Γεωργάκη αριστερά και της Μαρίας Ρουσέν δεξιά.

«Ξενάγηση»
στον Μόραλη
από έναν
μαθητή του
«Το φως του δεν λάμπει, είναι εσωτερικό»

Ο Θανάσης Μακρής υπό το βλέμμα του δασκάλου του σε φωτογραφία του 1938 και δίπλα, δύο μάσκες που έφτιαξε ο Μόραλης το 2007.
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Ο Θανάσης Μακρής πε-
ριηγήθηκε μαζί με την
«Κ» στην αναδρομική
έκθεση στο Μουσείο
Μπενάκη προς τιμήν του
μεγάλου ζωγράφου.
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Σ Ι Ν Ε Μ Α

«Είναι συναρπαστικό το να ζούμε»
Με αφορμή τη νέα ταινία του και το αφιέρωμα στις «Νύχτες Πρεμιέρας», ο Γιώργος Πανουσόπουλος μιλάει στην «Κ»

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Ο Γιώργος Π. είναι ο Ουόρεν Οουτς
του Πέκινπα. Χρόνια τώρα ταξιδεύει
στην καυτή έρημο, κουβαλώντας
στη θέση του συνοδηγού μια λεκα-
νίτσα με το κεφάλι του Αλφρέντο
Γκαρσία. Αν σταματήσει κάπου θα
είναι για να βρει καμιά παγωμένη
μπίρα και λίγο πάγο για να συντη-
ρήσει το κεφάλι, γιατί έχει αρχίσει
μια ενδιαφέρουσα συνομιλία μαζί
του και θέλει να την κρατήσει όσο
γίνεται». Δύσκολα θα σκεφτόταν
κανείς καλύτερη περιγραφή για τον
Γιώργο Πανουσόπουλο από αυτήν
του φίλου του, Νίκου Νικολαΐδη.
Συμπεριλαμβάνεται μαζί με κείμενα
άλλων σκηνοθετών στην έκδοση -
μονογραφία του Φεστιβάλ Κινημα-
τογράφου Θεσσαλονίκης του 2005,
με αφορμή ένα μεγάλο αφιέρωμα
στο έργο του. Το φετινό αφιέρωμα
στον Γιώργο Πανουσόπουλο στις
«Νύχτες Πρεμιέρας» – 24ο Διεθνές
Φεστιβάλ Κινηματογράφου της Αθή-
νας (έως τις 30 Σεπτεμβρίου), περι-
λαμβάνει μια ταινία επιπλέον, ορι-
σμένα από τα διαφημιστικά που γύ-
ρισε (περισσότερα από 1.000 στο
σύνολό τους) αλλά και σοβαρές απώ-
λειες... Ο συνοδοιπόρος του, Νίκος
Νικολαΐδης, δεν είναι ανάμεσά μας.
Είναι κι αυτός για τον οποίο ο Γιώργος
Πανουσόπουλος ομολογεί ότι του
λείπει περισσότερο –κάνει μια παύ-
ση, νομίζω ότι βουρκώνει– ενώ ισχυ-
ρίζεται ότι η ασπρόμαυρη «Ευρυδίκη
ΒΑ 2037» (1975), του Νικολαΐδη,
είναι η καλύτερη «δική του» ταινία
του. Θεωρεί ότι εκεί έχει αποτυπωθεί
η πιο πλήρης και απαιτητική δουλειά
του στη φωτογραφία.

Ο 76χρονος Γιώργος Πανουσό-
πουλος είναι από μόνος του μια γενιά,

μια εποχή και ένα από τα πιο χαρα-
κτηριστικά βλέμματα του ελληνικού
κινηματογράφου. Ονομαστός διευ-
θυντής φωτογραφίας, συνδημιουρ-
γός της Φιλμικής Εταιρείας μαζί με
τον Νίκο Περάκη και τον Γιώργο
Τσεμπερόπουλο –«ιστορική» τριάδα
του ελληνικού σινεμά– δηλώνει ότι
«έχει τέσσερα παιδιά, πέντε εγγόνια
και μόνο οκτώ ταινίες»! Η Φιλμική
Εταιρεία έχει αλλάξει πλέον χέρια,
αλλά εκεί επέλεξε να συναντηθούμε
για να μιλήσουμε, στα καινούργια
γραφεία του Νέου Ψυχικού. Αφορμή
η τελευταία ταινία του «Σ’ αυτήν τη
χώρα κανείς δεν ήξερε να κλαίει»
(που προβάλλεται ήδη στις αίθουσες),
η μοναδική στην οποία δεν υπογρά-
φει ο ίδιος τη φωτογραφία, καθώς
και η ρετροσπεκτίβα στις «Νύχτες
Πρεμιέρας».

Ο Γιώργος Πανουσόπουλος είναι
συνήθως πολύ λιτός, κοφτός, στις
κουβέντες του. Σταχυολογώ από μια
σύντομη, πυκνή συζήτηση, με
απροσδόκητες διαδρομές. Η πρώτη
ερώτησή μου ήταν αυθόρμητη, η
απάντηση λιγότερο λακωνική απ’
ό,τι περίμενα. «Στην εποχή του Net-
flix, γυρίζετε μια ταινία (στην Ικαρία)
για ένα φανταστικό, αχαρτογράφητο

νησί στο Αιγαίο, το Αρμενάκι, μια
μικρή κοινωνία σαν μια παρέα πα-
λιών φίλων, που ζει ειδυλλιακά, χωρίς
χρήματα, τα παιδιά ευτυχισμένα ζω-
γραφίζουν τους τοίχους του σχολεί-
ου...». «Μια ταινία που λέει ότι τα
λεφτά είναι ντεμοντέ!» με διακόπτει
ο Γ. Πανουσόπουλος. «Η τράπεζα
του νησιού είναι κλειστή, ήδη, πριν
από την κρίση!..Το σενάριο το είχα
γράψει από το 2012. Τη γύρισα τώρα,
περιμένοντας το Κέντρο Κινηματο-
γράφου να μας χρηματοδοτήσει.
Εχουν και δίκιο όμως. Κι εγώ στη
θέση τους το ίδιο θα έκανα. “Να δώ-

σω λεφτά στον Πανουσόπουλο, 76
χρόνων, για να γυρίσει ταινία; Θα
τα δώσω στους νέους...”, σκέφτονται.
Είναι δίκαιο αυτό. Το Κέντρο είναι
για το μέλλον. Ποιο μέλλον να χτίσει
κανείς στα 76 του; Είναι άδικο, αλλά
έτσι είναι».
– Από τους νέους σκηνοθέτες σε
ποιον θα επενδύατε;

– Στον Λάνθιμο (σ.σ. τον αναφέρει
χωρίς δεύτερη σκέψη). Υπάρχουν
ίσως και νεότεροι, που δεν γνωρίζω
ακόμη.
– Το σινεμά έχει ηλικία;

– Οχι, δεν έχει. Ο πολιτικός κινη-

ματογράφος έχει ηλικία. Τελειώνει
γρήγορα. Είναι κουρασμένο θέμα.
Εγώ δεν έκανα ποτέ πολιτικές ταινίες.
Γι’ αυτό και ξεχωρίζω το σινεμά του
Γιώργου Λάνθιμου και του Γιάννη
Οικονομίδη.
– Τι σημαίνει για εσάς «γερνάω»;

– Δεν μπορώ να περπατήσω γρή-
γορα, δεν ασχολούμαι με τον έρωτα.
Στην πρώτη μου ταινία, το «Ταξείδι
του μέλιτος», υπάρχει μια φράση
που είναι χαρακτηριστική: «Οταν
τελειώσει ο έρωτας από τη ζωή σου,
σου μένει πολύς καιρός». Τώρα που
είμαι σε αυτήν την ηλικία, το βλέπω.

Τελειώνει το βλέμμα των άλλων
πάνω σου. Τι σημαίνει να γερνάς;
Σημαίνει ότι οι γυναίκες είναι αλλo-
νών... Των ανδρών, όχι των γέρων.
– Αγαπήσατε τις γυναίκες πολύ;

– Ναι. Και τώρα είμαι γεμάτος ενο-
χές. Τις αγαπούσα, αλλά δεν τις κα-
ταλάβαινα. Το βράδυ δεν κοιμάμαι.
Σκέφτομαι μόνο σφάλματα...
– Εχετε πολύ στενή σχέση με τη
γυναίκα και τη θάλασσα...

– Με τράβαγε η θάλασσα. Μην
ξεχνάτε ότι νέος πήγα ένα χρόνο
στα καράβια, μούτσος... Από μικρός
έβλεπα έναν εφιάλτη: πήγαινα στη
θάλασσα με τη μαμά μου και η θά-
λασσα έφευγε. Ετρεχα γρήγορα,
έφευγε γρήγορα. Περπάταγα σιγά,
έφευγε σιγά...
– Φυλλομετρώντας τη ζωή σας,
πού στέκεστε;

– Στις γυναίκες, και πάλι.
– Ποια θεωρείτε την πιο αρυτίδωτη
ταινία σας;

– Την πρώτη, το «Ταξείδι του μέ-
λιτος». Ηθελα να παίξει ο Ντίνος
Ηλιόπουλος, στη θέση του Σταύρου
Ξενίδη. Δεν μπορούσε, μπορεί και
να μην ήθελε. Δεν θα ξεχάσω ότι
δεν αρνήθηκε από το τηλέφωνο.
Ηρθε σπίτι μου, να μου το πει από
κοντά. Ελπίζω ότι μετά το μετάνιω-
σε!
– Είμαστε μάρτυρες μιας διαρκούς
εξέλιξης στον χώρο της τεχνολο-
γίας, γενικότερα και, ειδικότερα,
στον κινηματογράφο. Συναρπα-
στικό αυτό που συμβαίνει...

– Μπορεί να είναι συναρπαστικό,
αλλά όχι για μένα.
– Για εσάς τι είναι συναρπαστικό;

– Για μένα είναι συναρπαστικό
το να ζουμε. Οσο πιο κοντά μπορούμε
ο ένας με τον άλλον. Να αλληλοε-
πηρεαζόμαστε.

«Τι σημαίνει να γερνάς; Σημαίνει ότι οι γυναίκες είναι αλλονών... Των ανδρών, όχι των γέρων», λέει ο σκηνοθέτης
που αγάπησε τις γυναίκες και τη θάλασσα.

«Τις αγαπούσα τις
γυναίκες, αλλά δεν τις
καταλάβαινα. Το βράδυ
δεν κοιμάμαι. Σκέφτομαι
μόνο σφάλματα...».
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

06.00 ΤVONE ΓΕΓΟΝΟΤΑ
08.30 O Αστερίξ στη Βρετανία 

(Asterix in Britain). 
Παιδική σειρά.

10.00 H μαμά λείπει ταξίδι 
για δουλειές- (E)
Κωμική σειρά.

11.00 Σαν την Κύπρο - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.00 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι.

13.00 Money Drop - (E)
Τηλεπαιχνίδι.

14.00 Είσαι το ταίρι μου - (Ε)
Κωμική σειρά. 

15.00 Εραστής δυτικών
προαστίων - (E)
Αισθηματική σειρ.

15.50 7 θανάσιμες πεθερές (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.
«Η Αθηναία πεθερά» 

18.00 EIΔHΣEIΣ 
18.10 Στο Αλαλούμ - (Ε)

Κωμική σειρά.
18.45 MasterChef Junior - (Ε)

Διαγωνισμός μαγειρικής.
20.10 ΤVONE ΓΕΓΟΝΟΤΑ
21.05 Ευτυχισμένοι μαζί

Ελληνική κωμική σειρά,
με τους Γιάννη Μπέζο,
Κατερίνα Λέχου, κ.ά.

22.10 X-Men Η Αρχή: Γούλβεριν
(X-Men Origins: 
Wolverine). Περιπέτεια, 
με τους Χιου Τζάκμαν, 
Λιβ Σράιμπερ,  κ.ά.

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.15 Ηannibal, II

Ξένη σειρά.
00.45 Επτά θανάσιμες πεθερές 

Ελληνική κωμική σειρά.
03.00 Like a star - (Ε)
05.20 UNA Fatsa - (Ε)

Τηλεπαιχνίδι.

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

06.25 Δόκτωρ Ζι-Βέγγος
07.45 Φτωχαδάκια & λεφτάδες
09.15 Θου Βου:

Φαλακρός πράκτωρ
10.55 Διακοπές στην Αίγινα
12.25 Η κόμισσα της Κέρκυρας
13.55 Προ παντός ψυχραιμία
15.05 Ξένοιαστος παλαβιάρης 
16.55 Το σωφεράκι
18.40 Λόλα
20.30 Η ωραία των Αθηνών
22.00 Ο ξυπόλυτος πρίγκηψ
23.40 Θανάση, σφίξε

κι άλλο το ζωνάρι

22.00 Τhe Bank Job 22.10 X-Men Origins: Wolverine 21.20 Fast & Furious - Fast five 21.15 Γαλάτεια (Τηλεταινία)

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Bake Off Greece 21.00 The Free World

20.30 Η ωραία των Αθηνών

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino
23.30 Kong

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

08.30 Ring Of Fire
10.00 Mandie And The

Cherokee Treasure
12.00 Monkey In The Middle
13.45 Les Souvenirs
15.30 The Shooting Of Thomas

Hurndall
17.15 Take Care
19.00 Charlotte’s Song
21.00 The Free World
23.00 The Thomas

Crown Affair
01.00 Intruder
02.30 A La Mala
04.15 Hollywood’s Best

Directors
05.00 She Wants Me
06.30 Charlotte’s Song

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα 

τζι αρώματα, ΙΙΙ - (E) 
Κωμική σειρά εποχής.

12.00 Χάλκινα χρόνια - (Ε)
Κυπριακή σειρά εποχής.

13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης
Ενημερωτική εκπομπή. 

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe - (Ε)

Πολιτιστική εκπομπή,
με τη Μαρίνα Μαλένη.

15.15 Xωρίς αποσκευές, V - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

15.45 Μάθε τέχνη, ΙΙΙ - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.15 Τετ - Α - Τετ - (E)
Talk show.

17.30 Σπίτι στη φύση, ΙV - (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Οι γειτόνοι - (E)

Kυπριώτικο σκετς, με τους
Νεοπτόλεμο Νεοπτολέ-
μου, Μήδεια Χάννα, κ.ά.

19.20 Χωρίς αποσκευές, V - (E)
Tαξιδιωτική εκπομπή με
τον Σάββα Πούμπουρα.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 Αθλητική Κυριακή

Αθλητική εκπομπή.
21.35 Τετ - Α - Τετ - (E)

Talk show.      
22.35 Ο πύργος του Άιφελ

(La Tour Eiffel-Eiffel 
Tower The True Story)

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.45 Το μεγάλο κόλπο

(Τhe Bank Job). 
Περιπέτεια, με τους 
Τζέισον Στέιθαμ, Σάφρον
Μπάροους, κ.ά.

02.45 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.45 Επαναλήψεις

07.30  Σπίτι από την αρχή - (Ε) 
Ψυχαγωγική εκπομπή.

08.30 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου. 

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή.  

13.00 Μην αρχίζεις
τη μουρμούρα - (Ε)
Κωμική σειρά.

13.50 Kαλύτερα δε γίνεται! 
Ψυχαγωγική εκπομπή. 

16.50 Γυναίκα χωρίς όνομα (Ε)
Δραματική σειρά με τους
Μαριάννα Τουμασάτου,
Ντόρα Μακρυγιάννη, κ.ά.

17.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Γυναίκα χωρίς όνομα - 

(Συνέχεια)
18.25 Μην αρχίζεις

τη μουρμούρα, V - (E)
Κωμική σειρά.

19.15 Το σόι σου - (Ε)
Κωμική σειρά.

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Bake Off Greece -

(Πρεμιέρα). Εκπομπή
ζαχαροπλαστικής.

22.45 Το Τατουάζ, II - (E)
Αισθηματική  σειρά,
με τους Στέφανο Μιχαήλ,
Δανάη Παππά, κ.ά.

01.00 Oικογενειακές 
ιστορίες - (E)
Κοινωνική εκπομπή.

01.45 Σε είδα - (Ε)
Eλληνική σειρά.

02.30 Αν μ’ αγαπάς - (Ε)
Κοινωνική σειρά.

03.15 Γ4 - (Ε)
Κοινωνική σειρά.

04.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 Super μπαμπάς - (E) 

Kωμική σειρά.
07.30 Santa Γιολάντα - (E)

Κυπριακή κωμική σειρά.
08.50 ROUK ZOUK - (E)

Τηλεπαιχνίδι. 
10.30 Ελεύθερος κι ωραίος (E)

Kωμική σειρά.
12.00 Συνεντεύξεις

από το πρωινό
Ψυχαγωγική εκπομπή.

12.30 Jamie’s 30 
minute meals
Εκπομπή μαγειρικής.

13.00 Υγεία πάνω απ’ όλα
Ενημερωτική εκπομπή,
για την υγεία.

13.50 Eσύ... στον  κόσμο σου
Κοινωνική σειρά.

15.50 La Pasta Pomilώri - (E)  
Kυπριακή σειρά.  

17.30 Την πάτησα - (E) 
Κυπριακή κωμική σειρά. 

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Οργή - (Ε)

Κοινωνική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Μαχητές των δρόμων 5:

Ληστεία στο Ρίο
(Fast & Furious 5:
Fast five). Tαινία δράσης, 
με τους Βιν Ντίζελ, 
Πολ Γουόκερ, κ.ά.            

23.45 Game of thrones, VI
Ξένη σειρά.
«Βlood of my Blood».  

00.50 Τίτλοι ειδήσεων
01.00 Ο γητευτής - (E) 
02.00 Εγκλήματα - (E) 
02.50 Σαν το γλυκό 

του κουταλιού - (E)
03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30 Steps - (E) 

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ολίβια
β. Χίθκλιφ
γ. Η μικρή εξερευνήτρια
δ. Μάγια η μέλισσα
ε. Γιούπι Γιούπι Για
στ. Ταχυδρομικό τρενάκι
ζ. Παρέα με τον Ανδρέα
η. Ντράκο
θ. Μπομπ ο μάστορας

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
Παιδικό πρόγραμμα.

11.30 Παιδική ζώνη
(Συνέχεια)

16.00 Το πλοίο της αγάπης - (E)
(Love boat, ΙI). 
Κλασική σειρά.

17.00 Άλλες μορφές τέχνης
(Art Beats)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

17.30 Εθνικά πάρκα του κό-
σμου (Great Outdoors)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 IQ
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.30 Νational Geographic:
Egypt’s Treasure Guards
Nτοκιμαντέρ.  

19.15 Τηλεαγορά
19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Κnow it

Σειρά ντοκιμαντέρ.
20.30 Barchitecture

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.00 Graham Norton Show (E)
22.00 Το μεγάλο κόλπο

(Τhe Bank Job). 
Περιπέτεια, με τους 
Τζέισον Στέιθαμ, 
Σάφρον Μπάροους, κ.ά.             

23.50 Τηλεαγορά 
00.10 EIΔHΣEIΣ
00.30 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.05 Αθλητική Κυριακή

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
10.15 Cook It

Eκπομπή μαγειρικής.
11.00 Παιδιά από σπίτι

Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.40 Αποκαλυπτικά
17.10 Τηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Ξένη ταινία
23.30 Cold Case - Ξένη σειρά.
01.30 Ξένη σειρά
02.30 Ξένη σειρά
03.30 Video Clips

08.05 Μatilda
10.00 Wild child
11.50 The karate kid
14.00 Tηλεαγορά
15.10 Τhe In-Laws
17.00 Tηλεαγορά
19.10 National Lampoon’s 

European Vacation 
Kωμωδία.

21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Τhe perfect wife
02.50 Someone to watch 

over me
04.40 Α cry in the dark-Δράμα

06.30 Θέκλα... μιλάμε ανοιχτά
Κοινωνική εκπομπή.

08.00 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

08.30 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά.  

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

11.30 Eύκολα και σπιτικά 
Εκπομπή μαγειρικής.

12.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.20 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

15.40 Αλλού ξημερωμένοι - (E)
Κωμική σειρά.

16.20 Παντρεμένοι κι οι δυο (E)
Κωμική σειρά, με τους
Άννα Μονογιού,
Τόνυ Δημητρίου, κ.ά.

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10 My Man Can - (E)

Τηλεπαιχνίδι.
20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Γαλάτεια, ΙΙΙ

(Τηλεταινία)
Σειρά εποχής, με τους
Κώστα Δημητρίου, 
Κρίστοφερ Γκρέκο, κ.ά.  

23.00 Στην υγειά μας ρε παιδιά!
Ψυχαγωγική εκπομπή με
τον Σπύρο Παπαδόπουλο.     

00.10 Γεγονότα σε τίτλους 
00.15 Στην υγειά μας ρε παιδιά!

(Συνέχεια)
02.40 Ούνα ράτσα - (Ε)

Κωμική κυπριακή σειρά.
03.20 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

Δραματική σειρά
με τους Σταύρο Λούρα,
Ανδρέα Τσουρή, κ.ά.

05.20 Tο μυστικό της 
Παλιάς Γέφυρας - (Ε)
Tηλενουβέλα.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Για κάποιους είναι από τους κορυφαί-
ους κωμικούς στον κόσμο. Αλλοι πάλι
τον θεωρούν απολύτως υπερεκτιμη-
μένο και το παίξιμό του υπερβολικό
αν όχι γελοίο. Το μόνο βέβαιο είναι
πως ο Ρόουαν Ατκινσον γεμίζει ένα
κεφάλαιο από μόνος του στον χώρο
της σύγχρονης κωμωδίας, χάρη στους
μοναδικούς χαρακτήρες που έχει δη-
μιουργήσει, προσφέροντας ψυχαγω-
γία επί δεκαετίες από σκηνής, κινη-
ματογραφικής οθόνης ή τηλεοράσεως.
Ενας τέτοιος επιστρέφει αυτή την
εβδομάδα για τρίτη φορά στις αίθου-
σες, με σκοπό να σώσει τον κόσμο
από την καταστροφή και καταλή-
γοντας (φυσικά) να μην αφήσει πέτρα
πάνω στην πέτρα στο πέρασμά του.

Ο Τζόνι Ινγκλις –όνομα και πράγ-
μα–, κατάσκοπος στην υπηρεσία της

Αυτής Μεγαλειότητος, ανακαλείται
από την αποστρατεία όταν μια ξαφ-
νική κυβερνοεπίθεση εκθέτει την
ταυτότητα όλων των υπόλοιπων
Βρετανών πρακτόρων. Καθώς ο πλα-
νήτης απειλείται ανοιχτά από μια
καταστρεπτική ψηφιακή τεχνολογία,
ο Ινγκλις μαζί με τον πιστό του Μπαφ
(Μπεν Μίλερ), θα αναλάβουν να τον
σώσουν με χαρακτηριστικά... ανα-
λογικό στυλ.

Σπανίως τα σίκουελ τέτοιου είδους
ταινιών αποδεικνύονται αξιόλογα
ή έστω υποφερτά, ωστόσο ο νέος
Τζόνι Ινγκλις περνά με άνεση τον
πήχυ της κωμωδίας, προσφέροντας
1,5 ώρα καθαρής διασκέδασης και
μεταδοτικού γέλιου. Ο Ατκινσον οι-
κονομεί εδώ περισσότερο την περ-
σόνα του, με πιο μετρημένες κινήσεις
και γκριμάτσες, προσφέροντας τε-
λικά έναν βίντατζ κωμικό ήρωα, γκα-
φατζή και ακαταμάχητο. Ο δε σκη-
νοθέτης Ντέιβιντ Κερ οργανώνει το
υλικό του με αλυσιδωτές σεκάνς,
στήνοντας ως επί το πλείστον επι-
τυχημένα κωμικά επεισόδια.

H παρωδία
Η βασική ιδέα βέβαια του Τζόνι

Ινγκλις είναι η παρωδία. Ο πιο εμ-
βληματικός (κινηματογραφικός) Βρε-
τανός κατάσκοπος μπαίνει στο στό-
χαστρο, με έναν ατζαμή Τζέιμς Μποντ
να παίρνει τη θέση του σκορπώντας
τρόμο σε φίλους και εχθρούς. Αυτή
τη φορά έχει για αντίπαλό του και
τη σύγχρονη ψηφιακή τεχνολογία,
αν και ο ίδιος παραμένει φανατικός
οπαδός του τηλεφωνικού θαλάμου
και του φαξ. Οπως είπαμε, Τζόνι Ινγ-
κλις δεν υπάρχει δίχως τον Ρόουαν

Ατκινσον. Ο Βρετανός ηθοποιός ανή-
κει σε ένα (σχεδόν) υπό εξαφάνιση
είδος κωμικού, από εκείνους που μέ-
νουν στη συνείδηση του κοινού συ-
χνά με τα ονόματα των χαρακτήρων
που υποδύονται.

Ο «Μίστερ Μπιν» είναι ίσως πιο
διάσημος από τον ίδιο τον Ατκινσον,
ενώ εξίσου εμβληματική, τουλάχιστον
για τους Βρετανούς, είναι και η «Μαύ-
ρη οχιά». Εχοντας να αντιμετωπίσει
πρόβλημα τραυλίσματος, εκείνος
ανέπτυξε από νεαρή ηλικία ένα στυλ
παιξίματος εμφατικά «σωματικό»,
στα πρότυπα της δουλειάς του Μπά-
στερ Κίτον. Σε αυτό βασίστηκε και
ο «Μίστερ Μπιν», τον οποίο ο Ατ-
κινσον ανακοίνωσε πως θα «συντα-
ξιοδοτήσει» το 2012, χωρίς όμως να
καταφέρει να τηρήσει επ’ ακριβώς
τη δέσμευσή του τα επόμενα χρόνια.
Παρ’ όλα αυτά, ο 63χρονος ηθοποιός
δεν έχει διακριθεί μόνο για αυτά. Ο
ιερέας του στο «Τέσσερις γάμοι και
μία κηδεία» ήταν πραγματικά αξέ-
χαστος, ενώ και τα υπόλοιπα περά-
σματά του –συνήθως τέτοια είναι–
δίνουν πάντα έξτρα αλατοπίπερο
στις ταινίες.

Ο ατζαμής
Μποντ
ξαναχτυπά
Ο ξεκαρδιστικός Ρόουαν Ατκινσον 
επιστρέφει ως πράκτορας Τζόνι Ινγκλις

Ο Ρόουαν Ατκινσον μπαίνει σε ξεκαρδιστικές περιπέτειες, μπλέκοντας, μεταξύ άλλων, και με την εικονική πραγματικότητα.

«Ο Johnny English
ξαναχτυπά» HHH

ΚΩΜΩΔΙΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Ντέιβιντ Κερ
Ερμηνείες: Ρόουαν Ατκινσον,
Εμα Τόμσον, Ολγα Κιριλένκο
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Στο «Σπίτι με το ρολόι
στον τοίχο», ο ειδικός
του τρόμου, Ιλάι Ροθ,
φτιάχνει ένα παραμύθι

φαντασίας με... μαγικούς πρωτα-
γωνιστές. Ο μικρός Λούις μένει
ορφανός και μετακομίζει στο σπί-
τι του εκκεντρικού θείου του,
Τζόναθαν (Τζακ Μπλακ). Σύντομα
θα διαπιστώσει πως τόσο αυτός
όσο και η αινιγματική συγκάτοι-
κός του, Φλόρενς (Κέιτ Μπλάν-
σετ), είναι μάγοι, οι οποίοι θα
οδηγήσουν και εκείνον στο ίδιο
μονοπάτι. Το δε σπίτι που κατοι-
κούν κρύβει ένα μεγάλο μυστικό,
υπό τη μορφή ενός ρολογιού που
έχει τη δύναμη να καταστρέψει
τον κόσμο. Σκοτάδι και ξεγνοι-
ασιά συνδυάζονται αρμονικά σε
ένα φιλμ για όλη την οικογένεια.

Στο «Υπεράνω πάσης
υποψίας» παρακολου-
θούμε την αληθινή ιστο-
ρία του Μο Μπεργκ, ενός

βετεράνου αθλητή του μπέιζμ-
πολ, ο οποίος αναλαμβάνει την ει-
δική αποστολή να βρει και να δο-
λοφονήσει τον διάσημο φυσικό
Βέρνερ Χάιζενμπεργκ. Οι αμερι-
κανικές μυστικές υπηρεσίες θεω-
ρούν πως ο τελευταίος ετοιμάζει
την ατομική βόμβα των ναζί.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Σε αυτή τη χώρα
κανείς δεν ήξερε να
κλαίει» ο Γιώργος Πα-
νουσόπουλος επιστρέ-

φει, για να μας ταξιδέψει σε ένα
απομακρυσμένο νησί του Αιγαίου
–πρόκειται στην πραγματικότητα
για την Ικαρία– όπου καταφθάνει
μία ομάδα ξένων, ανάμεσά τους
και ένας Γάλλος ευρωβουλευτής.
Σύντομα όλοι τους θα προσγει-
ωθούν στην καθημερινότητα
ενός άλλου κόσμου, χωρίς αυτο-
κίνητα, τράπεζες, χρήματα ή
έγνοιες επιπέδου 2018. Το φιλμ
μπλέκει τη γραφικότητα με τη
γνήσια αγάπη για το πανέμορφο
ελληνικό καλοκαίρι, καταλήγον-
τας σε έναν ύμνο στον έρωτα και
στο αναρχικό πνεύμα μιας σύγ-
χρονης ουτοπίας.
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Εκθεση με θαύματα της αγιογραφίας
Η Θεσσαλονίκη υποδέχεται στη Μονή Βλατάδων σπάνιες εικόνες, που φιλοτεχνήθηκαν στην πόλη κατά τη βυζαντινή περίοδο

Τα τελευταία χρόνια το Φεστιβάλ
Αθηνών παρουσιάζει ταινίες του
βωβού, τις οποίες συχνά συνο-
δεύουν συμφωνικές ορχήστρες ερ-
μηνεύοντας διάσημες παρτιτούρες.
Από τον «Χρυσοθήρα» του Τσάπλιν
και το «Θωρηκτό Ποτέμκιν» του Αϊ-
ζενστάιν ώς την «Ωραία και το τέ-
ρας» του Κοκτό σε μουσική του Φί-
λιπ Γκλας. Φέτος πρωτοτύπησε,
προτείνοντας σε έναν Eλληνα συν-
θέτη να εμπνευστεί από δύο εμ-
βληματικές ταινίες του πρώιμου
ελληνικού κινηματογράφου, να
συνθέσει και να ερμηνεύσει ο ίδιος
στο πιάνο τη μουσική του. Στο επί-
κεντρο βρέθηκαν σε αποκατεστη-
μένη μορφή οι ταινίες «Δάφνις και
Χλόη» (1931) του Ορέστη Λάσκου
και «Αστέρω» (1929) του Δημήτρη
Γαζιάδη. Κατά την προβολή τους
στο Ηρώδειο στις 14 Ιουλίου τη
μουσική που συνέθεσε ειδικά γι’

αυτές ερμήνευσε στο πιάνο ο συν-
θέτης Φίλιππος Τσαλαχούρης.

Η συγγένεια ανάμεσα στην όπερα
και στον κινηματογράφο είναι κοινό
μυστικό. Το ευρύ λαϊκό κοινό της
ιταλικής όπερας στα τέλη του 19ου
αιώνα πέρασε μάλλον ομαλά στις
κινηματογραφικές αίθουσες χάρη
και στη μουσική. Τις πρώτες δε-
καετίες του 20ού αιώνα μεγάλες κι-
νηματογραφικές αίθουσες της Δύ-

σης διέθεταν πολυπληθείς ορχή-
στρες, εφάμιλλες ενός λυρικού θε-
άτρου, προκειμένου να συνοδεύουν
τις ταινίες του βωβού. Περισσότερο
γνώριμη είναι η εικόνα του πιανίστα

που συνοδεύει την ταινία αυτοσχε-
διάζοντας. Είχε τη δυνατότητα ενός
σχολιασμού περισσότερο αιχμηρού,
είτε επειδή εμπνεόταν τη μουσική
την ίδια στιγμή είτε επειδή είχε ο

ίδιος τον πλήρη έλεγχο του μουσι-
κού οργάνου και σε σχέση με την
ορχήστρα μπορούσε να προσαρ-
μοστεί με μεγαλύτερη ταχύτητα.
Hταν μια δουλειά την οποία για βιο-
ποριστικούς λόγους είχε κάνει και
ο Νίκος Σκαλκώτας κατά την πα-
ραμονή του στο Βερολίνο.

Στόχος της μουσικής ήταν –και
παραμένει– η υπογράμμιση της
δραματουργίας της ταινίας, η από-
δοση των καταστάσεων, της ατμό-
σφαιρας και η ενδυνάμωση των συ-
ναισθημάτων των πρωταγωνιστών.
Μεταξύ άλλων, η μουσική έχει ακρι-
βώς την ιδιότητα να απευθύνεται
με αμεσότητα στα συναισθήματα
και να τα διεγείρει, προκαλώντας
την αντίδραση του ακροατή. Η μου-
σική του Τσαλαχούρη χαρακτηρί-
ζεται κατ’ εξοχήν για τον έντονο
λυρισμό της, ενώ ο ίδιος έχει ήδη
σημαντική εμπειρία σε μουσική για

το θέατρο όπως επίσης στην όπερα.
Ανήκει επίσης στους συνθέτες που
είναι ταυτόχρονα ερμηνευτές, κα-
θώς παίζει εξίσου φλάουτο και πιά-
νο. Η εμπειρία και η διαδρομή του
φάνηκαν στην ευαίσθητη παρτι-
τούρα που συνέθεσε για την ιστορία
του Δάφνιδος και της Χλόης, την
απόδοση του εξιδανικευμένου βου-
κολικού περιβάλλοντος και, ταυτό-
χρονα, την ανάδειξη των έντονων
και συχνά βίαιων συναισθημάτων.
Η μουσική υπογράμμιζε την τρυ-
φερότητα των βλεμμάτων, τον ερω-
τισμό ή την ένταση, με τρόπο που
δεν αποσπούσε από τη θέαση της
ταινίας, αλλ’ αντίθετα συνέβαλε
στην απόλαυσή της.

Παρακολουθούσε τον ρυθμό της
ταινίας και έδινε χρώμα στα ασπρό-
μαυρα τοπία. Μια επιτυχημένη πρό-
ταση που γεφύρωνε το παρελθόν
με το παρόν.

Ο Τσαλαχούρης συναντά τον πρώιμο ελληνικό κινηματογράφο
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Στη σκηνή του Ηρωδείου ο Φίλιππος Τσαλαχούρης ερμηνεύει τη μουσική
που συνέθεσε για την ταινία του Ορέστη Λάσκου.
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

Ποιες αιτίες, πόσα τάματα, παρα-
κλήσεις, αγωνίες, απελπισίες, δεινά
και συμφορές ή ευχαριστίες γέν-
νησαν αριστουργήματα τέχνης του
χριστιανισμού; Ποιες διαδρομές
ακολούθησαν για να καταλήξουν
σε άλλους τόπους, σε χώρους ιερούς
ή μουσειακούς. Πόση πίστη τα δια-
φυλάσσει επί αιώνες! Από πού πη-
γάζουν οι ποικίλες απεικονίσεις –
προπάντων της θεομήτορος– και
οι ευφάνταστες ονομασίες τους;
Πώς βρέθηκε η Παναγία Αγιοσορί-
τισσα, μια από τις ελάχιστες εικόνες
της «ελπίδας των απελπισμένων»
στη Ρωμαιοκαθολική Εκκλησία του
Μονάχου και η μοναδική στην ιστο-
ρία της τέχνης με φιαλίδιο μύρου
ψηφιδωτή απεικόνιση του μυρο-
βλύτη Αγίου Δημητρίου στο Σασο-
φεράτο της Ιταλίας, δύο έργα που
φιλοτεχνήθηκαν στα καλλιτεχνικά
εργαστήρια της βυζαντινής Θεσ-
σαλονίκης. Πώς κατέληξε η Ρευ-
ματοκρατόρισσα από τη Ραιδεστό
της Ανατολικής Θράκης στην Αχει-
ροποίητο Θεσσαλονίκης;

«Τη Ρευματοκρατόρισσα τη φέ-
ραν οι παππούληδές μου από μια
πολιτεία της Προποντίδας. Την άρ-
παξαν μια Κυριακή πρωί και φύγαν
πάνω στ’ άλογα σαν ήρθε η είδηση
πως έφθαναν οι τσέτες. Δίπλα στον
δεσπότη, ένας παλίκαρος με την
εικόνα αγκαλιά πάνω στ’ άλογο.
Στη Σαλονίκη τους πιο πολλούς
τους στρίμωξαν στην Αχειροποίητο.
Αυτοί έστησαν την εικόνα τους στη
θέση του ιερού», γράφει ο Γιώργος

Ιωάννου στα «Πεζογραφήματά»
του για το παλλάδιο των προσφύ-
γων, το οποίο σύμφωνα με την πα-
ράδοση είχε διασώσει τους κατοί-
κους της Ραιδεστού στην Ανατολική
Θράκη από βαρβαρική επίθεση,
προκαλώντας πλημμύρα με ισχυρά
ρέματα για να σκορπίσει έτσι τον
θάνατο στους εχθρούς.

Αριστουργήματα
Τη μαγευτική πορεία των εικόνων

στον χώρο και τον χρόνο ακολουθεί
η έκθεση «Το ημέτερο κάλλος. Βυ-
ζαντινές εικόνες της Θεσσαλονίκης»
με έργα που μοιράζονται την κοινή
τους καταγωγή: τα εργαστήρια της
βυζαντινής Θεσσαλονίκης, ένα από
τα σπουδαιότερα καλλιτεχνικά κέν-
τρα εφάμιλλο της Κωνσταντινού-
πολης. Είκοσι και πλέον βυζαντινά
αριστουργήματα διασταυρώνουν

τις ιστορίες τους, ατομικές ή συλ-
λογικές, για να τις αφηγηθούν στο
κοινό της Θεσσαλονίκης, μαζί μ’
αυτές και την πενηντάχρονη ιστο-
ρία του Πατριαρχικού Ιδρύματος
Πατερικών Μελετών (ΙΠΜΜΒ) της
Μονής Βλατάδων που θα τις υπο-
δεχθεί στους χώρους της. Ο πυρήνας
της έκθεσης προέρχεται από το
σκευοφυλάκιο της πατριαρχικής
μονής. Πλαισιώνεται από εφέστιες
εικόνες οι οποίες συγκεντρώθηκαν
από όμορες μητροπόλεις (Θεσσα-
λονίκης, Νεαπόλεως και Σταυρου-
πόλεως, Βεροίας, Ναούσης και Καμ-
πανίας, Κίτρους, Κατερίνης και
Πλαταμώνος) και δύο πολύτιμα
έργα τέχνης από τη Γερμανία και
την Ιταλία που επιστρέφουν έπειτα
από αιώνες στον τόπο παραγωγής
τους. Από τον 15ο αιώνα βρίσκεται
στο Φράισινγκ η Παναγία Αγιοσο-

ρίτισσα που βγαίνει για πρώτη φορά
εκτός Γερμανίας. Εργο, κατά την
παράδοση, του Ευαγγελιστή Λουκά,
ήταν το δώρο που μετέφερε ο Μα-
νουήλ Β  ́Παλαιολόγος προς τη Δύση
στην εκπνοή του 14ου αιώνα. Ο
αυτοκράτορας, σύμφωνα με τους
δυτικογράφους, χάρισε την εικόνα
στον Τζαν Γκαλεάτσο Βισκόντι,
δούκα του Μιλάνου αλλά κατόπιν,
μέσω συγγενικών σχέσεων, έφτασε
στη βαυαρική επισκοπή του Φράι-
σινγκ, ενσωματώθηκε το 1629 σε
ένα βαρύτιμο αργυρό αλτάρι στον
καθεδρικό ναό και από το 1974 φυ-
λάσσεται στο Επισκοπικό Μουσείο.
Μια άλλη διαδρομή ακολούθησε η
σπάνια εικόνα του μυροβλύτη Αγίου
Δημητρίου που σήμερα φυλάσσεται
στο Δημοτικό Μουσείο της ιταλικής
πόλης Σασοφεράτο. Πρόκειται για
ένα αριστούργημα της λεγόμενης

«μικρογραφικής ομάδας» το οποίο
διέσωσε τον 15ο αιώνα ο ουμανι-
στής παράγοντας της εκκλησίας,
συλλέκτης έργων τέχνης, Νικολό
Περότι από το Σασοφεράτο (1429-
1480). Η εικόνα, πέρα από την αξία
της ως προς την ψηφιδωτή απει-
κόνιση του μυροβλύτη, φέρει εν-
σωματωμένο «κουτρούβιο» - μολύ-
βδινο φιαλίδιο με το οποίο οι βυ-
ζαντινοί προσκυνητές έπαιρναν
μαζί τους μύρο από τον τάφο του
πάτρωνα αγίου της Θεσσαλονίκης.
Η έκθεση είναι ένα «προσκύνημα
της πόλης στο “ημέτερο κάλλος”
της», αναφέρει στην «Κ» η Φλώρα
Καραγιάννη, έφορος του Ιδρύματος
Πατερικών Μελετών της Μονής
Βλατάδων. Βυζαντινές εικόνες της
Θεσσαλονίκης, εξηγεί, εκτίθενται
σε μεγάλα βυζαντινά μουσεία της
χώρας και του εξωτερικού, αλλά

για πρώτη φορά με τη συγκατάθεση
των οικείων μητροπολιτών απο-
σπάστηκαν από ενοριακούς ναούς
μερικά από τα καλύτερα έργα της
παλαιολόγειας κυρίως Θεσσαλονί-
κης για να συναντηθούν με την
ιστορία της.

Ενα μικρό κεφάλαιο μας αποκα-
λύπτει η «Αγιοσορίτισσα» του Φράι-
σινγκ «Η ελπίς των απελπισμένων».
Ελάχιστες με την ίδια προσωνυμία
απαντούν στη βυζαντινή περίοδο
με γνωστότερη την Παναγία Οδη-
γήτρια (β΄ τέταρτο του 14ου αιώνα)
από την Αχειροποίητο Θεσσαλονί-
κης. Φιλοτεχνήθηκαν λίγο πριν από
την άλωση της πόλης, αναφέρει η
κ. Καραγιάννη. «Μήπως η επωνυμία
της Παναγίας “Ελπίς των απελπι-
σμένων” εκφράζει τη βαθιά ελπίδα
των κατοίκων για τη σωτηρία της
πόλης από τον επερχόμενο κατα-

κτητή;». Ως αφήγηση για το κάλλος
που διασώζεται μέσω της λατρευ-
τικής ορθόδοξης παράδοσης στήνει
τα έργα η επιμελήτρια αρχιτέκτων
μουσειολόγος Δήμητρα Γουργιώ-
τη-Τριανταφυλλίδη. Τα εφέστια εκ-
θέματα, διευκρινίζει, προσαρμο-
σμένα στα λατρευτικά χαρακτηρι-
στικά του χώρου υποτάσσονται
στον ρυθμό και στην αίσθηση ενός
μοναστηριακού ιστορικού συγκρο-
τήματος της Μονής Βλατάδων με
αδιάλειπτη λειτουργία στον αστικό
ιστό από τον 14ο αιώνα.

Ενα πολύτιμο αρχείο
Τα εγκαίνιά της από τον Πατριάρ-

χη Βαρθολομαίο την 1η Οκτωβρίου
αλλά και η ένταξή της στο Ευρω-
παϊκό Ετος Πολιτιστικής Κληρονο-
μιάς 2018 από τον συντονιστή του
προγράμματος, αρχαιολόγο Δημή-
τρη Αθανασούλη, ως μια δράση
που προβάλλει, όπως εξηγεί, «τον
βυζαντινό πολιτισμό – ένα συστα-
τικό στοιχείο της ευρωπαϊκής πο-
λιτιστικής ταυτότητας» σηματοδο-
τούν την εξωστρέφεια του Πατριαρ-
χικού Ιδρύματος. Ταυτόχρονα συμ-
πίπτει με τη μετάβασή του στη νέα
ψηφιακή εποχή. Επί πενήντα χρόνια
λειτουργούσε σιωπηλά και παρά
τη φήμη του στη διεθνή επιστη-
μονική κοινότητα, ελάχιστοι γνω-
ρίζουν ότι είναι το αρχαιότερο θε-
ολογικό επιστημονικό ίδρυμα του
Οικουμενικού Πατριαρχείου, εκτός
Φαναρίου, με πολύτιμο αρχείο.
Στους κόλπους του, επισημαίνει ο
διευθυντής του ιδρύματος, καθη-
γητής στο ΑΠΘ, Συμεών Πασχαλί-

δης, φυλάσσονται σπάνια κειμήλια
και συλλογές χειρογράφων: εκκλη-
σιαστικά και μουσικά χειρόγραφα
(14ος - 19ος αι.), μια μοναδική στον
κόσμο συλλογή 100 χειρογράφων
της μεταβυζαντινής περιόδου, οθω-
μανικά και ελληνικά έγγραφα που
αφορούν στην ιστορία της μονής,
2.000 παλαίτυπα (16ος - 19ος αι.)
και μικροταινίες 10.000 χειρογρά-
φων που φυλάσσουν οι μονές του
Αγίου Ορους. Η συντήρηση και η
ψηφιοποίηση του υλικού με προ-
γραμματική σύμβαση μεταξύ του
ιδρύματος, του υπουργείου Πολι-
τισμού και της Περιφέρειας Κεν-
τρικής Μακεδονίας έχει εγκριθεί.
Η ολοκλήρωση του έργου θα είναι
ένα μεγάλο βήμα για το άνοιγμα
του αρχείου όχι μόνο στον επιστη-
μονικό κόσμο αλλά και στην κοι-
νωνία.

Μικρογραφία αγιορείτικου χειρο-
γράφου από το αρχείο του Πατριαρχι-
κού Ιδρύματος της Μονής Βλατάδων.

Το εσωτερικό της πατριαρχικής μο-
νής των Βλατάδων Θεσσαλονίκης.

Αλλο αγιορείτικο χειρόγραφο από το
αρχείο μικροταινιών του Πατριαρχι-
κού Ιδρύματος Πατερικών Μελετών.

Εικόνα με παραστάσεις των Παθών του Χριστού από το σκευοφυλάκιο της Μονής Βλατάδων (14ος αιώνας).

Λυρική μουσική
«έντυσε» την ευαίσθητη
ιστορία του Δάφνιδος
και της Χλόης.

Τα εγκαίνια θα πραγμα-
τοποιήσει ο Οικουμενι-
κός Πατριάρχης
κ. Βαρθολομαίος
την 1η Οκτωβρίου.

Από τον 15ο αιώνα βρί-
σκεται στο Φράισινγκ η
Παναγία Αγιοσορίτισσα
που βγαίνει για πρώτη
φορά εκτός Γερμανίας. 
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